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ZAŠTO MNOŠTVO VERSKIH ZAJEDNICA?

PROVOKATIVNO PITANJE

U svetu se svakim danom formira sve veći broj verskih zajednica. U tom mnoštvu veći 
deo predstavljaju hrišćanske zajednice, od kojih svaka za sebe tvrdi da jedina na pravi 
način sledi Isusovo Jevanđelje. Tako nam se nameće više pitanja: Zašto postoji tako 
mnogo različitih tumačenja? Da li je istina daleko od čoveka, ili se čovek trudi da bude 
daleko od nje? Zašto postoje razlike između religija? I na kraju, zašto uopšte postoje 
razlike između životnih filozofija?

FUNKCIONALNE RAZLIKE

U pokušaju da objasnimo prirodu razlika između religija, postoji opasnost da budemo 
površni - da se bavimo religioznom formom umesto njenim sadržajem. Naime, postoje 
razlike između religija koje su samo formalne, koje ne podrazumevaju razlike između 
njihovih sadržaja. Međutim, postoje i one razlike koje su značajne, jer otkrivaju različit 
odnos čoveka prema dobru i zlu, prema njegovoj sopstvenoj životnoj odgovornosti i 
karakteru motiva koji ga pokreću.

Čovek je razumno biće sposobno da razlikuje dobro od zla, a takođe i odgovorno biće 
koga  savest  ukorava  za  zlo,  kao  i  biće  slobodne  volje,  sposobno  da  se  odupre 
iskušenju zla. 

Religija treba da čoveka učini mudrim, sposobnim da razlikuje dobro od zla, a njegovu 
savest odgovornom, ali i rasterećenom. Ona treba da čovekovu volju učini slobodnom 
u izboru dobra, a njegovo srce očišćenim od greha. Međutim, religija može da dobije i 
suprotnu funkciju ukoliko čovek ne želi da na sebi ponese odgovornost da razumno 
misli i postupa u skladu sa svojom savešću. U suštini - religija, i uopšte bilo koja druga 
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životna filozofija,  može da ima samo jednu od dve funkcije: ili  da svojim moralnim 
idealima čoveka čuva od zla, ili da mu pruža izgovor za zlo koje će on da čini upravo u 
ime tih ideala. U srazmeri sa izopačenjem svoje funkcije sama religija trpi i izopačenje 
svoje nauke. Umesto da pruži mudrost kojom će čovek razlikovati dobro od zla, ona 
pruža površnost kojom čovek svoje zlo proglašava dobrim. Umesto da njegovu savest 
učini  odgovornom, ona mu pruža sistem za psihološku satisfakciju njegove nečiste 
savesti.  Umesto da usmeri  volju grešnika na pokajanje,  ona ga navodi  da svojom 
voljom samo sputava manifestacije zla u svom izražavanju. Umesto da ga navede na 
revnost onim motivima koji su plod duhovnog novorođenja, ona pobuđuje fanatične 
porive njegove grešne prirode.

Kako  religiozno  izopačenje  obuhvata  problem  čovekovog  razuma,  volje,  savesti  i 
motivacije,  glavna  poglavlja  ove  knjige  će  se  i  baviti  problemom gubitka  zdravog 
razuma, pogrešnom upotrebom volje, mehanizmima koje primenjuje nečista savest, i 
fanatizmom čovekovih nepreporođenih motiva.

Kako se ljudi razlikuju između sebe po oblicima i mehanizmima izopačenja, tako se 
razlikuju  i  njihova  shvatanja  religije,  pa  otuda  imamo  mnoštvo  različitih  verskih 
zajednica od kojih svaka okuplja ljude sa bar jednom zajedničkom formom religioznog 
izopačenja. Zato ćemo uz analizu pomenutih principa navoditi primere iz religioznog 
života i nauke raznih verskih zajednica.

KRATAK OPIS SADRŽAJA KNJIGE PO POGLAVLJIMA

PRIRODA GREHA

U ovom poglavlju  ćemo videti  da  čoveka pokreću motivi  ponašanja  nesvrsishodni 
njegovoj egzistenciji,  te da je zato postojanje takvih motiva neobjašnjivo teorijom o 
prirodnoj selekciji  i  evoluciji.  Analizom tih motiva uvidećemo da oni u svojoj suštini 
sadrže  elemenat  obmane,  tj.  da  čoveku  ne  nude  čoveku  istinsko  zadovoljenje, 
slobodu, smisao i sve ostalo što obećavaju. Čovek, pored razuma kojim je sposoban 
da uvidi iracionalnost i nesvrhovitost svojih motiva u odnosu na njegovo lično i opšte 
dobro, ima i savest koja u svom zdravom stanju takve motive proglašava nemoralnim, 
tj. grešnim. Zatim ćemo analizirati zbog čega i kako se čovek opredeljuje za principe 
greha, kada njihovo postojanje nema nikakav smisao. Videćemo da je koren svakog 
greha u oholosti,  tj.  u  čovekovoj  iracionalnoj  i  potpuno besmislenoj  nezavisnosti  - 
"nezavisnosti po svaku cenu". Greh je jedino i najviše što čovek može, u potrazi za 
srećom i smislom, da ostvari nezavisno od Boga. Uvidećemo da se čovek, oslanjajući 
se na svoju grešnu prirodu, suočava sa tri nerešiva problema: ograničenim idealima, 
odsustvom želje  za spasenjem i  nesposobnošću da ga ostvari.  Ograničavajući  se 
svojim motivima i svojim iskustvom, čovek jednostavno niti zna, niti želi, niti može da 
sebi pomogne.

Kako je čovek sklon da se bori za oslobođenje ne od samog greha, već samo od 
njegovih simptoma na nivou ponašanja i osećanja, postoji potreba da se greh definiše 
kao stanje koje je samo po sebi loše, da bi se tako čovek svog problema mogao rešiti 
u samom korenu. Zato je potrebno da govorimo o moralnom zakonu koji definiše greh 
kao kršenje, a pravu ljubav kao ispunjenje tog zakona.
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GUBLJENJE RAZUMA I AUTORITET BIBLIJSKOG OTKRIVENJA

U nemoći  da  razumno opravda  svoje  grešne  porive  pred  svojom savešću,  čovek 
dolazi  u  iskušenje  da  izgubi  zdrav  razum.  Razum  nam  je  dat  da  bismo  shvatili 
svrhovitost dobrote naspram greha, te da bismo je tako, razlikujući je od zla, svojom 
slobodnom voljom izabrali.  Za razliku od greha, prava božanska ljubav je razumno 
shvatljiva, zato što je ona sama razuman i svrsishodan odgovor na zahteve Neba i 
potrebe bližnjih. Kada bi grešni motivi mogli razumno da se opravdaju, tada oni više 
ne bi  bili  grešni.  Zato,  kada izabiramo greh, tada se bojimo da mislimo jer smo u 
opasnosti  da  raskrinkamo  sopstvene  motive  kao  grešne.  Od  mudrosti  bežimo  u 
površnost,  dok  razum  više  nema  funkciju  da  razlikuje  dobro  od  zla,  već  da  zlo 
predstavi  kao  dobrotu  pred  našom  savešću.  Kako  je  greh  nemoguće  opravdati 
razumnim  argumentima,  mi  se  pozivamo  na  iracionalne  argumente:  osećanja, 
autoritete, broj zastupnika ideje ... umesto na smisao, što izaziva gubljenje zdravog 
razuma.

Čovek  čiji  je  um  ograničen  iskustvom  greha  ne  može  ni  da  shvati  ni  da  poželi 
uzvišenije iskustvo. Da bi imao slobodu volje, čovek prvo mora da ima slobodu uma. 
Slobodu uma nam pruža otkrivenje  Božjeg  karaktera.  Svestranom analizom ćemo 
ispitati da li je autoritet biblijskog otkrivenja dostojan našeg poverenja kao nadahnuto 
otkrivenje Božje volje i istine.

ČETIRI RAZLIKE IZMEĐU NAŠE PRIRODNE I HRISTOVE PRAVEDNOSTI

U ovom poglavlju ćemo uvideti kako pogrešno shvatanje o atributima čovekove pale 
prirode može  da uguši  njegovu potrebu za  Bogom i  da  potpuno obezvredi  ulogu 
biblijskog plana spasenja. Bez visoke referentne tačke koju predstavlja Božji moralni 
zakon,  čovek  ne  uviđa  razliku  između  psiholoških  i  duhovnih  potreba,  između 
fanatizma i prave ljubavi, između samopravednosti i božanske ljubavi. Takođe ćemo 
analizirati četiri osnovne razlike između božanske i prirodne ljudske pravednosti.

SUSRET SA BOGOM

Mnogi  pokušavaju  da  spoznaju  Boga  na  način  koji  ih  neće  učiniti  moralno 
odgovornima, koji ih neće osvedočiti o potrebu za oproštenjem krivice i oslobođenjem 
od greha. Izbegavajući susret sa Njegovim stvarnim karakterom, oni pokušavaju da 
Ga osete i dožive i da tim doživljajima umire svoju savest i uguše žeđ svoje duše. Oni 
pokušavaju da Boga spoznaju kroz osećanja, da Ga izaberu svojim telesnim srcem, a 
da  Ga  zatim  žive  svojom  voljom  (samokontrolom),  dok  razum  koriste  samo  da 
opravdaju  ceo  pogrešan  sistem  verovanja.  Međutim,  Bog  se  spoznaje  razumom, 
izabira voljom, oseća osećanjima, a živi srcem. Samo razumno poznanje Boga kroz 
ispravnu predstavu o Njegovom karakteru može rezultovati osvedočenjem čoveka o 
njegove duhovne potrebe. A osvedočenje o potrebe je uslov da bi čovek svoju volju 
pokorio Bogu i doživeo iskustvo duhovnog novorođenja.

OPRAVDANJE VEROM ILI DELIMA

Kao  što  je  zbog  svoje  grešnosti  čovek  opterećen  sebičnim  uživanjima  i  drugim 
grešnim delima, tako je i zbog svoje krivice opterećen svojim dobrim delima. Biblijski 
plan spasenja želi da nas oslobodi od obe vrste opterećenosti: i od naše grešnosti i od 
naše pravednosti, te da nam pruži slobodu da volimo pravom ljubavlju. Kroz razne 
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religije i  kroz sva vremena mi vidimo večiti  sukob između fanatične religije koja je 
odgovor na našu opterećenost, i prave religije koja nas oslobađa od opterećenosti. 
Neizmirenost sa Bogom izopačava funkciju naših dobrih dela, i mi ih onda ne činimo 
kao plod ljubavi prema Bogu i bližnjem, već kao opravdanje pred svojom savešću i 
pred Bogom.

PET VRSTA FANATIZMA

Izopačena religioznost se ne zadovoljava razumnim pozivom na dobrotu, jer on ne 
može  da  pokrene  duhovno  nepreporođeno  srce.  Zato  ona  tom  pozivu  dodaje 
iracionalni  dodatak sračunat  da u čoveku pobudi  fanatične porive njegove prirode: 
krivicu,  strah,  gnev,  sujetu  i  sentimentalna  osećanja.  Na  taj  način  izopačena 
religioznost  manipuliše  čovekom  preko  njegovih  slabosti.  Uvidećemo  da  je  bez 
razumevanja duha i  smisla  Božjeg zakona čovek u iskušenju da ne shvati  razliku 
između prave ljubavi i fanatizma. Samo prava ljubav donosi rodove života koji su u 
skladu sa svih Deset Božjih zapovesti moralnog zakona.

PRIRODA GREHA

GREH KAO PROMAŠEN CILJ

Koren biblijskog naziva za greh na grčkom originalu ima značenje "promašen cilj" ili 
"promašaj". U čemu je "promašaj" greha? U odgovoru ćemo naći prihvatljivu definiciju 
greha. Isus kaže:

"Svaki koji pije od ove vode opet će ožedneti; a koji pije od vode koju ću mu ja dati 
neće ožedneti doveka; nego voda što ću mu ja dati biće u njemu izvor vode koja teče 
u život večni!" (Jovan 4,13-14)

OSEĆATI ILI BITI

Princip greha nikada ne može da pruži ono što obećava - da zadovolji žeđ čovekove 
duše. U grehu čovek može da oseća sreću, ali ne i da bude srećan. 

Nije isto osećati sreću i biti srećan.

Osećanja sreće, ma kako bila snažna ili uzvišena, nikada ne mogu da zadovolje, već 
mogu samo da uguše žeđ čovekove duše. Ona mogu samo da potisnu svest o našem 
unutrašnjem nezadovoljstvu, ali ne i da ga otklone.
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Pokušaj čoveka da zadovolji čežnje svoga srca u prijatnim doživljajima je isto toliko 
besmislen koliko i pokušaj žednog čoveka da utoli svoju žeđ tako što bi se polivao 
kofama sveže vode. Doživljaj vlažnog i mokrog niti ima funkciju da utoli čovekovu žeđ, 
niti to može da postigne.

Kao što dar govori o darodavcu, tako i doživljaj vlažnog i mokrog samo govori da je 
reč o vodi. Ali vodu treba piti, a ne samo osećati da je mokra. Osećanja sreće mogu 
da govore o Bogu, ali ne i da Ga zamene.

Ovim ne želim nikoga da ubeđujem da njegova osećanja sreće ne mogu biti duboka i 
uzvišena. Ali, želim da razumemo da postoji kriterijum koji će nam pokazati kako ona, 
ma kako dugo trajala i ma kako bila uzvišena ili snažna, nikada neće moći da ispune 
funkciju koju im mi u stanju greha pridajemo.

Pretpostavimo  da  je  čovek  telesnim  uživanjima  ili  religioznim  sistemom  ostvario 
blaženo osećanje sreće. Ali šta pokazuje da je pored blaženog osećanja on i dalje 
nesrećan u svojoj suštini? To pokazuju njegove pobude!

On je i dalje sebičan. On i dalje traži sreću. Da je u biti srećan, on sreću ne bi tražio, 
već bi je davao, izražavao svojim životom. Ono što u životu čini, činio bi jer je srećan 
(zadovoljen), a ne zato da bi bio srećan. Umesto sebičnošću, bio bi pokrenut pravom 
nesebičnom ljubavlju.  Rasterećen od unutrašnjeg nezadovoljstva on više ne bi  bio 
opterećen pitanjem kako se oseća, već bi bio slobodan da odgovori na potrebe života 
drugih ljudi.

Čovek koji je u svojoj suštini nezadovoljen ne samo što traži ono što nema - sreću, 
već pruža ono što  ima -  nesreću.  Zato grešan čovek ima potrebu da se "psihički 
prazni".

Samo psihički napeta osoba ima potrebu da se prazni. Ona lako prepoznaje negativan 
doživljaj  stvarnosti  da  bi  u  njemu  našla  povod  za  izražavanje  svog  unutrašnjeg 
nezadovoljstva. Sasvim je svejedno da li se čovek psihički prazni tako što se tuče, ili 
gleda kako se drugi  tuku,  ili  se prazni  kroz muziku sa naglašenim ritmom,  putem 
humora ili na bilo koji drugi način.
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Jasna veza koja postoji između našeg iskonskog zadovoljenja i naših osnovnih motiva 
ponašanja pokazuje da biblijska podela motiva na dobre i grešne nije proizvoljna, niti 
relativna  podela,  već  sasvim  razložna  i  funkcionalna.  Deset  Božjih  zapovesti  kao 
kriterijum karaktera naših pobuda jesu i  kriterijum našeg iskonskog zadovoljenja ili 
nezadovoljenja

GREH JE U POGREŠNOJ FUNKCIJI OSEĆANJA

Jedan sveštenik predložio je jednoj majci da svoga sina pošalje u srednju teološku 
školu. Naime, kao dete razvedenih roditelja, u siromašnoj porodici, njen sin je došao i 
pod veoma loš  uticaj  maloletnih  prestupnika.  Njegova majka  je  na  dobronameran 
poziv odgovorila: 

"Ne mogu da ga dam! Ja ga mnogo volim!"

Sveštenik je nastavio: 

"Zar ne verujete da će vaše dete imati mnogo bolje uslove života u teološkoj školi 
nego ovde?!"

"Verujem, ali ja njega mnogo volim! Ne mogu da ga napustim!"

Ova majka je imala jako osećanje ljubavi prema svome sinu, pa je ipak zauzela stav 
koji nije u skladu sa pravom nesebičnom ljubavlju i dobrotom.

Da li je problem u preteranoj jačini njenih osećanja? 

Ne, već u njihovoj funkciji! 
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A funkcija osećanja zavisi od duhovnog stanja u kome se osoba nalazi, od motiva koji 
je pokreću.

Snažno osećanje ljubavi predstavlja samo povod za izražavanje duhovnog stanja u 
kojem  se  čovek  nalazi:  bilo  za  manifestaciju  prave  nesebične  ljubavi,  bilo  za 
manifestaciju sebičnosti.  Osećanja treba da budu adekvatan odgovor  na stvarnost 
koja  nas  okružuje,  da  usmere  našu pažnju,  te  da  pruže povod  za  našu reakciju, 
manifestaciju naše ljubavi, a ne greha.

Međutim, ako nemamo prave ljubavi u sebi, ako smo prazni i nezadovoljeni u svom 
srcu  (zbog  duhovnih  razloga),  tada  postajemo  robovi  naših  osećanja  jer  imamo 
potrebu da se njima opijamo da bismo ugušili svest o sopstvenoj ispraznosti. Dokle 
god su osećanja objekat naše sebičnosti, dotle će i da upravljaju našim postupcima. 
Zato, dokle god smo sebični, nama je važnije kako se osećamo, nego da li je ono što 
radimo dobro (bilo za druge, bilo za nas same).

Naravno da nije greh u samim neprijatnim ili prijatnim doživljajima, već u neispravnoj 
funkciji koju oni dobijaju zbog naše odvojenosti od Boga. Dokle god su čežnje našeg 
srca nezadovoljene, dotle će nam i prijatni i neprijatni doživljaji predstavljati iskušenje 
(povod) da padnemo u greh ili da izrazimo greh u kome se i inače nalazimo. Dokle 
god smo odvojeni (nezavisni) od Boga, prijatni doživljaji predstavljaće nam iskušenje 
da  prema  njihovom  izvoru  postanemo  sebični,  a  neprijatni  da  izgubimo  mir,  da 
postanemo zabrinuti, gnevni i sl.
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Na primer, samo osećanje zadovoljstva pri jedenju ukusne hrane nije greh, ali je greh 
pokušaj da njime zadovoljimo čežnje našeg srca. Nije greh osećati se voljenim, ali je 
greh kada tim osećanjem pokušavamo da ispunimo prazninu svoje  duše.  Greh je 
kada  osećanja  imaju  funkciju  uzroka  sreće  u  nama,  umesto  povoda  za  njeno 
izražavanje.  Nije  greh  osećati  tugu i  gnev zbog nepravde koju  vidimo,  ali  je  greh 
ukoliko na osećanje tuge i bola reagujemo brigom ili gnevom. Nije greh osećati strah u 
opasnosti, ali je greh biti kukavica.

Normalno  je  da  osećamo  strah  u  opasnosti,  ali  na  njega  treba  da  odgovorimo 
hrabrošću  umesto  kukavičlukom.  Normalno  je  da  osećamo  gnev  prema  izvoru 
nepravde, ali treba da reagujemo krotošću, a ne gnevljivošću i mržnjom. U nevolji je 
normalno da osećamo tugu,  ali  treba da odgovorimo starateljstvom i  poverenjem, 
umesto brigom. Sasvim je ispravno da u blagoslovu osećamo radost,  ali  treba da 
reagujemo zahvalnošću, a ne sebičnošću.

Dakle,  postoji  razlika  između  osećanja  i  motiva  kojim  odgovaramo  na  određene 
doživljaje.  Rešenje  nije  u  izbegavanju  prijatnih  i  neprijatnih  osećanja,  jer  su  oni 
sastavni deo naše životne realnosti. Problem nije u onome što osećamo, već u onome 
što jesmo (u našim pobudama), jer u odgovarajućim osećanjima naša priroda samo 
nalazi  povod  za  svoje  izražavanje.  Samo  onda  kada  su  čežnje  našeg  srca 
zadovoljene u Bogu, kada u svojoj biti jesmo zadovoljeni, tada nam realni doživljaji 
neće biti iskušenje, već će biti povod za izražavanje prave ljubavi. 

Naš doživljaj stvarnosti treba da bude realan, adekvatan stvarnosti. Ukoliko se trudimo 
da taj doživljaj ulepšamo da bismo njime zadovoljili žeđ svoje duše, mi ćemo ili postati 
robovi  stvarnosti  (jer  od  nje  zavisi  naš  doživljaj  sreće),  ili  ćemo  pokušati  da 
pobegnemo od stvarnosti (da bismo doživljaje sami kreirali). Prvi princip bi mogao da 
se nazove materijalističkim, dok bi drugi mogao da se nazove idealističkim principom. 
Postoji  i treći princip kada neprijatnu stvarnost prihvatamo da bismo je tek u svom 
umu raznim trikovima sebi  "ulepšali"  i  "opravdali"  (racionalizovali)  tako da nam ne 
predstavlja nikakvo iskušenje. Mir možemo ostvariti na raznim nivoima našeg odnosa 
sa stvarnošću, a da taj mir ne obuhvati reformu pobuda našeg srca.

Umesto  da  ulože  napor  da  promene  sebe  -  grešne  motive  svoga  srca  (duhovno 
rešenje) mnogi pokušavaju da promene 1) svet oko sebe (mir materijalizma), ili  2) 
predstavu o stvarnosti u svom umu (mir koji donosi zabluda), ili 3) svoja osećanja (mir 
koji donosi opijanje).

Psihološke  potrebe  iz  kojih  je  čovek  sklon  da  sebi  izmišlja  imaginarne  idole  kao 
objekte  svog  obožavanja  svakako  spadaju  u  domen  čovekove  psihopatologije. 
Činjenica da su najveća zla u istoriji učinjena u ime Boga i vere, takođe skreće našu 
pažnju  na  potrebu  za  analizom  funkcije  čovekove  životne  filozofije.  Svojom 
opravdanom kritikom umišljene religioznosti i zla koje se u ime Boga čini, svaki ateista 
govori u prilog čovekove velike potrebe za Spasiteljem. Čoveku je potreban Spasitelj, 
ali ne spasitelj koji će da odgovori na one psihološke potrebe zbog kojih čovek sebi 
izmišlja božanstva, ili koje ima čovek nečiste savesti zbog svog zla, već Spasitelj koji 
će  da  čoveka  spase  od  njegove  potrebe  za  objektima  psihološke  sigurnosti  i  od 
njegovog sopstvenog zla. 

Pojam psihološke potrebe razlikujemo od pojma duhovne potrebe. Psihološka potreba 
je nuspojava nezadovoljene duhovne potrebe. Neispunjena duhovna potreba rezultuje 
dubokim unutrašnjim nezadovoljstvom, koje teži da izbije u čovekovu svest i njegova 
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osećanja. Potreba da se uguši svest o unutrašnjem nezadovoljstvu rađa psihološku 
potrebu. 

Psihološke  potrebe  svoje  ispunjenje  nalaze  u  ostvarenju  određenih  osećanja,  za 
razliku  od  duhovnih  potreba koje  svoje  ispunjenje  nalaze u  ostvarenju  određenog 
duhovnog  stanja  (u  promeni  suštinskih  motiva).  Zbog  svoje  suštinske  razlike, 
psihološke  i  duhovne  potrebe  su  međusobno  suprotstavljene  po  svojim  ciljevima: 
psihološka potreba ima za cilj da opije i uguši čovekovu svest o njegovom problemu, 
dok  je  duhovna  potreba  izraz  razumne svesti  o  potrebi  za  promenom čovekovog 
stanja. 

------- početak okvira -------

RAZLIKA IZMEĐU PSIHOLOŠKIH I DUHOVNIH POTREBA

Duhovna potreba je analogna potrebi bolesnog čoveka za lekarom, dok je psihološka 
potreba analogna potrebi bolesnog čoveka za uklanjanjem posledica njegove bolesti 
(osećaja bola, iscrpljenosti, itd). Kao što tableta protiv bolova ne uklanja uzrok bolesti, 
tako  ni  odgovor  na  psihološku  potrebu  ne  rešava  suštinu  čovekovog  duhovnog 
problema. Potrebno je otići kod lekara i rešiti problem u korenu. Da li ćemo poverovati 
u čovekovu tvrdnju da je zdrav, ukoliko on govori: "Ja sam zdrav, ali ipak moram da 
uzimam tablete protiv bolova!" Sama potreba za tabletom otkriva da problem nismo 
rešili.  Psihološke  potrebe  same  po  sebi  otkrivaju  nerešen  problem na  duhovnom 
nivou.  Iako  mnogi  godinama  rade  na  "rešavanju"  svog  duhovnog  problema,  oni 
zapravo, imaju za cilj da ostvare određeno osećanje, a ne određeno duhovno stanje 
(karakter). Onaj ko sledi psihološke potrebe sve vreme sluša svoje srce, šta bi ono 
želelo da oseća, dok onaj ko je svestan duhovnih potreba postavlja pitanje (Bogu) 
kakva potreba zaista jeste. Razlika između psihološke i duhovne potrebe na primeru 
odnosa majke prema sinu bi mogla da izgleda ovako: Ukoliko bi majka izjavila: "O, 
toliko volim svoga sina da ne mogu ni jedan dan da budem bez njega!" to bi svakako 
bilo izraz njene psihološke potrebe (sebičnosti), jer je njen odnos sa sinom u službi 
njenog Ja. A kada bi majka izjavila: "Htela bih da imam više strpljenja prema svome 
sinu!" to bi moglo da otkriva njenu duhovnu potrebu, jer ona hoće da odgovori, ne na 
potrebe svoga sebičnog Ja, već na potrebe svoga sina. U prvom slučaju ona ima 
potrebu  za  promenom osećanja,  a  u  drugom potrebu  za  promenom karaktera.  U 
svetlu  te  razlike  treba  razumeti  odnos  između  lažne  i  zdrave  religioznosti.  Lažna 
religija je odgovor na sebične i samopravedne potrebe grešnog Ja, a prava religija nas 
oslobađa od tih potreba i osposobljava da odgovorimo na realne potrebe života.

------- završetak okvira -------

MATERIJALIZAM

Iskonsko nezadovoljstvo čini čoveka zavisnim od situacije u kojoj se nalazi. Zbog toga 
što njegov doživljaj sreće zavisi od srećnih okolnosti, on mora da ih održava takvima. 
Zato je grešan čovek opterećen. Njegova volja nije slobodna. On čini da bi bio srećan, 
a ne jer je srećan i zato njegov život postaje moranje, prinuda, ropstvo. Umesto da 
promeni sebe, on pokušava da promeni svet oko sebe, kao da je problem u svetu, a 
ne u njegovom sopstvenom srcu. U životnoj borbi za izgradnju vrednosti koja će mu 
pružiti osećajnu satisfakciju, čovek, zbog same brige da je ostvari, gubi unutrašnji mir i 
postaje sve nesrećniji.
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Da bi  umirio  svoju  savest  pred  svojim životnim neuspehom,  čovek  snižava  svoje 
ideale, izmišlja relativne kriterijume istine, ili priznaje svoje unutrašnje nezadovoljstvo i 
pokušava da ga opravda:

"Dobro je što sam nezadovoljan, jer je to pokretačka snaga koja me navodi da radim, 
da stvaram i da postižem uspeh!"

Ako čovek može biti  pokrenut unutrašnjim nezadovoljstvom, zašto ne bi mogao da 
bude pokrenut i unutrašnjim ispunjenjem, koje želi da izrazi i podeli sa drugima kroz 
rad, stvaralaštvo i službu drugome?!

Takođe, možemo postaviti pitanje: šta je važnije - unutrašnje ispunjenje, sreća i mir, ili 
formalni uspeh? 

Šta  će čoveku sav uspeh i  sva blaga ovoga sveta  ako je  on  u  svojoj  biti  i  dalje 
nesrećan?

Čovek je važniji od onoga što čini, i njegova unutrašnja sreća od spoljašnjeg uspeha. 
Pretežnije je pitanje da li  se brinemo, nego ono zbog čega se brinemo. Radnik je 
važniji od svog zaposlenja i student od svojih studija. "Jer kakva je korist čoveku ako 
zadobije sav svet a duši svojoj naudi?" (Marko 8,36)

Možda  će  neko  reći:  "Ali  uspeh  koji  ja  ostvarujem predstavlja  blagoslov  za  moju 
okolinu!"

Možda mi zaista ostvarujemo uspeh i ono što stvaramo predstavlja vrednost, ali uspeh 
isuviše  često  izaziva  zavist,  dok  njegove vrednosti  bivaju  zloupotrebljene.  Zato  je 
važnije  čovekovo  unutrašnje,  nego  spoljašnje  blagostanje.  Čak  i  ako  nečije 
nezadovoljstvo rezultuje trenutnim blagostanjem njegove okoline, moramo imati  na 
umu  da  takvoj  osobi  uspeh  i  blagoslov  za  okolinu  nisu  cilj,  već  samo  sredstvo 
zadovoljenja sopstvenih sebičnih poriva. Dovoljno je da se prilike promene, pa da ti 
isti  sebični porivi  dođu u sukob sa interesima drugih i  tako postanu prokletstvo za 
okolinu.

Čak i da grešna motivisanost nekoga predstavlja konstantan materijalan blagoslov za 
njegovu  okolinu,  on  sam  će  biti  na  njeno  duhovno  prokletstvo.  Negativan  uticaj 
nezadovoljenog čoveka predstavlja mnogo veće prokletstvo, nego što njegov uspeh 
može predstavljati blagoslov za ovaj svet.

Pogledajmo biblijsku preporuku:

"Bolje je malo sa strahom Gospodnjim, nego veliko blago s nemirom. Bolje je jelo od 
zelja gde je ljubav, nego od vola ugojena gde je mržnja." (Priče 15,16-17)

Da bi neko mogao da bude zaista na blagoslov ovome svetu, da bi druge iskreno hteo 
i mogao da učini srećnim, i on sam već mora biti srećan (zadovoljen).

Pošto  je  nezadovoljen,  grešniku  je  glavni  motiv  života  traženje  osećanja  sreće 
(sebičnost), a ne davanje sreće (ljubav), i zato je njemu važnije kako se oseća, nego 
da li je ono što on čini - dobro.
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Čovek  mora  biti  rasterećen  da  bi  svojim  životom  mogao  otkriti  Boga,  Njegovu 
nesebičnu ljubav i samopožrtvovanu dobrotu.

Mnogi  psiholozi  smatraju  ispravnim  i  normalnim  čovekovu  psihološku  potrebu  za 
osećanjem vrednosti, uspeha, moći, pripadnosti, posedovanja i sl. Međutim, dokle god 
je čovek opterećen, on ne može da voli. Opterećen zadovoljavanjem svoje psihološke 
potrebe, on nema ni vremena ni volje da voli ni sebe ni druge. Stavljajući na sebe 
zadatak  da  živi  radi  sreće,  a  ne  iz  sreće,  čovek stavlja  na  sebe zadatak  koji  ga 
onesposobljava da se ponaša svrsishodno tuđem i  sopstvenom dobru. Zato što je 
sebičan, njemu je važnije kako se oseća, nego da li je to što on radi dobro. Da nema 
greha, ne bi bilo ni bezumnog ponašanja:

Jedna gospođa na svom radnom mestu otvorila je jogurt. Ali, zauzeta razgovorom, 
zaboravila je da ga popije. Sutradan ga je našla na stolu. Kada ga je prinela ustima, 
primetila  je  da  se  pokvario.  Uzviknula  je:  "Ne  mogu  da  ga  popijem!  Ukiselio  se! 
Moraću da ga bacim! ... Ali, kako da ga bacim, zar ga nisam skupo platila?! ...Ali, ako 
ga popijem, razboleću se!" I tako se neko vreme dvoumila, da bi na kraju ipak popila 
bajat jogurt.

Smatra se da čovek ne može da se posveti  duhovnim potrebama, dokle god nisu 
zadovoljene  njegove  egzistencijalne  potrebe.  Upravo  je  obrnuto.  Vidimo  kako 
ponašanje ove gospođe nije svrsishodno njenim egzistencijalnim potrebama, zato što 
je zanemarila svoje duhovne potrebe, pa je zbog toga sebična.

Čovek  će  žrtvovati  i  svoje  zdravlje  i  svoju  egzistenciju  da  bi  zadovoljio  svoju 
opterećenost (sebičnost). 

Mi  doduše  svakodnevno možemo sresti  osobe koje  kukaju  zbog,  kako  one kažu, 
"ugrožene" egzistencije, ali ne treba nam puno mudrosti da bismo uočili da se radi 
samo  o  izgovoru  za  njihovo  sebično  nezadovoljstvo.  Dok  se  žale  na  "ugroženu" 
egzistenciju, te iste osobe puše i piju, i tako pokazuju da im u stvari do egzistencije 
nije stalo. Dokle god je čoveku važnije da hrana koju jede bude ukusna, nego da bude 
zdrava, nema govora o tome da ga pokreću motivi svrsishodni njegovoj egzistenciji.

Tvrdnja da tek onda kada zadovolji svoje niže (egzistencijalne) potrebe, čovek može 
da se posveti višim (društvenim, intelektualnim, ....) potrebama, ne otkriva ništa drugo 
nego traženje novog izgovora za čovekovo unutrašnje nezadovoljstvo. 

Sasvim je svejedno da li sebičnost prožima naše biološke, socijalne ili religiozne sfere 
življenja. Ona, iako se pred čovekovom savešću na to poziva, nikada nije svrsishodno 
usmerena ka čovekovim stvarnim interesima. Vidimo kako je čovek sklon da žrtvuje i 
svoje zdravlje i svoju egzistenciju da bi zadovoljio svoje sebične porive koji su sami 
sebi cilj. 

Proždrljiv čovek će žrtvovati svoj želudac radi hrane, kao što će samoljubiv čovek biti 
sklon da izvrši samoubistvo zbog povređene sujete. Nacionalista će žrtvovati naciju 
radi svojih nacionalnih vrednosti, kao da čovek postoji radi svojih vrednosti, a ne one 
radi njega. U Svetom pismu Isus ukorava religiozni fanatizam, objašnjavajući sa više 
starozavetnih  primera kako čovek nije  načinjen radi  Božjeg zakona,  nego je  Božji 
zakon načinjen radi čoveka (Marko 2,25-26.27). Kako nas prirodni motivi pokreću da 
volimo sebičnom ljubavlju, koja uvek traži razlog zbog koga volimo, bićemo skloni da 
žrtvujemo i sam objekat ljubavi radi razloga zbog koga ga volimo. Međutim, kada smo 
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pokrenuti  pravom  ljubavlju,  razlog  zašto  nekog  volimo  nije  u  njemu  (njegovim 
vrednostima), već u nama, u samoj ljubavi kojom volimo. Tada njegove vrednosti, kao 
i slabosti, predstavljaju samo povod za izražavanje ljubavi prema toj osobi.

Vidimo kako prirodni motivi ponašanja, zbog svoje iracionalnosti, osporavaju teoriju o 
prirodnoj selekciji i evoluciji. Prirodna selekcija nikada ne bi ostavila u životu jedinke 
koje su pokrenute motivima nesvrsishodnim njihovoj egzistenciji. Drugim rečima, da je 
princip prirodne selekcije i evolucije zaista formirao osobine vrste, čovek nikada ne bi 
postao grešan.

Opstanak nije  uslovljen  samo sposobnostima koje  vrsta  poseduje,  već  i  motivima 
kojima je ona pokrenuta. Čovek ima mnogo više sposobnosti nego što to od njega 
zahteva puka egzistencija, ali mu to ništa ne vredi kada su te sposobnosti pokrenute 
patološkim motivima i zloupotrebljene protiv same njegove egzistencije. Na primer, 
sposobnost  upotrebe  razuma  će  biti  zloupotrebljena  od  strane  njegovih  sebičnih 
motiva u cilju njihovog zadovoljenja, a na račun čovekovih stvarnih egzistencijalnih 
potreba.

Činjenica da čovek ipak poseduje razum ohrabruje nas jer nas suočava sa uzvišenim 
saznanjem:  ako  ne  bi  postojala  mogućnost  da  razum  bude  pokrenut  pravom 
nesebičnom  ljubavlju,  tada  on  ne  bi  imao  smisla  da  postoji,  jer  bi  imao  samo 
negativnu funkciju,  a  samim tim on nikada ne bi  ni  nastao.  Tako nam postojanje 
razuma  ukazuje  na  to  da  je  on  stvoren  da  funkcioniše  pokrenut  motivom  prave 
nesebične ljubavi, što nam opet ukazuje na postojanje same prave nesebične ljubavi. 
Tada razum ima ispravnu svrhu da navede čoveka da čini ono što će proizvesti da on 
BUDE dobro, a ne ono što će proizvesti da se on samo OSEĆA dobro.

IDEALIZAM

Mnogi postaju svesni besmislenosti  materijalističkog principa života. Postaju svesni 
nesigurnosti i ropstva koje donosi vezanost za njegove vrednosti. I na kraju, postaju 
svesni  njegove  nesvrsishodnosti  ostvarenju  čovekovih  stvarnih  interesa.  Zato  ga 
odbacuju i prihvataju idealistički princip života. Oni beže od ružne stvarnosti u svet 
svojih doživljaja, koje, bar se tako nadaju, niko neće moći da im pokvari.

Idealistički  princip  "rešenja"  čovekovog  životnog  problema  je  karakterističan  za 
istočnjačke religije. Po budističkom shvatanju, problem je u patnji. Raznim sistemima 
treba izbeći vezivanje za materijalni svet da bi se izbeglo moguće osećanje patnje. 
Neki budistički redovi idu čak dotle da izbegavaju svaki fizički kontakt sa svetom, pa 
čak i samo rukovanje. Takve životne principe srećemo i u nekim granama hrišćanstva. 
U Grčkoj postoji monaški red čiji se sledbenici nikada ne kupaju. Oni kupanje smatraju 
iskušenjem. Šta možemo misliti  o njihovoj pobedi nad iskušenjima? Umesto da se 
odreknu svojih  greha mnogi  se odriču samo situacija koje  bi  pokazale da se nisu 
odrekli svojih greha. Odgovoriti na Hristov nalog da se odreknemo sebe i svojih greha 
ne znači pobeći od iskušenja, već pobediti iskušenje.

"Kad raste bogatstvo, ne dajte da vam srce prione za njega." (Psalam 62,10)

Zapazimo da Sveto pismo ne vidi  problem u bogatstvu,  već u čovekovom odnosu 
prema bogatstvu. Ono ne kaže "kad raste bogatstvo, nemojte ga više imati", već "ne 
dajte da vam srce prione za njega". Ja se mogu odreći svega što imam i biti na ivici 
egzistencije,  pa  da  opet  budem  pohlepan  i  sebičan,  grešan  i  kriv.  Odricanje  od 
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privatne svojine, što je program nekih religioznih pokreta, ne otkriva ništa drugo nego 
izbegavanje životne odgovornosti.

Suština duhovne nezrelosti je u pokušaju čoveka da iz svoje svesti ukloni povod za 
manifestaciju  njegovih  grešnih  motiva,  umesto  da  iz  svog  srca  ukloni  sam  greh. 
Mnoge osobe su ostvarile vrhunac duhovne nezrelosti onda kada su, po svom ličnom 
uverenju, ostvarile najviši nivo svog duhovnog iskustva. 

Mnoge  od  njih,  pre  nego što  su  postale  religiozne nisu  pokazivale  toliki  strah  od 
stresnih situacija,  kakav sada pokazuju.  One se boje da slušaju predavanja svojih 
duhovnih neistomišljenika ili  se boje da izlaze na mesta gde izlaze oni koji ne dele 
njihova  religiozna  uverenja.  One  su  sklone  da  se  od  iskušenja  čuvaju  raznim 
religioznim zabranama i pravilima življenja.

Videći  iskušenje  u  samom  životu  i  prilikama  i  neprilikama  koje  on  donosi,  one 
pokazuju da nisu pobedile  greh svoga srca,  već je  njihovo rešenje zasnovano na 
pokušavaju da od svog problema pobegnu.

ZAKLJUČAK

Mi treba da budemo spremni da se suočimo sa doživljajima koji odgovaraju stvarnosti 
koja nas okružuje. Nije problem u samim neprijatnim ili prijatnim doživljajima, već u 
neispravnoj funkciji koju oni dobijaju zbog našeg iskonskog nezadovoljstva. Dokle god 
su  čežnje  našeg  srca  nezadovoljene,  dotle  će  nam i  prijatni  i  neprijatni  doživljaji 
predstavljati iskušenje. Prijatni doživljaji predstavljaju nam iskušenje da prema njima 
postanemo  sebični,  a  neprijatni  da  izgubimo  mir,  da  počnemo  da  se  brinemo  i 
gnevimo. 

Rešenje nije u izbegavanju prijatnih i  neprijatnih doživljaja, jer su oni sastavni deo 
naše životne realnosti. Problem nije u onome što osećamo, već u onome što jesmo, 
jer u odgovarajućim osećanjima naša priroda samo nalazi povod za svoje izražavanje. 
Tek onda kada su čežnje našeg srca zadovoljene u Bogu, kada u svojoj biti jesmo 
srećni, tada nam realni doživljaji neće biti iskušenje, već samo povod za izražavanje 
ljubavi.

RACIONALIZACIJA

Mnogi  su  svesni  slabosti  materijalističkog  i  idealističkog  pristupa  životu.  I  zatim 
pokušavaju  da  budu  realni  -  da  se  suoče  sa  stvarnošću  kakva  jeste,  ali  ne  i  sa 
doživljajima koji su joj adekvatni. Da bi to uspeli, oni primenjuju mehanizam (trik), koji 
psiholozi nazivaju racionalizacijom, a religiozni spoznajom.

Da bih jasnije objasnio prirodu ovog mehanizma, poslužiću se primerom. Ako je neko 
grub  prema  nama,  na  primer,  ako  nas  često  udara  granom po  glavi,  to  će  nam 
verovatno predstavljati iskušenje da se iznerviramo, tj. da reagujemo grehom. Ali, ako 
smo pokrenuti pravom ljubavlju, naša reakcija će biti svrsishodna: najverovatnije ćemo 
se skloniti iz prisustva takve osobe. Mi ćemo osećati tugu i čak možda gnev prema 
neprijateljski  raspoloženoj  osobi,  ali  nećemo  reagovati  mržnjom,  već  krotošću. 
Nećemo izgubiti mir duha i krotost karaktera, već ćemo ih još više utvrditi.

Oni koji ne žele da se odreknu greha, a žele da uklone negativne manifestacije greha 
u svojim osećanjima i ponašanju, biće skloni da primene mehanizam racionalizacije. 
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To znači da našeg "neprijatelja" treba tako predstaviti u svom umu da on sa svojim 
neprijateljskim  ponašanjem  ne  bude  shvaćen  kao  neprijatelj,  čime  će  se  izbeći 
negativni  doživljaji  koji  nam  u  stanju  greha  predstavljaju  iskušenje  da  na  njih 
odgovorimo srdžbom i mržnjom.

Kada se odlomi grana sa drveta i udari nas po temenu, mi je nećemo tretirati  kao 
neprijatelja; nećemo je rezati u piljevinu ili na neki drugi način izražavati svoj gnev i 
gnušanje prema njoj.  Kada bi iza te grane stajao voljan i odgovoran akt, osećanje 
gneva bi bila naša prirodna reakcija. 

Dakle, ako neprijatelju koji je u ljudskom obliku oduzmemo atribute odgovornosti, ako 
se  trudimo  da  ga  razumemo i  opravdamo,  onda  njegov  gest  neprijateljstva  neće 
izazvati  u  nama  negativne  doživljaje.  Tako  funkcioniše  odbrambeni  mehanizam 
racionalizacije.

Psiholog bi mogao da nas u takvom iskušenju savetuje:

"Probaj tog čoveka da razumeš da bi mogao da ga prihvatiš takvog kakav on zaista 
jeste. Nije on kriv! Ko zna u kako teškim uslovima života je odgajan! Možda ga je 
majka u njegovoj ranoj mladosti često udarala po glavi!"

Religiozni savet bi mogao da izgleda nešto malo drugačije:

"Treba da spoznaš da i u njemu živi Bog kao i u tebi, pa nećeš moći da mu vratiš 
udarac zato što bi onda udario i po onom delu tebe koji živi u njemu!"

Dakle, pokušavamo da predstavu o drugima i  sebi u svom umu tako "objasnimo i 
razumemo" (racionalizujemo) da nam ta predstava ne predstavlja neželjeno iskušenje. 
Time, naravno, samo uklanjamo povod za manifestaciju naše grešne prirode, a ne i 
sam greh. U svojoj suštini sva psihološka rešenja čovekovih duševnih problema su 
zasnovana na uklanjanju povoda (kompleksa, traume, frustracije ...), umesto uzroka 
(greha).  Psiholog  može  biti  veoma  analitičan  u  pronalaženju  suštinskih  povoda,  i 
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veoma uspešan  u  njihovom uklanjanju.  Ali,  povod  nije  uzrok.  (Psiholozi  uklanjaju 
povode,  a  psihijatri  simptome  problema.)  Da  bismo  postali  svesni  uzroka  samog 
problema, potreban nam je pravi kriterijum koji će ukazivati da je uzrok sam po sebi 
loš,  umesto površnih kriterijuma koji  nas navode da povode i  simptome nazivamo 
problemima koje treba rešiti. Traženi kriterijum je - Božji moralni zakon. On definiše 
naše stanje greha kao stanje koje je samo po sebi loše. (Upravo zato postoji potreba 
da o takvom kriterijumu govorimo u poglavlju "Greh kao bezakonje")

Pomenut mehanizam racionalizacije nas navodi da formiramo izopačenu predstavu o 
Bogu, svetu i sebi, samo zato što zbog svog iskonskog nezadovoljenja nismo spremni 
da  se  suočimo  sa  doživljajima  koji  odgovaraju  stvarnosti  koja  nas  okružuje.  Mi 
pokušavamo da se suočimo sa stvarnošću, ali je u suštini tumačimo na takav način 
koji u nama neće izazvati neželjene doživljaje i reakcije. U sledećim poglavljima ćemo 
analizirati mehanizam racionalizacije po datoj tablici njegovog funkcionisanja.

IZOPAČENA PREDSTAVA ZBOG GREHA

(O BOGU, ČOVEKU I DUHOVNIM POJMOVIMA)

IZOPAČENA PREDSTAVA O BOGU

Kada mi je na početku duhovnog iskustva neko postavio pitanje "Kako zamišljaš Boga 
kada mu se moliš? Kako On izgleda?" na trenutak sam postao iznenađen i zbunjen. 
Iznenađen, jer  Boga nikako nisam zamišljao, a zbunjen zato što zbog toga nisam 
primećivao  nedostatak  vere.  Kada  sam  to  pitanje  ponovio  osobama  bogatim 
duhovnim iskustvom, ustanovio sam da niko od njih ne zamišlja Boga. Uskoro sam u 
Bibliji našao odgovor:

"A Mojsije reče Bogu: Evo, kad otidem k sinovima Izrailjevim, pa im rečem: Bog otaca 
vaših posla me k vama, ako mi reku; kako mu je ime? Šta ću im kazati? A Gospod 
reče Mojsiju: Ja sam onaj što Jest. Tako ćeš kazati sinovima Izrailjevim: Koji jest, on 
me posla k vama." (2.Mojsijeva 3,13-14)

Mi  nemamo potrebe da zamišljamo Boga zato što  On Jeste.  Da li  nekada idemo 
ulicom i imamo potrebu da pri tome zamišljamo sebe kako idemo ulicom? Ne! Nema 
potrebe, zato što mi stvarno već idemo ulicom. Ako imamo potrebu da zamišljamo 
Boga,  to  otkriva  da  ga  ne  poznajemo,  da  nemamo stvarnu zajednicu  sa  Njime.  I 
nalazimo se u ozbiljnom iskušenju da formiramo umišljenu veru u izmišljenog boga.

Mnogi  se boje ostvarenja stvarne zajednice sa Bogom. Boje se da bi  ih uzvišena 
predstava  o  Njegovoj  dobroti  i  pravdi  ukorila  za  njihove  grehe  i  ponizila  pred 
sopstvenom ohološću. Oni se trude da sami stvore takvu predstavu o Bogu kakva 
neće  uznemiravati  njihovu  savest,  pred  kojom  se  neće  osećati  obaveznim  i 
odgovornim. Tako pokušavaju da pobegnu od Boga koji  jeste,  pa zamišljaju boga 
kojim će kod sebe izazivati osećanje sreće, sigurnosti i moći. Ono što nemaju u svojoj 
biti, pokušavaju da nadoknade u sferi doživljaja i osećanja. U svojoj religioznosti, oni 
stalno  podražavaju  svoja  osećanja:  bilo  religiozno-magijskim  ritualima,  bilo 
zloupotrebom slika, kipova ili muzike, meditiranjem ili možda nečim drugim. Oni stalno 
ubacuju  nešto  svoje  između  Boga  i  sebe,  što  će  im  pružiti  psihološku  sigurnost. 
Psihološka sigurnost ih ometa da se zaista predaju Bogu, jer ih čini samozadovoljnim. 
(Oni ne razlikuju duhovnost i duševnost.)
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Naša zajednica sa Bogom se može manifestovati  u našim osećanjima, ali  se ona 
nikada ne sme zasnivati na njima, jer onda prelazi u perfidan oblik idolopoklonstva, 
kao što je to slučaj kod Šri Činmoja:

"Vežba  kontemplacije:  Žmurke.  Pokušajte  da  zamislite  zlatno  biće  i  pokušajte  da 
osetite da je ono beskrajno lepše od najlepšeg deteta koje ste ikada videli na Zemlji. 
To biće je vaš Voljeni Gospod Svevišnji. Vi ste onaj koji voli Boga, a zlatno biće je vaš 
Voljeni Gospod Svevišnji. Potom pokušajte da zamislite da je vaše biće kao i biće 
vašeg Voljenog  Svevišnjeg  na  vrhu  Himalaja  ili  na  dnu  Pacifika  -  kako  vam više 
odgovara. Kad to osetite, smešite se u sebi." (Šri Činmoj, MEDITACIJA, 67)

Čovekov odnos sa idolima je uvek zasnovan na osećanjima, dok je odnos čoveka sa 
biblijskim Bogom zasnovan na veri.  Ukoliko nismo zadovoljni jednostavnom verom, 
već tražimo osećanja kao njenu potvrdu, to pokazuje da nemamo stvarnu zajednicu 
sa  Bogom.  Vera  zasnovana  na  osećanjima  je  čista  sebičnost  (usmerena  prema 
Bogu).

Ako  se  držimo  uputstva  Božje  reči,  tada  ćemo  izbeći  iskušenja  koja  se  nameću 
između Božjeg i našeg lica, i koja tako postaju prepreka uspostavljanju zajednice sa 
Bogom (2.Mojs..20,4-5). Nemoguće je da formiramo umišljenu veru u Boga ako Ga 
prihvatamo takvog kakav je On otkriven u Bibliji, jer ne ispunjava osnovne psihološke 
uslove da bi mogao dobiti funkciju idola.

Čovek  nikada  ne  bi  mogao  da  izmisli  takvoga  Boga,  jer  nikako  ne  odgovara 
sklonostima njegove grešne i samopravedne prirode. Ne samo da ga ne bi mogao 
izmisliti, već mu takva predstava o Njemu veoma smeta. Zbog greha nam je strana 
predstava o Bogu koji nije idol, a zbog krivice nam smeta predstava o Bogu koji je 
pravedna ličnost, jer se pred njom osećamo odgovornim. Mislim da bi svaki razuman 
psiholog ateista, posle ovih redova, doveo u pitanje svoja ateistička shvatanja. Jer, 
ako biblijski Bog nije izmišljen, onda je stvaran.

Onaj ko ne veruje u postojanje stvarnoga Boga, opet mora da izabere nekog lažnog 
boga, jer nema ništa drugo na raspolaganju. Čovek mora imati objekat svog uzdanja: 
ili psihološki (u sebi, drugima, u izmišljenom bogu ...), ili stvarni .

Samo stvaran Bog može da zadovolji  žeđ  naše duše i  da  nas oslobodi  od  naše 
potrebe za lažnim bogovima.  Samo ako su naše čežnje u suštini  zadovoljene,  mi 
ćemo biti slobodni od psiholoških potreba za osećanjem sreće, sigurnosti, voljenosti, 
pravednosti ili bilo koje druge vrednosti.

"Drž se dakle Boga i mir će sa tobom biti, i sreće ćeš da se nauživaš. Primi iz usta 
Njegovih pouku, i u srce svoje meći reči Njegove. Vratićeš ti sreću svoju Svemoćnome 
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ako se povratiš,  ako izbaciš  zlobu svoju  iz  šatora svoga.  Baci  zlato  u  prah,  zlato 
Ofirsko u pesak od potoka, i Svemoćni biće zlato tvoje, srebro tvoje i bogatstvo tvoje. 
Tada ćeš se radovati  o Gospodu,  podignućeš k Bogu lice svoje.  Molićeš mu se i 
uslišiće te... ." (O Jovu 22, 21-29)

IZOPAČENA PREDSTAVA O ČOVEKU

Zapazimo kako Isus govori o čovekovoj prirodi: 

"Kad dakle vi, zli budući, umete dobre darove davati deci svojoj, koliko će više Otac 
nebeski dati Duha Svetoga onima koji ištu u Njega." (Luka 11,13)

Kada apostol Pavle govori o svojoj prirodi, tada kaže u Rimljanima 7,18-21: 

"Znamo, naime, da u meni, to jest, u mome telu, dobro ne obitava; jer hteti - toga ima 
u meni, ali činiti dobro - toga ne nalazim. ... Želeći, dakle, da činim dobro, nalazim da 
za mene važi zakon - da je zlo u meni." 

Za  razliku  od  biblijskih,  drugi  duhovni  autoriteti  imaju  ponekad  zaista  neobičnu 
predstavu o čoveku i planu spasenja:

"Ovo je jedini način da postignemo cilj; reći sebi i svima ostalima da smo savršeni. I 
dok budemo ovo stalno ponavljali, dolaziće snaga. Neka vaše telo prožima ova jedina 
ideja:  Ja sam apsolutno čisto,  sveznajuće, svemoguće, večito blistavo Ja, koje se 
rađa i ne umire!" (Vivekananda)  

Ponavljajte u mislima: Ja nisam telo, niti um, niti osećanja. ... Telo je omotač vlastitog 
Ja koje je čisto i savršeno. Ja sam beskrajna, neograničena, večita bit. Ja sam uvek 
slobodni, ja sam večno prisutni. Ja Sam koji Jesam." (S.Jesudijan, Joga i zdravlje, 
str.273)

Ako ja nisam svoje telo, onda zbog grešnosti svoga tela ne gubim svoju suštinsku 
moralnu vrednost. A zašto mi je to važno? Zato što takvim "trikom" pokušavam da 
nadomestim nedostatak prave ljubavi prema sebi i  drugima. Zbog toga što svojom 
sebičnom ljubavlju ne mogu da prihvatim ljude (ni sebe ni druge) takve kakvi jesu 
(grešne i krive), moram da nađem neku vrednost (razlog) u njima da bih mogao da ih 
volim.  Tu vrednost  nalazim u njihovoj  "božanskoj  suštini".  Tako mogu svakoga da 
opravdam, i svakome da oprostim da bih mogao da ga volim: "Taj ubica i kriminalac je 
u suštini jako dobar čovek. Samo što je to mnogo duboko u suštini njegovog bića, pa 
ne može da dođe do izražaja! Nije on loš, već samo telo, koje je omotač njegovog 
savršenog bića!" 

Tako, na primer, Šri Činmoj savetuje:

"Sada  bezgranično  voliš  svoje  dete.  A  pošto  budeš  meditirala  nekoliko  godina, 
volećeš ga još više, jer ćeš osećati  prisustvo Boga u njemu. Sada ne osećaš sve 
vreme prisustvo Boga u svom detetu. Ako je ono nevaljalo ili nešto slomi, ne misliš 
više  da  u  njemu deluje  Bog.  Razjarena  si,  pa  kažeš:  "Ne,  ne,  to  nije  Bog,  to  je 
otelovljenje đavola". Doći će, međutim, vreme kad ćeš u svom sinu stalno videti Boga, 
bez obzira šta on radio ili rekao." (Šri Činmoj, MEDITACIJA, str.127)
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"Tad ćemo svakoj osobi svesno služiti zato što znamo i osećamo da je Bog u njoj. Ako 
ne vidimo Boga,  istinu  i  svetlost  u  svojim delima,  naš  fizički  um možda neće biti 
uveren u vrednost onoga što radimo. Danas ćemo služiti nekom, a sutra ćemo reći: 
"O, on je prava budala. Nema težnje, nema dobrih osobina. Zašto bih mu služio?"" 
(Šri Činmoj, MEDITACIJA, str.179)

Ukoliko u drugima moramo da pronađemo razlog za ljubav prema njima, to otkriva da 
smatramo da i Bog nas voli sebičnom ljubavlju. To pokazuje da smo opterećeni i sami 
sobom. Smatramo da Bog traži u nama nešto vredno da bi mogao da nas prihvati i 
voli.  I  onda zaključujemo da razlog svoje  ljubavi  prema nama Bog nalazi  u  našoj 
"božanskoj suštini" ili nekoj drugoj "vrednosti".
.
Mnogi  hrišćani  smatraju  da  Bog  voli  ceo  svet  zato  što  u  svima  vidi  svoju  decu. 
Međutim, Biblija nas uči  da nisu svi  Božja deca, već samo oni koji  tvore pravdu i 
vladaju se po duhu Božjem:

"K svojim dođe, i svoji ga ne primiše. A koji ga primiše dade im vlast da budu sinovi 
Božji, koji veruju u ime Njegovo." (Jovan 1,11-12)

"Vidite kakvu nam je ljubav dao otac da se deca Božja nazovemo i budemo; zato svet 
ne poznaje nas, jer Njega ne pozna. Ljubazni, sad smo deca Božja, i još se ne pokaza 
šta ćemo biti; nego znamo da kad se pokaže, bićemo kao i On, jer ćemo ga videti kao 
što jest. I svaki koji ovaj nad ima na Njega, čisti se kao i On što je čist. Svaki koji čini 
greh i bezakonje čini: i greh je bezakonje. I znate da se On javi da grehe naše uzme; i 
greha u Njemu nema. Koji god u Njemu stoji ne greši; koji god greši ne vide ga niti ga 
pozna. Dečice, da vas niko ne vara: Koji  tvori  pravdu pravednik je,  kao što je On 
pravedan. Koji tvori greh od đavola je, jer đavo greši od početka. Zato se javi sin Božji 
da raskopa dela đavolja. Koji je god rođen od Boga ne čini greha, jer njegovo seme 
stoji u njemu, i ne može grešiti jer je rođen od Boga. Po tom se poznaju deca Božja i 
deca đavolja: koji god ne tvori pravde, nije od Boga, i koji ne ljubi brata svojega. ... I 
znate da ni jedan krvnik ljudski nema u sebi večnoga života." (1.Jovanova 3,1-10.15)

"Jer svi koje vodi Duh Božji, ti su sinovi Božji. Niste naime primili ropskog duha - da 
opet strahujete,  nego ste primili  Duha usinovljenja,  kojim vičemo: Ava, Oče! ...  To 
znači da sva telesna deca nisu deca Božja,  nego deca obećanja smatraju se kao 
pravo potomstvo." (Rimljanima 8,14-15; 9,8)

Bog, opet, voli sve.

"Jer On zapoveda svome suncu, te obasjava i zle i dobre, i daje dažd pravednima i 
nepravednima." (Matej 5,45)

Vidimo da Bog prihvata ljude kakve oni zaista jesu, bez pokušaja da ih izgovori ili da 
ublaži njihovu krivicu.

"Jer Hristos još kad slabi bijasmo umre u vreme svoje za bezbožnike. Jer jedva ko 
umre za pravednika; za dobroga može biti da bi se ko usudio umreti. Ali Bog pokazuje 
svoju ljubav k nama što Hristos još kad bijasmo grešnici umre za nas." (Rimljanima 
5,6-8)

Na osnovu ovoga nam postaje jasno da Isus prema grešnicima nije zauzimao stav 
praštanja zato da bi mogao da ih voli, već zato što ih voli. Ni mi ne treba da se trudimo 
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da ljude razumemo da bismo mogli da ih volimo, već treba da ih razumemo zato što ih 
volimo.

Razlog zašto  je  Bog prema nama milostiv  ne  nalazi  se  u  nama,  već  u  Njemu,  u 
Njegovoj ljubavi:

"Ljubim te ljubavlju večnom, zato ti jednako činim milost." (Jeremija 31,3)

Kada budemo voleli ljude pravom ljubavlju, tada ćemo moći da ih prihvatimo onakvim 
kakvi jesu. A jedino tada im i možemo pomoći, kada smo svesni njihove grešnosti i 
krivice, dakle, kada smo svesni njihovih stvarnih duhovnih potreba.

Tvrdnja  da  čovek  može  da  se  ponaša  grešno  a  da  istovremeno  ima  ispravnu 
(pravednu)  suštinu svoga bića je  besmislena tvrdnja,  "jer  od srca izlaze zle  misli, 
ubistva, preljube, kurvarstva, krađe, ..." (Matej 15,19). U čovekovom umu i osećanjima 
se nalaze samo povodi za izražavanje greha, koji ima izvorište duboko u njegovom 
srcu. Ako je srce pravo, čovekova dobrota neće moći da se sakrije:  "Vi ste videlo 
svetu; ne može se grad sakriti kad na gori stoji." (Matej 5,14)

Dakle, ako želimo da saznamo kakav je čovek po svojoj prirodi (u svojoj suštini) - da li 
je njegova priroda božanska ili grešna, pogledajmo kako reaguje u iskušenju. Uslov je 
da ga analiziramo onda kada postupa "linijom manjeg otpora" jer nas zanima reakcija 
njegove  prirode,  a  ne  njegove  volje.  (Zato  je,  možda,  najbolje  uzeti  za  primer 
spontanu reakciju neiskvarenog deteta, koje još nije razvilo odbrambene mehanizme.) 
Tada ćemo primetiti da čovek pod uticajem prijatnih i neprijatnih doživljaja spontano 
reaguje grehom (sebičnošću i  brigom),  umesto ljubavlju  (zahvalnošću i  dobrotom). 
Čovek reaguje onim što nosi u sebi, dakle grehom. Da je čovekova priroda božanska, 
tada bi iskušenja spontano izgrađivala, a ne unižavala njegov karakter; od njegovog 
rođenja ona bi razvijala u njegovom srcu ljubav, a ne greh.

IZOPAČENO PREDSTAVLJANJE DUHOVNIH POJMOVA 

Greh ograničava čovekovu sposobnost pravilnog razumevanja duhovnih pojmova. U 
raznim verskim učenjima se susrećemo sa istim duhovnim pojmovima, ali  se oni u 
svom sadržaju tumače različito, te su međusobne sličnosti samo formalne prirode.

LJUBAV 

Pojmom ljubavi se uglavnom nazivaju razne vrste sebičnosti (samoljublje, idolatrija, 
nacionalizam ...), kao i fanatizam iz osećanja (osećanje zaljubljenosti, lažna duhovna 
iskustva ...).

Ne samo što zbog svoje grešnosti i potom nastale površnosti čovek naziva ljubavlju 
ono što nije ljubav, već nije sposoban ni da uvidi ljubav tamo gde ona zaista postoji.

Tako se mnogim osobama ženskog pola ne sviđa biblijski opis stvaranja po kome je 
Eva načinjena od Adamovog rebra. One se pred njim osećaju poniženo. Eva je mogla 
biti stvorena, kao i Adam, od praha zemaljskog. Ali, Bog je želeo da taj čin prožme 
ljubavlju  i  Eva  je  načinjena  od  Adamovog  rebra.  Kada  je  ugledao  Evu,  Adam je 
uzviknuo: "Sada eto kost od mojih kosti,  i  telo od mojega tela. Neka joj  ime bude 
čovečica, jer je uzeta od čoveka." (1.Mojsijeva 2,23)
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Srce ispunjeno ohološću nije u stanju da shvati i prihvati karakter prave ljubavi.

Prava ljubav je definisana duhovnim stanjem koje je u skladu sa Božjim moralnim 
zakonom. "Ljubav je ispunjenje zakona" (Rimljanima 13,10).

GREH

Predstava koju većina sveta ima o pojmu greha ne prevazilazi predstavu o grehu koju 
imaju pripadnici crkve satanista:

"Greh nije greh ukoliko se izražava na prirodan način, i ukoliko ne ugrožava druge." 
(Anton Šandor La Vejv, osnivač crkve satanista)

Sveto pismo definiše greh kao kršenje Božjeg moralnog zakona "Greh je bezakonje" 
(1.Jovanova 3,4), bez obzira da li mi činili spolja dobra ili  loša dela. Kao što ćemo 
videti, Božji moralni zakon gleda na srce (pobude).

SREĆA

Pod srećom se obično misli na prijatne događaje, ali i na prijatne doživljaje. Ranije 
smo zaključili  da nije isto osećati  sreću i  biti  srećan. Osećanje sreće ne može da 
zadovolji žeđ duše. Spoljašna sreća nema nikakvoga smisla ako smo mi u biti i dalje 
nesrećni. Samo Bog može da zadovolji čežnje našeg srca. Kriterijum prave sreće (ili 
našeg zadovoljenja) je u pobudama koje nas pokreću. A one su definisane Božjim 
moralnim zakonom.

"Neka se ne rastavlja od usta tvojih knjiga ovoga zakona, nego razmišljaj o njemu dan 
i  noć,  da držiš i  tvoriš sve kako je u njemu napisano; jer  ćeš tada biti  srećan na 
putevima svojim, i tada ćeš napredovati." (Isus Navin 1,8)

SLOBODA

Pod  pojmom  slobode  se  najčešće  misli  na  slobodu  izražavanja  sopstvenih  misli, 
osećanja i postupaka. Međutim, ona nema nikakvog značaja ako su misli, osećanja i 
postupci  pod  vlašću  unutrašnjih  ograničenja.  Duhovna  sloboda  je  pretežnija  od 
spoljašnje.

Čovek je u duhovnom ropstvu dokle god nešto mora. A on mora dokle god je u svojoj 
biti  nezadovoljen.  On  mora  da  traži  sreću.  Samo  ako  su  čežnje  našeg  srca  već 
zadovoljene, mi smo slobodni. Ono što onda činimo, činimo jer smo srećni, iz sreće, a 
ne da bismo bili srećni.

Za razliku od službe idolima koja je pokrenuta sebičnošću (da bismo došli do sreće) i 
koja zato predstavlja ropstvo, služba Bogu je pokrenuta pravom ljubavlju (iz sreće) i 
zato predstavlja izraz slobode.

Božji moralni zakon (Deset zapovesti) je kriterijum naše slobode, zato što je kriterijum 
našeg iskonskog zadovoljenja i naših pobuda.

SMISAO
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"Nakupio  sam srebra i  zlata,  i  bogatstva  kraljeva  i  pokrajina.  Birao sam pevače i 
pevačice, i slast najveću sinovima čovečjim, mnogo sam žena imao. Postadoh veliki, 
veći od svih onih koji su pre mene u Jerusalimu bili. ... Što su god želele oči moje, ne 
branjah im, niti uskratih srcu svome bilo koje zadovoljstvo, jer je srce moje uživalo u 
svakom radu mome, ... I ja stadoh razmišljati o svim delima ruku svojih i o trudu koji 
uložih da ih izvedem, i gle, sve je to taština i trčanje za vetrom, i nikakve koristi nema 
od onoga što se pod suncem radi." (Propovednik 2,10-11)

Smisao svog postojanja čovek vidi u traženju sreće, a smisao postojanja drugih ljudi, 
stvari  i  stvorenja,  pa i  samog Boga, on obično vidi  kao odgovor na svoje sebične 
porive. Kada konačno shvati da život ne ispunjava njegovu predstavu o smislu, on u 
svom očaju pomišlja i na samoubistvo. On time kao da hoće da kaže: "Bože, nisi mi 
pružio  ispunjenje  smisla  mog  postojanja!  Ja  nemam  svoje  mesto  pod  suncem! 
Nemam ništa od svog postojanja i truda, ni od Tvoje ljubavi!" Međutim, pitanje koje ta 
osoba pokušava da uguši, i koje joj postavlja i sama njena savest, glasi: "A šta si ti 
učinio za ovaj svet da on bude lepši i bolji? Ako je svuda oko tebe mrak, zašto ti nisi 
onda videlo? ... Ako tražiš sreću u životu - razočaraćeš se! Stvoren si da je imaš u 
Bogu i da je pružaš drugima, a ne da je tražiš od drugih!"

"Blago  onima kojima  je  sila  u  tebi,  i  kojima  su  u  srcu  putevi  tvoji!  Idući  dolinom 
plačevnom pretvaraju je u izvore, i dažd je odeva blagoslovima." (Psalam 84,5-6)

Sve što je stvoreno ima jednu jedinu svrhu svoga postojanja, a ta svrha je da voli - da 
služi, i da tako svojom dobrotom otkriva i slavi Boga.

"A koji hoće prvi među vama da bude, da bude svima sluga. Jer sin čovečji nije došao 
da mu služe, nego da služi, i da da dušu svoju u otkup za mnoge." (Marko 10,44-45)

Međutim,  u stanju  greha,  mi  nemamo radosti  u  nesebičnoj  službi  drugima.  Nismo 
sposobni  da  drugima  pružimo  ništa  više  od  sopstvene  bede  -  od  sopstvenog 
nezadovoljstva.  Pod  formalnim  smislom  života  obično  iznosimo  izgovor  za  naše 
sebične i samopravedne motive ponašanja.

ZAJEDNIČKA SUŠTINA SVAKOG DUHOVNOG STANJA I NJIHOV KRITERIJUM

U ropstvu se nalazi samo ona osoba koja je duhovno nezadovoljena, a osoba koja je 
nezadovoljena ne može da voli pravom ljubavlju jer je opterećena svojim traženjem 
zadovoljenja.  Takođe,  njeno  nezadovoljenje  se  manifestuje  u  njenom  životu  kroz 
grešne  pobude  ponašanja.  Osoba  koja  nema  ljubavi,  i  koja  je  umesto  ljubavlju 
pokrenuta grehom, ne ispunjava predviđeni smisao svoga postojanja, a to je da voli 
(služi). Takva osoba zaista nema nikakav razlog da postoji, jer je i u ropstvu, nesreći, 
grehu i besmislu.

Sa  druge  strane,  osoba  koja  je  duhovno  zadovoljena  je  slobodna  osoba.  Ona  je 
pokrenuta pravom ljubavlju i ima smisla da postoji za sva vremena.

Možemo primetiti kako postoji zajednička suština pojmova, sa jedne strane - ljubavi, 
sreće, slobode i smisla (pravednost), i sa druge strane - greha, nesreće, ropstva, i 
besmisla  (nepravednost).  Ta  dva  duhovna  stanja  su  definisana  Božjim  moralnim 
zakonom (Deset  zapovesti):  ljubavlju -  što je ispunjenje zakona,  i  grehom - što je 
kršenje zakona.
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IZOPAČENA PREDSTAVA ZBOG KRIVICE

Život mnogih religioznih i nereligioznih ljudi izgleda perfektno, jer su svoje grehe uspeli 
da vešto kamufliraju i sublimiraju u religioznu ili humanu aktivnost. Međutim, problem 
greha  rezultuje  jednim  drugim  problemom  koji  se  ne  može  tako  lako  sakriti  - 
nerešenom krivicom.

Kao što greh prožima i "boji" sve naše aktivnosti, tako to čini i krivica zbog greha. Ona 
nas opterećuje potrebom za osećanjem sopstvene pravednosti. Krivica nas takođe, 
kao  i  greh,  navodi  da  formiramo  izopačenu  predstavu  o  Bogu,  sebi  i  duhovnim 
pojmovima.

IZOPAČENA PREDSTAVA O BOGU

Bog želi da nam otkrije istinu o sebi. Svojim Svetim Duhom On deluje na naš um, srce 
i savest da bi u duhovnim pojmovima mogli da prepoznamo duhovne istine.

Međutim,  mi  ugušujemo  rad  Svetoga  Duha  kada  duhovnim  pojmovima  pridajemo 
značenje koje oni nemaju, a odričemo ono koje imaju. Tako predstava koju imamo o 
Bogu otkriva naš stvarni odnos prema Njemu.

Kakvu predstavu o Bogu ima ateista? 

On veruje da Bog ne postoji. To je najočigledniji pokušaj čoveka da izbegne suret sa 
svojom životnom odgovornošću koju ima pred Darodavcem života.

Pretpostavimo da nam je neko poverio na čuvanje i staranje malo dete. Ono je u sebi 
sadržalo ogromne potencijale. Moglo je da postane veliki blagoslov za ovaj svet. Ali 
svojim neodgovornim ponašanjem mi smo unizili njegove moći za dobro. Obesmislili 
smo  njegov  život.  I  ono  nema  atributa  zbog  kojih  bi  moglo  biti  ovekovečeno  za 
večnost. Nismo li odgovorni za ono što nam je povereno?

Bog nam je poverio na čuvanje i  izgradnju naš život,  sposobnosti  i  moći,  vreme i 
mogućnosti, da ih svojim izborom ovekovečimo za večnost ili unizimo do smrti. 

Nismo li odgovorni za sebe pred Onim koji je dao život našim dušama? 

I naravno da želimo da se sakrijemo od Njegovog lica. Imamo potrebu za Njegovim 
odobravanjem.  Ali  se  bojimo  susreta  sa  svojom (ne)odgovornošću.  Bojimo  se  da 
ćemo biti proglašeni za sopstvene ubice. Zato pokušavamo da ga zaboravimo, a kada 
to ne uspevamo, onda se trudimo da ga uništimo. Ponekad smo se borili protiv Onoga 
za koga smo istovremeno tvrdili da ne postoji. Lakše nam je da verujemo u majku 
prirodu  nego  u  Boga  Oca,  zato  što  je  majka  priroda  bezlična  a  mi  pred  njom 
neodgovorni.

Možda smo otkrivenjem istine bili "primorani" da priznamo Boga kao ličnost, ali i dalje 
sa Njim nismo izmireni. Tada nastavljamo da izopačavamo predstavu o Njemu, ali na 
drugom nivou:

Njegov karakter pokušavamo da predstavimo u takvom svetlu u kakvom se sami ne 
bismo  prepoznali  kao  krivci.  Izopačavamo  ga  pridajući  mu  sopstvene  moralne 
vrednosti.
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Kada govorimo o Božjoj ljubavi, predstavljamo je kao razneženu sentimentalnost koja 
ne pravi razliku između dobra i zla. Tumačimo je kao Božju spremnost da zadovolji 
naše sebične porive.

Naša srca se ne raduju pred otkrivenjem Božje svetosti, veličine i pravednosti koje 
nalazimo u Božjoj reči. To su za nas "mračni" delovi Biblije. Bojimo se opisa Božje 
pravednosti i Božjeg zakona. Zašto nam oni ne predstavljaju radost? Zato što se zbog 
svog kompromisa sa grehom još uvek nalazimo pod njihovom osudom.

IZOPAČENA PREDSTAVA O ČOVEKU

Prisustvo krivice zbog greha se manifestuje i u onim filozofijama koje potpuno negiraju 
njeno postojanje. Tako Sai Baba kaže:

"Uzrok masovnog nemira među ljudima je u tome što nemaju pravu predstavu o svojoj 
prirodi. Nemojte sebe nikada nazivati grešnikom ili krivcem!"

Kako bi  ljudi  mogli  da izgube mir  ukoliko ga stvarno imaju ako su zaista moralno 
pravi?

Mir  možemo  izgubiti  samo  ukoliko  je  on  prividan,  ako  se  u  pojmu  grešan  i 
prepoznajemo kao krivci. Pravi mir nije zasnovan na nekakvom ubeđenju ili uverenju, 
već na stvarnoj čistoti srca i namera. Sai nam je pomogao da shvatimo da je uzrok 
masovnog nemira  među ljudima upravo u njihovoj  krivici  zbog greha.  Sai  nam je 
takođe pomogao da shvatimo jedan mehanizam odbrane od krivice. Predstavio nam 
je sistem ugušivanja i potiskivanja krivice. Kako taj  "trik" funkcioniše? Da se ne bi 
mogli  prepoznati  kao krivci  mnogi  izopačeno predstavljaju  svoju prirodu,  kao da u 
dubini  svoje  duše nisu grešnici,  već im je  suština pravedna (božanska).  Tako Sai 
Baba kaže:

"Voli svoj posao čak i ako te mrze, jer je u tvojoj prirodi da voliš i praštaš.:

Nečistu savest zbog svojih greha čovek je sklon da ugušuje podražavanjem osećanja 
sopstvene pravednosti. Iz njegovog srca izviru sebični i samopravedni porivi. Umesto 
pravom  ljubavlju,  naša  prirodna  pravednost  je  pokrenuta  samoljubljem,  ohološću, 
krivicom, sentimentalnim osećanjima ili  nekom drugom fanatičnom snagom. Čovek 
želi  da te patološke motive legalizuje kao iskru božanstva u sebi. On pokušava da 
izgradi lepo mišljenje o sebi i svojim pobudama. Tek kada bi upoznao karakter prave 
božanske ljubavi, shvatio bi da je sva njegova pravda samo prljava haljina. Shvatio bi 
da je ona u sukobu sa Hristovom pravdom i da joj je neprijatelj. Zato se čovek okreće 
od Boga ka samom sebi, gde ograničen svojim gresima nema referentne tačke na 
osnovu koje bi shvatio svoje pravo stanje.

Da se ne bi prepoznao odgovornim pred Bogom, čovek je sklon da formira shvatanje 
kako je on zapravo samo deo Boga. Tako izopačenim predstavljanjem svoje prirode 
čovek izopačava Božju prirodu.

Iako se Božja sila može manifestovati u nama, Bog nije tvar, niti smo mi Bog. Bog je 
Stvoritelj vremena i prostora, a mi smo stvorena bića, predviđena da živimo i delujemo 
u vremenu i prostoru.
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IZOPAČENO PREDSTAVLJANJE DUHOVNIH POJMOVA

Oni  koje  odlikuju  sistemi  ugušivanja  krivice  skloni  su  da  prilikom  izražavanja 
upotrebljavaju eufemizme. To je pojava upotrebe pojmova koji ne sadrže kategoriju 
odgovornosti u svom značenju. Ona otkriva čovekovu nezrelost za susret sa svojom 
ličnom odgovornošću. 

Na  primer,  lopovi  umesto  pojma  "krađa"  često  upotrebljavaju  pojam  "pozajmica". 
Neodgovorni političari umesto pojma "štrajk" koriste pojam "obustava rada", a umesto 
"kriza" - "složeno stanje", itd. 

Kada se upotreba eufemizama manifestuje na duhovnom planu, ona otkriva duhovnu 
patologiju. Takve osobe, opterećene svojom samopravednošću, ne smeju da koriste 
pojam greh već kažu "greška". Umesto izgubljen upotrebljavaju pojam "nesavršen"; 
umesto spasenje -"prosvetljenje" ili "viši stupanj duhovnog razvoja", a umesto krivice 
koji  pojam  upotrebljavaju?  Nijedan!  To  je  upravo  ono  od  čega  i  pokušavaju  da 
pobegnu. O problemu krivice oni uglavnom ćute, ali se zato taj problem na njima vidi. 
Zajedno sa ohološću, ona je mnogima glavna snaga njihove "duhovnosti".

Bez božanskog plana spasenja oni mogu uspeti da se oslobode osećanja krivice, ali 
ne i same krivice. Ona ostaje i nastavlja da se manifestuje u njihovom životu i njihovoj 
životnoj filozofiji.  Kada bi stvarno imali mir,  više ne bi  bili  opterećeni ostvarivanjem 
"višeg stupnja duhovnog razvoja", niti bi koristili eufemizme.

ZAKLJUČAK

Problem greha i krivice nas opterećuje i onemogućava da se suočimo sa doživljajima 
koji  odgovaraju  stvarnosti  koja  nas  okružuje.  Uklanjajući  iz  svesti  povode  za 
manifestaciju greha i krivice, mi ne uklanjamo uzrok problema, već samo povod za 
njegovu manifestaciju. 

Potrebno je rešiti problem u korenu, tj. promeniti duhovno stanje u kome se nalazimo. 

Čuveni naučnik Blez Paskal primećuje: "U srcu svakog čoveka postoji  vakuum koji 
jedino Bog može da ispuni." Onoga trenutka kada čežnje našeg srca u Bogu postanu 
zadovoljene, mi ćemo postati spremni da se suočimo sa realnim doživljajima, a da 
nam oni ne predstavljaju iskušenje. 

Rasterećeni od psiholoških potreba mi ćemo biti osposobljeni da volimo. U takvom 
duhovnom stanju objektivan sud o stvarnosti pružiće nam povoda da ispunimo smisao 
svog  postojanja,  da  odgovorimo  na  potrebe  bližnjih  konkretnim  delima  nesebične 
ljubavi.

GREH KAO IRACIONALNA NEZAVISNOST

Sada nam se nameće pitanje: 

Kako je čovek dospeo u stanje greha? Kako je mogao da izabere principe greha kada 
su oni potpuno besmisleni i nesvrsishodni njegovoj egzistenciji? Zašto bi učinio takvu 
besmislicu?

Sledeće razmatranje će nam pokazati da je greh nastao kao posledica oholosti. 
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Greh je jedino i najviše što čovek može da uradi u svom pokušaju da ostvari sreću i 
sigurnost nezavisno od Boga.

PRVA KUŠANJA I PAD

Bog je stvorio svet iz ljubavi i radi ljubavi. "Tada pogleda Bog sve što je stvorio, i gle, 
dobro  beše veoma."  (1.Mojsijeva  1,31)  Prvi  edemski  par  Adam i  Eva su  stvoreni 
savršeni. Njih je ispunjavala ljubav prema svom Stvoritelju.

Iz  ljubavi  Bog  nije  stvorio  čoveka samo sa  onim što  on  jeste,  sa  njegovom tada 
božanskom prirodom. Tada bi  on bio samo poslušni automat. Čovek je stvoren sa 
mogućnošću da postane i  ono što  hoće.  Njemu je  data slobodna volja  da donosi 
odluke mimo svoje prirode. On može, ako to hoće, da se odvoji od Boga i da tako 
izabere greh.

U pravoj ljubavi nema moranja. Bog prihvata samo dragovoljnu poslušnost. Zato je u 
edemskom vrtu Bog stvorio drvo kojim je pružio čoveku povoda da izrazi svoj slobodni 
izbor: 

"I zapreti Gospod Bog čoveku govoreći: Jedi slobodno sa svakoga drveta u vrtu; ali s 
drveta od znanja dobra i zla, s njega ne jedi; jer u koji dan okusiš s njega umrećeš." 
(1.Mojsijeva 2,16-17)

Jedno biće u svemiru je već izabralo greh. Za Lucifera Božja reč kaže:

"Ti  si  pečat  savršenstva,  pun  si  mudrosti  i  sasvim  si  lep.  Bio  si  u  Edemu,  vrtu 
Božjem... Ti si bio heruvim, pomazan da zaklanjaš; i ja te postavih, ti beše na svetoj 
Gori Božjoj, hodaše posred kamenja ognjenoga. Savršen beše na putevima svojim od 
dana kada se rodi dokle se ne nađe bezakonje na tebi." (Jezekilj 28,12-15)

Uzrok Luciferovog pada je u njegovom samouzvišenju: 

"Srce se tvoje ponese lepotom tvojom, ti  pokvari mudrost svoju svetlošću svojom." 
(Jezekilj 28,17)

Blagoslovi  koji  su  trebali  da  njegovo  srce  ispune  zahvalnošću  i  divljenjem prema 
Bogu, preokrenuli su se u prokletstvo, zato što im je pridao funkciju samoobožavanja. 

"Kako pade s neba, zvezdo danice, kćeri zorina? Kako se obori na zemlju koji si gazio 
narode? A govorio si u srcu svom: Izići ću na nebo, više zvezda Božjih podignuću 
presto svoj ... izjednačiću se s Višnjim." (Isaija 14,12-14)

Lucifer je odlučio da se izjednači sa Bogom ne po karakteru Njegove ljubavi već po 
Njegovom vrhovnom autoritetu, inače bi bio ponizan, umesto da teži samouzvišenju. 
Isus Sin Božji, Druga ličnost božanstva, dok je bio na zemlji, 

"Ako je i bio u obličju Božjemu, nije se otimao da se isporedi s Bogom, nego je ponizio 
sam sebe uzevši obličje sluge, postavši kao i drugi ljudi i na oči nađe se kao čovek; 
ponizio sam sebe postavši poslušan do same smrti, a smrti krstove. Zato i Bog njega 
povisi, i darova mu ime koje je veće od svakoga imena." (Filibljanima 2,6-9)



26

Zbog svoje oholosti Lucifer je postao sotona ("klevetnik") - neprijatelj.

"I posta rat na nebu. Mihailo i anđeli njegovi udariše na aždahu, i bi se aždaha i anđeli 
njeni. I ne nadvladaše, i više im se ne nađe mesta na nebu. I  zbačena bi aždaha 
velika, stara zmija koja se zove đavo i sotona, koji vara sav vasioni svet, i zbačena bi 
na zemlju, i anđeli njezini zbačeni biše s njom." (Otkrivenje 12,7-9)

Sotona se u edemskom vrtu nije pojavio kao anđeo, jer bi tako izazvao podozrenje, 
već je upotrebio telo zmije kao medijum za komunikaciju sa čovekom.

"A zmija beše lukava mimo sve zveri poljske, koje stvori Gospod Bog; pa reče ženi: Je 
li istina da je Bog kazao da ne jedete sa svakoga drveta u vrtu? A žena reče zmiji: Mi 
jedemo roda sa svakoga drveta u vrtu; samo roda s onoga drveta usred vrta, kazao je 
Bog, ne jedite i ne dirajte u nj, da ne umrete. A zmija reče ženi: Ne ćete vi umreti; 
nego zna Bog da će vam se u onaj dan kad okusite s njega otvoriti oči, pa ćete postati 
kao bogovi i znati šta je dobro šta li zlo." (1.Mojsijeva 3,1-5)

Zapazimo  kako  sotona  laska  Evi  da  će,  ako  okuse  zabranjen  plod,  ona  i  Adam 
ostvariti viši stupanj duhovnog razvoja:

"Nego zna Bog da će vam se u onaj dan kad okusite s njega otvoriti  oči,  pa ćete 
postati kao bogovi." (1.Mojsijeva 3,4.5)

Kao ranije Lucifer, tako je sada i Eva poželela da postane slična svome Stvoritelju.

Zar je greh postati sličan Bogu?

Mi treba da postanemo slični Bogu, Njegovom karakteru ljubavi, dobrote i pravednosti. 
Naši preci Adam i Eva su i bili načinjeni po Božjem obličju. Ljubav je bila karika koja je 
spajala Boga Stvoritelja sa Njegovim stvorenjima. Međutim, kao i mnogi religiozni ljudi 
današnjice, Eva je poželela da postane slična Bogu po atributima koji  su isključivo 
božanski i koji su besmisleni za stvorena bića u vremenu i prostoru.

(Šta bismo, na primer, rekli za jednu kravu koja je opterećena željom da dobije krila za 
letenje  i  sposobnost  da  rešava  zadatke  iz  matematike?!  Zaključili  bismo  da  ona 
svakako nije normalna, jer ona već ima svoje mesto pod suncem, gde pase travu, 
daje mleko, itd. i tako ispunjava predviđeni smisao svog postojanja.)

Kada je Eva pojela zabranjen plod, njenim telom je prostrujalo neobično uzbuđenje. 
Na licu joj se video blažen osmeh. Kao da su večnost i sva znanja bili stočeni u nju. "I 
reče Gospod Bog: Eto, čovek posta kao jedan od nas znajući što je dobro, što li zlo." 
(1.Mojsijeva 3,22)

Eva  se  osećala  božanski.  Međutim,  pokušavajući  da  se  izjednači  sa  Bogom  po 
atributima po kojima mu ranije nije bila slična (moralni autoritet, sveznanje ...), izgubila 
je  atribute po  kojima mu je  bila  slična  (ljubav).  I  njen život  definisan vremenom i 
prostorom izgubio je svaki smisao. Ona više nije imala dela ljubavi. Pošto više nije 
ispunjavala  predviđeni  smisao  svoga  postojanja,  pošto  više  nikome  i  ničemu  nije 
služila, našla se pod osudom Božje pravde.

Sve što je stvoreno ima jednu jedinu svrhu svoga postojanja, a to je da služi. Sve 
nečemu služi. Uzmimo na primer jedan cvet: Svojim nektarom hrani insekte, oslobađa 
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kiseonik neophodan živom svetu, a svojim prijatnim mirisom i  lepotom izgleda čini 
radosnim bića u svojoj okolini. A da li smo ja i ti na veći blagoslov ovome svetu od 
jednostavnog i skromnog cveta?

Za razliku od cveta mi smo predviđeni da pružimo mnogo više - da volimo. Služiti iz 
motiva prave nesebične ljubavi znači ispuniti predviđeni smisao svoga postojanja. Ako 
odbacujemo princip ljubavi, tada odbacujemo jedini mogući razlog svoga postojanja. 
Ono što ničemu ne služi, što nema razlog svoga postojanja, to i ne treba da postoji. 
Duh samodovoljnosti  i  nezavisnosti  jeste duh oholosti.  Takav duh se suproti  duhu 
ljubavi i dovodi čoveka u stanje besmisla i smrti.

Organizam funkcioniše sve dok njegove ćelije i organi služe jedni drugima. Kada ćelija 
ili organ počnu da rade samo za sebe, tada se odvajaju od čitavog sistema i sami sebi 
prepisuju  smrtnu  presudu,  jer  su  i  oni  sami  zavisni  od  čitavog organizma.  Tako i 
čovek, stvoren da živi i deluje u vremenu i prostoru, gubi smisao života kad postane 
pokrenut ohološću. On ne prepoznaje svoje mesto pod suncem. Smeta mu zavisnost 
koju oseća zato što zavisi fizički od sredine, a duhovno od Boga. Upravo ta biološka, 
socijalna i duhovna zavisnost koja normalnom ljudskom biću pruža mnoštvo povoda 
za  izražavanje  i  prihvatanje  ljubavi,  oholoj  osobi  predstavlja  snažno  i  neprijatno 
iskušenje.

Čovek, kome je oholost pomračila um, oseća svoje telo kao "zatvor duše" i želi da 
pobegne u neku dimenziju van vremena i prostora. Umesto da shvati da ga njegov 
duh čini neprikladnim za život, on zaključuje da je problem u uslovima života, a ne u 
njegovom oholom duhu. Svako dešavanje definisano vremenom i prostorom deluje 
mu kao ropstvo i kao forma; kao ropstvo zato što od njega traži da voli a on nema 
ljubavi, kao forma zato što on sam nema sadržaj koji bi mogao da joj pruži.

Tako se formiralo shvatanje da čovek pre svog duhovnog pada nije koristio reči, već je 
navodno  komunicirao  telepatijom.  "Zašto  bih  koristio  reči,  nepotrebnu  formu,  ako 
mogu  telepatski  da  osetim  mišljenja  i  potrebe  drugih?"  kažu  zastupnici  takvog 
shvatanja, zaboravljajući  da su i  oni  sami i  svako dešavanje u vremenu i  prostoru 
forma. Sve što je stvoreno je forma koja, ili svojim postojanjem otkriva sadržaj ljubavi i 
tako slavi Boga, ili ako to ne čini, zaista nema razlog da postoji.

Svojim padom u greh čovek je izgubio svoje božansko obličje: htenje za Bogom po 
svojoj prirodi, i urođenu besmrtnost. Pokušavajući da ostvari sličnost sa Bogom po 
osobinama po kojima mu nije bio sličan, izgubio je osobine po kojima je sa Bogom bio 
sličan. Čovek je postao grešan i smrtan. Da grešnik sa svojom izobličenom prirodom 
ne bi bio ovekovečen, njemu je zabranjen pristup drvetu života. U 1.Mojsijevoj 3,22-24 
čitamo:

"Ali sada da ne pruži ruke svoje i uzbere i s drveta od života, i okusi, te doveka živi! ... 
I izagnav čoveka postavi pred vrtom Edemskim heruvima, s plamenim mačem, koji se 
vijaše i tamo i amo, da čuva put ka drvetu života."

PREĆI SAMOG SEBE

"Hrišćanstvo se razlikuje od mnogih drugih religija po tome što ne laska ljudskoj prirodi 
u  njenoj  grehovnosti,  u  palom  stanju,  jer  hrišćanstvo  ima  potrebu  za  čovekom 
herojskog samoopredeljenja." Nikolaj Berđajev
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Adam i Eva su morali da donesu odluku mimo svoje savršene prirode, da bi učinili 
greh. Njihova priroda je zatim postala grešna. Mi smo potomci njihove prirode, i ako 
želimo biti verni Bogu, moramo doneti odluku takođe mimo svoje prirode; moramo se 
uzdati u Hrista i osloniti na Njegovu pravednost. Mi možemo izgraditi odluku za Hrista 
samo u svetlosti  Božjeg lica;  u sebi  nikada nećemo naći  snage i  motiva za takvu 
odluku, zato što je naša priroda buntovna prema Bogu.

Da čovek svojom prirodom zaista želi Boga, da su naše prirodne potrebe zdrave, a ne 
patološke, Isus bi rekao: "Ako ko hoće za mnom ići neka nađe sebe,"

Međutim, Isus kaže suprotno:

"Ako ko hoće za mnom ići neka se odreče sebe" (Matej 16,24)

Ako u traženju spasenja prepustimo našoj prirodi da nas vodi, bez obzira kako lepim 
rečima te principe nazivali, prepustićemo se onim principima kojima su Adam i Eva 
podlegli. 

"Živite u Duhu pa nećete izvršiti  požudu ploti  /tela/.  Jer plot žudi protiv Duha, Duh 
protiv ploti. Ovo se jednome drugome protivi, da ne činite što biste želeli." (Galatima 
5,16-18) Bog nam je dao razum da razlikujemo dobro od zla,  i  slobodnu volju da 
izabiramo ono što je dobro, bez obzira što se naša priroda buni protiv takvog izbora. 
Zato je molitva (razgovor sa Bogom) svestan čin u kome razumno donosimo odluke 
mimo  svoje  prirode,  za  razliku  od  meditacije  gde  se  bezumno  (bez  razmišljanja) 
prepuštamo sebičnim i samopravednim potrebama naše prirode:

"Kad  se  molimo,  tražimo  od  Boga  ono  što  želimo.  A  kad  meditiramo,  Bog  nas 
blagosilja svime što nam je potrebno." (Šri Činmoj, MEDITACIJA, 75)

Bez razuma čovek nikada ne bi bio u stanju da donese odluku mimo svoje prirode, 
zato što grešna priroda ograničava njegovo htenje grešnim iskustvom.

Oni  koji  se  bave  meditacijom,  pa  i  mnogi  koji  se  mole,  imaju  takvu  (izopačenu) 
predstavu o Bogu da u njemu nalaze odgovor na svoje prirodne patološke motive. Oni 
mogu reći: "Meni se Bog otkriva preko prirode!" ili "... preko duhovne muzike!", ali je tu 
veliko pitanje stvarne uloge duševnih doživljaja, kojima oni najčešće samo ugušuju 
svoje nezadovoljene duhovne potrebe. Muzika, priroda i drugi izvori prijatnih doživljaja 
mogu da govore o Bogu, ali ne smeju da Ga zamene. Oni ne smeju imati funkciju 
uzroka sreće u čoveku, već samo funkciju povoda za njeno izražavanje. Upravo zato 
nam je potrebna Božja reč - Biblija, da bismo mogli da uvidimo razliku i imali razuman 
temelj odnosa sa Bogom (1.Jovanova 5,20).

Ukoliko nam biblijsko razumno otkrivenje deluje "prazno", "nedovoljno" i "dosadno", to 
sa  sigurnošću  pokazuje  da  u  doživljajnim  senzacijama  tražimo  uzrok  svog 
zadovoljenja.

Jednostavan poziv Božje reči upućen na zdrav razum u nama nema šta da pokrene, 
jer  smo  duhovno  mrtvi,  i  zato  tražimo  pomoćni  sistem  kojim  ćemo  kod  sebe  da 
pobudimo duševne  senzacije  (Priče  18,2).  Zato  što  nemamo stvarno  poverenje  u 
Boga da je On ljubav i da će ispuniti svoja obećanja, mi izgrađujemo veru u sebe i 
svoje samoubeđenje zasnovano na osećanjima proglašavamo verom u Boga.
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Ali  ako  i  takvi  dođemo Bogu u molitvi,  u  svetlosti  Njegovog svetog  i  neukaljanog 
karaktera otkrivenog kroz Sveto pismo, postaćemo svesni da nas naša priroda čini 
opterećenima. Sam Bog nam tada daje obećanje: 

"Koji dolazi k meni neću ga isterati napolje. ... Jer Bog ne posla Sina svojega na svet 
da sudi svetu, nego da se svet spase kroz Njega." (Jovan 6,37; 3,17)

POSLEDICE UZDANJA U SEBE

Ako  se  uzdamo  u  sebe,  prepuštajući  se  sami  sebi,  i  ograničavajući  se  svojom 
grešnom prirodom, nikada nećemo znati, želeti i moći da ostvarimo spasenje svoje 
duše.

Kada bi biljka pokušala da pronađe energiju za život u sebi, i zato počela da svoje 
listove uvija k sebi, vrlo brzo bi uvenula. Njena jedina nada je da svoje listove drži 
stalno otvorene ka Suncu. Tako je i  sa nama. Naša jedina nada je da gledamo u 
Onoga koji je "Videlo istinito koje obasjava svakoga čoveka koji dolazi na svet" (Jovan 
1,9).

Mi nismo sveznajući kao što je to Bog, zatim, mi ne volimo sebe kao što nas Bog voli i 
nismo moćni kao Bog (ne možemo da sebe izbavimo od greha i krivice). Vidimo da je 
zaista  besmisleno  uzdati  se  u  sebe i  svoju  prirodu  jer  se  tada suočavamo sa  tri 
nerešiva  problema:  ograničenim  idealima,  odsustvom  prave  želje  za  spasenjem  i 
nesposobnošću da ga ostvarimo.

NE ZNAMO

Naši  ideali  su  ograničeni  našim  iskustvom,  našom  prirodom.  Ograničeni  smo 
sopstvenom bedom. Ne znamo za bolje, pa ni ne težimo boljem. Ne možemo ostvariti 
više od onoga što (kvalitativno) već jesmo. Kriterijumi dobra i zla su izopačeni zajedno 
sa našom prirodom, te nismo svesni ni dubine naših duhovnih potreba, ni korenitosti 
zahvata koji nam je potreban.

Uzdajući se u sebe, mi ograničavamo svoju sposobnost da uvidimo lepotu istine i da 
shvatimo karakter prave ljubavi. Dela prave ljubavi i dobrote ne možemo drugačije da 
objasnimo nego pridajući  im grešnu pozadinu,  zato što smo sami dobri  iz  grešnih 
motiva.

"Telesni čovek ne razume šta je od Duha Božjega; jer mu se čini ludost i ne može da 
razume, jer treba duhovno da se razgleda." (1.Korinćanima 2,14)

Samo Onaj koji je ljubav može da nam otkrije ljubav, i da nas učini svesnim potrebe 
za spasenjem.

NE ŽELIMO

Nama je stalo da uklonimo posledice greha (neprijatna osećanja, bolest, stradanje, 
smrt) zato što smo pokrenuti sebičnošću, ali nam nije stalo do stvarnog spasenja, jer, 
kao što smo ranije videli, mi nemamo prave ljubavi prema sebi. "Ni jednoga nema 
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pravedna, ni jednoga nema razumna, i ni jednoga koji traži Boga." (Rimljanima 3,10-
11) Mi možemo čak razumno biti svesni težine stanja u kome se nalazimo, ali u sebi 
nikada nećemo naći motiva i snage da izađemo iz takvog stanja.

Samo Bog svojim Svetim Duhom može u nama začeti delo spasenja. I  ako na taj 
poziv odgovorimo, Bog će odgovoriti na čežnju koju je Sam pokrenuo u našoj duši. 
Upoznajući veličanstven Božji karakter u nama će se javiti želja da na otkrivenu Božju 
ljubav odgovorimo takođe ljubavlju.

NE MOŽEMO

Uzdajući se u sebe nemoćni smo da pomognemo sebi čak i ako bismo bili  svesni 
duhovnih potreba,  čak i  kada bismo stvarno želeli  spasenje.  Mi  nemamo moći  da 
promenimo naša srca (pobude determinisane našim genima), niti da se iskupimo za 
svoje grehe. Samo Bog može da učini čudo dobrote u našem srcu i životu. On nas 
poziva k sebi i kaže: "Rasuću kao oblak prestupe tvoje, i grehe tvoje kao maglu; vrati 
se k meni, jer sam te izbavio." (Isaija 44,22)

NAJVAŽNIJE PITANJE

Prvo pitanje koje se čoveku nametnulo kada je izašao iz ruke svoga Stvoritelja bilo je 
upućeno prvom licu koje je tada ugledao.

Pošto je stvoren, Adam nije ugledao sebe u ogledalu i upitao se: "Ko sam ja? Odakle 
sam? Kuda idem? Zašto postojim?"

Pitanje "Ko sam ja?" (2.Mojsijeva 3,11) je postavio Mojsije kada ga je Bog pozvao da 
izbavi Izrailj iz egipatskog ropstva. Mojsije se uplašio svog životnog zadatka zato što 
je pošao od pogrešnog pitanja. On je razmišljao o sebi, svojim moralnim vrednostima i 
svojim sposobnostima, te se obeshrabrio.

Ali svojim odgovorom Bog je pokazao da, kada je On tu, pitanje "Ko sam ja?" nije od 
značaja:

"A Bog mu reče: Ja ću biti s tobom," (2.Mojs. 3,12)

Nije važno ko smo i kakvi smo mi, već kakav je naš Gospod. Zašto ograničavati sebe 
sobom i svojim slabostima, kada nam na raspolaganju stoje Božja milost i Njegova 
snaga?! 

Bog govori svakom srcu koje oseća svoju slabost: 

"Dosta  ti  je  moja  blagodat;  jer  se  moja  sila  u  slabosti  pokazuje  sasvim." 
(2.Korinćanima 12,9)

"Tvoja  snaga  nije  u  mnoštvu,  niti  moć  tvoja  u  silnicima,  nego  si  ti  Bog poniznih, 
pomoćnik si malenih, potpora slabih, utočište napuštenih, spasitelj očajnih." (Jd.9,11)

Kada izgubimo poverenje u sebe, podignimo pogled gore. Kada dozvolimo Bogu da 
naša slabost postane Njegova snaga, tada ćemo zajedno sa apostolom Pavlom reći:
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"Zato  sam dobre  volje  u  slabostima,  u  ruženju,  u  nevoljama,  u  progonjenjima,  u 
tugama za Hrista; jer kada sam slab onda sam silan." (2.Korinćanima 12,10)

Zato najvažnije pitanje glasi "Ko si Ti, Gospode?" (Dela 9,5)

To pitanje  je  postavio  budući  apostol  Pavle  na  prekretnici  svoga života.  Strpljivi  i 
milostivi Bog mu je odgovorio: "Ja sam Isus kojega ti goniš," (Dela 9,5) U odgovoru na 
najvažnije životno pitanje ovaj grešan čovek je shvatio sebe i svoje mesto u odnosu 
sa Bogom. Ali ni to što je sebe prepoznao kao Božjeg neprijatelja nije značilo kraj 
njegovog života, već upravo njegov novi početak.

Za  razliku  od  pitanja  "Ko  sam ja?  Odakle  sam? Kuda  idem?...",  koje  opterećuje, 
poznanje odgovora na pitanje "Ko si Ti Gospode? Zašto si bio na Zemlji? Kada ćeš 
ponovo doći? ..." znači život:

"A ovo je život večni da poznaju tebe jedinoga istinitoga Boga, i koga si poslao Isusa 
Hrista." (Jovan 17,3)

Kada se Mojsije molio "pokaži mi put svoj da te poznam" i "pokaži mi slavu svoju" 
(2.Mojsijeva 33,13.18), Bog mu je u uslišenju molitve otkrio svoj karakter:

"Jer prolazeći Gospod ispred njega vikaše: Gospod, Gospod, Bog milostiv, žalostiv, 
spor na gnev i obilan milosrđem i istinom. Koji čuva milost tisućama, prašta bezakonja 
i nepravde i grehe, koji ne pravda krivoga..." (2.Mojsijeva 34,6-7)

Onaj kome je "milina sa sinovima ljudskim" (Priče 8,31) poziva nas na spasonosan 
susret:

"Skupite se i  dođite,  pristupite svi  ...  Pogledajte u mene, i  spašćete se svi  krajevi 
zemaljski; jer sam ja Bog, i nema drugoga. Slušajte me koji ste uporna srca, koji ste 
daleko od pravde. Približih pravdu svoju, nije daleko, i spasenje moje neće odocniti." 
(Isaija 45,20-22; 46,12-13)

Za razliku od bavljenja  sobom koje nas opterećuje (neuspesi  nas obeshrabruju,  a 
uspesi navode da na sebe uzmemo teret ponosa, itd), imamo tu čast da naše misli 
uzdignemo k Bogu. Tada nas neuspesi navode da se potpunije oslonimo na Boga, 
dok nas uspesi ispunjavaju zahvalnošću prema Njemu.

GREH KAO BEZAKONJE

Videli smo da se naše iskonsko nezadovoljstvo manifestuje u našem ponašanju kroz 
grešne  pobude,  dok  se  zadovoljenje  naših  čežnji  u  Bogu  manifestuje  kroz  pravu 
božansku ljubav.  Takođe,  videli  smo da u  svojoj  prirodi  nosimo principe  suprotne 
smislu  i  životu  koji  se  manifestuju  kroz  našu  potrebu  za  iracionalnom,  ili  drugim 
rečima, potpuno besmislenom i nesvrsishodnom nezavisnošću. Hteli tu istinu sebi da 
priznamo ili ne, ona se svakom otkriva preko njegove savesti, na ovaj ili onaj način.

Svojim Svetim Duhom Bog opominje čoveka, ukazujući  mu da njegovo ponašanje 
otkriva njegovo stanje greha i da mu je potrebna reforma koja će zahvatiti  suštinu 
problema.

Kako odgovaramo na to osvedočenje? 
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Najčešće se trudimo da ugušimo to osvedočenje nekom svojom akcijom, koja će pred 
našom savešću  izgledati  kao delo  pravde,  a  koja  će  samo simptomatski  da  nam 
pomogne i tako da nam pred savešću pruži uverenje da je "sve u najboljem redu".

H T ET I

Trudimo se da na silu  budemo dobri,  da bi  "ispravnim" ponašanjem uskladili  svoj 
odnos sa  glasom savesti  i  sa  okolinom.  Možda u  tome formalno i  uspevamo.  Ali 
najviše što možemo učiniti jeste da promenimo naše ponašanje. Naša priroda ostaje 
ista; mada sputano u svom izražavanju naše srce ostaje grešno. Vremenom dolazi 
samo do sublimacije starih motiva u nove oblike naših misli i ponašanja. Postajemo 
spremni  da  učinimo  dobra  i  požrtvovana  dela,  ali  smo  na  to  pokrenuti  krivicom, 
samoljubljem ili  nekim drugim grešnim motivom. Sveto pismo govori  o uzaludnosti 
čovekovih pokušaja da promeni svoje srce:

"Može li  Etiopljanin promeniti  kožu svoju ili  ris šare svoje? Možete li vi činiti  dobro 
naučivši se činiti zlo?" (Jeremija 13,23)

DEFINICIJA MORALA

Kako je  čovek u stanju  da promeni  samo formu a ne i  sadržaj  svoga ponašanja, 
njegova  definicija  morala  je  sklona  da  bude  površna,  prilagođena  njegovim 
mogućnostima. Ona se bavi ponašanjem, ali ne i pobudama. "Važnije je kakvo sam 
delo učinio, nego kakve pobude me pokreću" smatraju nosioci takvog morala. U tom 
slučaju, imamo dobre namere, ali nismo svesni da su pokrenute grešnim pobudama.

Sledbenici društva za svesnost Krišne otvoreno smatraju da nije greh ukoliko neko 
služi Krišni iz sebičnosti ili bilo kog drugog, po Bibliji grešnog, motiva.
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Drugi, opet, ne shvataju da postoje pobude koje nas pokreću na određeno mišljenje i 
ponašanje.

Pripadnik jedne verske zajednice koju karakteriše tako površno shvatanje pravednosti, 
u svom iskrenom priznanju kajao se sledećim rečima: "Danas sam učinio 27 grehova. 
Hodao sam po travi iako je to bilo zabranjeno, jako sam zalupio vrata kada sam izlazio 
iz sobe, prešao sam na crveno svetlo ..."

Ukoliko  smo predstavnici  tako  površnog  shvatanja  pravednosti  mi  ćemo se  kajati 
samo za svoje postupke i posledice tih postupaka, umesto za duhovno stanje koje je 
proizvelo naše spoljašnje grehe i greške.

OSE ĆA T I

Trudimo se da na različite načine kod sebe izazovemo prijatna osećanja da bi u njima 
našli snagu za svoju dobrotu. To postižemo određenom "psihološkom atmosferom", 
uz pomoć odgovarajuće muzike, osećanjem bliskosti, alkoholom, drogom, ili  možda 
složenim religioznim sistemom. Možda zaista osećamo ljubav i pod uticajem svojih 
osećanja činimo dobra dela.  Međutim,  dobrota pokrenuta osećanjima je pristrasna 
dobrota. Ona nije svrsishodna čovekovim stvarnim interesima. Njoj je cilj da se onaj 
ka kome je usmerena oseti srećnim, ali ne i da postane srećan. 

Tako će prijatelj prijatelju, iz osećanja ljubavi, ponuditi drogu ili alkohol. On će želeti da 
sa bližnjim podeli  osećanje sreće, ali  ne i  samu sreću (jer  je nema).  Tako je pod 
uticajem  oduševljenja  Eva  ponudila  zabranjen  plod  Adamu.  To  je  bio  prvi  slučaj 
fanatizma iz osećanja.

DEFINICIJA MORALA

Fanatizam iz osećanja ne zahteva odricanje od greha, jer je zasnovan na promeni 
osećanja, a ne na promeni naše suštine. Zato on ne donosi plodove koji su u skladu 
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sa svih Deset zapovesti Božjeg moralnog zakona. Zato njegovi nosioci izbegavaju da 
citiraju Dekalog. Oni se pozivaju na zapovesti koje glase sa "Ljubi..." jer omogućavaju 
površno tumačenje, kao da se tada misli na osećanja. Međutim, i nepravedno srce je 
sposobno  da  oseća  ljubav.  Fanatik  pokrenut  osećanjima  grehom najčešće  naziva 
svoja negativna osećanja. Zato on svoju duhovnu borbu vodi na pogrešnom planu, 
nesvestan da se problem krije dublje od njegovih osećanja - u njegovim pobudama.

BI T I

Mi možemo svojom voljom uticati na sadržaj naših misli, osećanja i postupaka, ali na 
taj  način ne možemo uticati na sadržaj našeg srca. Njegove pobude i dalje ostaju 
grešne. Izbegavajući negativne misli i osećanja, kao što smo već primetili, mi samo 
uklanjamo  povod  za  manifestaciju  naše  grešne  prirode  i  tako  samo  bežimo  od 
problema koji i dalje nosimo u dubini svoje duše. Međutim, to je uvrženo shvatanje u 
mnogim religioznim učenjima. Na primer:

"Zapamtite  da  sam došao  da  pomognem čovečanstvu  da  se  očisti  od  negativnih 
osećanja."  (157)  "Vaša  sposobnost  da  osećate  ljubav,  kombinovana  sa  vašom 
slobodnom voljom, čini vas novom vrstom u ovom delu Kosmosa." (13) ("Nova učenja 
za čovečanstvo koje se budi" "Hrist")

Da bi čovek bio srećan i imao ljubav, potrebno je da doživi promenu onoga što jeste - 
svoje suštine. "Svrh svega što se čuva čuvaj srce svoje," (Priče 4,23) "Jer od srca 
izlaze  zle  misli,  ubistva,  preljube,  kurvarstva,  krađe,  lažna  svedočanstva,  hule  na 
Boga." (Matej 15,19) Poučavanje i vaspitanje imaju svoje mesto, ali su na ovom planu 
potpuno nemoćni. Samo Bog može da promeni pobude našeg srca i da u njega upiše 
svoje zapovesti.

"Ja ću vas očistiti od svih nečistota vaših i od svih gadnih bogova vaših. I daću vam 
novo srce, i nov ću duh metnuti u vas, i izvadiću kameno srce iz tela vašega, i daću 
vam srce mesno. I duh svoj metnuću u vas, i učiniću da hodite po mojim uredbama i 
zakone moje da držite i izvršujete. I ...bićete mi narod i ja ću vam biti Bog." (Jezekilj 
36,25-28)

DEFINICIJA MORALA
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Kada  su  čežnje  srca  zadovoljene  u  Bogu,  čovek  više  nije  opterećen  grešnim  i 
samopravednim motivima, i on tada voli Boga i bližnjeg.

Da bi mogli da proverimo da li smo zaista pokrenuti pravom božanskom ljubavlju, a ne 
možda nekom grešnom motivacijom, nama su neophodni moralni kriterijumi. 

Moralni  pojmovi  -  ljubav i  greh - definisani su moralnim zakonom. Usklađenost sa 
zakonom je ljubav , a kršenje zakona je greh:

"Ljubav je ispunjenje zakona." (Rimljanima 13,10)

"Greh je bezakonje." (1.Jovanova 3,4)

Da li je Bog negde otkrio čoveku svoj zakon?

U Starom Zavetu imamo otkrivenje Božjeg moralnog zakona sažeto izraženog kroz 
dve zapovesti, koje definišu naš odnos prema Bogu i naš odnos prema bližnjem:

"Ljubi Gospoda Boga svoga iz svega srca svoga i iz sve duše svoje i iz sve snage 
svoje." (5.Mojsijeva 6,5)

"Ljubi bližnjega svoga kao samoga sebe." (3.Mojsijeva 19,18)

Da  li  Božji  zakon  sažeto  izražen  kroz  dve  zapovesti  osuđuje  idolopoklonstvo, 
nesvetost, nepoštovanje, blud, pohlepnost i ostale oblike ponašanja koji su plod naše 
odvojenosti od Boga (i našeg iskonskog nezadovoljenja)? 

Da  li  je  takvo  definisanje  zakona  dovoljno  jasno  da  ne  bi  moglo  biti  površno 
shvaćeno?

Naravno da nije!

Na osnovu tako sažete definicije zakona apostol Pavle svakako nije mogao da kaže: 
"Jer ne znadoh za želju dok zakon ne kaza: Ne zaželi." (Rimljanima 7,7)

Očigledno da je čoveku potrebna dublja definicija zakona osim kroz dve zapovesti, i 
očigledno je da ona postoji kada se na nju poziva apostol Pavle.

BOŽJI MORALNI ZAKON

DESET BOŽJIH ZAPOVESTI

Prilikom  veličanstvene  objave  na  Sinaju,  Bog  je  moralni  zakon  izgovorio  Svojim 
glasom i na kamenim pločama ispisao Svojim prstom.

Prve četiri zapovesti govore o našem odnosu prema Bogu, o načinu izražavanja naše 
ljubavi prema Njemu, a ostalih šest o našem odnosu prema bližnjem:

I  Ja sam Gospod Bog tvoj, koji sam te izveo iz zemlje Misirske, iz doma ropskoga. 
Nemoj imati drugih bogova uz mene.
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II  Ne gradi sebi lika rezana niti kakve slike od onoga što je gore na nebu, ili dole na 
zemlji, ili u vodi ispod zemlje. Nemoj im se klanjati niti im služiti; jer sam ja Gospod 
Bog  tvoj,  Bog  revnitelj,  koji  pohodim  grehe  otačke  na  sinovima  do  trećega  i  do 
četvrtoga kolena onih koji mrze na me; a činim milost na tisućama onih koji me ljube i 
čuvaju zapovesti moje.

III  Ne uzimaj uzalud imena Gospoda Boga svojega; jer neće pred Gospodom biti prav 
ko uzme ime njegovo uzalud.

IV Sećaj se dana od odmora da ga svetkuješ. Šest dana radi, i svršuj sve poslove 
svoje.  A sedmi je dan odmor Gospodu Bogu tvojemu; tada nemoj raditi  nijednoga 
posla, ni ti, ni sin tvoj, ni kći tvoja, ni sluga tvoj, ni sluškinja tvoja, ni živinče tvoje, ni 
stranac koji je među vratima tvojim. Jer je za šest dana stvorio Gospod nebo i zemlju, 
more i što je god u njima; a u sedmi dan počinu; zato je blagoslovio Gospod dan od 
odmora i posvetio ga.

V  Poštuj oca svojega i mater svoju, da ti se produže dani na zemlji, koju ti da Gospod 
Bog tvoj.

VI  Ne ubij.

VII  Ne čini preljube.

VIII  Ne kradi.

IX  Ne svedoči lažno na bližnjega svojega.

X   Ne  poželi  kuće  bližnjega  svojega,  ne  poželi  žene  bližnjega  svojega,  ni  sluge 
njegove, ni  sluškinje njegove, ni  vola njegova,  ni  magarca njegova, niti  išta što je 
bližnjega tvojega. (2. Mojsijeva 20,2-17)

DUH ZAKONA

U svojoj propovedi na Gori blagoslova Isus je prikazao moralni zakon u svom pravom, 
dotle zanemarenom svetlu. Da zbog naglašavanja duhovne prirode zakona ne bi bio 
pogrešno  shvaćen  kao  da  ukida  zakon,  Isus  je  potvrdio  da  je  zakon  večan  i 
nepromenljiv:

"Ne mislite da sam ja došao da pokvarim zakon ili proroke: Nisam došao da pokvarim, 
nego da ispunim. Jer vam zaista kažem: Dokle nebo i zemlja stoji, neće nestati ni 
najmanjega slovca ili jedne title iz zakona dok se sve ne izvrši. Ako ko pokvari jednu 
od  ovih  najmanjih  zapovesti  i  nauči  tako  ljude,  najmanji  nazvaće  se  u  carstvu 
nebeskome; a ko izvrši i nauči, taj će se veliki nazvati u carstvu nebeskome. Jer vam 
kažem da  ako  ne bude veća pravda vaša  od  književnika  i  fariseja,  nećete  ući  u 
carstvo nebesko." (Matej 5,17-20)

Fariseji i književnici su bili poznati po strogom i slepom držanju Božjeg zakona, pa 
opet, Isus im kaže:

"Ne dade li vama Mojsije zakon i niko od vas ne živi po zakonu? Vi ste oni koji se 
gradite pravedni pred ljudima; ali Bog zna srca vaša; jer što je u ljudi visoko ono je 
mrzost pred Bogom." (Jovan 7,19; Luka 16,15)
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Nije dovoljno da sa zakonom budu usklađena samo naša osećanja, misli i ponašanje. 
Reforma mora početi iz srca.

"Blago onima koji su čistoga srca, jer će Boga videti." (Matej 5,8)

Fariseji  su zbog svog formalnog i površnog shvatanja Božje pravednosti izopačeno 
predstavljali  držanje  svih  zapovesti  moralnog  Dekaloga.  Isus  je  na  konkretnim 
primerima držanja Božjih zapovesti pokazao pravi karakter i smisao moralnog zakona. 

Kada, na primer, govori o kršenju Sedme zapovesti, tada Isus kaže: "Čuli ste kako je 
kazano starima: Ne čini preljube. A ja vam kažem da svaki koji pogleda na ženu sa 
željom, već je učinio preljubu u srcu svojem." (Matej 5,27-28)

To nije  bila  biblijski  nova nauka,  već  ponavljanje  zanemarenog ukora  iz  vremena 
Starog zaveta:

"I da se ne zanosite za srcem svojim i za ocima svojim, kojima činite preljubu, nego da 
pamtite i tvorite zapovesti moje, i budete sveti Bogu svojemu." (4.Mojsijeva 15,39-40)

Sledeći Isusov poziv takođe sadrži ponavljanje starozavetnih zahteva: "Čuli ste kako 
je kazano: ljubi  bližnjega svojega, i  mrzi  na neprijatelja svojega. A ja vam kažem: 
ljubite neprijatelje svoje, blagosiljajte one koji vas kunu, činite dobro onima koji na vas 
mrze i molite se Bogu za one koji vas gone. ... Jer ako ljubite one koji vas ljube, kakvu 
platu imate? Ne čine li to i carinici? I ako Boga nazivate samo svojoj braći, šta odviše 
činite? Ne čine li tako i neznabošci?" (Matej 5,43-47)

U Starom zavetu je pisano "Ljubi bližnjega svojega", a zapovest "Mrzi na neprijatelja 
svojega" nije pisana u Starom zavetu, jer Isus kaže "čuli ste kako je kazano", zato što 
vodi poreklo iz crkvenog predanja. Zapovest "Oko za oko, zub za zub." (3.Mojsijeva 
24,20) je bila zapovest građanskog zakona (sen Božje pravde koja će u dan suda 
pohoditi  nepravednike),  ali  su  je  neposvećeni  Jevreji  tumačili  kao  da  je  zapovest 
moralnog zakona da bi opravdali gnev i mržnju u svom srcu. Međutim, moralni zakon 
je i u Starom zavetu otkrivao načela ljubavi prema neprijatelju:

"Ne budi osvetoljubiv..." (3.Mojsijeva 19,18)

"Nemoj govoriti osvetiću se za zlo!"

"Ne govori: kako je on meni učinio, tako ću ja njemu učiniti."

"Kad padne neprijatelj tvoj, nemoj se radovati."

"Ako je tvoj neprijatelj gladan, hlebom ga nahrani." (Priče 20,22; 24,29.17; 25,21)

ODNOS BOŽJE PRAVDE I BOŽJE PRAVEDNOSTI 

RAZLIKA IZMEĐU GRAĐANSKOG I MORALNOG ZAKONA
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Vidimo da postoji razlika između zakona Božje pravde, koji govori o pravednoj kazni 
zbog greha ("Oko za oko, zub za zub"), i Božjeg moralnog zakona, koji se ne bavi 
pravdom (kaznom), već pravednošću (pobudama) čovečjeg srca ("Ne govori osvetiću 
se za zlo", "Ljubite neprijatelje svoje").

Neki  pokušavaju  da  ospore  karakter  Božje  ljubavi,  pokušavajući  da  ga  dovedu  u 
sukob sa Božjom pravdom. Međutim, pravda upravo postoji  iz Božje ljubavi prema 
svim stanovnicima svemira. Ona postoji upravo zato da greh ne bi bio ovekovečen i 
time ugrožen Poredak večne harmonije i blagostanja.

Greh, koji caruje u našem srcu, jednoga dana će sigurno biti uništen: ili u ovom životu 
- našim pokajanjem, ili u Dan suda - zajedno sa nama. Kada bi greh bio ovekovečen, 
on bi bio prokletstvo i za dobre i za zle.

Neki,  u svom pokušaju da ospore karakter Božje pravde, tvrde da je biblijski  Bog 
"osvetoljubiv zato što preti čoveku da će biti uništen ukoliko se ne pokaje i ne prihvati 
Njegove principe". Ako otac opominje svoje dete da ne stavlja prst u struju da ne bi 
poginulo, da li ćemo reći da je "otac osvetoljubiv zato što preti"?! Da li ćemo nazvati 
osvetoljubivom pretnjom opomenu kojom nas Bog preko Mojsijevog zakona opominje 
da stavimo ogradu oko terase da ne bi neko sa nje pao i poginuo?!

"Ako sagradiš novu kuću, načinićeš naslon oko krova svoga da ne bi navukao krvi na 
dom svoj, kad bi ko s njega pao."(5.Mojsij.22,8)

Ako nas Bog upozorava na posledice kršenja Njegovog zakona i večno uništenje, to 
ne znači da nam "On osvetoljubivo preti", ili da nas "On mrzi", već upravo to pokazuje 
da nas On voli.

"Reci im: Tako bio ja živ, govori Gospod Večni, nije mi milo da umre bezbožnik, nego 
da se vrati bezbožnik sa svoga puta i bude živ." (Jezekilj 33,11)

Da li u Božjoj reči i Njegovoj pravdi vidimo ljubav ili osvetoljubivost, to u velikoj meri 
pokazuje principe koji  nas same rukovode u odnosu prema grešnicima i grehu. Mi 
treba da osuđujemo greh, ali ne i grešnika. Grešniku treba da pomognemo:

"Ne  idi  kao  opadač  po  narodu  svom,  i  ne  ustaj  na  krv  bližnjega  svoga;  Ja  sam 
Gospod. Nemoj mrzeti na brata svoga u srcu svom; slobodno pokaraj bližnjega svoga, 
i nemoj trpeti greha na njemu. Ne budi osvetoljubiv, ... nego ljubi bližnjega svoga kao 
samoga sebe." (3.Mojsijeva 19,16-18)

Zapazimo kako Božja reč ukazuje na razliku između osuđivanja koje je pokrenuto 
duhom ljubavi i onog osuđivanja koje predstavlja izgovor za mržnju i osvetoljubivost 
sopstvenog grešnog srca.

Umesto  Božjeg  moralnog  zakona,  mnogi  na  svoje  srce  primenjuju  zakon  Božje 
pravde,  i  njime izgovaraju  svoju  osvetoljubivost  i  mržnju.  Kada su Hristovi  učenici 
predložili  da  oganj  padne  sa  neba  i  istrebi  Samarjane  koji  su  odbili  da  pruže 
gostoprimstvo njihovom Učitelju, tada Isus "okrenuvši se zapreti im i reče: Ne znate 
kakvoga ste duha; jer Sin čovečji nije došao da pogubi duše čovečje nego da sačuva." 
(Luka 9,55-56)
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Očigledno da je čoveku veliko iskušenje da uzme Božju pravdu u svoje ruke i njom 
izgovori svoje grešne osobine. Sada nam je jasno zašto je manifestacija zakona Božje 
pravde u obliku građanskog zakona na Zemlji ukinuta onda kada su Jevreji odbacili 
Hrista. Kako Božje "carstvo nije od ovoga sveta," čovek i njegove institucije nisu više 
kompetentne da predstavljaju Božju pravdu na Zemlji. Sud je prepušten isključivo u 
ruke Božje.

Ipak, Božja pravda ponekad, i pre Sudnjeg dana, otkriva svoj karakter. Bog nije ništa 
manje  pravedan  u  vreme  Novog  zaveta  nego  ranije.  O  tome  nam  govori  primer 
Ananije i Sapfire (Dela 5,1-11). Bog pokazuje svoju pravdu samo onda kada su ljudi 
prezreli njegovu milost, i tako odbacili poslednju priliku za svoje spasenje.

A onda kada konačno, greh i posledice greha, i sam sotona budu uništeni, tada će se 
začuti pesma:

"Šta?

Zar nestade tiranina? 

Nema više robovanja?

Slomi Gospod štap bezbožnicima,

palicu vladaocima...

Sva zemlja počiva i mirna je;

Pevaju iza glasa.

Vesele se s tebe i jele i kedri Libanski govoreći:

Otkako si pao, ne dolazi niko da nas seče." (Isaija 14,5-8)

ODNOS BOŽJE PRAVEDNOSTI I PLANA SPASENJA

RAZLIKA IZMEĐU MORALNOG I CEREMONIJALNOG ZAKONA

Primetili smo kako su Jevreji, da bi opravdali neposvećenost svoga srca i svoj verski 
fanatizam, pridavali građanskom zakonu atribute moralnog zakona. Mešali su pravdu i 
pravednost; zakon koji govori o kazni sa zakonom koji se upisuje u srca. Danas sličnu 
stvar primenjuju mnogi hrišćani. Da bi opravdali svoju neposvećenost i fanatizam koji 
ih pokreće, oni takođe pokušavaju da ospore zahteve moralnog zakona, ali  ovoga 
puta pridajući mu atribute ceremonijalnog zakona. Kako je ceremonijalni zakon zbog 
svog proročkog karaktera ukinut na krstu ispunjenjem plana spasenja, oni smatraju da 
je to sudbina i moralnog zakona, te da su Deset zapovesti ukinute na krstu.

Iako tvrde da je Isus ukinuo sav zakon, oni nisu dosledni svome shvatanju, jer se 
pridržavaju  onih  zapovesti  Dekaloga  čije  je  formalno  pridržavanje  plod  one  vrste 
fanatizma kojom su pokrenuti.  Da je zakon ukinut onda bi se razlozi  zbog kojih je 
ukinut  odnosili  na  sve  zapovesti  (Ne  ubij!  Ne  čini  preljube!  ...).  Isus  ne  bi  imao 
legitimnog prava da zahteva od svojih sledbenika da drže ni jednu jedinu zapovest (ni 
zapovest  "Ljubi!"),  ako  je  Njegova posrednička  krv  ukinula  ceo zakon.  Ako je  krv 
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Novoga zaveta ukinula sav zakon, onda je besmisleno ponovo uspostavljati zapovesti 
koje su tom krvlju ukinute. Međutim, apostol Jovan, kada u Otkrivenju piše o svetima 
koji žive u poslednje vreme, iznosi ono što mu govori Isus:

"Blago onima koji tvore zapovesti Njegove, da im bude vlast na drvo života i da uđu na 
vrata u grad." (Otkrivenje 22,14)

Da je zakon ukinut, apostol Jakov ne bi imao prava da kaže:

"Jer koji sav zakon održi a sagreši u jednome, kriv je za sve. Jer onaj koji je rekao: ne 
čini  preljube,  rekao je  i:  ne  ubij.  Ako dakle  ne učiniš  preljube a ubiješ,  postao si 
prestupnik zakona. Tako govorite i tako tvorite kao oni koji će zakonom slobode biti 
suđeni. ... Ti veruješ da je jedan Bog; dobro činiš; i đavoli veruju i dršću. Ali hoćeš li 
razumeti, o čoveče sujetni! da je vera bez dela mrtva?" (Jakov 2,10-20)

A ako se razlozi ukidanja zakona odnose samo na neke, a ne i na sve zapovesti, tada 
oni  pokazuju  da  ipak  postoji  razlika  između  zapovesti  i  zapovesti.  Opet  su  neke 
zapovesti večne, a neke privremene.

Jasno nam je da ta razlika postoji kada apostol Pavle kaže:

"I  obrezanje  je  ništa,  i  neobrezanje  je  ništa;  nego  držanje  zapovesti  Božjih." 
(1.Korinćanima 7,19)

Čin obrezanja spada takođe u Mojsijev zakon, kao što u Mojsijev zakon spadaju i 
zapovesti: 

"Ljubi Gospoda Boga svojega iz svega srca svojega..." (5.Mojsijeva 6,5) i 

"Ljubi bližnjega svojega kao sebe samoga." (3.Mojsijeva 19,18).

Mi  već  primećujemo razliku  u  Mojsijevom zakonu:  obrezanje  spada u  privremene 
zapovesti, a moralne (o ljubavi prema Bogu i bližnjem) spadaju u večne zapovesti.

Čin obrezanja je bio sastavni deo zapovesti ceremonijalnog zakona, koji je govorio o 
planu spasenja. Pored ukazivanja na obrezanje srca on je imao i funkciju pokazivanja 
zaveta sa Bogom, kao što to danas ima krštenje. Međutim, kada se plan spasenja na 
krstu ispunio i kada su Jevreji kao nacija odbacili zavet, njegovo postojanje nije više 
imalo svrhu. Ali, nijednu zapovest moralnog Dekaloga ne bi imalo smisla ukinuti, jer 
otkrivaju večna i nepromenljiva moralna načela čovekove ljubavi prema Bogu i prema 
bližnjem. Kada bi se razlozi ukidanja zakona odnosili  na neku od Deset zapovesti, 
tada bi  Bog na kamenim pločama svojim prstom ispisao devet,  sedam ili  onoliko 
zapovesti  koje  su  večne,  a  ne  bi  ih  zbog  forme  broja  deset  popunjavao  sa 
privremenim zapovestima.  Dosledno  tome,  možemo primetiti  da  nijedna od  Deset 
zapovesti ne govori o planu spasenja da bi mogla biti ukinuta njegovim ispunjenjem 
na krstu Golgote.

Božja reč između moralnog i ceremonijalnog zakona vidi jasnu i razumljivu razliku: U 
početku,  pre  pada  u  greh,  Božji  moralni  zakon  je  bio  upisan  u  ljudskim  srcima. 
Razumno saznanje da je plod poznanja dobra i zla zabranjen (1.Mojsijeva 2,16-17), a 
subotni  dan  posvećen  i  blagosloven  (1.Mojsijeva  2,1-3)  određivalo  je  način 
izražavanja  čovekove  ljubavi  prema  svom  Stvoritelju.  Ceremonijalni  zakon  nije 
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postojao u vreme stvaranja zato što  nije  postojala  potreba za otkupljenjem. Posle 
pada u greh Bog je davao otkrivenje svojih zakona preko svojih vernih slugu. Kada 
Isaku izriče blagoslov, Bog kaže: "Sedi u toj zemlji, i ja ću biti s tobom, i blagosloviću 
te;  ...  Zato što je Avram slušao glas moj,  i  čuvao naredbu moju, zapovesti  moje i 
zakone moje." (1.Mojsijeva 26,3.5)

Prilikom  veličanstvene  objave  na  Sinaju,  moralni  zakon  je  izgovorio  Bog  Svojim 
glasom (2.Mojsijeva 20,1.22),  dok je ceremonijalni  zakon objavljen glasom čoveka 
(3.Mojsijeva 1,1-3). Moralni zakon je zapisan na najtrajnijem materijalu (2.Mojsijeva 
31,8; 24,12), a ceremonijalni na trošnom (2.Mojsijeva 24,7; 5.Mojsijeva 31,24).

Prvi  je Mojsije stavio u Kovčeg zaveta (2.Mojsijeva 40,20),  a drugi su Leviti  stavili 
pored Kovčega (5.Mojsijeva 31,26). Moralni zakon je večan (Psalam 111,7-8), dok je 
ceremonijalni  vremenski ograničen (Danilo 9,27; Jevrejima 7,12; Kološanima 2,17). 
Moralni zakon ne spasava (Galatima 5,4), već je njegovo držanje plod posvećenja 
(Rimljanima 3,31; Jeremija 36,26-28). Ceremonijalni zakon takođe nije uspostavljen 
da bi se ljudi njegovim držanjem spasli (Isaija 1,11-18; Mihej 6,6-8; Jevrejima 10,1-4), 
već ukazuje na Spasitelja i plan spasenja (Jovan 1,29). Da je moralni zakon (izražen u 
Deset zapovesti) bilo moguće promeniti ili ukinuti, Isus ne bi morao da umre za naše 
spasenje, već bi Bog jednostavno promenio zakon i čovek se više ne bi nalazio pod 
Njegovom osudom. Ali Bog tada ne bi  bio pravedan jer ne bi bio dosledan svojim 
sopstvenim  principima.  Promena  zakona  značila  bi  promenu  Njegovog  karaktera. 
Legalizovao bi se greh, a samim tim i njegovi produkti: nesreća, ropstvo, besmisao i 
smrt.

Priroda  greha  je  uvek  ista,  bez  obzira  na  to  da  li  ga  nazivamo njegovim pravim 
imenom ili onako kako nam se svidi. Promena definicije ili  njeno ukidanje ne mogu 
promeniti prirodu greha i njegove kobne posledice. Ona samo otkriva naš pokušaj da 
pred svojom savešću opravdamo fanatične rodove naše ljudske pravednosti, te da ih 
predstavimo kao motive Hristove pravednosti.

Kada se predamo Hristu, On svojim Duhom živi u nama. I Njemu nije teško da drži 
zakon kroz nas kada živi u nama.

"Koji je god rođen od Boga ne čini greha, jer njegovo seme stoji u njemu, i ne može 
grešiti jer je rođen od Boga. I koji drži zapovesti Njegove u Njemu stoji, i On u njemu. I 
po tom poznajemo da stoji u nama, po Duhu koga nam je dao." (1.Jovanova 3,9.24)

"Stoga, ako ostanemo u Njegovoj blizini i ako mu budemo poslušni, nećemo sagrešiti. 
A oni koji i dalje greše, trebaju znati ovo: Greše zato što nikada nisu stvarno upoznali 
Boga niti  su postali  Njegovi."  (1.Jovanova 3,6.  "Novi  zavet živim rečima" Duhovna 
stvarnost)

NEOPHODNOST POZNANJA ZAKONA

"Šta ćemo dakle reći? Je li zakon greh? Bože sačuvaj! Nego ja greha ne poznah osim 
kroz zakon, jer ne znadoh za želju, da zakon ne kaza: 

Ne zaželi!" (Rimljanima 7,7)

Bez zakona mi nemamo kriterijum na osnovu koga bismo mogli da razlikujemo dobro 
od zla i da pravilno upotrebimo svoju volju u životnim iskušenjima. Zato je jedan od 
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glavnih predmeta sotoninih napora osporavanje zakona: bilo tvrdnjom da je on ukinut, 
bilo pokušajem da se izopačeno predstavi njegova prava priroda (kao što je to bio 
slučaj kod fariseja).

Pravilno razumeti prirodu zakona znači biti mudar. Kada voljno izabiramo greh, tada 
nam smeta mudrost, jer nas sposobnost razlikovanja dobra od zla navodi da budemo 
ukoreni za sopstvene grehe.

Istina nas preko savesti opominje i traži reformu naših pobuda. Zato pokušavamo da 
istinu shvatimo na takav način na koji nas ona neće učiniti moralno odgovornim, na 
način na koji će naša savest ostati umirena. Od mudrosti bežimo u površnost. Različiti 
mehanizmi bežanja od istine rezultuju različitim životnim filozofijama (zabludama).

Ukoliko svesno i  iskreno idemo protiv  svoje  savesti  čineći  greh,  tada nam savest 
otupljuje,  a razum može ostati  očuvan.  Ali,  ukoliko smo ljudi  osetljive savesti  i  ne 
želimo ići protiv nje, tada moramo da je prevarimo izgovarajući pred njom svoje grehe. 
U prvom slučaju mi gubimo - savest, a u drugom - zdrav razum. Kada smo odvojeni 
od Boga, zabluda donosi "mir" našoj savesti, kao što greh donosi "sreću" našem srcu. 
Dakle, bez nečiste savesti niko ne bi bio sklon da poveruje u zabludu, kao što niko, 
bez praznine u srcu, ne bi bio sklon da padne u greh. Kao što je - uživanje - telesna 
potreba grešnog čoveka, tako je -  zabluda -  intelektualna potreba njegove nečiste 
savesti.

MUDROST ILI POVRŠNOST

RAZLIČITI GRESI I RAZLIČITI IZGOVORI

Ljudi se razlikuju po svojim gresima. Dok je, kod nekog izražen greh proždrljivosti, kod 
drugog je  izražen greh preljube.  Oni  koji  su proždrljivi  možda nisu  skloni  preljubi. 
Njima je proždrljivost nešto sasvim normalno, dok im je preljuba greh. Drugima je 
proždrljivost odvratna, dok im je preljuba smisao života, itd.

Svako  je  sklon  da  opravdava  sopstvene  grehe,  dok  je  spreman  da  ukori  tuđe. 
Normalno je da svako prihvata onu životnu filozofiju koja opravdava njegove lične 
grehe pred njegovom savešću.

Da bi  opravdao odbacivanje apsolutne  istine,  koja  bi  ga inače ukorila  za njegove 
grehe,  čovek formira  shvatanje  da  je  istina  relativna,  te  tako  umiruje  savest  pred 
svojim slobodnim izborom.

"Teško onima koji  zlo zovu dobro, a dobro zlo,  koji  prave od mraka svetlost a od 
svetlosti mrak, koji prave od gorkoga slatko a od slatkoga gorko." (Isaija 5,20)

Skloni  smo  da  na  različite  načine  uklanjamo  posledice  greha:  psihičku  napetost, 
nervozu, krivicu, itd. To otkriva da se ne razlikujemo samo po svojim gresima, već i po 
mehanizmima  kojima  pokušavamo  da  uklonimo posledice  greha,  a  samim tim  se 
razlikujemo i po izgovorima kojima pokušavamo da ih opravdamo. Zato postoji tako 
puno različitih životnih filozofija.

"Jer će doći vreme kada zdrave nauke neće podnositi, nego će po svojim željama 
okupiti  sebi  učitelje  da  ih  češu  po ušima.  I  odvratiće  uši  od  istine,  a  okrenuti  se 
bajkama." (2.Timotiju 4,3-4; prevod Sinoda SPC)
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GUBLJENJE ZDRAVOG RAZUMA

Da bismo mogli  da  odbacimo istinu  koja  nas ukorava za  naše grehe moramo da 
budemo nepošteni prema sebi i  Bogu. Tako pored ostalih greha padamo i  u greh 
nepoštenja, što nam otvara vrata za pad u još dublje grehe, a da i dalje ne budemo 
svesni svog stvarnog duhovnog stanja. 

Zbog svog nepoštenja  ne smemo racionalno da mislimo jer  bi  onda morali  da se 
suočimo sa nepoželjnom istinom. Pošto racionalnim putem ne možemo da opravdamo 
svoje grehe, pozivamo se na iracionalne argumente, a takvim postupkom izazivamo 
gubljenje zdravog razuma.

Zamislimo pušača koji želi da opravda upotrebu duvana. Šta on čini kada pokušava 
da opravda svoju štetnu naviku? Poziva se na veliki broj onih koji puše; ili se poziva 
na poznate ličnosti koje su sklone pomenutom poroku; ili opravdanje nalazi u svojim 
osećanjima: "Ne osećam nikakve tegobe zato što pušim!" A svi ti iracionalni argumenti 
izazivaju gubljenje zdravog razuma. Takav čovek može tvrditi da je razuman, ali nije.

Ako kasnije iskreno odluči da spozna istinu imaće teških iskušenja, jer je iracionalnim 
pristupom ometen da dođe do istine. U susretu sa više različitih shvatanja ne zna 
kako da razluči  koje je istinito zato što se njegovi  iracionalni  kriterijumi mešaju sa 
zdravorazumskim kriterijumima istine. Jedno shvatanje mu se čini ispravnim zato što 
ga potvrđuje njegov omiljeni autoritet; drugo mu se takođe čini ispravnim jer svi tako 
misle; treće takođe pošto mu se veoma sviđa, a i četvrto zato što je zaista razumno. I 
tako on ne zna više šta da misli, jer mu sva mišljenja izgledaju razumna. Često takve 
osobe, koje su zbog svog nepoštenja i izgovaranja izgubile zdrav razum, dolaze do 
zaključka da je  razum neupotrebljiv,  jer  njime "sve može i  da se  dokaže i  da  se 
opovrgne".

Neki kažu: "Pa svako za sebe tvrdi da je u pravu. Kako sada da znam ko to zaista 
jeste?"  To je  slučaj  onih  koji  ne upotrebljavaju  razum.  Kada ne mogu da dokažu 
ispravnost sopstvenih ideja takvi obično kažu: "Ali, ja mislim ovako!" Kao argumenat 
ispravnosti svoga shvatanja oni navode svoje uverenje što oni misle da su u pravu. I 
kada sretnu još nekoga ko takođe ima uverenje da je u pravu a misli drugačije, oni 
ostaju zbunjeni.

Onaj ko je zaista na strani istine neće imati potrebe da kao argumenat ispravnosti 
svoga shvatanja iznosi svoje uverenje (svoj sud) da je u pravu. On će izneti svoje 
shvatanje, dozvolivši drugima da, ako oni to žele, donesu objektivan sud o njegovoj 
ispravnosti. Zašto bi se ispravnost njegovog shvatanja podrazumevala? 

"Svaki se put čoveku čini prav, ali Gospod ispituje srca." (Priče 21,2)

LAŽNA TOLERANCIJA

Zato što ne upotrebljavaju razum, mnogi nisu u stanju da drugima razumno opravdaju 
svoja životna uverenja. A to je zahtev Božje reči: 

"Budite  svagda  gotovi  na  odgovor  svakome  koji  vas  zapita  za  vaše  nadanje." 
(1.Petrova 3,15)
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Ukoliko svoje životno shvatanje nismo spremni pred drugima da razumski objasnimo i 
opravdamo kao ispravno, nemamo moralnog prava ni pred sobom, ni pred Bogom da 
tvrdimo da je i nama samima ono jasno, a samim tim ni da je ispravno.

"Teško onima koji misle da su mudri, i sami su sebi razumni." (Isaija 5,21)

Pošto se boje preispitivanja sopstvenih životnih stavova, mnogi su skloni da kažu: 
"Nemoj  da  diraš  u  moje  mišljenje,  jer  ni  ja  ne  diram  u  tvoje!"  Oni  to  nazivaju 
"tolerancijom". Možda bi  to bilo ispravnije nazvati "kolektivnim bežanjem od istine". 
Onaj ko je zaista na strani istine nema čega da se boji, jer istina će ostati istina makar 
je izložili najoštrijoj kritici. Upravo to što će odoleti svakoj kritici i preispitivanju biće 
potvrda da je zaista istina.

Osobe  koje  odlikuje  spomenut  duh  površnosti  prinuđene  su  da  prema  nosiocima 
drugačijih  shvatanja  budu  "tolerantne"  zato  što  bi,  razvijajući  duh  razumnog 
preispitivanja, došle u opasnost da raskrinkaju i sopstvene mehanizme odbrane.

NETOLERANCIJA

"Nigde se tako lako ne zaboravlja da neko može imati protivno uverenje, pa da je ipak 
to uverenje i  pošteno i iskreno. Odmah se podmeću neke zadnje misli  i  podmukle 
namere  svakome,  koji  je  drugačijeg  mišljenja,  pa  se  onda  čudimo  otkud  tolika 
ogorčenost. Kako je i ne bi bilo? Zar je neprijatelj onaj, koji kudi kad ima šta da kudi 
bez  zazora,  i  hvali  sve  što  je  za  pohvalu?  U  životu  se  to  obično  zove  prijatelj." 
(Politika, broj 1, 12. januar 1904, strana 1)

Neki izražavaju otvorenu netoleranciju. Pošto ispravnost svojih shvatanja ne mogu da 
potkrepe racionalnim argumentima, niti svojim životnim primerom, oni koriste druge 
metode da bi dokazali da su u pravu. Boje se drugačijih shvatanja zato što nemaju 
nikakvih argumenata kojim bi mogli da opravdaju sopstvena. Pošto ne mogu da se 
uspešno bore protiv istine, oni vode borbu protiv njenih nosilaca.

Svetovna religija (religija mnoštva) mora biti toliko površna da ne ukori nijedan greh 
svojih pristalica.  Ona ne sme ulaziti  u njihovu unutrašnju duhovnost,  već se mora 
zadovoljiti određenom formom koja nikoga neće činiti moralno odgovornim. Naravno 
da  je  takva  religija  toliko  duhovno  slaba  da  ju  je  dovoljno  izložiti  i  najblažem 
preispitivanju da bi izgubila svoju snagu zasnovanu na iracionalnim argumentima.

Da bi tako površna religija mogla da bude omasovljena, ona mora biti netolerantna 
prema drugačijim shvatanjima a tolerantna prema gresima svojih nosilaca. Ona mora 
svoju silu da zasniva na političkoj moći, jer moć i silu istine ona ne poseduje.

Pravoj Božjoj crkvi nije potrebna politička moć da bi je sačuvala od lažnih nauka. Zar 
je njeno učenje toliko slabo da je njenom verniku dovoljno samo da čuje neku drugu 
filozofiju,  pa da ovu odmah napusti?  Takvo shvatanje  je  uvreda za istinu i  Boga. 
Njegova istina je jača od svake zablude. Setimo se rane hrišćanske crkve,  čiji  su 
vernici  bili  klevetani,  proganjani  i  ubijani,  pa  im  to  nije  smetalo  da  Jevanđeljem 
preplave tada najveće svetsko carstvo. Argumenat zasnovan na sili istine i karakteru 
Hristove ljubavi niko ne može pobiti.
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Najjači  argumenat  pravovernosti  crkve  je  postojanost  i  kvalitet  karaktera  njenih 
vernika. Samo onda kada crkva izgubi duhovnu moć, ona dolazi u iskušenje da je 
zameni političkom moći nad svojim podanicima.

Neprijatelj hrišćanske crkve može biti samo onoliko jak, koliko je crkva iznutra slaba. 
Crkva je onoliko iznutra slaba koliko u srcima njenih vernika caruje greh i fanatizam, a 
onoliko jaka koliko se drži svoje glave - Hrista. Ako je crkva verna Hristu, ni "vrata 
paklena neće je nedvladati". (Matej 16,18)

Kao što je mrak nemoćan protiv svetlosti, tako je i  zabluda nemoćna pred istinom. 
Onaj ko se boji susreta sa drugačijim mišljenjem, samim tim pokazuje da sumnja u 
istinitost svog ubeđenja, i da ne veruje u svoju posvećenost Svetim Duhom. Isus kaže:

"Jer ću vam ja dati usta i premudrost kojoj se neće moći protiviti ni odgovoriti svi vaši 
protivnici." (Luka 21,17)

Sukob zablude sa istinom uvek će pokazati da je reč Božja "jaka i oštrija od svakoga 
mača, oštra s obe strane" (Jevrejima 4,12).

"Istina je  nebeskog porekla,  suprotna  je  sotoninim lažima i  sigurno će  pobediti  ... 
Protivljenja i otpor samo su sredstva pomoću kojih se istina ističe što bolje i jasnije... 
Što  se više  govori  protiv  nje  ona će utoliko jasnije  blistati.  Na taj  način  polira  se 
dragocen  metal.  Svaka  reč  klevete  izgovorena  protiv  istine,  svako  pogrešno 
predstavljanje  njene  vrednosti,  probuđuje  pažnju  i  izaziva  na  dublje  istraživanje 
spasonosne istine. Tako istina postaje još više poštovana. Njena lepota i  vrednost 
postaje sve veća kada se izloži detaljnom ispitivanju sa svake tačke gledišta." (EGV, 
Enj 306)

Mi treba da budemo tolerantni prema zabludelima, ali ne i prema zabludi. Kao što Bog 
poštuje naše pravo da grešimo, i mi treba da poštujemo pravo drugih da greše. Ne 
treba da poštujemo greh, ali treba da poštujemo grešnika.

Ukoliko  smo  tolerantni  prema  grehu  i  teoriji  zablude  (koja  greh  opravdava),  a 
pokazujemo  netoleranciju  prema  grešnima  i  zabludelima,  tada  otkrivamo  sotonski 
karakter. Lucifer voli greh, a prezire grešnike i poziva se na svoje pravo da ih uništi 
zbog njihovog prestupa.  Hristos  ne  voli  greh,  ali  ljubi  grešnike i,  pozivajući  se na 
zasluge svoje krvi, produžava im priliku da se izbave.

PRIHVATANJE AUTORITETA BIBLIJE

Neke istine prihvatamo zato što su jasne same po sebi. Da bismo do njih došli nije 
neophodno da budemo biblijski obrazovani, iako se one već nalaze u Bibliji. Mi čitamo 
Bibliju da bismo ih u njoj prepoznali i da bismo se na njih podsećali. Međutim, postoje 
istine  koje  nisu  jasne  same po  sebi,  i  za  njihovo  saznavanje  nam je  neophodno 
otkrivenje  sveznajućeg  Autoriteta,  dakle,  potrebno  nam  je  posebno  božansko 
otkrivenje.

Na pitanje "Koja knjiga predstavlja božansko otkrivenje?" tada samo tvrđenje neke 
knjige za sebe da je božansko otkrivenje nije dovoljno. Postoji puno različitih knjiga 
koje za sebe tvrde da su nadahnute.
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Zato  odgovor  na  to  pitanje  ne  možemo  i  ne  smemo  tražiti  pozivanjem  na  sam 
autoritet,  već  do  njega  dolazimo  razmišljanjem  i  ličnim  osvedočenjem  kroz 
razumevanje istine o kojoj je reč.

Kada nam se nametne pitanje da li je neka objava od Boga, mi se molimo Bogu da 
nam da razum, poštenje i hrabrost da prepoznamo istinu.

Možemo istražujući istinu doživeti pravu duševnu krizu u kojoj postajemo svesni svoje 
površnosti (nesposobnosti da uvidimo razliku između "dobrote" i dobrote), ali uzdajući 
se  u  Boga,  bivamo  otrežnjeni  Njegovom svemudrošću.  Probuđena  svest  o  našoj 
slabosti može biti Božja snaga u našem životu, ako tu svest u međuvremenu raznim 
sistemima ne ugušimo.

U  Bogu  nalazimo  snage  i  spremnosti  da  prihvatimo  istinu,  iako  ona  možda  ne 
odgovara našim očekivanjima i našim prirodnim sklonostima.

Istina mora biti  praktična. Ona mora biti  savršen i  primenljiv odgovor na čovekove 
duhovne potrebe. Ona govori našem umu kako da pravilno upotrebimo svoju volju i da 
se  sačuvamo  od  zla  u  trenucima  iskušenja.  Ona  pruža  razložan  odgovor,  ne  na 
nevažne, već na suštinske potrebe našeg bića. U svojoj  suštini  istina je dobra jer 
otkriva Božju ljubav prema nama (ali  ne i  prema našim gresima i  samopravednim 
porivima). Razmišljanjem o svrhovitosti (smislenosti) njene nauke, mi prepoznajemo i 
spremnost istine da izdrži svaku kritiku i preispitivanje.

Možda  ćemo  u  našem  razmišljanju  čuti  "unutrašnji"  glas.  Ali  mi  ne  smemo  da 
dozvolimo da on misli i odlučuje umesto nas. On sme samo da nas savetuje, zato što 
ne znamo da li je od Boga ili od sotone.

Istinu prihvatamo zato što smo je razumeli, a ne zato što smo dobili neki znak da ona 
to jeste. Na osnovu smisla onoga šta je kazano prosuđujemo ispravnost autoriteta koji 
govori.

Kada proučavamo Bibliju, mi u njoj prepoznajemo duhovne istine koje su jasne same 
po sebi (razumljive). Na osnovu njihovog smisla donosimo sud o autoritetu Onoga koji 
ih govori. Zaključujemo da je njihov autor Bog.

Istine koje nisu jasne same po sebi saznajemo i potvrđujemo pozivanjem na dotle već 
utvrđen autoritet Onoga koji  govori. To su, na primer, istine koje se bave pitanjem 
čovekovog života posle smrti, proročanstva, itd. Tu se nalaze i istine koje predstavljaju 
probni  kamen našeg poverenja  u Boga i  testiraju  našu poslušnost  (ljubav)  prema 
Bogu, kao,  na primer,  istina o tome da li  će čovek zaista umreti  ako pojede plod 
poznanja dobra i zla.

Jasno nam je da nam je za odgovor na sva ta pitanja neophodan sveznajući Autoritet. 
Mi možemo razumski proveravati razne teorije koje pokušavaju da odgovore na ta 
pitanja. Sve te teorije mogu biti čak i logički ispravne, a da se istovremeno međusobno 
isključuju. Samim razumom mi nismo u stanju da saznamo koja je od njih ona prava. 
Kada  smo  suočeni  sa  pretpostavkama,  realno  je  da  prema  njima  zauzmemo 
rezervisan stav.

Ali ako već imamo razumne temelje poverenja u Onoga koji nam pruža odgovor na 
sva ta pitanja, onda Mu treba verovati.
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Na primer, mi verujemo sami sebi da možemo mnoge stvari da uradimo, iako nam 
razumski nije sasvim jasno kako ih uspevamo uraditi. Ali ta vera u našu sposobnost 
mora biti razumna. Mi moramo razumno preispitati njene osnove i videti ima li smisla 
verovati da to što hoćemo i možemo da ostvarimo.

One istine koje razumski mogu da se shvate mi treba da shvatimo.

Tako i na duhovnom planu; mi moramo razumno ispitati osnove našeg poverenja u 
Onoga kome verujemo, da bismo bili sigurni da je to zaista On i da bismo bili sigurni 
da je naš odnos sa Njime zaista ispravan.

Setimo se Adama i Eve. Oni su kušani pitanjem kome da veruju.

Sporno (i probno) pitanje je bilo da li će umreti ako pojedu plod poznanja dobra i zla. 
Na  to  pitanje  nisu  mogli  da  dobiju  odgovor  nikakvim  razmišljanjem  o  hemijskim 
karakteristikama ploda. U tom slučaju zabranjen plod ne bi  imao funkciju probnog 
kamena njihove vere, jer ne bi testirao njihovu poslušnost (ljubav) prema Bogu, već 
samo  možda  njihovu  inteligenciju  i  informisanost.  Odgovor  na  postavljeno  pitanje 
otkrivao je objekat njihovog poverenja i uzdanja, i zato je bio duhovno funkcionalan. 
Oni su se dvoumili između poverenja u Boga i poverenja u zmiju koja govori. Kome da 
veruju?

Oni nisu mogli da razumom ispitaju da li je plod zaista smrtonosan ili ne, ali su mogli 
razumom da ispitaju Objekat svog poverenja.

Njihovo poverenje u Boga imalo je razumne temelje. Znali su da ih je On stvorio i da ih 
voli. Bog im je poklonio predivnu planetu, bez trunke zla i prokletstva. Poklonio im je i 
blagoslov svog prijateljstva. U trenutku iskušenja njihov zdrav razum ih je na sve to 
podsećao.  Imali  su razumne temelje poverenja u Boga.  Na pitanje da li  će zaista 
umreti  ako pojedu zabranjen plod,  imali  su odgovor  dostojan poverenja.  Međutim, 
umesto da idu putem razuma, dozvolili  su da ih pokreću laskava obećanja kušača, 
obećanja i lažne nade koje generacije ljudskog roda i danas vode u greh i propast.

Preduslov poverenja u nekoga je poznanje njegovog karaktera. Što više upoznajemo 
čoveka to ćemo mu manje verovati; bilo da se radi o poznanju drugoga ili poznanju 
samoga sebe . (Naravno, samo pod uslovom da ne umanjujemo životne ciljeve!)

"Ovako veli Gospod: Da je proklet čovek koji se uzda u čoveka i koji stavlja telo sebi 
za mišicu. ... Blago čoveku koji se uzda u Gospoda i kome je Gospod uzdanica. ... 
Srce je prevarno više svega i opako; ko će ga poznati?" (Jeremija 17,6-9)

Postoji samo Jedan koji je Bezgrešan. Dubljim poznanjem Božjeg karaktera razvijaće 
se i naše poverenje u Jedinoga koji je dostojan našeg poverenja i Jedinoga koji je 
slobodan od ljudskih slabosti.

Lažna nauka takođe izgrađuje poverenje, ali ne u Boga i Njegovu reč, već u čoveka i 
njegov autoritet interpretacije istine.

Tako, na primer, Jehovini svedoci svojom naukom navode čoveka da sa podozrenjem 
pristupa  autoritetu  Svetog  pisma,  da  bi  čovek  zatim,  kao  odgovor  na  pobuđenu 
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sumnjičavost,  našao  sigurnost  u  autoritetu  njihove organizacije  kao "nepogrešivog 
tumača" istine. 

Kako postižu takvo premeštanje autoriteta sa Biblije na sebe? 

Sumnjičav  stav  prema  jasnim  porukama  Svetog  pisma  podstiču  simboličkim 
tumačenjem njegovih stihova, (kao da Bog nije bio u stanju jasno i direktno da se 
izrazi),  pa čovek oseća da mu je neophodan spoljni  autoritet  koji  će da Božju reč 
"pravilno" protumači. Takođe, sumnju u Sveto pismo podstiču i time što temeljne tačke 
svoje  nauke vide  u onim citatima za koje  smatraju  da su zbog lošeg prevoda sa 
originalnih biblijskih rukopisa izmenjeni i izostavljeni (kao da čovek istinu ne može da 
shvati,  već  mora  da  zavisi  od  autentičnog  slova  njenog  zapisa),  te  tako  njihovi 
sledbenici opet imaju potrebu da se uzdaju u organizaciju Kule stražare, koja "će im 
reći šta je ispravno, a šta ne".

U  tradicionalnom  hrišćanstvu  autoritet  Svetog  pisma  se  često  odvaja  od  čoveka 
tvrdnjom da samo institucija formalne ("vidljive") crkve može pravilno i nadahnuto da 
tumači Pismo, te je tako čovek opet primoran da umesto u Boga izgrađuje poverenje u 
crkvenu instituciju. Ako je čovek toliko slab da sam na sebi ponese odgovornost da 
misli, koliko li je tek bezumno da svoju odgovornost predaje u ruke drugim, isto tako 
ograničenim i grešnim ljudima!

Dakle, nije dovoljno da imamo "razumne" temelje svoga poverenja. Neophodno je i da 
objekat našeg poverenja bude Bog, a ne pojedinac ili zajednica grešnih i smrtnih ljudi, 
koji su, kao i mi sami, podložni slabostima i zabludi.

POTREBA ZA IRACIONALNIM AUTORITETOM "ISTINE"

Mnogi se boje da misle jer bi time bili u opasnosti da raskrinkaju svoje (iracionalne) 
izgovore za greh. Zato su svoje poverenje poklonili nekom drugom (crkvi ili grupi kojoj 
pripadaju, svešteniku ...) ili nečem drugom (astrologiji, radiesteziji ...) koji će da misle i 
odlučuju umesto njih.

Kada dođu u kontakt sa duhovnom literaturom mnogi odmah žele da saznaju ko je 
njen  autor.  Osećaju  se  nesigurnim kada  treba  da  misle,  pa  se  zato  "hvataju"  za 
iracionalne autoritete "istine". Istinitost duhovne literature prosuđuju na osnovu onoga 
ko ju je napisao, umesto na osnovu onoga šta je u njoj napisano. Lakše im je da budu 
zavedeni nego da misle.

Kada ih upitamo na osnovu čega su sigurni u bezuslovnu ispravnost svojih autoriteta 
"istine",  mnogi  se  pozivaju  na  Sveto  pismo.  Kada  ih  zamolimo  da  svoje  stavove 
potkrepe  Svetim pismom,  oni  se  pozivaju  na  svoje  autoritete  i  njihovo  tumačenje 
Božje reči. Oni podrazumevaju ispravnost tumačenja Svetog pisma od strane svojih 
autoriteta,  te  tako  pokazuju  da  ne  veruju  u  sam  autoritet  Pisma  već  u  autoritet 
njegovog tumača.

Pretpostavimo da smo igrom slučaja,  u  mnoštvu  od više stotina raznih  religioznih 
pravaca, rođeni sa nasleđem baš one jedine prave apostolske Crkve. Kažem igrom 
slučaja,  zato  što  nema  privilegovanih  pojedinaca  na  zemlji  koji  su  izolovani  od 
iskušenja prevare lažnim naukama. (I Isus je bio kušan.) Svi smo pozvani da mislimo i 
razumno  razlikujemo  dobro  od  zla,  a  ne  da  se  kockamo  sa  svojom  sudbinom 
prepuštajući  je  u  ruke  igri  slučaja.  Dakle,  pretpostavimo  da  smo  slučajno  pred 
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autoritetom prave Božje crkve na Zemlji. Da li ćemo smeti da istinitost nauke prave 
Božje  crkve  dovodimo  u  pitanje  proveravajući  je  Svetim  pismom,  ili  ćemo  se 
bezuslovno  prepustiti  autoritetu  crkve  u  tumačenju  Svetog  pisma?  Božja  reč  nas 
poziva  da  autoritet  Svetog  pisma  stavimo  iznad  svakog  drugog,  pa  i  crkvenog 
autoriteta. 

Pogledajmo šta kaže apostol Pavle:

"Ali, ako i mi, ili  anđeo s neba vam javi Jevanđelje drukčije nego što vam javismo, 
proklet da bude." (Galatima 1,8)

Jedini način da saznamo da li crkveni autoritet govori u skladu sa Jevanđeljem ili ne, 
nije  da  njega samog to  pitamo,  jer  autoriteti  svih  hrišćanskih  crkava će  tvrditi  da 
propovedaju  onu  jedinu  pravu  i  neiskrivljenu  nauku  Jevanđelja.  Jedino  što  nam 
preostaje je da to sami sa Bogom proverimo.

Zapazimo  da  apostol  Pavle  ne  kaže  "ako  li  vam  lažni  apostoli,  ili  demon  javi 
Jevanđelje drukčije nego što vam javismo, proklet da bude", nego "ako i mi" (apostoli 
prave  Božje  crkve)  "ili  anđeo  s  neba  vam javi  Jevanđelje  drukčije  nego  što  vam 
javismo, proklet da bude." Dakle, samom čoveku je povereno da proveri da li apostoli, 
koji  predstavljaju  autoritet  crkve,  "ili  anđeo  s  neba"  govore  u  skladu  sa  biblijskim 
Jevanđeljem ili ne.

To što se crkveni autoritet može pozivati na Bibliju, nije dovoljan argumenat. Sotona je 
kušao  Isusa  Hrista  u  pustinji  citirajući  mu  biblijske  stihove.  A  Isus  na  njih  nije 
odgovarao  pozivanjem  na  sopstveni  autoritet  (kao  što  to  rade  mnogi  crkveni 
autoriteti), niti je obezvređivao autoritet Pisma tvrdeći da svako može da ga tumači 
kako hoće, već je Pismo tumačio Pismom. Ako se molimo Bogu za pomoć, i mi ćemo, 
nadahnuti Svetim Duhom, Pismo tumačiti Pismom, i tako prihvatiti ona saznanja koja 
bi nam sam Isus rekao da je u vidljivom obliku prisutan ovde na zemlji.

"Ovi pak bijahu plemenitiji od onih što žive u Solunu; oni primiše reč sa svim srcem, i 
svaki dan istraživahu po Pismu da li je to tako" (Dela 17,11)

Ova pohvala plemenitosti pokazuje da duhovni autoritet treba da tumačimo Pismom, a 
ne Pismo duhovnim autoritetom.

Mi ne smemo biti oholi i odbijati da prihvatimo savete drugih, ukoliko su oni sami po 
sebi razumljivi, ali nikako ne smemo dozvoliti da drugi umesto nas misle i na taj način 
postanu posrednici između nas i Boga. Možemo li zamisliti nekog vladiku ili biskupa 
kako naziva plemenitim one vernike "koji svaki dan istraživahu po Pismu da li je to 
tako" što im on propoveda? 

Teško da bi  savremeni  sveštenici  sledili  primer  Hristovih  apostola!  Teško je da bi 
vernici većine hrišćanskih crkava pristali da preuzmu na sebe onu odgovornost koju 
su imali pohvaljeni vernici crkve u Veriji u pomenutom biblijskom primeru.

Vernici većine hrišćanskih crkava se stide da misle i da proveravaju Biblijom ono što 
čuju sa svojih propovedaonica. Što je teorija u koju veruju besmislenija, to se smatra 
većim  huljenjem  ne  podrazumevati  njenu  ispravnost.  Kao  potvrdu  svoje  slepe 
pokornosti zemaljskim autoritetima oni žrtvuju zdrav razum na oltaru ljudske gluposti.
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Bezumnost koju odlikuje vera u ljudske autoritete se jasno vidi na primeru Jehovinih 
svedoka, koji su više puta menjali "istinu".

Godine 1937. organizacija "Kule stražare" izdala je publikaciju u kojoj se objašnjava 
kako su  Deset  zapovesti  večne i  nepromenljive.  Između ostalog  u njoj  se  navodi 
logičan  argumenat:  "Božji  zakon  je  nepromenljiv  jer  se  Bog  nikada  ne  menja." 
("Neprijatelj" str.94) U međuvremenu, Jehovini svedoci su promenili svoju doktrinu, i 
danas  smatraju  da  su  Deset  zapovesti  ukinute  na  krstu  Golgote".  Da  bi  objasnili 
drastičnu promenu svoje  doktrine,  Jehovini  svedoci  su  izjavili  da  se  radi  o  "većoj 
svetlosti",  koja  je  u  "pravo  vreme  došla  vernom  i  razboritom  robu",  njihovom 
"nepogrešivom zemaljskom otkrivenju Božje volje".

Tu se svakako ne može raditi o većoj svetlosti, zato što njihov stav o Božjem zakonu 
ranije nije  bio rezervisan, već je jasno bio  određen.  Veća svetlost  može samo da 
definiše  ono  što  ranije  nije  bilo  definisano,  a  ne  da  dođe  u  suprotnost  sa  već 
definisanom doktrinom. Takođe, veća svetlost može samo da pooštri zahteve zakona, 
a ne da ih ublaži ili ospori; jer veća svetlost razgoni tamu koja prikriva čovekove grehe 
(bezakonja),  pa  se  čovek  više  uzda  u  božansku  pravednost  nego  ranije.  Umesto 
pojma "veća svetlost", iskrenije bi bilo na primeru Jehovinih svedoka upotrebiti pojam 
"veća tama".

Zapazimo  da  je  argumenat  kojim  se  branila  tvrdnja  da  je  zakon  večan  - 
nepromenljivost  Božjeg  karaktera.  To  je  logičan  argumenat,  a  samim tim i  večan 
argumenat, jer Bog je i dalje nepromenljiv, pa prema tome i Njegov zakon.

Pre nego što je promenjena doktrina "Kule stražare", oni vernici koji bi poverovali da je 
zakon ukinut, bili bi isključeni iz njihove organizacije, isto kao što se danas isključuju 
oni koji dođu do zaključka da zakon treba da se drži. I pre, i posle promene nauke, 
organizacija "Kule stražare" je smatrala da je ona "glas Božji". Dakle, ogromnoj većini 
je važnije šta kaže njihova organizacija ("verni i razboriti rob"), nego šta kaže autoritet 
Svetog pisma (i njegovi argumenti upućeni zdravom razumu).

Jednom  prilikom  upoznao  sam  jednu  sledbenicu  Jehovinih  svedoka.  Na  osnovu 
nekoliko  pitanja  pomogao  sam  joj  da  shvati  koliko  je  učenje  organizacije  "Kule 
stražare" suprotstavljeno jasnom i jednostavnom učenju Biblije. Ta gospođa je zatim, 
shvativši  da je  bila  prevarena,  postavila  ozbiljnim i  molećivim glasom pitanje:  "Pa, 
kome onda da verujem?"

To pitanje je otkrivalo da se ona i pored priznanja da je bila u zabludi, nije pokajala za 
svoju neodgovornost uma, već je verovatno čeznula da ovoga puta na mene prebacio 
odgovornost upotrebe sopstvenog razuma u razumevanju smisla istine. Ja sam joj se 
učinio dostojnijim poverenja od "Kule stražare". Ali kada ni ja sam sebi ne verujem, 
kako bih mogao tako nešto preporučiti  drugome. Na njeno pitanje kome da veruje, 
odgovorio  sam  joj:  "Nijednom  čoveku,  niti  organizaciji  nemojte  verovati!  Nemojte 
nikome verovati, nego mislite! Zašto biste se kockali sa svojom sudbinom?" Božja reč 
nas sve opominje na potrebu za preispitivanjem i ličnom odgovornošću u razumevanju 
istine: "Lud veruje svašta, a pametan pazi na svoje korake." (Priče 14,15) Ako i samu 
istinu prihvatimo slepo, bez razumevanja njenog sadržaja, ništa nam neće pomoći. 
Istina je funkcionalna samo kada se razume, kada nam pomaže da razlikujemo dobre 
od grešnih pobuda, kada razlikujemo Hristovu od ljudske pravednosti.
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Slično sam odgovorio i jednom gospodinu koji mi je za vreme tribine o reinkarnaciji 
postavio pitanje: "Ti si ranije iskreno verovao u reinkarnaciju, kao što sada iskreno u 
nju ne veruješ. Zašto bismo ti verovali da si sada u pravu?"

"Nemojte mi verovati! Potrudite se da to razumete, a ne da mi verujete! Ja sutra mogu 
da poverujem u najveće gluposti, a istina će i dalje ostati istina! Istina ne zavisi od 
mene!" odgovorio sam.

Nije  naše  da  ljude  ubeđujemo  u  istinu,  već  da  je  razumno  obrazložimo.  Samim 
ubeđivanjem ljudi  u istinu ništa  se dobro ne može postići.  Nije  dovoljno da čovek 
prihvati istinu, već je neophodno da je razume da bi mogao da je primeni. Bog je tako 
stvorio čoveka da istinu može da razume - ako hoće. Istini nisu potrebni neki drugi 
autoriteti da bi je potkrepili. Ona je odraz Božjeg karaktera i sama je sebi dovoljan 
argumenat.

Pozivanjem na autoritet tumača istine, čovek nesvesno otkriva da ne zna šta veruje. 
Nosioci lažne religioznosti otuda imaju izraženu potrebu za autoritetom koji će da misli 
umesto  njih,  a  lažni  autoriteti  umesto  na  smislenost  same  nauke  koju  zastupaju, 
pozivaju se na svoj sopstveni autoritet.

Pismo proriče pojavu takvih autoriteta i kaže za njih da će voditi učenike za sobom:

"Jer ja ovo znam da će po odlasku mome ući među vas teški vuci koji neće štedeti 
stada; I između vas samih postaće ljudi koji će govoriti izvrnutu nauku da odvraćaju 
učenike za sobom." (Dela 20,29-31)

Kada  su  se  zatim,  još  za  vreme  prvih  apostola,  u  crkvi  počeli  pojavljivati  i  lažni 
apostoli, njihov uticaj na vernike je bio utemeljen na iracionalnim argumentima: oni su 
se nametali, pozivali na sebe i svoju ličnost, svoj autoritet, i raznim drugim načinima 
porobljavali svoju pastvu. Zato apostol Pavle kaže da bi se i on sam mogao pozivati 
na njihove argumente, ali da je to bezumlje:

"Jer su takvi lažni apostoli, lukavi poslenici, koji se pretvaraju da su apostoli Hristovi. I 
nikakvo čudo; jer se sam satana pretvara u anđela svetlosti. Nije, dakle, ništa veliko 
ako se i sluge njegove pretvaraju da su sluge pravednosti, kojima će svršetak biti po 
delima njihovim. ... 

A što govorim, ne govorim po Gospodu, nego kao u bezumlju, hvaleći se na ovakav 
način. Budući da se mnogi hvale po tijelu, i ja ću da se hvalim. Jer rado podnosite 
bezumne,  pošto  ste  mudri;  Jer  podnosite  ako  vas  neko porobljuje,  ako  vas  neko 
ždere, ako vam oduzima, ako se nadima, ako vas po obrazu bije.

Jesu li Jevreji? I ja sam. Jesu li Izrailjci? I ja sam. Jesu li sjeme Avramovo? I ja sam. 
Jesu li sluge Hristove? Kao bezuman govorim, ja sam još više: više sam se trudio, 
odviše  boja  podneo,  više  puta  bio  u  tamnici,  često  u  smrtnoj  opasnosti." 
(2.Korinćanima 16,13-23)

Dakle, isticanje sopstvenog autoriteta sam apostol Pavle naziva bezumljem. Nečije 
nacionalno  poreklo,  trud,  samopožrtvovanost  i  hrabrost  nisu  nikakvi  dokazi  da  je 
njegova nauka ispravna. Argumenat istinitosti mora da leži u smislu same nauke, ali 
kada  taj  autoritet  istinitosti  ne  postoji,  ljudi  imaju  potrebu  da  ga  potkrepljuju 
pozivanjem na osobine ličnosti onoga koji zastupa neku ideju.
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Ni  sam  Isus  Hristos  se  nije  pozivao  na  svoj  božanski  autoritet  da  bi  dokazao 
ispravnost svoje nauke, već je ljudima iznosio razumne argumente, učenje koje je 
samo po sebi jasno, čija je smislenost sama po sebi dokaz istinitosti, i upravo je na 
smislenosti (dobroti) istine koju je propovedao zasnivao svoj autoritet.

Fariseji su optužili Isusa da krši Četvrtu Božju zapovest (o svetkovanju subote) time 
što  u  taj  dan  isceljuje.  Umesto  da  se  pozove  na  svoj  božanski  autoritet,  Isus  je 
farisejima  pružio  razložan  odgovor.  Rekao  im  je  da  oni  po  Mojsijevom  zakonu 
obrezuju dete u osmi dan po rođenju, a to čine i onda kada taj dan padne u subotu. 
Ako obrezivanje deteta u subotu nije skrnavljenje subote, onda ni isceljenje bolesnog 
čoveka  u  subotu  nije  greh!  Poštenim  osobama  je  takav  razuman  argumenat  bio 
dovoljan. Ali, kako sami fariseji nisu mogli da svoje shvatanje i postupanje opravdaju 
razumnim argumentima,  kod njih  se  javilo  umno izopačenje  koje  se  inače veoma 
često sreće među ljudima svih vremena. Fariseji su bili prinuđeni da gledaju ko šta 
radi, a ne smisao onoga šta se radi, pa su se pravdali da obrezanje mogu da čine u 
subotu, zato što ga je Mojsije uspostavio da se čini bilo koga dana, a da isceljenje u 
subotu ne mogu da čine, jer Četvrta zapovest zabranjuje bilo kakav posao u subotu. 
Nisu se obazirali na smisao otkrivenja, već su gledali od koga dolazi.

Isus je izneo suštinsku kritiku čitavog njihovog principa (ne)razmišljanja, objasnivši im 
da nije važno KO je šta rekao, već SMISAO onoga šta je rečeno. Pozvao je prisutne 
da budu pravedni, a ne da gledaju ko je ko. Rekao je:

"Ne gledajte ko je ko kad sudite, nego pravedan sud sudite." (Jovan 7,20.21.24)

Pravedno je da bolestan čovek bude isceljen i u subotu, kao što je pravedno da i dete 
bude obrezano osmoga dana, čak i ako taj dan padne u subotu.

Zašto se Isus nije pozvao na svoj božanski autoritet da bi opravdao svoje postupke? 
Zato što bi time ljude naveo da gledaju ono što nije relevantno. Iako bi izrekao istinu, 
njen smisao ne bi bio shvaćen, pa bi pojedini, misleći da Isus protivreči Bogu koji je 
dao  Četvrtu  Zapovest,  bili  navedeni  da  poslušaju  Hrista  doživljavajući  konflikt  sa 
sopstvenom savešću i sukob sa razumom koji im govori da Bog ne može da bude 
sam sebi protivrečan, te da prvo uspostavi zabranu bilo kakvog posla u subotu, a da 
potom tu zapovest ukine.

Takvo  shvatanje  i  prihvatanje  Isusovog  isceljivanja  u  subotu  ne  bi  imalo  nikakvu 
duhovnu vrednost u Božjim očima, jer bi bilo isto toliko slepo i besmisleno koliko i 
farisejsko slepo i besmisleno držanje Četvrte zapovesti.

Bog nikada ne traži od čoveka da postupa suprotno svojoj savesti, već mu uvek pruža 
razložne argumente koje on pred Bogom i ljudima može zatim da brani kao ispravne. 
Ako sami na sebi ne ponesemo odgovornost da razumemo da li je i zašto je nešto 
istina, onda ne možemo biti sigurni da to zaista jeste istina. Još je besmislenije da 
tada zastupamo i branimo kao istinito ono što sami ne poznajemo i ne razumemo kao 
istinito. Pravedno je da istinu prihvatimo zato što smo razumeli da je istina, a ne zato 
što je nju ovaj ili onaj rekao ili potvrdio.

Takođe, i kada se pojavio pred dvojicom svojih učenika po svom vaskrsenju, Isus nije 
želeo  da  oni  poveruju  u  Njegovo vaskrsenje  zato  što  su  na  to  primorani  vidljivim 
otkrivenjem Njegovog prisustva. "A oči im se držahu da ga ne poznaše." (Luka 24,16) 
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Pozvao ih je da do toga zaključka dođu sami uzdajući se u autoritet spisa Staroga 
zaveta. (To nam pokazuje da Isus nije ukinuo autoritet Staroga zaveta svojom smrću, 
ni svojim vaskrsenjem.) Umesto slepe vere u ono što jasno mogu da vide i čuju sa 
usana svoga Spasitelja, oni su navedeni da misle i razumno prihvate poruke Božje 
reči. Tek kada su uz pomoć Svetog pisma razumeli da je "trebalo da Hristos pretrpi i 
da  uđe  u  slavu  svoju"  (Luka  24,26),  postali  su  spremni  da  se  sretnu  sa  živim 
Spasiteljem. "Tada se njima otvoriše oči i poznaše ga." (Luka 24,31)

Apostol Pavle kaže: "Jer je jedan Bog i posrednik između Boga i ljudi,  čovek Isus 
Hristos." (1.Timotiju 2,5) Čak ni Hristos koji  je naš jedini  iskupitelj  i  zastupnik pred 
Bogom, kao što smo videli ne uzima na sebe našu sopstvenu odgovornost da misli i 
odlučuje umesto nas samih. 

Činjenica  je  da  lična  neodgovornost  uma,  koju  mnogi  nalaze  u  prebacivanju 
sopstvene odgovornosti drugima donosi mir sopstvenoj nečistoj savesti. Umrtvljujući 
odgovornost svoga uma, savesti i volje, čovek nalazi mir kakav samo sotona može da 
mu pruži. Iako je propovedanje takvog mira najčešće vrlo suptilno, nekada možemo 
naići  i  na  otvoreno  "ispiranje  mozga"  -  isključivanje  odgovornog  razmišljanja  i 
preispitivanja kao u sledećem slučaju:

"Poslušnost  je  vršenje  dužnosti  bez  ispitivanja.  To  je  dobrovoljna  smrt,  život  bez 
radoznalosti, bez brige za opasnosti, nepripremljena odbrana pred Bogom, odsustvo 
straha  od  smrti,  bezopasna  plovidba,  hodanje  u  snu.  Poslušnost  je  grob  volje  a 
uskrsnuće smirenja. Kao da je mrtav, poslušnik ne odgovara niti razmišlja, bilo da se 
radi o dobrim stvarima ili o nečemu što izgleda zlo, jer će za sve odgovarati onaj koji 
je  pobožno  umrtvio  njegovu  dušu.  Poslušnost  je  odustajanje  od  rasuđivanja  pri 
bogatstvu rasuđivanja.  ...  Od pomisli  koja  ti  predlaže da ispitaš ili  da osudiš  svog 
duhovnog oca, odskoči kao od bluda. Toj zmiji uopšte ne daj ni najmanje slobode, ni 
mesta, ni pristupa, ni početka. ... Treba imati puno poverenje u one koji su u Gospodu 
na sebe preuzeli staranje o nama, makar i zapovedali ponešto što je suprotno našem 
mišljenju i što se naizgled protivi našem spasenju." (Sveti Jovan Lestvičnik)

Sasvim je suprotan stav koji imaju protestanti u pogledu čovekove lične odgovornosti. 
Govoreći  o  funkciji  Predsednika  svog  najvišeg  crkvenog  tela  -  "Generalne 
konferencije", adventisti sedmoga dana tvrde:

"Predsednik Generalne konferencije, ako se pridržava saveta Božjeg, neće podsticati 
svoju braću da od njega očekuju uputstva za sve što spada u njihovu dužnost, nego 
će ih upućivati na Onoga koji  je jedini izvor mudrosti i koji  je slobodan od ljudskih 
zabluda.  On nikada neće pristati  da  zato  što  se  nalazi  na  tako  visokom položaju 
predstavlja razum i savest drugih." (SE 415)

U Svetom pismu Isus nas poziva na ličnu odgovornost u razumevanju istine, ali nam 
skreće pažnju na kvalitet motiva koji nas pokreću u tom razmišljanju, jer od motiva 
zavisi da li će naše razmišljanje imati za cilj da nam pruži izgovor za naše grehe, ili da 
nam pruži mudrost koja će nas sačuvati od greha. Zato Isus kaže da treba da budemo 
mudri kao zmije, ali i bezazleni po svom karakteru kao golubovi. Interesantno je da 
Jovan  Lestvičnik  pojmom zmije  naziva  samo  naše  preispitivanje,  kada  kaže:  "Od 
pomisli koja ti predlaže da ispitaš ili da osudiš svog duhovnog oca, odskoči kao od 
bluda. Toj zmiji uopšte ne daj ni najmanje slobode, ni mesta, ni pristupa, ni početka." 
Ako bi trebalo ukoriti neku "zmiju" u nama, onda bi upravo trebalo ukoriti naš karakter 
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zmije (naše sopstveno lukavstvo i nepoštenje prema istini), a ne našu mudrost zmije 
(sposobnost odgovornog mišljenja i preispitivanja).

Često  se  prebacivanje  odgovornosti  na  drugoga  izgovara  tobožnjim  "primanjem 
saveta od drugoga", pa tako fraza "On me savetuje" sakriva tvrđenje koje ustvari glasi 
"On misli umesto mene".

Kako se može prepoznati stvarna funkcija savetovanja?

Ako me neko pita koliki je kvadratni koren od broja 16, ja mu neću odgovoriti "To je 4, 
zato što to tako tvrdi moj profesor matematike!", već ću uz ispravan odgovor ukazati 
na metodu kojom me je profesor naučio i  koja mi pomaže da izračunam kvadratni 
koren svakog broja. Iako je ta metoda sama po sebi razložna i jasna, ja je sam nisam 
izmislio, već sam je čuo od profesora.

Ako bih prepustio profesoru da rešava zadatke umesto mene, tada bih dozvolio da 
moje  sposobnosti  atrofiraju.  Takođe,  odbijajući  da  svojim  umom  učestvujem  u 
rešavanju zadatka, otkrio bih odsustvo ljubavi u svom srcu. Zar rešavajući zadatke ne 
proslavljam onoga ko mi je dao mudrost i  silu da ih rešim? Osim toga, ukoliko se 
svesno i  odgovorno ne suočim sa rešavanjem zadataka, ne bih mogao da budem 
svestan  da  li  me  možda  moj  profesor  vara;  da  li  je  on  zaista  pravi  profesor 
matematike. Moram postati zreo da na sebe preuzmem tu i svaku drugu odgovornost. 
Mislim da bi se i sam profesor uvredio kada bih mu rekao: "Sada zaista verujem da je 
broj 4 kvadratni koren od broja 16. Verujem da je to tako zato što imam poverenja u 
Vas kao sjajnog profesora matematike!" Profesor bi se uhvatio za glavu i rekao: "Pa 
zar moja metoda nije sama po sebi dovoljno jasna? Zašto ne razmišljaš o onome šta ti 
govorim?!"

Pravilan  temelj  mog  odnosa  sa  profesorom  bi  bio  izražen  rečima:  "Na  osnovu 
dosadašnjeg poznanja vašeg učenja ja zaista mogu da imam puno poverenje u Vas 
kao sjajnog profesora matematike!"

Na  osnovu  poznanja  autoriteta  ja  izgrađujem  pozitivno  ili  negativno  poverenje  u 
autoritet.  Neki  pokušavaju  obrnuto.  Kreću  od  svog  poverenja  u  izabrani  duhovni 
autoritet i onda sebe uveravaju da taj autoritet ispunjava uslove svog poverenja.

Primer sa profesorom matematike nije idealan. Rešavanje zadataka iz matematike ne 
zahteva susret sa sopstvenom moralnom odgovornošću, te zato ni ne postoje razlike 
između rešenja. Poznati genetičar i svojevremeni predsednik Udruženja kreacionista u 
Beogradu; dr Milorad Kojić je, objašnjavajući razloge zašto ljudi tako lako prihvataju 
teoriju evolucije a odbacuju kreacionistički model stvaranja, rekao: 

"Oko pitanja koliko su dva i dva, niko ne pravi probleme, jer to nikoga moralno ne 
obavezuje.  Odgovor  na to  pitanje  ne zahteva od vaše savesti  da korigujete  svoje 
ponašanje. Međutim, recite vi svojoj deci da, na primer, ako je dva plus dva jednako 
četiri, onda neće smeti da gledaju crtani film. Videćete da će se pojaviti problemi u 
računu!"

Istine koje od nas zahtevaju moralnu odgovornost, uznemiravaju našu savest. Pošto 
takvo razmišljanje kvari naš prividan mir, skloni smo da ga izbegavamo. Želeli bismo 
da neko drugi misli i odlučuje umesto nas, samo da sačuvamo uljuljkanu savest.
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Da bi nas sačuvao od kobnog oslanjanja na druge Isus nam je uputio reči:

"A vi se ne zovite ravi; jer je u vas jedan ravi Hristos, a vi ste svi braća. I ocem ne 
zovite nikoga na zemlji;  jer je u vas jedan otac koji  je na nebesima. Niti  se zovite 
učitelji; jer je u vas jedan učitelj Hristos. A najveći između vas da vam bude sluga..." 
(Matej 23,8-11)

Niko nema prava da se stavlja na mesto tuđe savesti i da umesto drugoga prosuđuje i 
odlučuje šta je pravo. Ako je savest izopačena čoveku je dat razum i ako on to hoće, 
on može i sam da razume šta je pravo i da izgradi svoju savest. Ako pak na dato 
razumsko osvedočenje čovek istinu neće da razume, to je njegovo pravo koje mu je 
Bog darovao. Čovek ima slobodnu volju da sam izabere na čiju će stranu stati u ovom 
velikom sukobu između dobra i zla. 

Setimo se da je sam Bog posadio drvo poznanja dobra i zla u edemski vrt i tako sam 
pokazao da poštuje čovekovu slobodu izbora i čovekovo pravo da greši.

Međutim, iza stava "Hoću do te istine sam da dođem!" često se krije oholost, umesto 
želje za unutrašnjim razumevanjem i prihvatanjem.

Mnogima se oholo ja uzjoguni  kada čuju za pojam biblijskog poučavanja,  crkvene 
organizacije ili za pojam zakona. Kao da im ni jedan savet nije potreban, kao da su 
jedini  ljudi  na  zemlji  koji  imaju  otkrivenje  istine,  ograničavaju  se  sobom  i  svojim 
iskustvom. Oni svoj iracionalni autoritet "istine" umesto u spoljnim autoritetima, nalaze 
u  sebi,  u  svom  "božanskom"  nadahnuću,  intuiciji,  u  svojoj  savesti,  ili  svojim 
osećanjima. Oni nisu spremni da pruže razumno objašnjenje svojih shvatanja,  već 
iznose gotov sud koji zasnivaju na sebi, doživljaju svog nadahnuća i glasu svoga srca. 
Govoreći:  "Ali,  Ja ovako osećam; ovako mi govori  moje nadahnuće!"  ili  "Ja ovako 
mislim!" oni nesvesno otkrivaju da su sebe, svoja osećanja i svoje misli stavili iznad 
zdravog razuma, i iznad autoriteta Boga i Njegove reči.

"Bezumniku nije mio razum nego da se javlja srce njegovo." (Priče 18,2)

Istina ne zavisi od toga šta mi osećamo ili mislimo o njoj. Zato je besmisleno navoditi 
svoje lične utiske kao kriterijum istine. Zašto bi navodili druge da se kockaju sa svojom 
sudbinom slepo prihvatajući naša osećanja i misli kao glas Božji?!

ZAVEDENOST BIBLIJOM 

Može delovati kao svetogrđe ako kažem da čovek može biti zaveden Biblijom, ali, nije 
li  to  iskustvo  Jevreja  Isusovog  vremena,  pa  i  mnogih  kroz  sva  vremena  biblijske 
istorije?!

U svojim raspravama sa Isusom fariseji se pozivaju ne samo na crkveno predanje, 
već i na autoritet Svetog pisma, ne bi li ga doveli u suprotnost sa Isusovim rečima. U 
skladu sa svojim religioznim fanatizmom i legalizmom farisej slepo tumači Bibliju, kao 
što slepo drži  formu zakona. On ne želi  da se uznemirava pokušajima da razume 
zahtev Božje reči. On ne traži njenu smislenost. On se boji da misli zato što bi mu 
razmišljanje  pružilo  povoda  da  uvidi  duhovnu  suštinu  Božje  reči,  a  samim  tim  i 
duhovnu prazninu koja se krije iza plašta njegove religioznosti.
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I  danas  je  religiozan  svet  pun  legalista,  koji  u  Božjoj  reči  traže  skup  pravila  i 
instrukcija,  čijim  će  slepim  pridržavanjem  ućutkati  glas  svoje  savesti  pred 
neposvećenošću svoga srca.

Jedna poznanica mi je sa velikim oduševljenjem pričala o svom prijatelju Jehovinom 
svedoku i njegovom stavu koji je nju posebno dirnuo.

On je, posle izjave da neće da nosi oružje u vojsci, izjavio kako "ne bi koristio nož ni 
prilikom ljuštenja jabuke, kada ne bi to morao". Možemo se opravdano pitati, zašto bi 
takav čin podrazumevao grešne pobude u ljudskom srcu? Zar je moguće da je taj 
Jehovin svedok u toliko lošem duhovnom stanju da dolazi u iskušenje ukoliko koristi 
nož prilikom sečenja jabuke? Verovatno ni  on  to  tako ne misli.  Ali  on misli  da  je 
držanje zakona i pravila samo sebi cilj. A nekima se to veoma sviđa, mnogo više nego 
da pod zakonom misle na određeno stanje srca.

Jehovini  svedoci  se slepo pridržavaju biblijske zabrane konzumiranja  krvi,  pa zato 
izbegavaju transfuziju krvi. Oni se toliko slepo drže te zdravstvene zapovesti (krv je 
nečista ili nezdrava za ishranu, ali i simbol života), da će žrtvovati i sam svoj život da 
bi sačuvali svoje zdravlje.

U svojim raspravama sa farisejima Isus je jasno pokazao da držanje zakona nije samo 
sebi cilj. Kritikujući fanatično i formalno držanje Četvrte Božje zapovesti (o suboti) Isus 
je izjavio:

"Subota je načinjena čoveka radi, a nije čovek subote radi." (Marko 2,27)

Možemo pretpostaviti kako su fariseji reagovali na ovu Hristovu izjavu, koja je imala 
za cilj da ih navede da misle i shvate duhovnu suštinu zakona. Umesto da prepoznaju 
ljubav i blagoslov (1.Mojsijeva 2,3) u pravilnom razumevanju Božje zapovesti, oni su 
reagovali  kao  i  mnogi  danas,  koji  Božju  reč  svode  na  recept  određenih  pravila 
ponašanja:

"Nemoj da filozofiraš! Pismo jasno kaže tako i tako ('Nemoj raditi ni jednoga posla'), a 
ti radiš drugačije ('isceljuješ subotom')!"

Da bi Isus pokazao da nije došao da propoveda neku novu nauku u odnosu na učenje 
Staroga zaveta, On se pozvao na cara Davida, kako je jeo svete hlebove (posvećene 
samo svetoj službi) zato što je bio gladan, pa kako opet nije zato bio kriv (Marko 2,24-
26). Isto tako ni  isceljenje subotom nije greh, zato što su zapovesti  načinjene radi 
čoveka, a ne čovek radi zapovesti. Ako je subota načinjena za čoveka, onda je ona 
dobra za čoveka, ali kako farisej nema prave ljubavi, on nema moći da uvidi zašto je 
ona  dobra,  pa  mu njeno  svetkovanje  postaje  samo sebi  cilj.  Kada  su  Ga fariseji 
optužili da krši subotu, Isus ih je gledao "s gnevom od žalosti što su im onako srca 
odrvenela" (Marko 3,5). Vidimo da prvenstveni problem fariseja jeste odsustvo ljubavi 
u njihovim srcima, a pogrešno razumevanje doktrine o suboti nije uzrok, već posledica 
odsustva ljubavi.

Možemo se opravdano pitati kako neko može nelicemerno da hvali Boga da je dobar, 
ako svojim umom ne vidi i ne razume Božju dobrotu, ako ne shvata svrhu i smisao 
Njegovih zahteva?! Kako ću svim svojim umom a i srcem da ljubim Gospoda, ako u 
mom umu ne postoje povodi za izražavanje ljubavi koju u svom srcu imam prema 
Njemu?!



57

Odsustvo želje čoveka da razume duhovnu suštinu (svrhu) zakona otkriva odsustvo 
ljubavi u njegovom srcu. A to znači i njegovu nesposobnost da shvati zašto je prekršaj 
određenog zakona zaista greh.

Setimo se primera sa profesorom matematike. Ako neću da mislim, ja onda moram 
stalno da pitam profesora koliko je 2 plus 2, itd. Takav vernik uči Bibliju, umesto da je 
razume.  On  u  njoj  nalazi  skup  pravila  ne  razumevajući  njihovu  suštinu  i  funkciju. 
Zadržava se na slovu zakona, ne shvatajući njegov duh. Zato će on kritikovati mnoge 
nepravde i bezakonja, a da mu uopšte nije jasno šta je u suštini greh i zašto je to što 
on kritikuje zaista greh.

Pitanja, kao što su na primer, da li primenjivati transfuziju krvi, koje je pravo Božje 
ime,  da  li  farbati  jaja,  slaviti  rođendan  ili  ne,  nisu  pitanja  koja  čoveka  moralno 
(duhovno)  obavezuju,  zato  što  ne  diraju  u  njegove  pobude.  Ona  ne  zahtevaju 
umiranje  grešnog  Ja,  promenu  čovekovog  duhovnog  stanja,  već  samo  promenu 
ponašanja.

Za razliku od ljudske filozofije, učenje Svetog pisma čini čoveka moralno odgovornim 
u najdubljem smislu te reči. Deset Božjih zapovesti direktno diraju u grešno čovekovo 
srce i traže reformu njegovih pobuda.

Čovek ne može u svom srcu imati pobudu za farbanjem jaja, slavljenjem rođendana ili 
za transfuzijom krvi. 

Možemo li zamisliti sliku čoveka koji se molitvom i postom bori sa teškim iskušenjem 
da farba jaja i neodoljivim porivom da učestvuje u transfuziji krvi?! Vrlo teško! Zato što 
takve pobude ne postoje! 

Božji zakon gleda na pobude iz kojih nešto radimo, pa ako bi farbanje jaja, transfuzija 
krvi i slavljenje rođendana otkrivali greh u ljudskom srcu, onda bi oni zaista bili grešno 
delo, ali ako su izraz prave nesebične ljubavi i odgovor na realne potrebe života, onda 
su to zaista dobra dela. U zavisnosti od našeg duhovnog stanja ono što radimo biće 
izraz ili dobrih ili loših pobuda. Samim "suzdržavanjem" od farbanja jaja, transfuzije 
krvi i slavljenja rođendana, mi ne možemo popraviti naše duhovno stanje (ni promeniti 
svoje pobude).

Religiozni ljudi mnogih verskih opredeljenja ne poznaju iskustvo obraćenja srca, pa 
zato i moralne zahteve svode na ono što čovek može da uradi bez Boga. (Čovek sam 
može da promeni svoja osećanja, namere i dela, ali ne i svoje pobude.)

Kada se jedna moja prijateljica obratila zaista Bogu, pripadnici  njene bivše verske 
organizacije Jehovinih svedoka, nisu mogli da objasne promenu u njenoj pojavi.

(Oni nisu znali da je ona odbacila njihovo verovanje i da je za samo nekoliko dana 
doživela  velike  promene  svoga  karaktera.)  Iznenađena  promenom njenog  fizičkog 
izgleda, jedna vernica joj je tada čak kazala: "Izgledaš drugačije! Deluješ svečano i 
radosno! ... Jesi li ti to ofarbala kosu?!"

Očigledno  je  da  je  iskustvo  obraćenja  srca  mnogim  religioznim  ljudima  potpuno 
nepoznato, ili da taj pojam shvataju na sasvim površan i i pogrešan način.
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Da bi neko promenio svoje ponašanje, dovoljno je da nauči Bibliju kao skup pravila i 
instrukcija, ali da bi shvatio potrebu za promenom svoga srca, on mora da razume 
zahteve Božje reči. Čovek se, naravno, boji da misli i razume, jer to onda zahteva da 
se  odrekne  sebe,  dok  promena  i  poboljšanje  samo  forme  ponašanja  laska 
samopravednom i oholom ljudskom srcu.

Šta se dešava kada čovek pokušava da zloupotrebi Božju reč, tražeći u njoj samoj 
autoritet koji će da misli umesto njega?

Ili, kakve su posledice pokušaja da prihvatimo biblijsku istinu bez razumevanja njenog 
sadržaja, tražeći u njoj skup pravila i ponašanja čijim ćemo pridržavanjem umirivati 
svoju savest, kao što su to nekada činili fariseji?

Pretpostavimo da smo u biblijsku nauku poverovali  samo zato što  smo čuli  da je 
istinita a ne zato što smo razumeli da je istinita.

U tom slučaju u Svetom pismu nećemo naći traženu sigurnost. Biblijska nauka će nam 
delovati  protivrečno  i  mi  ćemo morati  da  se  "uhvatimo"  za  neki  drugi  "sistem"  ili 
autoritet "istine" koji će nam ulivati sigurnost da je naše tumačenje ono pravo.

Da li je Bog dozvolio da Biblija bude nejasna i da izgleda protivrečna, da bi se tako sa 
nama "igrao"? Ne! Bog je u svom proviđenju vodio pisanje Biblije tako da ona deluje 
kontradiktorno samo ukoliko pokušamo da se na nju oslonimo bez upotrebe razuma, 
bez njenog stvarnog razumevanja.

Ona  se  ne  tumači  ispravno,  ako  se  tumači  tako  da  značenju  jednog  stiha  ostaje 
suprotstavljeno značenje drugog stiha. Biblija nije protivrečna, iako tako može delovati 
čoveku koji ne želi da je razume.

Biblijske prividne "kontradiktornosti" nam mogu pomoći da se oslobodimo sopstvene 
površnosti  jer nas navode da preispitamo pobude koje nas rukovode u ponašanju. 
(Mudrost je razlikovati "dobrotu" od dobrote.)

Analiziraćemo nekoliko primera koji to pokazuju:

DOBROTA KOJU LJUDI VIDE

U svojoj besedi na Gori Blagoslova Isus prvo kaže: "Tako da se svetli vaše videlo pred 
ljudima, da vide vaša dobra dela, i  slave Oca vašega koji  je na nebesima." (Matej 
5,16), a zatim: "Pazite da pravdu svoju ne činite pred ljudima da vas oni vide; inače 
plate nemate od Oca svojega koji je na nebesima." (Matej 6,1)

Isus nas prvo poziva da činimo dobra dela tako da ih ljudi vide, a zatim da pazimo da 
ih ljudi ne vide. Nije li to protivrečno? Nije!

Da je Isus rekao samo "Da se svetli vaše videlo pred ljudima, da vide vaša dobra 
dela"  mnogi  bi  se  zadovoljili  svojom pravednošću,  nesvesni  da  je  ona  pokrenuta 
željom za odobravanjem i naklonošću okoline, umesto pravom božanskom ljubavlju.

Da je Isus rekao samo "Pazite da pravdu svoju ne činite pred ljudima da vas oni vide" 
mnogi bi našli izgovor za svoj besmislen i beskoristan život koji ne predstavlja nikakvo 
videlo niti blagoslov za ovaj svet.
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Dakle, svrha ove kontradiktornosti je utvrđivanje pravih pobuda naše pravednosti. Ako 
smo pokrenuti pravim pobudama, tada naša dobra dela neće biti senzacionalna, neće 
skretati pažnju drugih na nas same, nego će uzdizati misli i srca ljudi ka Hristu. Ta 
dela biće Njegova i otkrivaće Njegov karakter.

OPRAVDANJE DELIMA ZAKONA

Dok jedan biblijski stih kaže da se "delima zakona ni jedno telo neće opravdati pred 
Njim." (Rimljanima 3,20) dotle drugi stih kaže: "Vidite li  dakle da se delima pravda 
čovek, a ne samom verom?" (Jakov 2,24)

Kada bi se u Bibliji nalazila samo tvrdnja da se delima zakona niko ne može opravdati 
(izmiriti  sa  Bogom  i  tako  spasti),  mnogi  bi  zbog  svoje  površnosti  zaključili  da 
posvećenje ne rezultuje poslušnošću Božjem moralnom zakonu.

"Jer niste pod zakonom nego pod blagodaću. Šta dakle? Hoćemo li grešiti kad nismo 
pod zakonom nego pod blagodaću? Bože sačuvaj!" (Rim. 6,14-15)

Da je Božja reč rekla samo "vidite li dakle da se delima pravda čovek, a ne samo 
verom" mnogi bi  zaključili  da čovek može da se izmiri sa Bogom činjenjem dobrih 
dela.

Dobra dela ne smemo da činimo da bismo se spasli, već zato što smo spaseni; dakle 
- iz ljubavi, a ne iz nekih drugih motiva. Religiozna revnost mora da bude posledica, a 
ne uzrok našeg spasenja u Bogu.

ŠTA POGANI ČOVEKA?

Kao zaključak prvog sabora novoformirane hrišćanske crkve, odlučeno je da se od 
neznabožaca, koji  se obraćaju Bogu, ne zahteva da se pridržavaju ceremonijalnog 
zakona (koji je ukinut na krstu Golgote), kao i drugih nebiblijskih običaja i tradicije. 
Samo su moralne i zdravstvene zapovesti ostale na snazi:

"Da se čuvate od priloga idolskih i od krvi i od udavljenoga i od kurvarstva, ...od čega 
ako se čuvate, dobro ćete činiti. Budite zdravi." (Dela 15,29)

Idolski prilozi i kurvarstvo se nalaze pod osudom moralnog zakona, a udavljeno i krv 
su pod zakonom o čistoj i nečistoj hrani. (Udavljena životinja zadržava u sebi krv i zato 
je nezdrava za jelo.)

U pomenutom stihu nisu citirane sve moralne zabrane (krađa, prevara, ubistvo, itd) 
kao što nisu citirane ni sve zdravstvene zabrane (fizički kontakt sa gubavcem, jedenje 
leševa, zmija, miševa, svinjskog mesa, itd). Bilo je važno primerima naglasiti prirodu 
zakona koji ostaje važećim.

Ako je greh jesti krv i udavljenu životinju, što vidimo da zabranjuje crkveni sabor, nije li 
onda sa odlukom sabora protivrečna Isusova izjava koja kaže:

"Ne pogani čoveka što ulazi u usta; nego što izlazi iz usta ono pogani čoveka." (Matej 
15,11)
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Često čujemo kako se u hrišćanskom svetu citira ova Isusova izjava, posebno onda 
kada  se  želi  opravdati  upotreba  duvana,  alkohola,  droge  i  uopšte  nečiste  hrane. 
Možda se ta  izjava čula i  na saboru mlade hrišćanske crkve.  Ni  samim Hristovim 
učenicima ona nije bila odmah jasna:

"I kad dođe od naroda u kuću pitahu ga učenici njegovi za priču. I reče im: Zar ste i vi 
tako  nerazumni?  Ne  razumete  li  da  što  god  u  čoveka  spolja  ulazi  ne  može  ga 
opoganiti? ...  Što izlazi iz čoveka ono pogani čoveka; Jer iznutra iz srca ljudskoga 
izlaze  misli  zle,  preljube,  kurvarstva,  ubistva,  krađe,  lakomstva,  pakosti,  zloće, 
lukavstvo, sramote, zlo oko, huljenje na Boga, ponos, bezumlje..."

Izvor greha se ne nalazi u nekakvom spoljnjem uticaju, delovanju nekakve negativne 
sile, ili u nekakvoj učinjenoj ili neučinjenoj radnji, već u dubini čovekovog srca.

Čin uzimanja duvanskog dima na usta, opijanja alkoholom i uzimanja nečiste hrane ne 
izaziva greh u ljudskom srcu, već samo otkriva njegovu prisutnost.

"Sva ova zla iznutra izlaze i pogane čoveka." (Marko 7,17-23.)

"I ovo je što pogani čoveka, a neumivenim rukama jesti ne pogani čoveka." (Matej 
15,20)

Fariseji tumače Svete spise na način koji ih oni neće učiniti moralno odgovornim, na 
način koji neće zahtevati reformu njihovog grešnog srca.

"Ali  teško  vama farisejima  što  dajete  desetak  od  metvice  i  od  ruta  i  od  svakoga 
povrća, a prolazite pravdu i ljubav Božju; ovo je trebalo činiti, i ono ne izostavljati." 
(Luka 11,42)

Zato što je njihov duhovni sadržaj bio prazan, fariseji su pokušavali da ga nadoknade 
forsirajući religioznu formu. Čak su mnoge običaje i sami izmislili da bi njima umirivali 
savest pred svojim neposvećenim srcem. Pre svakog obroka imali su obred ritualnog 
pranja ruku da bi se tako očistili od svake duhovne nečistote sa kojom bi možda dotle 
imali susreta.

To je sličan čin onome koji  i  danas neki primenjuju da bi  se očistili  od "negativne 
energije", a koji nema veze sa održavanjem higijene:

"Od koristi  je ako,  pre nego što  počnete da meditirate,  možete da se istuširate  ili 
okupate.  Čistoća  tela  u  velikoj  meri  pomaže  pročišćenju  svesti.  Ako  niste  u 
mogućnosti da se istuširate ili okupate pre meditacije, trebalo bi bar da se umijete." 
(Šri Činmoj, MEDITACIJA, 19)

"A farisej se začudi kad vide da se /Isus/ najpre ne umi pre obeda. A Gospod reče mu: 
Sad vi  fariseji  spolja  čistite  čašu i  zdelu,  a  iznutra  vam je  puno grabeža i  zlobe. 
Bezumni! Nije li  onaj načinio i iznutra koji je spolja načinio? Ali dajite milostinju od 
onoga što je unutra; i gle, sve će vam biti čisto." (Luka 11,38-41)

Isusov razgovor sa farisejima u svojoj suštini predstavlja sukob autoriteta crkvenog 
predanja sa autoritetom Božje reči:
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"Tada pristupiše k Isusu književnici i fariseji od Jerusalima govoreći: Zašto učenici tvoji 
prestupaju običaje starih? ... A on odgovarajući reče im: Zašto i vi prestupate zapovest 
Božiju za običaje svoje?" (Matej 15,1-3)

Kao što vidimo ljudska mudrost je uvek površna i nema svoju podlogu u Bibliji. Njena 
uloga je da opravda čovekove grehe i da njegovo bežanje od Boga pokrije plaštom 
religioznosti.  (Liberalizam  srca  iznuđuje  fanatizam  forme).  Za  razliku  od  ljudske, 
božanska mudrost gleda na pobude, ispituje srce. Bog kaže:

"Jer ne gledam na što čovek gleda: Čovek gleda što je na očima, a Gospod gleda na 
srce." (1.Samuilova 16,7)

Neko  može  imati  dobre  namere  a  da  nije  svestan  da  su  one  pokrenute  lošim 
pobudama.  Nije  dovoljno  ni  da  nečija  revnost  bude  iskrena;  ima  iskrenih 
nepravednika. Uostalom, svaki fanatizam je iskren.

MUDROST ILI POVRŠNOST

Kao što primećujemo, naša površnost je posledica naše bojazni od mišljenja i susreta 
sa sopstvenom odgovornošću pred Bogom, koje to razmišljanje donosi. "Početak je 
mudrosti strah Gospodnji" (Priče 1,7). Zato što se boje susreta sa Bogom ljudi se boje 
da misle.

Zbog toga što bi  razumnim razmišljanjem raskrinkali  svoje mehanizme bežanja od 
Boga, a samim tim i svoje grehe, mnogi osporavaju upotrebu razuma. Oni tvrde: "Tu 
upotreba razuma može samo smetati!"

Da bi opravdali svoju nerazumnost oni razumu pridaju funkciju koju on nema pa ga 
zatim kritikuju  kako  on,  eto,  ne  može  da  ih,  na  primer,  spase.  Ili  se  pozivaju  na 
slučajeve zloupotrebe  razuma.  Međutim,  problem nije  u  razumu već u  pobudama 
onoga koji ga (zlo)upotrebljava. I reči se mogu zloupotrebiti, pa niko zbog toga ne vidi 
rešenje u ćutanju. Razum naravno ima svoju svrhu, a od našeg htenja zavisi da li će 
biti zloupotrebljen ili upotrebljen na slavu Bogu.

Mnogi osporavaju značaj razuma, tvrdeći da ljubav nije racionalna, te da se ona ne 
može spoznati razumom.

Ljubav  je  jedino  što  se  razumski  može  spoznati.  Ona  je  konkretan  odgovor  na 
čovekove duhovne i telesne potrebe. Te potrebe su razumno shvatljive i zato je na 
njih moguće razumno i odgovoriti. Upravo je greh razumski neshvatljiv i sa glasom 
razuma u sukobu. Već smo zapazili da se greh ne može razumski opravdati. On je 
nerazuman jer njegov izbor nema nikakvu svrhu; njegovo postojanje nikakav smisao. 
Kada u Sudnji Dan Bog bude postavio pitanje sotoni "Zašto si otpadao moj narod od 
mene?", on će samo spustiti glavu. On neće znati šta da odgovori. Razumski objasniti 
greh,  to  bi  značilo  opravdati  ga;  a  to  je  nemoguće.  Nemoguće  je  pred  ispitom 
slobodnog razuma slobodu proglasiti ropstvom, besmisao smislom, nesreću srećom, 
greh dobrotom. Zabluda upravo nastaje  kao pokušaj  čoveka da razumski  opravda 
(objasni) svoje grešne pobude kao one koje su dobre.

Mnogi,  takođe,  pokušavaju  da  ospore  značaj  razuma  tvrdeći  kako  razumom  nije 
moguće spoznati Boga.
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Tačno je da razumom ne možemo spoznati neke božanske atribute. Nije nam jasno 
kako je Bog stvorio vreme i  prostor;  kako je On sveprisutan;  kako održava zakon 
gravitacije, itd. Međutim, nama nisu jasni  ni  mnogi  ljudski  atributi.  Meni zaista nije 
jasno  kako  uspevam  da  po  svojoj  volji  pokrećem  svoje  ruke  i  noge,  ali  to  ipak 
uspevam. Nije mi jasno šta se sve dešava u mom želucu sa hranom koju pojedem. 
Nije mi jasno mnogo štošta, što se dešava u mom organizmu, pa mi, opet, ništa zbog 
toga ne fali.

One istine koje nam nisu razumski shvatljive, nisu ni važne za naš život. Međutim, 
duhovne istine koje otkrivaju Božji karakter, Njegovu ljubav i milost su shvatljive su i 
njihovo razumevanje je od fundamentalnog značaja,  zato što nam otkrivaju razliku 
između dobra i zla, ukazuju na slobodu naše volje, i govore nam kako da je pravilno 
upotrebimo. "Uklanjati se od zla je razum." (O Jovu 28,28)

Želja čoveka da spozna i ostvari one božanske atribute koji nisu shvatljivi razumom 
upravo jeste onaj greh koji je naveo Evu da na sebe navuče Božje neodobravanje i 
prokletstvo.

Neke  religije  i  danas  navode  čoveka  da  teži  iskustvu  koje  odgovara  jedenju 
zabranjenog ploda "poznanja dobra i zla". One čoveka odvraćaju od upotrebe razuma 
i  pozivaju  ga  da  kao  kriterijum  istine  prihvati  lično  iskustvo  ponuđenog  "puta 
prosvetljenja". Tako obožavatelji Krišne kažu:

"Ne možeš ti  svojim ograničenim razumom spoznati Boga. Krišna je apsolutan. On 
poseduje istovremeno sve osobine; i dobre i zle."

Zdrav razum nam već govori da je nemoguće da Bog poseduje međusobno isključive 
osobine.  To  bi  značilo  da  je  On  istovremeno i  srećan  i  nesrećan  (nezadovoljen), 
slobodan i rob (opterećen), smislen i besmislen, besmrtan i smrtan, živ i mrtav, itd.

Na ovo će nam obožavalac Krišne reći:

"Eto vidiš kako je razum ograničen i nesposoban da shvati duhovne istine! Ako želiš 
da ostvariš  viši  stupanj  duhovnog razvoja meditiraj,  pridržavaj  se četiri  regulativna 
principa, pa će ti sve to postati jasno!"

Sledbenici mnogih religija nam obećavaju da ćemo se uveriti da je njihov put pravi i 
istiniti jedino ukoliko ga sami isprobamo i doživimo.

Jedni kažu: 

"Kada bi meditirao sa Hare Krišna mantrom, sam bi uvideo da je ovo pravi put i sve bi 
ti postalo jasno!" 

Drugi kažu: 

"Probaj da se ispovediš, i videćeš da će ti stvarno biti lakše!" 

Treći kažu: 

"Upotrebi u molitvi ime Jehova i videćeš silu tog pravog Božjeg imena!" 
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... itd.

Zapazimo kako razne religije  žele  da nas privuku Bogu kroz tehniku umesto kroz 
poznanje i  ličan susret  sa Bogom kroz otkrivenje  Njegovog karaktera.  Međutim,  u 
spasenju tehnikom nema pravde, jer bi se tako spasao i onaj ko prezire susret sa 
samim Božjim karakterom, ali je ispunio akt tehnike. Pravedno je da sa Bogom bude 
samo onaj ko Ga je izabrao zato što je dozvolio da njegovu volju privuče i  osvoji 
karakter Božje nesebične ljubavi!

Pretpostavimo da po prihvaćenom i  primenjenom savetu ili  tehnici  zaista  doživimo 
"prosvetljenje", da nam bude lakše i bolje, i da osetimo snažnu božansku silu u našem 
životu. 

Šta bi to dokazalo? Ništa! 

Samo iskustvo nije relevantno (merodavno). Ono ne može biti nikakav kriterijum jer i 
demoni mogu da ga pruže. Kriterijum je u pozadini iskustva i njegovoj funkciji, a ne u 
samom doživljaju iskustva i njegovim vidljivim senzacijama.

Setimo  se  da  je  sotona  u  edemskom  vrtu  obećao  Evi  iskustvo  koje  će  potvrditi 
istinitost njegovog obećanja. On joj je obećao da će joj se otvoriti oči i da će spoznati 
"šta je dobro šta li i zlo", tek pošto okusi zabranjen plod. (Vidi 1.Mojsijeva 3,1-5)

Mi snosimo veliku odgovornost pred Bogom za svoj život da bismo mogli tek tako, 
slepo,  bez razumne provere, da prihvatimo nekakav put  i  da se tako kockamo sa 
svojom sudbinom.

Eva je  dobila  jednostavno i  razumno upozorenje  da  je  plod  poznanja  dobra  i  zla 
smrtonosan.

Ona je već znala šta je dobro, ašta zlo.

Sotona joj je rekao da je to zabluda, da ona neće umreti, već će ako pojede zabranjen 
plod i sama postati kao Bog. I kao mnogi koji to isto i danas čine, Eva je za kriterijum 
istine uzela svoja osećanja i utiske, glas svoga srca:

"I žena videći da je rod na drvetu dobar za jelo i da ga je milina gledati i da je drvo vrlo 
drago radi znanja, uzabra roda s njega i okusi." (1.Mojsijeva 3,4-6)

Ona je zaista doživela iskustvo koje joj je sotona obećao (1.Mojsijeva 3,20). Međutim, 
svima nam je poznat tragičan epilog njenog eksperimenta.

Nemamo potrebe da se kockamo sa svojom sudbinom isprobavajući  razne puteve 
spasenja  da  bi  pronašli  onaj  pravi.  Rizikujući  da  izaberemo  greh,  rizikujemo  da 
izgubimo  sposobnost  razlikovanja  dobra  od  zla.  Upravo  zato  samo  iskustvo  nije 
kriterijum. Iskustvo, na primer, može pokazati da nam je prestala teška zubobolja. A 
da li zato što je njen pravi uzrok otklonjen, ili zato što smo uzeli tabletu protiv bolova, 
to je i dalje pitanje.

Mnogi  pokušavaju  da  opravdaju  eksperimentisanje  sa  neposlušnošću  i  grehom, 
govoreći: "Neophodno je doživeti greh da bismo shvatili šta je to ljubav!"
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Međutim, izabravši greh mi upravo gubimo sposobnost da shvatimo karakter prave 
ljubavi. Ona nam postaje strana i dosadna. Zar je neophodno da doživimo smrt da 
bismo shvatili  vrednost života?! Nemojmo se zavaravati  -  mrtav čovek ništa nije u 
stanju da shvati!

Umesto da se "kockamo" sa traženjem pravoga puta, Bog želi da istinu prihvatimo 
zato što je razumemo.

Da bismo mogli da ispravno upotrebimo svoju slobodnu volju u ovom velikom sukobu 
između dobra i zla, mi prvo moramo da razumemo istinu koja objašnjava šta i između 
čega biramo, a tek zatim da preduzmemo akt slobodne volje. A da bismo tu važnu 
istinu  razumeli,  dovoljno  nam  je  njeno  jednostavno  otkrivenje  upućeno  na  zdrav 
razum.

Najvažnije i najjasnije otkrivenje istine o Bogu imamo u Njegovoj reči - Bibliji, posebno 
u Njegovom zakonu i životu Isusa Hrista. 

Bog nam se posebno otkriva i kroz život Njegove verne dece, i kroz prirodu, koja, iako 
oskvrnjena grehom, još uvek nosi Njegov pečat. 

Pomenuta otkrivenja Božjeg karaktera govore našem umu, savesti  i  osećanjima. A 
razum nam je dat da bismo, shodno svom slobodnom izboru, mogli da ih pravilno 
shvatimo, ili, ako to možda hoćemo - odbacimo.

Bilo  bi  zaista  besmisleno  da  je  Bog stvorio  čoveka  takvim da  sa  njime  ne  može 
jednostavno i razumno da komunicira, te da čovek zato mora da pada u trans ili da 
doživljava nekakva posebna i izmenjena stanja svesti, da bi do istine o Bogu mogao 
da dođe.

"Nije na nebu da rečeš: Ko će nam se popeti na nebo da nam je skine i kaže nam je, 
da bismo je tvorili? Niti je preko mora, da rečeš: Ko će nam otići preko mora, da nam 
je donese i kaže nam je, da bismo je tvorili? ... Nego ti je vrlo blizu ova reč, u ustima 
tvojima i u srcu tvojemu, da bi je tvorio..." (5.Mojsijeva 30,12.14)

Da bismo došli do istine nije potrebno da budemo posebno inteligentni, obrazovani ili 
možda nadareni. Da bismo "doživeli prosvetljenje" potrebno je samo da prestanemo 
da bežimo od istine. Tada ćemo je prepoznati. Istina je uvek tu i sa nama. I kada pred 
njom zatvaramo oči, ona ostaje i dalje istina. Nije problem u tome što čovek ne može 
da razumskim putem shvati istinu, već u tome što ne želi da je shvati. Čovek ne želi 
da misli; boji se upotrebe razuma, jer se boji susreta sa istinom koja ga moralno i 
duhovno obavezuje.

Kada apostol Pavle govori o farisejima, tada kaže:

"Jer svedočim da imaju revnost za Boga, ali ne po razumu!" (Rimljanima 10,2)

U čemu se ogleda uzaludnost iskrene ali ipak nerazumne revnosti, otkriva sledeći stih:

"Jer ne poznaju pravde Božje i gledajući da svoju pravdu utvrde ne pokoravaju se 
pravdi Božjoj." (Rimljanima 10,3)
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Ovde se srećemo sa klasičnim primerom odsustva upotrebe razuma kada se radi o 
preispitivanju pobuda religiozne revnosti. Ljudska pravednost (samopravednost) koja 
je  pokrenuta  snagama  čovekove  grešne  prirode  dolazi  u  sukob  sa  božanskom 
pravednošću, koja je pokrenuta pravom ljubavlju.

Čovek se boji  da misli  jer bi  onda postao svestan da ga pokreću: krivica, oholost, 
religiozna osećanja ili neka druga sila, umesto prave božanske ljubavi.

BITI MUDAR ZNAČI BITI SLOBODAN

"I poznaćete istinu, i istina će vas izbaviti." (Jovan 8,32)

Pojam slobode se najčešće definiše kao sposobnost volje da izabere između dve ili 
više  mogućnosti.  Da  bi  imali  i  drugu  mogućnost  na  raspolaganju  ne  smemo  se 
ograničiti svojim iskustvom. (Ako su naši ideali ograničeni iskustvom, nećemo nikako 
moći da ostvarimo novo i više iskustvo.) Naš um svoje poglede treba da uzdigne iznad 
onoga što se vidi telesnim očima:

"I  ne upodobljavajte se ovome svetu, nego se preobražavajte obnavljanjem svoga 
uma, da biste mogli da razberete šta je volja Božja, šta je dobro i ugodno i savršeno." 
(Rimljanima 12,2)

Da bismo mogli da prevaziđemo ograničenost sopstvenom bedom, te da poverujemo 
u Božju reč i izaberemo ono što prevazilazi naše iskustvo, dat nam je razum:

Razum nam je dat upravo zato da bismo mogli da verujemo u ono što ne vidimo:

"A znamo da sin Božji  dođe i dao nam je razum da poznamo Boga istinitoga i da 
budemo u istinitome sinu njegovom Isusu Hristu." (1.Jovanova 5,20)

Razum nam je dat da ne bismo bili prevareni onim što vidimo:

Mnogi se pozivaju na svoja iskustva govoreći: "Verujem da je to prava stvar, osetio 
sam u molitvi!" ili "Verujem u reinkarnaciju, zato što sam je lično doživeo!" Međutim, 
ako  bismo  slepo  verovali  u  sve  što  vidimo,  ili  čujemo,  poverovali  bismo  i 
najjednostavnijem mađioničarskom triku. Poverovali bismo i da postoji Paja Patak, jer 
vidimo njegove pokrete na ekranu i čujemo njegov glas. Da je Isus verovao u sve što 
je video, poverovao bi da je sotona anđeo svetla, jer mu se tako ovaj predstavio, kada 
ga je kušao u pustinji. Na osnovu istog događaja, vidimo da je sotona Isusu u "trenuću 
oka"  pokazao  sva  carstva  ovoga  sveta  (Luka  4,5).  Dakle,  sotona  ima  moći  da 
odgovarajuće  tačne  informacije  reprodukuje  i  da  na  osnovu  dodatih  izmišljenih 
informacija rekonstruiše iskustvo reinkarnacije, ili bilo koje drugo iskustvo.

Poslednja i najveća prevara u istoriji sveta biće pojava lažnog Hrista:

"Tada ako vam ko reče: evo ovde je Hristos, ili  onde, ne verujte. Jer će izići lažni 
hristosi  i  lažni  proroci,  i  pokazaće znake velike i  čudesa da bi  prevarili,  ako bude 
moguće i izabrane." (Matej 24,23-24)

U lažnog Hrista poverovaće upravo najveći ateisti, zato što veruju samo u ono što 
vide.  Odbivši  da  dragovoljno  prihvate  biblijskog  Hrista,  biće  primorani  silom 
iskustvenih dokaza (čuda) da prihvate Antihrista.
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Bez upotrebe razuma zaista nema načina da razumemo Božju reč, da uočimo razliku 
između  istine  i  zablude,  i  da  na  osnovu  toga  pravilno  upotrebimo  svoju  volju  u 
životnom iskušenju.

Kada bi uvek postupali razumno, tada nikada ne bismo učinili nijedan greh, zato što 
nam razum uvek govori da je greh besmislen; da je bolje imati poverenja u Boga i 
Njegovu ljubav prema nama, nego imati  poverenja u svoje iskustvo (naviku).  Mi u 
iskušenju padamo zato što se tada pokoravamo glasu grešnog srca koji nas uverava 
da je ipak bolje ići linijom manjeg otpora, da je bolje prepustiti se svojim prirodnim 
porivima i tako učiniti greh.

"Ko se uzda u svoje srce, bezuman je; a ko hodi mudro, izbaviće se." (Pr. 28,26)

Upotrebiti razum, a zanemariti glas srca, je veliko iskušenje za oholu ljudsku prirodu. 
Dakle, ako se mom srcu sviđa jedno, a razum mi govori nešto suprotno, ja treba da se 
ponizim pred razumnim otkrivenjem iako mi se ono ne sviđa. Međutim, to je jedini put 
slobode da bismo ostvarili veće i novo iskustvo i da bi tako dalje napredovali.

"Ako prizoveš mudrost, i k razumu podigneš glas svoj, ako ga ustražiš kao srebro, i 
kao sakriveno blago ako dobro ustražiš; tada ćeš razumeti strah Gospodnji, i poznanje 
Božje naći ćeš. Jer Gospod daje mudrost, i iz Njegovih usta dolazi poznanje i razum. 
Tada ćeš razumeti pravdu i sud i što je pravo, i svaki dobri put. Kad dođe mudrost u 
srce tvoje, i znanje omili duši tvojoj, pomnjivost će paziti na te, razum će te čuvati, 
izbavljajući te od zla puta, od ljudi koji govore opake stvari. ...

Čuvaj pravu mudrost i razboritost; i biće život duši tvojoj i nakit grlu tvojemu. Tada ćeš 
ići bez brige putem svojim, i noga tvoja neće se spotaći. Kad ležeš, nećeš se plašiti, i 
kad počivaš, sladak će ti biti san. Jer će ti Gospod biti uzdanica i čuvaće ti nogu da se 
ne uhvati." (Priče 2,3-6.9-12;3,21-24.26)

SVETI DUH - POMOĆNIK

Kako  čovek,  ograničen  svojim  vidicima  i  svojim  grešnim  motivima,  nikada  ne  bi 
poželeo i mogao da se okrene Bogu, Treća ličnost Božanstva - Sveti Duh, preuzeo je 
na sebe funkciju da čoveku otkrije istinu i da u njemu obnovi božanski karakter.

Ali Duh ljubavi nikada ne vlada ljudskim umom. On poštuje čovekovu slobodu izbora. 
Ako istinu ne želimo, onda je ni nećemo razumeti. Biblija opisuje ljude kojima je istina 
otkrivena; oni je i čuju i gledaju, ali ne žele da je priznaju:

"Ušima  ćete  čuti,  i  nećete  razumeti  i  očima  ćete  gledati,  i  nećete  videti.  Jer  je 
odrvenelo srce ovih ljudi, i ušima teško čuju, i oči su svoje zatvorili da kako ne vide 
očima, i  ušima ne čuju, i  srcem ne razumeju, i ne obrate se da ih iscelim." (Matej 
13,14-15)

"Jer svaki koji zlo čini mrzi na videlo i ne ide k videlu da ne pokaraju dela njegova, jer 
su zla." (Jovan 3,20)

Zato moramo biti pošteni prema svakom otkrivenju i pozivu Duha. Ako smo prema 
Njemu  ravnodušni,  On  će  nas  napustiti  i  bez  Njega  mi  ćemo  biti  prepušteni  sili 
obmane. 
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U posebnoj svetlosti u našem životu "jedanput govori Bog i dva puta; ali čovek ne 
pazi" (O Jovu 33,14). Mi se danas možemo radovati istini, ali ako se njoj ne pokorimo, 
i  prema  njoj  ne  živimo,  sutra  će  naše  srce  prema  istini  postati  ravnodušno,  a 
prekosutra  će  ona  da  uznemirava  našu  savest  i  da  nam  smeta.  Ako  je  i  tada 
prezremo, verovatno je više nikada nećemo biti svesni.

Ne treba da se bojimo za svoje spasenje, ako odlučimo da budemo pošteni prema 
svakom zračku videla koji nas obasja. Bog čini prvi korak u osvedočenju grešnika o 
istinu:

"Beše videlo istinito koje obasjava svakoga čoveka koji dolazi na svet."

"A utešitelj Duh Sveti, kojega će Otac poslati u ime moje, On će vas naučiti svemu." 
(Jovan 1,9; 14,26)

Ako pažnju svoga uma usmerimo ka Hristu, ako jednostavno proučavamo Božju reč, 
ulažući napor da shvatimo šta je Bog hteo preko nje da nam kaže, pružićemo povoda 
Svetom Duhu da odgovori na naše molitve i da nam otkrije istinu. Ukoliko proučavamo 
Bibliju bez poniznosti prema Duhu koji kroz nju želi da nam otkrije sopstveni karakter, 
sila  naših  argumenata  će  se  ograničiti  našim  tehničkim  razumevanjem  biblijskog 
sadržaja.

Često se čuje shvatanje: "Nemoj da razgovaraš sa tim jeretikom, on bolje poznaje 
Bibliju od tebe!"

Jedan Jehovin svedok me je pitao koliko godina proučavam Bibliju. Kada sam mu 
rekao koliko (dve godine), odgovorio mi je. "I ja isto toliko. Dakle, možemo lepo da 
razgovaramo!"  On se  uplašio  da  ću  poznavati  Bibliju  bolje  od  njega.  Zar  je  imao 
razloga da se plaši ako Duh mudrosti živi u njegovom srcu?! On je Bibliju poznavao 
bolje  od  mene,  ali  mu  to  nije  pomoglo  da  njom  odgovori  na  praktične  duhovne 
probleme, koje sam mu iz života naveo, jer Božju reč nije čitao da bi u njoj pronašao 
Onoga koji je jedini odgovor na čovekove duhovne potrebe, već sa ciljem da bi njenim 
citatima mogao da ospori stavove neistomišljenika. On nije poznavao Boga, Njegovu 
ljubav i silu, te su zato njegovi odgovori i rešenja pokazali da on u svojoj suštini ne 
veruje u Božju intervenciju u čovekovom životu, već se oslanja na sebe i svoju silu u 
pobedi nad grehom.

Duhovna sila se ne krije u tehničkom poznanju Biblije, već u poznanju njenog Autora. 
Poznanje Biblije nije samo sebi cilj, već ima svrhu da nas upozna i poveže sa Izvorom 
svake mudrosti i spasenja.

Setimo se biblijskog izveštaja o čoveku kome je Isus povratio vid (Jovan 9. glava). 
Isus se sklonio a čovek je "sam" prepušten kritikovanju i ispitivanju od strane fariseja, 
tih vekovnih "čuvara Zakona":

"Tada po drugi put dozvaše čoveka koji je bio slep, i rekoše mu: ... Šta ti učini? Kako 
otvori oči tvoje? Odgovori im: Ja vam već kazah, i ne slušaste; šta ćete opet slušati? 
Već ako i vi hoćete njegovi učenici da budete? A oni ga ukoriše, i rekoše mu: Ti si 
učenik njegov, a mi smo učenici  Mojsijevi.  Mi znamo da s Mojsijem govori  Bog; a 
ovoga ne znamo otkuda je. Čovek odgovori i reče im: To i jest za čudo, što vi ne znate 
otkuda je, a on otvori oči moje." (Jovan 9,24-30)
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Isceljenog  čoveka  nije  učinilo  mudrim  ni  teološko  obrazovanje,  ni  prirodna 
inteligencija,  već  Nebeska  mudrost  koju  Bog  daje  svom  vernom  sluzi  u  času 
iskušenja. 

"Čovek sprema srce, ali je od Gospoda šta će jezik govoriti." (Priče 16,1)

"A čuvajte se od ljudi; jer će vas oni predati sudovima; i po zbornicama svojim biće 
vas. ... A kad vas predadu, ne brinite se kako ćete ili šta ćete govoriti; jer će vam se u 
onaj čas dati šta ćete kazati. Jer vi nećete govoriti, nego Duh oca vašega govoriće iz 
vas." (Matej 10,17-20)

"I vi imate pomazanje od Svetoga i znate sve. ... I vi pomazanje što primiste od Njega, 
u vama stoji, i ne treba ko da vas uči; nego kako vas to samo pomazanje uči u svemu, 
i istinito je, i nije laž, i kao što vas nauči ostanite u njemu." (1.Jovanova 2,20.27)

Naš um mora biti nadahnut nekom silom. Ako to nije sila Svetoga Duha, onda je to 
svakako sila neprijatelja. To je nauka Svetog pisma:

"A nama je Bog otkrio Duhom svojim; jer Duh sve ispituje, i dubine Božje. Jer ko od 
ljudi zna šta je u čoveku osim duha čovečjega koji živi u njemu? Tako i u Bogu što je 
niko ne zna osim Duha Božjeg. A mi ne primismo duha ovoga sveta, nego Duha koji 
je iz Boga, ...  Jer ko pozna um Gospodnji da ga pouči? A mi um Hristov imamo." 
(1.Korinćanima 2,10-16)

"A ako ko nema Duha Hristova, on nije Njegov." (Rimljanima 8,9)

RAZUMEVANJE ILI TRAŽENJE ZNAKA

POSEBNA BOŽJA INTERVENCIJA

Zbog svog grešnog života  svako  od  nas  je  doživeo veće ili  manje  poremećaje  u 
upotrebi  razuma, i  zbog toga stvorio teškoće u razumevanju istine.  Ne smemo se 
obeshrabriti  ako  nam u  istraživanju  istine  odmah  sve  ne  postane  jasno.  Ni  sami 
apostoli nisu odmah sve razumeli. 

Kada je Isus propovedao o carstvu Božjem služeći se pričama (metaforama), tada je 
rekao "Ko ima uši da čuje neka čuje" (Matej 13,9). Slušajući priče o sejaču i kukolju 
Hristovi učenici su možda naizgled delovali zadovoljno i srećno, kao oni koji imaju uši 
da čuju. Ali, kada "ostavi Isus ljude, i dođe u kuću", "pristupiše k njemu učenici njegovi 
govoreći:  Kaži  nam  priču  o  kukolju  na  njivi."  (Matej  13,36).  Budući  apostoli  nisu 
razumeli Hristove priče, ali su tražili da ih razumeju. Koliko njih danas konstatuju da im 
duhovne istine nisu jasne, ali se na tome zaustave. Kao da je Bog ravnodušan na 
njihovo nerazumevanje ili  nemoćan da im odgovori,  oni  se snebivaju da od Njega 
zatraže odgovor.

"Ako li kome od vas nedostaje mudrosti, neka ište od Boga koji svakome daje bez 
razlike i ne kori nikoga, i daće mu se;" (Jakov 1,5)

"Premudrost sazida kuću svoju, i otesa sedam stubova. Posla devojke svoje, te zove s 
visina gradskih: 
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Ko je lud, neka svrati ovamo! 

I bezumnima veli: 

Hodite, jedite hleba mojega, i pijte vina koje sam rastvorila. Ostavite ludost i bićete 
živi, i idite putem razuma." (Priče 9,1.3-6)

Ukoliko živimo prema svetlosti istine koja nam je već otkrivena, Bog će nas osposobiti 
da možemo prihvatiti još veću svetlost. 

"I  biće im reč Gospodnja zapovest po zapovest,  zapovest po zapovest,  pravilo po 
pravilo, pravilo po pravilo, malo ovde, malo onde." (Isaija 28,13)

Ako se u Gospoda ponizno uzdamo, On će nas usmeriti ka istini na nama prilagođen 
način: možda putem uzvišenih osećanja, dubokim unutrašnjim osvedočenjem, ili  na 
neki drugi način. Ta posebna Božja milost prema nama će trajati sve dok ne budemo 
u  stanju  da  normalnim  putem,  jednostavnim  proučavanjem  Božje  reči,  razumski 
shvatimo istinu.

Moramo imati na umu da posebna Božja intervencija nema svrhu da nam pruži sistem 
koji  će  da  nadomesti  upotrebu našeg razuma,  već  da  osposobi  naš  razum da bi 
mogao  pravilno  da  funkcioniše.  U  tome  se  vidi  razlika  između  Božjih  i  sotoninih 
metoda rada.

Jedna obožavateljka Krišne slušala  je  predavanje o  odnosu Biblije  i  reinkarnacije. 
Posle predavanja upoznali smo se i razgovarali o tome kako čovek treba da uspostavi 
zajednicu sa Bogom. Razgovor nije imao gotovo nikakvog ploda. Devojka je bila skoro 
hipnotisana svojim verovanjem. Pitao sam se kako joj se može pomoći kada je bila u 
tako teškom stanju da ništa nije mogla da shvati. U toku sledećih nekoliko meseci 
povremeno bih se nje setio u molitvi. A onda se desilo čudo. 

Jedno veče ova devojka me je  pozvala telefonom i  zamolila  da se molim za nju. 
Objasnila je kako je sada sigurna da se iza njenog dosadašnjeg duhovnog iskustva 
krio Lucifer.

Nekoliko dana ranije jela je prasadan (hranu posvećenu Krišni) i dobila trovanje. Imala 
je unutrašnje osvedočenje da je hrana bila pod uticajem zlih sila, ali je to osvedočenje 
ona u početku ugušivala tvrdnjom da je sve to samo slučajnost. Nekoliko dana kasnije 
ponovo je uzela prasadan, ali ovoga puta, pored trovanja, aktivirao joj se herpes. Iz 
ranice je počeo da curi gnoj sa snažnim mirisom na mirisne štapiće i hranu koja se 
jede u hramu obožavatelja Krišne.

Ovom "(ne)zgodom" ova devojka je dobila snažan podsticaj da počne da misli i tako 
preispita svoje stvarno duhovno stanje.

POSEBNA SOTONINA INTERVENCIJA

Ako se molimo za veće otkrivenje istine, a ne živimo po onome koje nam je već dato, 
tada otkrivamo loše motive naše znatiželje, i nalazimo se u iskušenju da budemo plen 
sotoninih zamki.
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Taj  problem se otkriva u nastanku crkve Isusa Hrista  Svetaca poslednjih  dana,  ili 
popularno nazvano Mormonove crkve. Početkom DŽIDŽ veka, u mestu u kome je 
delovalo  više  hrišćanskih  zajednica,  rodio  se  Josip  Smit.  Zbunjen  postojanjem 
mnoštva verskih zajednica koje se sve pozivaju na jedno isto Sveto pismo a tumače 
ga različito, pozvao se u molitvi na biblijsko obećanje iz Jakova 1,5: "Ako li kome od 
vas nedostaje mudrosti, neka ište od Boga koji svakome daje bez razlike i ne kori 
nikoga i daće mu se."

Kao  odgovor  na  molitvu,  dobio  je  viziju  u  kojoj  mu  je  pokazano  da  je  "Biblija 
prepisivanjem izgubila svoju autentičnost i da postoji jedna druga sveta knjiga koja će 
pomoći da se Bibliji povrati njeno prvobitno značenje". Uskoro se pojavila Mormonova 
knjiga, a sa njom i nova hrišćanska zajednica.

Kada  su  mi  ovaj  događaj  ispričali  misionari  Mormonove  crkve,  postavio  sam  im 
pitanje.

"Josip Smit ne samo što nije dobio mudar i razložan odgovor na svoje pitanje, već je 
dobio još jedno pitanje više: kako da znam da li je vizija koju je dobio poreklom od 
Boga  ili  možda  od  sotone?"  (Do  sada  se  pojavilo  mnoštvo  proroka,  međusobno 
protivrečnih  učenja,  sa  zajedničkom  tvrdnjom  da  je  Biblija  izgubila  svoju 
verodostojnost i da su tu oni da bi je povratili.)

Misionari su mi odgovorili:

"Moli se Bogu, pa će ti On otkriti da li je Josip Smit pravi ili lažni prorok!"

Odgovorio sam im:

"Pretpostavimo da se večeras obratim Bogu u molitvi i kao odgovor dobijem viziju u 
kojoj mi anđeo iznese tvrdnju da je Josip Smit pravi prorok. Zamislimo da sam dobio i 
snažno unutrašnje ubeđenje i sigurnost u božanski autoritet otkrivenja. Ali, kako ću 
znati da su moje ubeđenje i vizija od Boga a ne od sotone?! Dobiću još jedno pitanje 
više! 

Ukupno tri pitanja:

Zašto mnoštvo verskih zajednica?

Da li je Josip Smit pravi prorok?

I da li je moja vizija od Boga?! "

Ako se  molimo Bogu za  posebnu milost  u  otkrivenju  istine,  a  ne  prihvatamo ono 
otkrivenje koje nam je već dato, mi tada kušamo Boga. Josip Smit je imao Bibliju. Duh 
Sveti ga je osvedočio o božansku istinu. Ali, umesto da prihvati i živi istinu koja mu je 
već bila otkrivena, on je počeo da "filozofira" na temu "koja je crkva prava crkva?". 
Primetio je da sve tri crkve u njegovom mestu imaju slabosti u svojoj doktrini, i to mu 
je bio izgovor da ne živi po onim otkrivenjima koje je Bog upućivao njegovom zdravom 
razumu. Čekao je da sazna celu istinu a posebno istinu o pravoj crkvi. Tako je svojim 
ucenjivanjem kušao Boga. Zar u Bibliji nije imao dovoljno razumljivog otkrivenja koje 
je njegovo srce moglo ispuniti verom, nadom i ljubavlju?!



71

Josip Smit se molio, ali ne za hrabrost da prihvati i živi istinu koja mu se kroz Pismo 
otkriva, već za nešto novo što bi bio spremniji da prihvati od onoga što je do tada 
video u Bibliji. Bio je ponosan na sebe pred Bogom što primećuje slabosti crkava sa 
kojima dolazi u kontakt i zato se osećao privilegovanim da će Bog posebno odgovoriti 
na njegovu molitvu.  Sotona je  polagao pravo na ovoga mladića,  jer  je  on uporno 
odbijao svedočanstvo Biblije i Svetoga Duha. I tako se mladić našao u sotoninoj vlasti.

Mnogi se mole za otkrivenje istine, ali  ne i za hrabrost da je čuju i  prihvate. Kada 
dobiju njeno otkrivenje, oni se mole i dalje kao da im ništa nije jasno, dok se ne pojavi 
sotona i ne pruži im ono što bi oni želeli da je istina. Kao kriterijum istine uzimaju to da 
li  se  njihovom grešnom srcu nešto  dopada ili  ne.  Oni  žele  da prihvate istinu bez 
susreta sa Bogom na koji  ih istina obavezuje. Zato zauzimaju površan stav prema 
istini,  ne  ulazeći  u  njeno  razumevanje,  pa  traže  znak  koji  će  da  nadomesti 
razumevanje i proveru ispravnosti njihove životne filozofije.

Bili bi spremni da prihvate istinu samo ako bi bili primorani da je prihvate i zato traže 
neko čudo ili znak. Ali, Bog ne postupa tako. Kada se otkriva čoveku, Bog želi da ga 
urazumi u istinu i sve posebne Božje intervencije imaju jedino tu svrhu. "Razum će te 
čuvati." (Priče 2,11)

Ako bi  argumenat kojim Bog potvrđuje autentičnost svog nadahnuća bio u samom 
"znaku" ili "čudu", kako bismo bili sigurni da je ono zaista od Boga a ne možda od 
sotone?! "Jer se sam sotona pretvara u anđela svetla." (2.Korinćanima 11,14)

Ovde mnoge osobe doživljavaju traumu. One nisu spremne da stanu pred Boga i da 
se suoče sa odgovornošću da razumeju šta je zaista istina, već kao da su nekim 
čudom privilegovane da mogu izabrati Boga bez susreta sa Njime, misle da će ih Bog 
sačuvati od probe i iskušenja. Međutim, Bog želi da istinu prihvatimo radi nje same, 
zato što je istina, iz ljubavi a ne zato što smo na nju primorani nekakvim čudom ili 
znakom.

Prihvatajući  istinu zato što smo je razumeli  mi  je prihvatamo zato što smo shvatili 
njenu svrhovitost našem dobru, a to dalje znači, prihvatamo istinu zato što smo kroz 
nju razumeli Božju ljubav prema nama.

Mi ne možemo izabrati Boga drugačije nego kroz Njegov karakter koji  nam otkriva 
istina,  pa traženje znaka umesto razumevanja istine pokazuje da tražimo Boga iz 
interesa, a ne zato što nam je do Njega, kroz Njegov karakter, zaista stalo.

Pokušavajući  da  istinu  prihvatimo  bez  njenog  racionalnog  shvatanja  mi  kao  da 
kažemo Bogu: 

"Prihvatam istinu zato što moram da je prihvatim jer tako govori znak da ona jeste 
istina, a ne zato što vidim i prihvatam Tvoju ljubav u njoj!"

Traženje  znaka  tako  otkriva  našu  bojazan  od  prihvatanja  odgovornosti  koju  nam 
donosi razumevanje smisla istine. Bojimo se susreta sa istinom koja će ukoriti naše 
bežanje od Boga i naš kompromis sa grehom.

Bog poštuje slobodu čovekove volje i zato dozvoljava sotoni da čoveku pruži izgovor 
za bezakonje:
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"Pojavljenje tog bezdušnika biće po moći sotoninoj, sa svakojakim čudesima, znacima 
i čudima lažnim, i sa svakim zlobnim zavođenjem za one koji propadaju, jer ljubavi 
istine ne primiše da bi se spasli. Zato će im Bog poslati silu prevare da veruju laži, da 
se osude svi koji ne verovaše istini, već zavoleše nepravdu." (2.Solunjanima 2,10-12)

"Ako bolujete od tvrdoglavosti srca, i usled oholosti i uverenja u vlastitu pravednost ne 
priznajete svoje pogreške, bićete ostavljeni sotoni da vas kuša... Mnoštvo zamki koje 
su svojstvene poslednjim danima okružiće vas i vi ćete promeniti vođu a da ni sami 
toga nećete biti svesni." (EGV u RaH, 16.12.1890)

Sama čuda ne mogu biti kriterijum istine:

"Ako ustane među vama koji prorok ili  koji sne sanja, i kaže ti znak ili čudo, pa se 
zbude taj znak ili čudo koje ti kaže, i on ti reče: Hajde da idemo za drugim bogovima 
koje ne znaš, i njima da služimo, nemoj poslušati šta ti kaže taj prorok ili sanjač, jer 
vas kuša Gospod Bog vaš da bi se znalo ljubite li Gospoda Boga svojega iz svega 
srca svojega i sve duše svoje. Za Gospodom Bogom svojim idite, i njega se bojte; 
njegove zapovesti čuvajte, i  glas njegov slušajte, i  njemu služite i  njega se držite." 
(5.Mojsijeva 13,1-4)

"Mnogi će mi reći u onaj dan: Gospode! Gospode! Nismo li u ime tvoje prorokovali, i 
tvojim imenom đavole izgonili, i tvojim imenom čudesa mnoga tvorili? 

I tada ću im ja kazati: 

Nikad vas nisam znao, idite od mene koji činite bezakonje." (Matej 7,22-23)

"I ako vam reku: pitajte vračare i gatare, koji šapću i mrmljaju; recite; Ne treba li narod 
da pita Boga svojega? Ili će pitati mrtve mesto živih? 

Zakon i svedočanstvo tražite. Ako li ko ne govori tako, njemu nema zore." (Isaija 8,19-
20)

Da bi  autoritet obmane dobio svoju "snagu" on se trudi da ospori  autoritet Svetog 
pisma. Sasvim je svejedno da li on sebi pridaje pravo jedinog legitimnog tumača Božje 
reči, ili, možda, tvrdi da je Biblija izmenjena i da je tako izgubila svoju autentičnost.

"Beše mi pokazano da će kroz spiritizam i mesmerizam ovi moderni čudotvorci činiti 
ista čudesa koja su bila vršena od našeg Gospoda Isusa Hrista, i mnogi će verovati da 
su sva silna dela Božjeg Sina kada je bio ovde na zemlji, bila vršena pomoću ove iste 
sile." (EGV Enj 87, Avgust 1850.)

"Onaj koji je imao mogućnost da se pojavi u pustinji iskušenja pred Hristom, ogrnut 
svetlošću  nebeskog  heruvima,  pojavljuje  se  i  ljudima  u  privlačnom  obliku  anđela 
svetlosti.  On  apeluje  na  razum iznošenjem uzvišenih  misli;  on  oduševljava  maštu 
veličanstvenim prizorima; on osvaja osećanja svojim kitnjastim opisivanjem ljubavi i 
dobrote. On daje mašti uzvišen polet, navodeći ljude da imaju tako visoko mišljenje o 
sebi i svojoj mudrosti, da u svojim srcima preziru Večnoga." (EGV GC 553)

"Božja reč kaže da će sotona činiti čuda. On će činiti da se ljudi razboljevaju, a onda 
će ih iznenada osloboditi  svoje sotonske sile. Tako će se smatrati  da su izlečeni." 
(EGV 2SM 53, 1903.)
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"I sam sotona se upravlja modernim tokom stvari.  On će se pojavljivati kao anđeo 
svetlosti.  Kroz  delovanje  spiritizma  mnoga  će  bolesna  tela  biti  izlečena  i  mnoga 
nepobitna  čuda  učinjena.  I  pošto  će  zli  duhovi  izraziti  veru  u  Bibliju  i  pokazati 
poštovanje  prema  institucijama  crkve,  njihovo  će  delo  biti  prihvaćeno  kao 
manifestacija božanske sile. ... 

Čak i u svome sadašnjem obliku spiritizam je daleko od toga da bi bio manje opasan 
nego ranije; on je u stvari još opasniji, jer je lukaviji u prevarama. 

Dok je ranije poricao Hrista i Bibliju, sada priznaje i jedno i drugo. Ali Biblija se tumači 
na takav način koji odgovara nepreporođenom srcu, a njene svečane i važne istine 
smatraju se nevažnim." (EGV "Velika borba" 452, 1888.)

"Antihrist će vršiti svoja čudesna dela pred našim očima. 

On će tako vešto imitirati istinito, da će biti nemoguće razlikovati jedno od drugoga, 
osim pomoću Svetoga Pisma." (EGV VB 593, 1888.) 

DA LI JE BIBLIJA SAČUVALA SVOJU AUTENTIČNOST?

Pre nego što odgovorimo na ovo ili  bilo koje drugo pitanje, treba da raščistimo sa 
sobom da li uopšte želimo istinu. 

Isus, u jednoj prilici, znajući pobude svojih sagovornika, odgovorio im je: 

"Ako vam i kažem, nećete verovati!" (Luka 22,67)

Da li bi Bog dozvolio da Biblija izgubi svoju autentičnost?

Tvrdnja  da  je  Bog  dozvolio  da  Biblija  izgubi  svoju  autentičnost  bogohulna  je  jer 
osporava karakter Božje moći i ljubavi. Način na koji je Bog ispunio plan spasenja i 
pokrenuo autore biblijskih knjiga da istinu o spasenju zapišu, predstavlja mnogo veće 
čudo od onoga koje bi bilo potrebno da te iste spise sačuva. 

A samo spasenje ne bi imalo nikakvog smisla da čoveku nije otkriveno i ponuđeno.

BIBLIJA SE PRIHVATA ZATO ŠTO JE NJENA ISPRAVNOST RAZUMLJIVA

Kada čovek prihvata autentičnost Biblije kao Božje reči, on to ne čini zato što se kocka 
sa mogućnošću da je to zaista Božja reč, već zato što to shvata iz nje same. On je 
prihvata kao nadahnutu zato što  razume njeno značenje.  Kada bi  se u njoj  kojim 
slučajem nalazili stihovi koji, na primer, govore u prilog reinkarnacije, on ne bi mogao 
više  da  prihvati  tu  knjigu  kao  nadahnutu.  Zašto?  Zato  što  bi  ona  izgubivši  svoju 
smislenost izgubila i svoje nadahnuće.

Bez  mogućnosti  upotrebe  razuma čovek  bi  zaista  bio  prepušten  igri  socioloških  i 
raznih drugih faktora u formiranju svoje životne filozofije, i imao bi izgovora za svoju 
duhovnu i moralnu neodgovornost.
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ARHEOLOŠKI I ISTORIJSKI DOKAZI POTVRĐUJU AUTENTIČNOST BIBLIJE

Mnogobrojni arheološki nalazi, među kojima i Kumranski rukopisi, definitivno potvrđuju 
da Biblija do sada nije izgubila svoju autentičnost. Takođe, Stari zavet je jevrejska 
knjiga i Jevreji su ga sačuvali u svojim rukama nezavisno od hrišćanske crkve. Da je 
hrišćanska crkva zaista uticala na njegov sadržaj, onda bi se pojavile razlike između 
jevrejskog  i  hrišćanskog  Starog  zaveta,  a  te  razlike  ne  postoje.  Takođe,  između 
jevrejskog Starog i hrišćanskog Novog zaveta ne postoje razlike u doktrini. Prvi nalazi 
ispunjenje u drugom. Stari zavet govori o Isusu koji će doći, a Novi o Isusu koji je 
došao.

PSIHOLOŠKI DOKAZ BOŽANSKOG NADAHNUĆA

Biblijska nauka je u sukobu sa ljudskom psihologijom. Ovakvu kakva je sada po svom 
sadržaju  čovek je  nikada ne bi  mogao izmisliti.  Štaviše,  on  u svojoj  prirodi  nema 
motiva iz kojih bi mogao da je prihvati, a ima samo motive iz kojih bi mogao da je 
odbaci. Ona dira u njegove prirodne motive ponašanja, smatrajući da su izraz njegove 
sebičnosti i samopravednosti. Da je neko uticao na sadržaj Biblije, on bi u nju uneo 
upravo ono što godi čovekovoj prirodi, a ne ono što se suproti, i Biblija ne bi više bila 
predmet tolikih kritika i sumnjičenja.

LOGIČKI DOKAZ

Veoma je česta tvrdnja da su iz Biblije izbačeni stihovi koji govore u prilog postojanja 
reinkarnacije. Međutim, kada bi se takvi  stihovi i  našli  u Bibliji,  onda bi  oni došli  u 
sukob sa mnoštvom stihova koji isključuju mogućnost reinkarnacije. Kritičari Biblije bi 
najzad našli dokaz da je Biblija sama sebi protivrečna i opovrgli bi njeno nadahnuće.

REINKARNACIJA I BIBLIJA

Kako  su  sve  monoteističke  religije  pod  jakim  uticajem  starozavetnog  božanskog 
otkrivenja, one nisu dobar i tipičan primer ljudske filozofije, iako u svojoj izopačenoj 
praksi  pokazuju  sve  njene  karakteristike.  Zato  ćemo  uzeti  u  razmatranje  primer 
hinduizma, čiji su koreni prepoznatljive u svim ljudskim filozofijama i religijama. 

Po hinduizmu, čovekova duša je kao delić božanstva njegovim slobodnim izborom 
pala u materijalni svet, odakle treba da se procesom inkarnacije iz tela u telo očisti od 
telesnih želja, i tako na samom kraju i od samog tela, kada će se vinuti u duhovni svet. 
Oslobođenjem od karme čovek izlazi iz kruga umiranja i rađanja. Karma je "kazna" 
koja nas snalazi kao posledica greha kojih smo učinili u ovom ili prethodnom životu. 
Ako smo nekoga ubili, pokrali, i sl. i sami ćemo biti ubijeni, pokradeni i sl. Da bi se 
sačuvali od telesnih sklonosti (greha), a samim tim i od njihovih karmičkih posledica, 
mi primenjujemo razne duhovne tehnike kojima razvijamo svoju unutrašnju, božansku 
iskru.  Slušajući  svoj  unutrašnji  glas  mi  dolazimo  do  spoznanja  istine,  a  samim 
procesom duhovnog posvećenja ubrzavamo vreme izlaska iz  tela (zatvora duše)  i 
odlazak u duhovnu sferu. Kad tad sve duše će ostvariti viši stupanj duhovnog razvoja i 
izaći iz kruga reinkarnacije.

Biblijska predstava o čoveku i njegovom padu, planu spasenja i Božjem karakteru je 
toliko  različita  od  hinduističkog  modela  da  se  sa  pravom može  postaviti  pitanje  - 
postoji li između njih i jedan jedini zajednički pojam koji ima isto značenje?!
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Po Bibliji, čovekova duša je zajednica duha i tela: "A stvori Gospod Bog čoveka od 
praha  zemaljskoga,  i  dunu  mu  u  nos  duh  životni;  i  posta  čovek  duša  živa." 
(1.Mojsijeva 2,7)

Posle smrti duša se rastavlja na elemente od kojih je sastavljena: "I vrati se prah u 
zemlju, kako je bio, a duh se vrati Bogu, koji ga je dao." (Propovednik 12,7)

Zapazimo da Pismo ne kaže: "Jer si duh i u duh ćeš se vratiti!", već "jer si prah, i u 
prah ćeš se vratiti" (1.Mojsijeva 3,19). Sveto pismo kaže:

"Kad bi na nj okrenuo srce svoje, uzeo bi k sebi duh njegov i dihanje njegovo; izginulo 
bi svako telo, i čovek bi se povratio u prah."(O Jovu 34,14-15)

Zašto se čovekova ličnost vezuje za prah zemaljski (telo), a ne za duh, kao što je 
popularno shvatanje? Na osnovu Božje reči (2.Mojsijeva 20,5-6) i na osnovu životnog 
iskustva vidimo da su sklonosti ka grehu nasledne, dakle, vidimo da su osobine duše 
vezane za materijalno telo (gene). 

Pored njenih karakternih osobina i sama egzistencija duše je uslovljena opstankom 
fizičkog tela.

Da gubitkom krvi (smrću tela) duša prestaje da postoji, vidi se na osnovu veze koju 
Božja reč pravi između pojma duše i pojma krvi: 

"Jer je duša svakoga tela krv njegova, to mu je duša." (3.Mojsijeva 17,14)

Za razliku od čovečje duše, čiji je opstanak i karakter definisan prahom zemaljskim 
(materijom), duh predstavlja Božju životodavnu energiju:

"Uzmeš im duh svoj, ginu, i u prah svoj povraćaju se. Pošalješ duh svoj, postaju, i 
ponavljaš lice zemlji." (Psalam 104,29-30)

Duh ne sadrži u sebi karakterne osobine ličnosti, jer je isti za sva živa bića:

"Jer što biva sinovima ljudskim to biva i stoci, jednako im biva; kako gine ona, tako 
ginu i oni, i svi imaju isti duh; a čovek ništa nije bolji od stoke, jer je sve taština. Sve 
ide na jedno mesto; sve je od praha i sve se vraća u prah." (Propovednik 3,19-20)

Bez duha životnog koji ide k "Bogu koji ga je dao", mrtav čovek nema svest ni o čemu:

"Iziđe iz njega duh, i vrati se u zemlju svoju: taj dan propadnu sve pomisli njegove." 
(Psalam 146,4)

Isus, kada govori o stanju mrtvih, kaže:

"Lazar,  naš  prijatelj,  zaspa;  nego idem da ga probudim.  Onda mu rekoše učenici 
njegovi:  Gospode,  ako  je  zaspao,  ustaće.  A  Isus  im reče za  smrt  njegovu,  a  oni 
mišljahu da govori za spavanje sna. Tada im Isus kaza upravo: Lazar umre." (Jovan 
11,11-14)
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Zato što prva smrt nema funkciju kazne, ona nije značajna u Božjim očima. Božja reč 
je  često  naziva  spavanjem  da  bi  pokazala  privremeno  i  nesvesno  stanje  umrlog 
čoveka. Umrli spava snom bez snova:

"Jer u smrti nema spomena na Tebe; u Šeolu ko će Te slaviti" "Ne hvale Te mrtvi, 
Gospode, niti oni koji silaze u mesto ćutanja" "Jer neće grob Tebe slaviti, neće Te 
smrt hvaliti, i koji siđu u grob ne nadaju se Tvojoj istini. Živi, živi, oni će Te slaviti kao 
ja danas." (Psalam 6,5; 115,17. Isaija 38,18-19)

"Jer živi znaju da će umreti, a mrtvi ne znaju ništa niti im ima plate, jer im se spomen 
zaboravio. I ljubavi njihove i mržnje njihove i zavisti njihove nestalo je, i više nemaju 
dela nigde ni u čemu što biva pod suncem. ... jer nema rada, ni mišljenja, ni znanja, ni 
mudrosti u grobu u koji ideš." (Propovednik 9,5-6)

Da je duša negde van tela, u svesnom stanju, tada bi bilo zaista neprimereno pozivati 
je da se probudi:

"Oživeće mrtvi tvoji, i moje će mrtvo telo ustati. Probudite se i pevajte koji stanujete u 
prahu; jer je tvoja rosa rosa na travi, i zemlja će izmetnuti mrtvace." (Isaija 26,19)

Da zaista duše pravednih nastavljaju svestan život posle smrti,  onda ne bi  tek po 
svom materijalnom vaskrsenju dobile duha i poznale da je Gospod Bog:

"I poznaćete da sam ja Gospod, kad otvorim grobove vaše i izvedem vas iz grobova 
vaših, narode moj. I metnuću duh svoj u vas da oživite." (Jezekilj 37,13-14)

Apostol Petar je na dan Duhova rekao o caru Davidu "da umre, i ukopan bi, i grob je 
njegov među nama do ovoga dana. ...  jer David ne izađe na nebo"(Dela 2,29.34). 
Dakle, Davidova pravedna duša nije na nebu. Večna nagrada čeka verne, ne odmah 
po smrti, već po njihovom vaskrsenju:

"Nego kad činiš gozbu, zovi siromahe, kljaste, hrome, slepce: I blago će ti biti što ti oni 
ne mogu vratiti; nego će ti se vratiti o vaskrsenju pravednih." (Luka 14,13-14)

Sud i večna kazna čeka nepravedne, ne odmah posle smrti, već takođe po njihovom 
vaskrsenju:

"Jer ide čas u koji će svi koji su u grobovima čuti glas sina Božjega, i izići će koji su 
činili dobro u vaskrsenje života, a koji su činili zlo u vaskrsenje suda." (Jovan 5,28-29)

Mnogi sledbenici reinkarnacije će na sve ovo reći:

"Nije li  rimski Papa uticao na sadržaj Biblije i  u nju ubacio stihove koji  osporavaju 
učenje reinkarnacije? Poznato je da se prava Biblija dobro čuva u Vatikanu!"

Već smo ranije zaključili dani hrišćanska crkva, niti bilo koji njen pripadnik, nije mogao 
uticati na sadržaj Starog zaveta, jer je on sačuvan u rukama Jevreja. A da je crkva 
zaista uticala na sadržaj Biblije, tada se u njoj sigurno ne bi našli stihovi koji proriču 
otpadništvo crkve od Boga i pojavu papstva:

"Da vas niko ne prevari nikakvim načinom, jer neće doći /Isus/ dok ne dođe najpre 
otpad, i ne pokaže se čovek bezakonja, sin pogibli, ... Tako da će on sesti u crkvi 
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Božjoj, ...I sad znate što zadržava da se ne javi u svoje vreme, jer se već radi tajna 
bezakonja, samo dok se ukloni onaj koji sad zadržava, ..." (2.Solunjanima 2,3-8)

Takođe,  zaista  je  besmisleno  tvrditi  da  bi  crkva  ubacila  u  Bibliju  stihove  koji 
opovrgavaju njeno sopstveno učenje o bezuslovnoj  besmrtnosti  duše i  božanskom 
obličju palog grešnika (a koje je, inače, temelj verovanja u reinkarnaciju). Crkva zaista 
ne bi imala nikakvih motiva da prepravlja Bibliju protiv svog učenja i da u nju ubacuje 
stihove koji joj toliko smetaju.

Da je crkva zaista uticala na njen sadržaj, tada bi se u Bibliji upravo nalazili citati koji 
govore  u prilog  reinkarnacije,  ali  crkva  nije  imala  potrebe da to  učini,  jer  je  sebe 
uzdigla  iznad  autoriteta  Božje  reči.  Apostol  Pavle  je  sa  jakim  razlogom  uputio 
opomenu:

"Jer ja ovo znam da će po odlasku mome ući među vas teški vuci koji neće štedeti 
stada; I između vas samih postaće ljudi koji će govoriti izvrnutu nauku da odvraćaju 
učenike za sobom." (Dela 20,29-31)

Crkva je vrlo brzo izgubila svoj duhovni kontinuitet. Odluke prethodnog vaseljenskog 
sabora, poništavao bi sledeći sabor. U zavisnosti od političkih prilika, volje naroda i 
ličnih naklonosti narodnih vođa, ona je menjala svoju nauku i svoj uticaj.

"Imamo Mojsija, proroke, apostole i reči samog Hrista; i ako ih ne poslušamo, teže nas 
je opravdati nego Jevreje. Jer proroci i apostoli su prorekli da će, kao što se Izrailj 
često  bunio  i  kršio  zavet,  a  po  pokajanju  ga  obnavljao,  doći  i  do  otpada i  među 
hrišćanima, uskoro posle apostolskih dana. (...) Dok Božji narod čuva taj zavet, on 
nastavlja da bude Njegov narod, a kada ga prekrši prestaje da bude Njegov narod ili 
crkva, i postaju sinagoga Sotone, koji  kažu da su Jevreji  a nisu. I nikakva moć na 
zemlji  nije ovlašćena da menja taj zavet."  (Isak Njutn, Opservacije o pror. Danila i 
Otkrivenja Svetog Jovana, str.15, 1733.)

Za vreme prorečenog otpada,  autoritet  Biblije  je  zanemaren i  potisnut  autoritetom 
ljudskog predanja, kao što je to bio slučaj i kod Jevreja u Isusovo vreme. Crkveni oci, 
čija se shvatanja međusobno razlikuju koliko i protestantska učenja zapada, postali su 
stub crkve.  Nadahnuta Božja reč -  Biblija prestala je da važi  kao vrhovni  autoritet 
istine.

Kada pojedini crkveni oci brane dogmu o besmrtnosti  duše, oni se ne pozivaju na 
autoritet Svetog pisma, već na autoritet ljudske filozofije:

"Duša je besmrtna kao što kaže veliki Platon!" (Tertulijan, Origen i drugi)

Platon, koga su mnogi hrišćani proglasili svecem, verovao je u reinkarnaciju.

Pod uticajem Platona, crkveni apologeta Origen, iako kasnije delimično anatemisan, 
izvršio  je  snažan  uticaj  na  crkvenu  nauku,  koja  je  od  njega  primila  verovanje 
karakteristično za egipatsku, hinduističku i grčku filozofiju - da čovekova priroda (iako 
pala u greh) nije izgubila svoju božansku suštinu, tj. božanske atribute besmrtnosti i 
želje za Bogom. I sam Origen je verovao u reinkarnaciju (on govori o preegzistenciji 
duše  i  grehom  učinjenom  u  prethodnom  životu  objašnjava  zla  kojima  su  ljudi 
podvrgnuti).
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"Čuvajte se da vas ko ne zarobi  filozofijom i  taštom prevarom, naslanjajući  se na 
predanja ljudi, na osnove sveta, a ne na Hrista." (Kol.2,7-8)

Crkveni  otac  Tertulijan  i  sam priznaje  da  su  hrišćani  poprimili  mnoge običaje  koji 
nemaju svoj izvor u Svetom pismu: prinošenje žrtava za mrtve, zabranjivanje klečanja 
i posta u dan Gospodnji, i preterano poštovanje hleba i vina svete Večere. Tertulijan 
zatim iskreno dodaje: "Ako za ove i druge običaje želite naći biblijsku zapovest, vi je 
nećete naći. Tradicija je izvor ovih pravila; običaj ih podupire i vera ih drži." (Tertulijan, 
O kruni)

Pravoslavni autoritet Aleksandar Šmeman priznaje: 

"Glavni metod kojim se crkva služila da bi neznabošce preobratila u hrišćanstvo bio je 
metod sublimisanja preobražavanja samih paganskih verovanja. Crkva je prečišćavala 
neke  paganske  običaje  i  ispunjavala  ih  hrišćanskim  smislom  i  sadržajem." 
(Tromesečnik "Srpski Sion" str. 11)

U crkvi su se, postepeno, pod hrišćanskom formom pojavili razni oblici paganstva i 
mnogoboštva: idolopoklonstvo (Dela 17,29; Psalam 134,15-18), spiritizam (Isaija 8,19-
20),  pričest  u  duhu  magije  (Jovan  6,63),  meditacija  sa  ponavljanjem molitve  kao 
mantre  (Matej  6,7-8),  spasenje  dobrim delima (Rimljanima 3,20),  itd.  Verovanje  u 
bezuslovnu besmrtnost duše otvorilo je vrata spiritizmu i mnogoboštvu koje je sada 
dobilo hrišćansku formu. Mnogobošci su samo zamenili imena svojih bogova imenima 
hrišćanskih svetaca. Njihov život, grešenje i psihologija odbrane savesti ostali su isti. 
Sada se protiv porođajnih muka mole Velikomučenici Katarini, Mini Egipatskoj protiv 
tresućih i drhtavih bolesti, Kononu Baštovanu protiv velikih boginja, svetom Sadoku 
protiv naprasne smrti, svetom Artemiju protiv kile, svetom Jovanu Vojniku za povratak 
ukradenih stvari,  svetom Trifunu za povratak izgubljenih stvari,  svetom Nikiti  protiv 
udara groma, a svetom Pajsiju Velikom za izbavljenje nepokajanih duša iz pakla, itd. 
Profesor teologije dr Aleksandar Birviš tvrdi: "Nema jeresi koje crkveni oci nisu uneli u 
hrišćanstvo." Samo su pojedini crkveni oci sačuvali biblijsko shvatanje o stanju duše 
posle smrti. Tako sveti otac Jefrem Sirin (IV vek) u svom delu "Himna o Raju" kaže:

"Ako je duša sposobna da gleda i da čuje bez tela, zašto je onda u njega zatvorena? 
Ako može i bez tela da živi zašto onda preko njega biva ubijena?

A da bez tela duša ne može išta da vidi, pokazuje telo samo. Kada se telo vida liši, tad 
i duša biva slepa i s njim hodi pipajući. Eto kako jedno drugo potrebuje i svedoče - ko 
što telu treba duša, da bi ono moglo živeti, tako je isto i duši telo nužno da bi čula i 
videla.

Postane li telo nemo, s njim i duša biva nema; kad je bolno, u bunilu, i duša takođe 
bunca. Sve kad bi i mogla duša odvojeno da postoji, bez satrutnika svoga, prosto ne 
bi postojala. Duša tako skladno liči na zametak u utrobi materinoj, što u sebi ima život, 
al' je lišen govora i moći uma.

Ako, dakle, prisutna u telu, ipak, zametkuje nalik duša, te ne može da spoznaje, ni 
sebe, ni  satrutnika,  koliko je nemoćnija kad od njega daleko ode?! Ona tada više 
nema ni na sebi, ni u sebi čula da u njenoj službi bivala bi ko oruđe, jer čulima samo 
satrutnika svoga može da se pojavljuje i vidljivog da postaje. ...
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Kad dovrši  pak  Adama,  pošto  ga  već  celog  sazda,  uzevši  ga,  Gospod ga  u  Raj 
nastani. Ni od sebe ni za sebe da sama tu uđe duša nije mogla. Al' duša i telo skupa 
uđoše unutra čisti, savršeni u zemlju savršenstva, te zajedno iz nje i iziđoše, okaljavši 
se. To je dokaz da u nju o vaskrsenju zajedno će da se vrate."

Sveti otac Irinej (III vek), otvoreno tvrdi:

"Verovanje da je čovekova duša prirodno besmrtna je od đavola." 

 ("Dokaz apostolskog veroučenja", III, 20,1)

Sveti Atanasije Veliki govori o nemogućnosti življenja bestelesne duše:

"Duša bez tela ne može činiti ništa: ni dobro, ni zlo... kao što lira miruje, ako neko ne 
svira na njoj, isto tako duša i telo, kad su odvojeni ne mogu činiti ništa."

Sveti otac Justin naziva jereticima one koji veruju da duša pravednika odmah posle 
smrti odlazi u nebo, i u svom zaključivanju kaže:

"Neki,  smatrajući  dušu za besmrtnu i  nematerijalnu, veruju da, i  ako su grešili,  ne 
mogu uopšte osetiti nikakvu tegobu kazne (jer ako je duša nematerijalna, onda je ona 
i neosetiva), a iz ovoga sledi i to, da duša koja već ima besmrtnost nema potrebe za 
Bogom." (Dijalog sa Trifonom, 6,1-2)

Iako su pojedini crkveni oci sačuvali ispravno biblijsko shvatanje o stanju duše posle 
smrti, većina crkvenih autoriteta je podlegla uticaju grčke filozofije (Platon, Aristotel ...) 
i prihvatila laskavo verovanje da čovekova duša padom u greh nije izgubila božansko 
obličje,  te  da  je  zato  bezuslovno  besmrtna  i  da  po  svojoj  prirodi  ona  sama traži 
povratak  Bogu.  Takvo  shvatanje  legalizovalo  je  ljudsku  prirodnu  (fanatičnu) 
pravednost kao Hristovu pravednost i osporilo je potrebu čoveka za Hristovom žrtvom 
na krstu kao otkupnom žrtvom za ljudske grehe.

Verovanje  da  su  besmrtnost  i  božansko  obličje  bezuslovni  atributi  ljudske  duše 
osporava  potrebu  čoveka  za  biblijskim planom spasenja,  jer  zašto  bi  čoveku  bila 
potrebna milost da mu se vrati ono što on već ima kao bezuslovni i neraskidivi deo 
svoje prirode?!

Pošto je pomenuto verovanje karakteristično za skoro sve filozofije; od hinduizma do 
otpalog hrišćanstva, analiziraćemo njegove temeljne postavke, koje počivaju na prvim 
obećanjima koje je sotona uputio čovečanstvu:

Prvo sotonino obećanje:

"NEĆETE VI UMRETI" (1.Mojsijeva 3,4)

Sotona zbunjuje čoveka pripisujući mu atribute koji su isključivo božanski. Međutim, 
Bog "koji jedini ima besmrtnost" (1.Timotiju 6,16) darovaće je samo onima koji je traže 
"trpljenjem dela dobroga". ( Rimljanima 2,7)

Kada bi  čovek imao urođenu besmrtnost,  tada bi izgubio slobodu izbora, jer ne bi 
mogao da bira između života i smrti; morao bi večno da živi. Greh bi bio ovekovečen. 
Međutim, sloboda koju nam je Bog dao je potpuna sloboda, zato što je Božja ljubav 
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prema nama potpuna (5.Mojsijeva 30,19-20).  Kako biramo između večnog života i 
večne smrti?

Birajući  ljubav mi biramo princip koji  ima smisla da postoji  za večnost, zato što je 
princip ljubavi predviđeni princip opstanka za sve što je Bog stvorio. Birajući greh mi 
biramo smrt. "Koja duša zgreši, ona će umreti." (Jezekilj 18,20) Bog nema nikakvog 
razloga  da  ovekoveči  grešan  uzorak  života;  ni  u  raju,  ni  u  paklu.  "Više  neće  biti 
nikakve prokletinje." (Otkrivenje 22,3) Nepravedni će izgoreti kao strnjika (Isaija 5,24. 
Jovan 15,6).  Istopiće  se  kao da su  od  voska  (Psalam 68,2).  Oganj  će  ih  pojesti 
(Otkrivenje 20,9). "I biće kao da ih nikada bilo nije." (Avdija 16.st.) Ceo svemir će biti 
čist.  Samo  će  na  Isusovim  rukama  ostati  ožiljci  od  rana  sa  krsta  Golgote,  kao 
uspomena na delo Njegove velike ljubavi. I kada ga spaseni budu pitali: "Odakle ti 
rane na rukama?, odgovoriće: Dobih ih u kući prijatelja svojega." (Zaharije 13,16)

Drugo sotonino obećanje:

"PA ĆETE POSTATI KAO BOGOVI" (1.Mojsijeva 3,5)

Pokušavajući da se izjednači sa Bogom po kvalitetima koje nije posedovao, čovek je 
izgubio kvalitete  po kojima je  Bogu bio  sličan.  Hristos "koji,  ako je  i  bio  u  obličju 
Božjemu nije se otimao da se usporedi sa Bogom," dok to pokušava grešan i smrtan 
čovek (Filibljanima 2,6). Kakve su posledice verovanja da čovek još uvek sadrži u sebi 
božansku prirodu?

Iz čovekovog srca izviru sebični i samopravedni motivi koje on želi da legalizuje kao 
iskru božanstva u sebi. Gledajući u sebe, ograničen sobom, on je sklon da motive 
sopstvene (fanatične) pravednosti proglasi Božjom pravednošću. Ali, kada bi podigao 
pogled  izvan  sebe,  kada  bi  svoju  pravednost  gledao  kroz  zahteve  svetog  Božjeg 
zakona,  shvatio  bi  da  je  sva  njegova  pravda  samo prljava  haljina  (Isaija  64,6-7). 
Shvatio  bi  da  je  njegova  prirodna  pravednost  u  sukobu  sa  Hristovom pravdom i 
božanskim planom spasenja.

Mnogi misle da mogu spoznati Boga kroz sebe. Oni istražuju po svom srcu ne bi li u 
njemu pronašli i razvili nekakvu božanstvenost. Duh ljubavi nije u skladu sa duhom 
egocentričnosti. Kada nam je srce ispunjeno ljubavlju prema dragoj osobi, onda nije 
normalno da tom prilikom gledamo u svoje srce, već u osobu koju volimo.

Ono što smo smatrali dobrotom u svom srcu, možda će se tek u svetlosti Božjeg lica 
raskrinkati  kao  mešavina  oholosti,  krivice  i  sentimentalnih  osećanja,  buntovno 
nastrojenih prema Bogu.

Jedna  devojka,  u  svom  dnevniku  opisala  je  sukob  između  Hristove  i  sopstvene 
pravednosti:

"Beličasti tumor me obavija. 

Zlokoban je. Guši me. 

Tumor je greh koji to ne priznaje. 

Tumor je oholost i bele je boje. 
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Bele kao sneg i bolan. 

Ne da ti ka Bogu, a tebe ne čini srećnim. 

Ne može  biti  deo  tebe,  jer  ti  si  grešnik  tamno crvenih  rana.  A ipak  se  petlja,  ta 
neprirodna belina, koja se diči sobom i svojim oštrim nožem vojuje na Hrista. 

Želim da ode od mene. 

Iako je boje Hristove nije Njegova nego moja belina." (LP 18.04.1992)

U svom dnevniku ova devojka je nacrtala Isusa kako stoji raširenih ruku i govori: "Ja 
sam hleb života!".  Ispred Njega nacrtala je  sebe i  kako iz njenog srca viče njena 
samopravednost protiveći se Isusu:

"Ja sam hleb života!"

Međusobno  neprijateljstvo  između  ljudske  i  Božje  pravednosti  je  razlog  zašto  su 
samopravedni Jevreji odbacili Hrista, i zašto Hrista danas mnogi odbacuju.

ČETIRI RAZLIKE IZMEĐU HRISTOVE I NAŠE PRIRODNE PRAVEDNOSTI

Razlika između Hristove i ljudske pravednosti je zanemarena kod onih koji veruju u 
čovekovu  božansku  suštinu  i  zato  ćemo  u  sledećim  poglavljima  pokazati  kako 
proglašavanje ljudske pravednosti  božanskom navodi  čoveka 1) da površno shvati 
funkciju Božjeg moralnog zakona; 2) da poistoveti veru sa doživljajnim iskustvom; 3) 
da iskrivljeno predstavi Božji karakter; i 4) da pogrešno upotrebljava svoju slobodnu 
volju u cilju ostvarenja spasenja.

NAŠA PRAVEDNOST JE POKRENUTA LOŠIM POBUDAMA

Da bi dokazali kako čovek padom u greh nije izgubio svoju božansku suštinu, mnogi 
su skloni da kažu: "Pa, zar ne vidiš da svaki čovek u dubini svoje duše želi da bude 
dobar i pokušava bar koliko do njega stoji da ono što on radi bude pravedno?!"

Tačno je  da čovek ima u svojoj  prirodi  potrebu za pravednošću,  ali  je  ta  potreba 
patološkog porekla. Ona je odraz krivice zbog greha, a ne prave ljubavi prema Bogu.

Snaga ljudske pravednosti se nalazi u grešnim motivima čovekove prirode: njegovoj 
oholosti, sebičnosti, strahu, gnevu protiv nepravde i izazvanim osećanjima. Ljudska 
pravednost ne donosi plodove koji su u skladu sa deset zapovesti Božjeg moralnog 
zakona, koje Sveti Duh upisuje u srca pokajanih grešnika (Jezekilj 36,25-28).

Odbacivanje ukora usmerenog protiv grešnih motiva čovekove prirodne pravednosti 
uvek  je  povezano  sa  zanemarivanjem  i  izopačavanjem  uloge  Božjeg  moralnog 
zakona, kao i sa obezvređivanjem i izopačavanjem uloge razuma kojim čovek jedino 
može da shvati zahteve zakona.

NAŠA PRAVEDNOST NAS OPTEREĆUJE SAMOOPRAVDANJEM

Osoba koja je zdrava ne ide ulicom i ne ponavlja svakome koga sretne: "O kako sam 
zdrav! Kako divno radi moja jetra! A tek moji bubrezi! Ja osećam kako krv zdravo 
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cirkuliše mojim krvnim sudovima.  Jednom rečju  pucam od zdravlja!  Da li  i  ti  imaš 
uverenje o svom zdravom stanju?"

Dokle  god  je  neizmiren  sa  Bogom,  čovek  je  opterećen  osećanjem  sopstvene 
pravednosti. Sklon je da se bavi sobom, svojim osećanjima i dobrim delima, tražeći u 
njima dokaze svoje pravednosti i samim tim Božjeg odobravanja. Međutim, Bog to ne 
traži od nas.

On nas sve poziva k sebi:

"Hodite k meni svi koji ste umorni i natovareni, i Ja ću vas odmoriti." (Matej 11,28)

Mi ne treba da izlazimo pred Boga nudeći mu našu sopstvenu pravednost, već treba 
da prihvatimo pravednost koju nam sam Bog poklanja kao dar.

Kada se molimo, mi ne čekamo da doživimo promenu našeg grešnog srca. Ne treba 
da se bavimo sobom i da gledamo u svoja osećanja tražeći dokaz uslišenja naših 
molitvi,  već se molimo gledajući  u Hrista,  dok ne izgradimo savršeno poverenje u 
Njega da je čuo naš glas i uslišio nas. Ne pokušavamo da se ohrabrimo sobom, već 
Bogom. A ako smo ostvarili  visoku sličnost  Hristovom karakteru  nećemo toga biti 
svesni:

"Ali to što se nećemo hvalisati svojom duhovnom veličinom i, što ćemo, približavajući 
se Hristu, izgledati sve bezvredniji i grešniji u sopstvenim očima, ne znači da ćemo 
postupati  sve  grešnije.  Postoji  ogromna  razlika  između  osećanja  bezvrednosti  i 
grešnosti i činjenja grešnih dela. ... Kada je apostol Pavle rekao: "Ja sam prvi među 
grešnicima", on time nije mislio: "Ja sve vreme činim zla dela i stalno grešim", jer isto 
tako kaže: "Hoćemo li ostati u grehu da se blagodat umnoži? Bože sačuvaj, jer koji 
umresmo grehu kako ćemo još  živeti  u  njemu?"  (Rimljanima 6,1-2)  (M.Venden,  u 
"Poslušnost verom" str.55-56.25.)

Dar, koji nam Bog pruža, sastoji se od dva elementa: oproštenja (2.Korinćanima 5,19) 
i posvećenja (Jezekilj 36,25-28). Prvi dar - pravda - koja nam se uračunava, daje nam 
pravo na Nebo, dok drugi dar - pravednost - karakterno nas osposobljava za Nebo. 
Prava vera je "ruka" kojom prihvatamo ponuđen dar. Spasenje prihvatamo, ne zato 
što imamo poverenje u sebe i svoju spremnost da je prihvatimo, već zato što imamo 
poverenja u Boga, jer je obećao da će je metnuti u naše srce, ako je zatražimo.

NAŠA PRAVEDNOST NAM NE OPRAŠTA

Ponekad srećemo osobe koje govore o teretu samoprekora i samoprezira koji muči 
njihovu dušu. One priznaju kako vole da čine greh, a ne vole sebe baš zato što čine 
greh. Ako ne volimo sebe zbog svojih greha, onda sigurno ni druge osobe ne možemo 
da volimo ukoliko smo svesni njihove realne grešnosti. Isto tako, ukoliko ne možemo 
druge ljude da prihvatimo kao grešne, to znači da ni sebe ne možemo da prihvatimo 
takve kakve zaista jesmo. Ako nismo u stanju da oprostimo drugima, onda sigurno ne 
opraštamo ni sami sebi. U načelu: mi ne volimo grešnike, a volimo greh. (Da greh ne 
volimo, ne bismo ga činili.)

Dok nas naša grešna priroda navodi da volimo greh, naša nečista savest nas navodi 
na samoosudu zbog toga što volimo greh.
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Ukoliko se pri formiranju predstave o Božjem karakteru oslonimo na sebe, umesto na 
autoritet Božje reči, bićemo skloni da Bogu pripišemo atribute sopstvene grešnosti i 
samopravednosti. Kreiraćemo predstavu o Bogu koji je liberalan prema grehu a tiranin 
prema grešniku (zato što smo mi takvi). Međutim, Božji karakter je suprotan našim 
urođenim sklonostima:

Ljudi vole greh, a ne vole grešnika. 

"Hristos ne voli greh, ali ljubi grešnika." (EGV DA 462)

Pogrešna predstava o Božjem karakteru najčešće ima dva smera izopačenja.  Dok 
jedni naglašavaju "Ja verujem da je Bog ljubav!" drugi izjavljuju "Ja verujem da je Bog 
strog prema grehu i pravedan!" Međutim, primetićemo da one osobe, koje veruju da ih 
Bog voli, često imaju zanemarenu predstavu o Božjoj pravednosti, dok one koje veruju 
da je Bog pravedan, često imaju zanemarenu predstavu o Božjoj ljubavi.

Lako je prihvatiti predstavu o Bogu koji ljubi grešnika, ukoliko zanemarimo Njegovu 
pravednost. Takođe, lako je prihvatiti i predstavu o Bogu koji je pravedan, i koji zbog 
svoje  pravednosti  mrzi  grešnika.  Nijednu  od  te  dve  predstave  o  Bogu  nije  teško 
prihvatiti: ni boga koji je liberalan prema grehu, ni boga koji je tiranin prema grešniku. 
Međutim, prihvatiti Boga koji je i pravedan, i koji nas ovako grešne ljubi, to je za naše 
nepreporođeno srce neshvatljivo. Takva predstava, nadahnuta Svetim Duhom, lomi 
naše srce.

Zato  ne  smemo  dozvoliti  da  našu  predstavu  o  Bogu  kreira  naša  grešna  i 
samopravedna priroda, jer preko tako uniženog shvatanja Božje ljubavi i izopačenog 
razumevanja Božje pravednosti, Sveti Duh ne može da radi sa nama: da nas osvedoči 
o  duhovne  potrebe  i  da  nas  dovede  do  pokajanja.  Zato  svoju  predstavu  o  Bogu 
moramo svakodnevno izgrađivati  i  održavati  autoritetom Božje reči.  Koliko je Božji 
karakter uzvišeniji od predstave koju mi prirodno imamo o Njemu, pokazuje činjenica 
da se veran Bogu hrišćanin, čitajući Bibliju, svaki dan oduševljava kako Bog, koji je 
toliko svet i pravedan, može da voli njega toliko slabog i grešnog. Razumna predstava 
o Njegovom karakteru zasnovana na autoritetu Biblije pruža povode Bogu da odgovori 
na naše usrdne molitve, da nam otkrije sebe u svojoj pravoj veličini, i da nas tako 
dovede u pokajanje.

"Ili  ne  mariš  za  bogatstvo  Njegove  dobrote  i  krotosti  i  trpljenja,  ne  znajući  da  te 
dobrota Božja na pokajanje vodi?" (Rimljanima 2,4)

Naša samopravednost nikada neće hteti da nam oprosti naše grehe (ona nema plan 
spasenja), ali naš Gospod hoće (Mihej 7,18). On se već postarao za žrtvu. Zato se ne 
uzdajmo u sebe, već u Boga. U sebi ćemo naći samo ono što nas obeshrabruje i što 
se odupire Hristovoj pravednosti.

"Niko ne može doći k meni ako ga ne dovuče Otac koji me posla." (Jovan 6,44)

Bog svojim Svetim Duhom poziva grešnike k sebi. Naša molitva upućena Bogu u kojoj 
tražimo da nam On otkrije svoj karakter, nije ništa drugo nego naš odgovor na poziv 
kojim nas Božji  Duh priziva k Sebi.  Kada se pokorimo nadahnuću,  tada nam Bog 
odgovara i preko svoje Reči otkriva karakter sopstvene pravednosti. Gledajući lepotu 
Njegovog karaktera  mi  uviđamo svu izobličenost  sopstvenog,  kajemo se  za  svoje 
grehe i verom prihvatamo pružen dar spasenja.
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Predstava  o  "apsolutnom"  bogu,  koji  je  istovremeno  i  dobar  i  loš,  kakvu  imaju 
poklonici reinkarnacije, ne može Svetom Duhu pružiti povoda da grešnom srcu otkrije 
razliku između Božje svetosti i prljavštine njegovog ličnog karaktera:

Krišna je najveći nitkov, jer ako nitkovluk ne postoji  u Krišni kako može postojati u 
svetu? On je izvor svega.  Međutim, njegov nitkovluk je tako simpatičan da ga svi 
obožavaju. (Šri Šrimad "Savršena pitanja savršeni odgovori")

NAŠA PRAVEDNOST NAS NAVODI NA SAMOSPASENJE

Naša borba nije da ostvarimo spasenje, već da ga izaberemo. Bog spasava, a mi 
biramo.

Principi  naše  ohole  i  samopravedne  prirode  navode  nas  da  zauzmemo  suprotno 
shvatanje. Mi bismo više voleli da sami radimo na svom spasenju, a da Bog donese 
odluku o našem spasenju umesto nas. Drugim rečima, mi smo skloni da napor volje 
usmerimo na bavljenje svojim ponašanjem, umesto na poznanstvo i susret sa Bogom, 
od koga jedino možemo dobiti očekivanu pravednost.

Bilo da se radi o procesu posvećenja ili o iskupljenju za krivicu mi smo skloni da to 
delo otmemo iz Božjih ruku u svoje ruke, i tako sebe zatvorimo za uticaj Onoga koji 
jedino može da učini čudo dobrote u našem umu, srcu i savesti.

Pomenuto učenje o reinkarnaciji  je i  po tom pitanju u sukobu sa biblijskim planom 
spasenja. Ako postoji  način da se čovek sam iskupi kroz karmički proces ili  da se 
oslobodi  karme kroz proces duhovnog posvećenja,  onda je Isusova žrtva na krstu 
Golgote uzaludna. 

"Jer ako pravda kroz zakon dolazi, to Hristos uzalud umre."(Galatima 2,21)

Zato što su zanemarili autoritet Božje reči - Biblije, mnogi su prepustili njihovoj oholoj i 
samopravednoj prirodi da im ona sama kreira sliku o Božjem karakteru, te su stekli 
uverenje da Bog traži  od čoveka da se on sam iskupi  za svoje  grehe:  nekakvom 
žrtvom, zaslugom ili možda procesom posvećenja. Međutim, sam "Gospod iskupljuje 
dušu sluga svojih, i koji se god u Njega uzdaju neće se posramiti" (Psalam 34,22).

Jedan mladić je usnio kako se nalazi  razapet na krstu Golgote pod teretom svoje 
karme. Vreme je prolazilo, ali olakšanje nije dolazilo. Patnje koje je osećao na krstu 
nisu njegovu krivicu uklanjale, već su ga na greh još više podsećale. A onda je u 
daljini ugledao svoju Nadu. U osobi divnog i svečanog izgleda, prepoznao je svoga 
Spasitelja.  U  Njegovim  očima  nije  ugledao  očekivani  prezir  i  osudu,  već  ljubav  i 
saosećanje. Sa Njegovih usana čuo je reči utehe i izbavljenja: 

"Siđi sa krsta! Samo ja mogu da budem razapet za tvoje grehe!" 

Mladić je tada radosno sišao, dok je mora njegovog života ostala na krstu Golgote.

Na krstu Golgote Spasitelj sveta je uzeo na sebe našu karmu (krivicu), da bi nama 
ponudio sopstvenu (pravednost): 
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"A On bolesti naše nosi i nemoći naše uze na se, a mi mišljasmo da je ranjen, da ga 
Bog bije i muči. Ali On bi ranjen za naše prestupe, izbijen za naša bezakonja; kar 
beše na Njemu našega mira radi, i ranom Njegovom mi se iscelismo." (Isaija 53,4-5)

SUSRET SA BOGOM

PREDSTAVA O BOŽJEM KARAKTERU

Mnogi su svesni besmisla svog grešnog života. Svesni su tereta koji pritiska njihovu 
dušu. Veruju da postoji Bog i da ih On voli, ali ne znaju kako bi ih to On mogao učiniti 
srećnim.  Šta  Bog  želi  da  im  pruži?  Novac?  Neko  blaženo  osećanje  sreće  i 
pravednosti? Oni se mole mesecima i godinama, ali bez rezultata. U molitvi svojim 
rečima prizivaju Isusovo ime, ali ne čuju niti vide odgovor. Gde je njihova greška?

Da li smo se zaista obratili Bogu u molitvi, ne zavisi od imena kojim ga nazivamo, već 
od  ispravnosti  predstave  koju  imamo o  Njegovom karakteru.  Moguće  je  u  molitvi 
izgovarati ime Isus, a imati iskustvo sa sotonom (Vidi Matej 7,22-23), koji se u Bibliji 
naziva i bogom ovoga sveta (2.Korinćanima 4,4).

Nema  magije  u  samoj  formi  Božjeg  imena,  ali  ima  spasenja  u  razumevanju  i 
prihvatanju Božjeg karaktera.

Mnogi se dugo mole a nemaju prava duhovna iskustva samo zato što još nikada svoje 
srce nisu stvarno otvorili Bogu u molitvi. Njihova predstava o Bogu je tako izopačena 
da On svojim Svetim Duhom kroz takvu predstavu uopšte ne može da komunicira sa 
njima,  i  da  ih  učini  svesnim njihovih  duhovnih  potreba.  Ako  želimo  steći  pravilnu 
predstavu o Božjem karakteru upoznajmo Ga kroz život Isusa Hrista.

"Reče mu Toma: Gospode, ne znamo kuda ideš i kako možemo put znati? Isus mu 
reče: Ja sam put, istina i život: niko neće doći Ocu do kroza me. Kad bi ste Mene znali 
onda  biste  znali  i  Oca  mojega;  i  otsada  poznajete  i  videste  ga.  Reče  mu  Filip: 
Gospode, pokaži nam Oca, i biće nam dosta. Isus mu reče: Toliko sam vreme s vama 
i nisi me poznao Filipe? Koji vide Mene, vide Oca." (Jovan 14,5-9)

Zapazimo da Boga možemo poznati samo kroz Njegov karakter. Iako mnogi Boga 
žele da vide telesnim očima, da Ga sebi  približe kroz ikonu ili  kip,  te da Ga kroz 
molitvu ili meditaciju osete i dožive, On nam se otkriva isključivo kroz karakter svoje 
nesebične ljubavi. Jedino posmatranjem Njegovog delanja, mi možemo steći pravilnu 
predstavu  o  karakteru  Njegove  ljubavi.  Mi  posmatramo  Njegovo  postupanje 
proučavajući Jevanđelje. U takvom druženju sa Isusom mi ne smemo biti površni, već 
mu  moramo  dozvoliti  da  nam  se  otkrije  kakav  On  jeste,  a  ne  kakav  mi 
pretpostavljamo, strahujemo da jeste ili hoćemo da On bude.

Da bismo shvatili značaj ispravne predstave o Božjem karakteru, pogledajmo biblijski 
izveštaj o susretu žene Samarjanke sa Isusom.

"Dođe žena Samarjanka da zahvati vode; 

reče joj Isus: Daj mi da pijem. ... 

Reče  mu  Samarjanka:  Kako  ti,  Jevrejin  budući,  možeš  iskati  od  mene  žene 
Samarjanke da piješ? Jer se Jevreji ne mešaju sa Samarjanima.
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Odgovori Isus i reče joj: Da ti znaš dar Božji, i ko je taj koji ti govori: daj mi da pijem, ti 
bi iskala u njega i dao bi ti vodu života. Reče mu žena: Gospode! Ni zahvatiti nemaš 
čim, a studenac je dubok; odakle ćeš dakle uzeti vodu živu?" (Jovan 4,7-11)

Sve dok joj to Isus nije naglasio, žena Samarjanka nije shvatala duhovno značenje 
poziva da pije vodu života:

"Svaki koji pije od ove vode opet će ožedneti. A koji pije od vode koju ću mu ja dati 
neće ožedneti doveka; nego voda što ću mu ja dati biće u njemu izvor vode koja teče 
u život večni." (Jovan 4,13-14)

Najzad je žena Samarjanka uvidela da se pred njom nalazi ponuda duhovne sadržine. 
Uvek je osećala da joj u životu nešto nedostaje. Svesna nezadovoljstva svoje duše 
iskreno je zavapila za ponuđenim darom spasenja:

"Gospode, daj mi te vode da ne žednim!" (Jovan 4,15)

Isus nije odmah odgovorio na izrečenu potrebu. Skrenuo je temu razgovora:

"Reče joj Isus: 

Idi zovni muža svojega, i dođi ovamo. 

Odgovori žena i reče mu: Nemam muža! 

Reče joj Isus: Dobro si kazala; nemam muža; jer si pet muževa imala i koga sad imaš 
nije ti muž; to si pravo kazala." (Jovan 4,16-18)

Vidimo da je Isus skrenuo temu razgovora u vrlo neprijatnom smeru. Ne bez razloga. 
Žena  se  osvedočila  o  svoju  krivicu  i  grehe.  Da  nije  imala  krivicu  ne  bi  skrivala 
činjenicu  da  je  imala  pet  "muževa".  Na  veoma  nežan  način  Isus  je  podsetio 
Samarjanku na njen greh preljube (kurvarstva).

Tek sada, kada je postala svesna pravog uzroka svog nezadovoljstva, kada je shvatila 
potrebu za oproštenjem krivice i za oslobođenjem od sile greha, mogla je da primi dar 
spasenja.

"Reče mu žena: Znam da će doći Mesija koji se zove Hristos, kad On dođe kazaće 
nam sve.

Isus joj reče: 

Ja sam koji s tobom govorim."(Jovan 4,25-26)

Često se čuje shvatanje "Zar ne vidiš da svi traže Boga, samo ne znaju gde da ga 
nađu!"  Ljudska  sebičnost  i  samopravednost  se  legalizuju  kao  "želja  čoveka  za 
Bogom", pa se stvara utisak kao da prihvatanje spasenja ima smetnje čisto tehničke 
prirode: "Ko ne bi hteo da bude srećan i blažen? Svi ljudi bi želeli da se spasu, ali ne 
znaju kako!"
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U tom slučaju Bog bi bio odgovoran što nije uklonio tehničke smetnje, zbog kojih neki 
igrom slučaja mogu lakše biti spaseni, a neki pokušavaju čitav život i nemaju sreće. 
Međutim, još ranije smo videli da nije problem u tome što čovek navodno ne zna, već 
u tome što ne želi i neće da zna kako da se spase.

Čoveku  smetaju  posledice  greha:  osećanje  nezadovoljstva,  krivice,  nervoze, 
napetosti, narušen odnos sa okolinom, itd, a ne sam greh. 

Bez  razumnog poznanja  Boga  kroz  zahteve  Božjeg  moralnog  zakona,  on  ne  vidi 
problem u samom grehu, već samo u njegovim posledicama.

Samarjanka je trpela zbog svojih greha. Došla je u podne po vrelom suncu da uzme 
vodu,  zato  što  je  znala  da  će  jedino  tako  izbeći  dobacivanja  meštana,  jer  je  bila 
nemoralna žena i u očima sveta. Njen grešan život rezultovao je osećanjem krivice i 
svesnim nezadovoljstvom, koje se nadala da će Isus da ukloni kada je zavapila za 
ponuđenim spasenjem. Ali ona tada nije bila svesna svojih duhovnih potreba. Ono što 
je ona tražila više bi odgovaralo onome što Božja reč naziva "otrovnim vinom koje 
napoji sve narode", nego vodom života. Njena predstava o Bogu nije bila dovoljno 
jasna da bi  ona postala svesna svog stvarnog duhovnog stanja.  Možemo se pitati 
zašto njena predstava o Bogu nije bila dovoljno jasna?

Samarjanka je  pripadala naciji  koja  je  u  svoje  svete spise ubrajala  knjige Zakona 
Staroga Zaveta, ali, koja je pored vere u Jehovu, svoj odnos sa Bogom zasnivala i na 
idolopoklonstvu.  (O nastanku i  veri  Samarjana vidi  u  2.Carevima 17,27-41.)  To je 
rezultovalo sukobljavanjem sa Jevrejima i posebnim hramom za bogosluženje:

"Reče mu žena: Gospode! Vidim da si ti prorok. Oci naši moliše se Bogu na ovoj gori, 
a vi kažete da je u Jerusalimu mesto gde se treba moliti.

Reče joj Isus: Ženo, veruj mi da ide vreme kad se nećete moliti Ocu ni na ovoj gori ni 
u  Jerusalimu.  Vi  ne  znate  čemu  se  molite;  a  mi  znamo  čemu se  molimo,  jer  je 
spasenje od Jevreja. Ali ide vreme, i već je nastalo, kad će se pravi bogomoljci moliti 
Ocu duhom i istinom, jer Otac hoće takvih bogomoljaca. Bog je duh; i koji mu se mole, 
duhom i istinom treba da se mole." (Jovan 4,19-22)

Zapazimo Isusovu izjavu: 

"Vi ne znate čemu se molite!"

Ikona  ili  kip,  bez  obzira  da  li  izražavaju  autentičan  lik  ili  ne,  ne  pružaju  čoveku 
potrebno  otkrivenje  moralnih  božanskih  atributa.  Oni  mogu  izazivati  uzvišena  i 
plemenita osećanja, ali ne mogu učiniti čoveka svesnim njegovih stvarnih duhovnih 
potreba.

Poznanje Boga kroz ikone, kipove ili  meditaciju,  čoveka moralno ne obavezuje.  "A 
znamo da sin Božji dođe i dao nam je razum da poznamo Boga istinitoga i da budemo 
u istinitome sinu njegovom Isusu Hristu." (1.Jovanova 5,20) Jedino razumno poznanje 
Boga kroz Njegovu Reč (poznanje Božjeg karaktera),  navodi  grešnika da postane 
svestan  prljavštine  sopstvenog  karaktera  i  da  zavapi  za  Božjom  spasonosnom 
milošću  i  očišćenjem.  "Jer  ne  znadoh  za  želju  dok  zakon  ne  kaza:  ne  zaželi." 
(Rimljanima 7,7)



88

Čak ni lični susret Samarjanke sa Isusom Hristom nije mogao da ovu ženu osvedoči o 
njene duhovne potrebe, sve dok to Isus nije učinio verbalnim iznošenjem ukora protiv 
njenog  bludnog,  protivzakonitog  života.  Tek  onda  kada  je  upoznala  Isusa  kroz 
karakter Božjeg moralnog zakona, kada se osvedočila o sopstvenu grešnost u Božjim 
očima,  postala  je  svesna  svoje  velike  duhovne potrebe  i  tek  tada je  poverenje  u 
Hristovu ljubav prema njoj dobilo za nju svoj životodavni značaj.

Mnogi su uvideli  da sebičnim uživanjima ne mogu da zadovolje žeđ svoje duše. A 
onda, nesvesni svojih duhovnih potreba, te iste sebične čežnje usmeravaju ka Hristu. 
Nadaju se da će im Bog darovati osećanje sreće i samopravednosti, koje nisu uspeli 
da  ostvare  sami.  Neko  vreme  Bog  ih  osvedočava  u  karakter  njihovog  duhovnog 
stanja.  Međutim,  ako istraju  u  svojim sebičnim i  samopravednim molitvama i  tako 
potisnu rad Svetoga Duha,  oni  bivaju  opsednuti  demonima koji  im zatim izazivaju 
tražene religiozne senzacije.  Tim senzacijama ("otrovnim vinom") duhovne potrebe 
samo su ugušene, ali ne i zadovoljene.

Takve osobe se za spasenje mole iz sebičnosti, nesvesne da treba da se odreknu i 
same sebičnosti da bi bile spasene. Možda se one osećaju blaženo i zadovoljeno, ali 
to  nije  kriterijum  njihovog  stvarnog  duhovnog  stanja.  One  nisu  svesne  da  su 
opterećene,  zato  što  su  ukinule  kriterijum -  zakon,  tu  visoku  referentnu  tačku  na 
osnovu koje  jedino mogu postati  svesne svoje  opterećenosti,  a samim tim i  svoje 
velike duhovne potrebe.

Propovednik lažne religije naglašava vernicima kako greh nije dobar zbog određenih 
svojih  posledica,  umesto  da,  u  svetlosti  otkrivenog  Božjeg  karaktera  kroz  zakon, 
vernici postanu svesni da greh nije dobar sam po sebi.

Takođe, propovednik lažne religije predstavlja Boga da je dobar samo zato što čoveku 
pruža rešenje za njegovu grešnost i  izgubljenost, umesto da, u svetlosti otkrivenog 
Božjeg karaktera vernici postanu svesni da je Bog dobar sam po sebi, i da je dostojan 
da mu se služi bez obzira na blagoslove koje On pruža čoveku.

Često  takvi  propovednici  govore  o  Isusu  na  isti  način  kao  što  zastupnici 
transcendentalne  meditacije  reklamiraju  prednosti  svog  sistema  meditacije.  U 
izdanjima "Kule stražare" često se pojavljuje pojam "korisno je ako ...". U takozvanim 
duhovničarskim crkvama se stalno potencira Božja spremnost da čoveku pruži fizičko 
i duševno ozdravljenje, što naravno godi i svakom nepreporođenom srcu. Kao da će 
vernici odbaciti Boga ako od Njega nemaju koristi.

Dovoljno je da se u propovedima ili  publikacijama koje govore o Hristu zanemare 
zahtevi  Božjeg  moralnog  zakona,  pa  da  Isusova  milost  postane  zloupotrebljena. 
Čovek će steći ispravno uverenje da mu Isus želi pomoći, zato što je umro umesto 
njega na krstu.  Međutim,  jedina  potreba koje  je  čovek sam po sebi  svestan (bez 
zakona) je potreba za zadovoljenjem sebičnih i  samopravednih poriva, pa će on u 
ponuđenoj predstavi o Hristu tražiti ispunjenje tih poriva.

Božji blagoslovi ne smeju postati motiv čovekovog religioznog delovanja, jer će oni 
tada  čoveka  držati  opterećenim  i  omesti  ga  da  upozna  Boga  na  pravi  način. 
Opterećenost  mora biti  ukorena čistotom božanskog karaktera da bi  čovek uopšte 
mogao postati svestan šta ga čini opterećenim i da bi tako mogao primiti pravi odmor, 
mir i sreću u Bogu.
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Oni  kojima  u  suštini  ne  smeta  greh,  već  samo  njegove  posledice,  kriterijum 
ostvarenog spasenja ne vide u usklađenosti svoga srca sa Božjim moralnim zakonom, 
već  obraćaju  pažnju  na  svoje  doživljaje  i  osećanja,  i  po  emotivnim  i  drugim 
blagoslovima ocenjuju svoje duhovno napredovanje ili nazadovanje. Međutim, to što 
se  mnogi  hrišćani  i  nehrišćani  osećaju  spasenim,  ne  znači  da  su  zaista  spaseni. 
Insistiranje na osećanju spasenja upravo otkriva njihovu opterećenost zbog nečiste 
savesti.

Pretpostavimo  da  se  na  sudu  pojavi  kao  optuženi  višestruki  ubica,  a  zatim  pred 
sudijom izjavi:

"Ne osećam se krivim!"

Zatim sudija nastavlja:

"Po zakonu ove zemlje vi ste krivi! Vaša osećanja nisu merilo!"

Optuženi odgovara:

"Nisam upoznat sa zakonskim naredbama! Takođe, čuo sam priče da se zakon često 
menja! Otkuda da znam da li sam u ovo vreme kriv za svoja dela? Ne osećam se 
krivim!"

Sudija:

"Bili ste odgovorni da upoznate zakon! Čak da niste bili u mogućnosti da upoznate 
zahteve zakona, niste li preko savesti bili opominjani?"

Optuženi:

"Problem  krivice  rešavam  alkoholom.  Ja  nisam  opterećen  čovek.  Ne  osećam  se 
krivim! Ali, Vi izgleda baš hoćete da mi uzmete mir?! A?"

Optuženi bi takođe mogao da izjavi "Ne osećam krivicu, jer, znate, imam dobar sistem 
meditacije!" ili "Ja sam religiozan!".

Tablete protiv  bolova ne uklanjaju  uzrok bolesti,  već  samo simptom.  One nekada 
imaju  kobne  posledice,  jer  zadrže  čoveka  u  stanju  samozadovoljstva  i  prividne 
sigurnosti.

Pacijent može biti sasvim zadovoljan uslugom svog lekara. On može iskreno izjaviti 
da više ne oseća bolove, a da uopšte ne bude svestan svog unutrašnjeg procesa 
raspadanja. Isto tako, čovek može biti zadovoljan svojim duševnim stanjem, a da je u 
potpunosti nesvestan svoje duhovne izgubljenosti. Kriterijumi ni telesnog ni duhovnog 
blagostanja nisu u osećanjima. Potrebno je uključiti razumne kriterijume.

Na duhovnom planu zakon je onaj kojim proveravamo činjenično stanje stvari.

Bez  zakona  čovek  nije  svestan  svojih  duhovnih  potreba,  već  samo  svoje 
opterećenosti.
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Kako  mu smetaju  samo posledice  greha,  a  ne  i  greh  sam po  sebi,  on  je  žedan 
opojnog vina, umesto vode života.

Čoveku je, naravno, potrebno legitimno oproštenje, a ne psihološka satisfakcija.

Kako da  te  osobe ipak  dođu Bogu iz  pravih  motiva  -  sa  opterećenošću,  a  ne  iz 
opterećenosti?

Samo onda kada bi kroz Božji zakon te osobe stekle razumnu i pravilnu predstavu o 
Božjem karakteru, otvorile bi  vrata svoga uma i  srca privlačnoj  sili  Svetoga Duha. 
Ukorene za svoje sebične i samopravedne prohteve bile bi navedene da se uhvate za 
Hrista kao za svoju jedinu Pravednost. Susret sa Bogom, kroz Njegovu reč, rezultovao 
bi njihovim dubokim pokajanjem, pomirenjem i oslobođenjem od sile greha.

Dakle,  bez  zakona  grešnik  ne  shvata  potrebu  za  "vodom  života".  Za  razliku  od 
"opojnog vina" ona mu deluje bljutavo i nepotrebno.

Kako  Vrhovni  Zakonodavac  može  da  oprosti  grešniku,  a  da  time  sam ne  prekrši 
sopstveni zakon i ne dođe pod osudu sopstvene pravde?

Jedino tako što će Zakonodavac na sebe da preuzme kaznu koju je grešnik zaslužio.

Za razliku od otrovnog vina lažne religije, koja napoji sve narode, da bismo pili  sa 
izvora vode života, neophodna je žrtva:

"A ja ću stajati pred tobom onde na steni na Horivu, a ti udari u stenu, i poteći će iz nje 
voda da pije narod." (2.Mojsijeva 17,6)

Udarac mora pasti na Bezgrešnoga, da bi grešnik postao opravdan.

"I svi jedno piće duhovno piše; jer pijahu od duhovne stene koja iđaše za njima, a 
stena beše Hristos." (1.Korinćanima 10,4)

"A u poslednji veliki dan praznika stajaše Isus i vikaše govoreći:

Ko je žedan neka dođe k meni i pije. Koji me veruje, kao što pismo reče, iz njegova 
tela poteći će reke žive vode." (Jovan 7,37-38)

"A za tebe i krv zaveta tvoga izvadiću roblje tvoje iz jame u kojoj nema vode. Vratiće 
se u grad sužnji  puni  nade ...  Spasiće ih Gospod Bog njihov u taj  dan kao stado 
svojega naroda, jer su oni drago kamenje na vencu koje će u zemlji zasjati. Ah, sreće 
njihove i lepote!" (Zaharije 9,11-17)

KONTAKT SA LIČNOŠĆU ILI TEHNIKA

Moć slobodne volje se sastoji u voljnom izboru Boga, u prepoznavanju i prihvatanju 
Boga  kroz  Njegov  karakter  ljubavi.  Nikakva  magija,  tehnika  ili  rituali  ne  mogu 
nadomestiti  izbegavanje  čovekovog  susreta  sa  božanskom  ličnošću  kroz  Njen 
karakter.
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Izbor Boga kroz susret sa Njegovim karakterom pokazuje da Boga izabiramo zbog 
Njegovih  moralnih  (karakternih)  atributa,  a  ne  iz  nekih  drugih  (sebičnih  i 
samopravednih) motiva.

Da bi nam naglasio intimnost svoga susreta sa nama Isus nas poziva na večeru:

"Evo stojim na vratima i kucam: Ako ko čuje glas moj i otvori vrata, ući ću k njemu i 
večeraću s njime, i on sa mnom. Koji pobedi daću mu da sedi sa mnom na prestolu 
mojemu, kao i ja što pobedih i sedoh s Ocem svojim na prestolu Njegovu." (Otkrivenje 
3,20-21)

Međutim, susret čoveka sa svetim i pravednim Bogom, sa Njegovim atributom prave 
nesebične  ljubavi  izaziva  traumu  čovekove  grešne  prirode.  Setimo  se  biblijskih 
ličnosti:

Adam:

"Čuh glas Tvoj u vrtu, pa se poplaših, jer sam go, te se sakrih." (1.Mojsijeva 3,10)

Prorok Isaija:

"Jaoh,  meni!  pogiboh,  jer  sam  čovek  nečistih  usana,  ...  jer  cara  Gospoda  nad 
vojskama videh svojim očima." (Isaija 6,5)

Prorok Danilo:

"I ja Danilo sam videh utvaru, a ljudi što bijahu sa mnom ne videše je, ali ih popade 
strah veliki, te pobegoše i sakriše se. I ostah sam i videh tu veliku utvaru, i ne osta 
snage u meni, i lepota mi se nagrdi, i ne imah snage." (Danilo 10,7-8)

Isusov učenik Petar:

"A kad vide  Simon Petar,  pripade ka  kolenima Isusovim govoreći:  Iziđi  od  mene, 
Gospode! jer sam čovek grešan." (Luka 5,8)

Isusov učenik Jovan, kao apostol:

"I kad ga videh, padoh k nogama Njegovim kao mrtav, i metnu desnicu svoju na me 
govoreći mi: Ne boj se, Ja sam prvi i poslednji," (Otkrivenje 1,17)

Sveštenici i rimski vojnici: 

"A kad im (Isus) reče: JA SAM; izmakoše se natrag i popadaše na zemlju." (Jovan 
18,6)

Sveštenici i rimski vojnici su u susretu sa slavom Hristovog božanstva ustuknuli nazad 
i  popadali  na zemlju,  ali  Petar,  u  sličnom iskustvu,  izabrao je  da se  pokori  Duhu 
bezgrešnoga. Izražavajući svoju nedostojnost rečima "Iziđi od mene Gospode, jer sam 
čovek grešan", on je pripao ka Isusovim kolenima, tako jasno pokazujući da ne želi da 
Ga ostavi. Slično patrijarhu Jakovu, koji je u borbi sa anđelom zaveta rekao:

"Neću te pustiti dokle me ne blagosloviš." (1.Mojsijeva 32,26)
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Kada se u susretu sa Bogom pokorimo Njegovom Duhu, tada bivamo spaseni:

"Boga videh licem k licu i duša se moja izbavi." (1.Mojsijeva 32,30)

Kako susret sa Bogom nije prijatan našoj grešnoj i  samopravednoj prirodi,  mi smo 
skloni  da  se  u  susretu  sa  Bogom odupremo Njegovom otkrivenju  i  pozivu  Duha. 
Pokušavajući  da  izbegnemo  traumu  susreta  sa  Bogom,  koja  rezultuje  neprijatnim 
osvedočenjem o naše duhovne potrebe, skloni smo da pažnju uma usmeravamo ka 
onim "religioznim"  atributima koji  moralno  i  duhovno  ne obavezuju,  koji  nas  neće 
suočiti  sa neuporedivim Božjim karakterom koji zahteva pokajanje i reformu. Otuda 
smo skloni da primenjujemo "tehnike" ili "sisteme" kojima skrećemo pažnju našeg uma 
sa Božjeg lica, a samom tehnikom istovremeno umirujemo (ugušujemo) svoju savest 
gledajući u primenjenoj tehnici delo svoje pravde - preporuke pred Bogom.

Prava  ljubav  izaziva  traumu čovekove  grešne  prirode,  bez  obzira  da  li  se  radi  o 
međuljudskim odnosima, ili  odnosu sa Bogom. Čovek je pokrenut sebičnošću a ne 
pravom ljubavlju  prema sebi  i  drugima,  pa gotovo uvek dolazi  do  sukoba između 
onoga  što  bi  htela  ljudska  sebičnost  i  onoga  što  bi  za  čoveka  bilo  zaista  dobro. 
(Sebičnosti je važnije kako se čovek oseća, nego da li je ono što radi dobro!)

Zato pravu ljubav - otkrivenje Boga - čovek doživljava kao atak na svoje veliko Ja. 

Takođe, oholost navodi čoveka na iracionalnu nezavisnost, pa prava ljubav ponižava 
čoveka jer ga mimo njegove oholosti navodi da prihvati pomoć sa strane, i da oda 
poštovanje  onom  autoritetu  koji  je  poštovanja  stvarno  dostojan.  Prava  ljubav  je 
razumna za razliku od iracionalnih grešnih motiva, pa njena prisutnost uvek preko 
razuma  ukorava  čovekovu  nečistu  savest  zbog  njegovih  iracionalnih  postupaka  i 
poziva ga na reformu.

Ali, jedino u susretu sa Božjom ljubavlju (koja je otkrivena Jevanđeljem), i pokoravanju 
njoj (kroz molitvu), nalazi se voljni izbor Boga i spasenja.

Svaki drugi put spasenja ne bi bio pravedan, jer ne bi otkrivao da čovek traži Boga 
radi Njega samog - otkrivenog kroz Njegov karakter, već iz drugih, grešnih motiva.

Povodi za pokoravanje volje Bogu se nalaze u otkrivenjima Božjeg karaktera sa kojim 
se  susrećemo  u  proučavanju  Pisma,  a  sam  akt  volje  pokoravanja  se  izražava 
molitvom Bogu.

"I neka ove reči koje ti ja zapovedam danas budu u srcu tvom. I ... govori o njima kad 
sediš u kući svojoj i kad ideš putem, kad ležeš i kad ustaješ. I veži ih sebi na ruku za 
znak, i neka ti budu kao počeonik među očima. I napiši ih na dovratnicima od kuće 
svoje i na vratima svojim. ..." (5.Mojsijeva 6,6-9)

Proučavanje Svetog pisma i molitva nam pružaju povode za poznanje i izbor Boga i 
spasenja. Međutim, ukoliko ne odgovaramo na osvedočenje i pozive Božjeg Duha, 
kojim nas On osvedočava o naše duhovno stanje i poziva k sebi, i sam čin molitve i 
proučavanja  Biblije  mogu  postati  "tehnika"  ili  "sistem"  u  kojima  tražimo  spasenje 
umesto u Bogu. Ako naša molitva ne ispunjava zdravu funkciju, onda vrlo verovatno 
ispunjava pogrešnu. 
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MOLITVA I PROUČAVANJE BIBLIJE

Jedan hrišćanin koji je izgledao veoma zabrinut za spasenje svoje duše žalio se na 
svoje "nehotične" grehe. Govorio je o svom planu da se zamonaši da bi tako rešio 
svoje  duhovne probleme.  Kada sam ga zamolio  da  pobliže  objasni  svoj  problem, 
odgovorio je kako često nehotice učini preljubu.

Pošto je nemoguće da neko bude u Hristu a da ima takvih problema, pitao sam ga 
koliko vremena dnevno provodi u izgrađivanju zajednice sa Bogom, koliko vremena 
posvećuje molitvi i proučavanju Božje reči? Odgovorio je: "Pa, molim se, dok recimo 
vozim kola, a sada trenutno ne čitam Bibliju, već drugu hrišćansku literaturu!"

Ovaj  mladić,  iako  je  izgledao  spreman  da  žrtvuje  svoj  život  i  učini  sve  za  svoje 
izmirenje  sa  Bogom,  nije  ulagao  nikakav  napor  da  bi  upoznao  Hrista  kao  svog 
Prijatelja i Spasitelja. On je želeo da bude hrišćanin, ali bez susreta sa Hristom. Svo 
njegovo zanimanje za duhovne stvari bilo je pokrenuto sebičnim interesima. Mladić je 
želeo  da  se  oslobodi  neugodnog  osećanja  krivice,  i  čeznuo  je  za  osećanjem 
blaženstva i Božje prisutnosti u svom srcu. On se isuviše bavio sobom, a premalo 
razmišljao  o  lepoti  Božjeg  karaktera.  On  nije  odlučio  da  Isusa  stavi  iznad  svega 
drugog u svom životu, pa i iznad pitanja svog spasenja i osećanja blaženstva.

Samo  nekoliko  minuta  molitve  i  čitanja  Biblije  dnevno  koliko  mnogi  "hrišćani" 
posvećuju duhovnoj izgradnji nema drugu funkciju nego da samo umiri njihovu savest. 
Oni  time pokazuju da im zajednica sa Isusom nije  draga.  (Ako nam zajednica sa 
Hristom nije sada draga, neće nam biti ni na Nebu.)

Da bi opravdali svoju duhovnu ravnodušnost prema proučavanju Svetog pisma, mnogi 
kažu: "Ali ja znam šta piše u Svetom pismu! Nema potrebe da ga ponovo čitam!"

Pretpostavimo da nas je prijatelj  pozvao na ručak i  to recimo na pasulj,  a mi  mu 
odgovorimo: "Zaista nema smisla da me pozivaš na pasulj.  Znam kakav je njegov 
ukus, već sam ga jeo!" Dakle, kada prihvatamo poziv na ručak mi polazimo od potrebe 
organizma za hranom, a ne od toga da li nam je već poznat ukus hrane. Isto tako i na 
duhovnom planu, mi imamo svoje duhovne potrebe. Da bismo ih zadovoljili potrebna 
nam je Božja reč koja će vrata našeg uma i srca otvoriti Bogu, našem Spasitelju.

Kada čitamo roman, on nam je najzanimljiviji prvi put, dok nam u kasnijim čitanjima 
postaje sve manje interesantan. Kada čitamo Bibliju, mi je čitamo da bi se duhovno 
nahranili, te nam zato ne može biti vremenom manje interesantna, a zbog procesa 
duhovnog  posvećenja  naša  sposobnost  da  uvidimo  ljubav  raste,  te  nam  je  zato 
proučavanje Biblije vremenom sve zanimljivije i donosi nam sve veće blagoslove. Mi 
ne proučavamo Bibliju prvenstveno da bismo u njoj nešto novo saznali (iako se to 
stalno dešava), već da bi se družili sa Isusom.

Samo  u  početku  nadahnutog  proučavanja  Biblije,  možda  prvih  nekoliko  dana  ili 
sedmica proučavanja, čovek prima radikalno nova otkrivenja. Kasnije on čita Bibliju da 
bi  se podsećao na ta otkrivenja (zbog grešnosti  svoje  prirode)  i  da bi  u njihovom 
dubljem razumevanju produbljivao svoju zajednicu sa živim Spasiteljem.

Da bi opravdali svoju duhovnu ravnodušnost prema molitvi, neki kažu: "Dovoljno je da 
se svakoga dana pomoliš Bogu samo po par minuta, ali iskreno i sa poverenjem, i 
Bog će se proslaviti preko tebe!"
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To je tačno! 

Međutim, da bi  došao do tako spasonosne molitve,  u kojoj  će pokoriti  svoju  volju 
Bogu, čoveku prethodi više desetina minuta pa nekad i nekoliko sati molitve i borbe (u 
poznanju  Boga,  te  priznavanju  dubine  svojih  potreba  i  izgrađivanju  spasonosnog 
poverenja u Spasitelja). Neko je mudro primetio: 

"Ako si pre i posle molitve ista osoba, onda to nije bila molitva!"

"Slušaj viku moju care moj i Bože moj! Jer se tebi molim Gospode! Ujutru slušaš glas 
moj, ujutru stojim pred Tobom, i čekam." (Psalam 5,3)

Čovek je sklon da u razgovorima sa drugim smrtnim ljudima provede više sati dnevno, 
a  za razgovor  sa svojim Spasiteljem se često jada kako nema "koncentracije"  da 
razgovara više od nekoliko minuta dnevno.  Tako površno druženje sa Hristom ne 
može rezultovati  osvedočenjem grešnika o njegove duhovne potrebe, pokajanjem i 
spasonosnim poverenjem u Boga.

"Mnogi čak ni u trenucima molitve ne primaju blagoslove stvarne zajednice s Bogom. 
Oni  se  suviše  žure.  Brzim koracima prolaze  kroz  krug  Hristove  drage prisutnosti, 
zaustavljajući se možda samo za trenutak u Njegovim svetim granicama, ali ne čekaju 
na savet. Oni nemaju vremena da ostanu sa božanskim Učiteljem. Sa svojim teretima 
vraćaju se na svoj posao... Ne kratko zaustavljanje u Njegovoj blizini, već lična veza s 
Hristom, druženje s Njime - to je naša potreba." (EGV "Vaspitanje" 232-233)

Jedan propovednik je rekao: 

"Ne govorite mi o onima koji odvajaju vreme za molitvu i o onima koji to ne čine! Svi 
se mi molimo nekome ili nečemu!" (M.Venden, Evo dolazim... 48)

Ukoliko nisu zadovoljene u Bogu,  čežnje srca ostaju,  i  čovek,  pokušavajući  da  ih 
zadovolji u svakodnevnim aktivnostima, pada u svakojake grehe.

Kada naš um već mora da se bavi nekakvim mislima, zašto da to ne budu svete i 
uzvišene misli koje će naše srce otvoriti Bogu, oplemeniti ga i tako naš život učiniti 
miomirisom ljubavi za ovaj svet?!

POKORAVANJE VOLJE BOGU

Moguće  je  moliti  se,  proučavati  i  razmišljati  o  Jevanđelju  a  da  ipak  uopšte  ne 
pokorimo sopstvenu volju Božjoj. Mi taj akt volje moramo sami da uradimo, zato što 
smo odgovorna ljudska bića. Ne možemo čekati da prilike ili  neprilike, ili  sam Bog 
uzme našu volju u svoje ruke i  mimo našeg energičnog voljnog htenja,  mimo nas 
samih, izabere ono što je pravo.

Posle svakog duhovnog otkrivenja, posle svakog zaključka do koga smo došli, posle 
svake pouke, ukora i osvedočenja, mi smo odgovorni da se svojom voljom pokorimo 
Bogu, a ne samo da izražavamo naše umno i emotivno slaganje sa iznetom istinom.

Naša  odgovorna i  disciplinovana reakcija  volje  treba  da postane prirodna,  gotovo 
automatska reakcija na naša umna osvedočenja, isto kao što je i prirodna reakcija da 
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hranu pojedemo onda kada je kašikom primaknemo ustima, a ne samo da je mirišemo 
i govorimo o tome kako njen lep miris budi apetit.

Činjenica da se veoma radujemo otkrivenoj duhovnoj istini uopšte ne podrazumeva da 
smo pravilno reagovali svojom voljom i da nas je otkrivenje istine približilo Bogu.

"Težnje za dobrotom i svetošću su dobre same po sebi; ali, ako se zaustavite samo 
na njima, neće vam biti ni od kakve koristi. Mnogi će biti izgubljeni iako žele i čeznu da 
budu hrišćani. Oni nisu došli dotle da svoju volju pokore Bogu." (EGV Put Hristu 30)

Isusovi  učenici  su  se  radovali  kao  nikada  do  tada  što  su  mogli  da  dele  hlebove 
gladnom mnoštvu pošto je Gospod učinio čudo sa hlebovima (Marko 6.g.). Ali, iako su 
se radovali, oni se uopšte nisu u svom srcu pokajali što su pre toga pokazali sumnju u 
Njega. Isus im je rekao da nahrane gladno mnoštvo, ali oni su reagovali neverstvom, 
kao da sa njima nije Gospod, spreman i moćan da učini svako čudo za ispunjenje 
naloga koji je dao. I kada se čudo konačno desilo, oni su se veoma radovali, ali se pri 
tome uopšte nisu pokajali  za svoje neverstvo. Iako su na nivou uma shvatili  svoju 
zabludu, iako su osećanjima izražavali radost zbog čuda, oni se u svom srcu nisu 
pokajali  za svoje duhovno stanje. Na neki način, radost zbog učinjenog čuda ih je 
učinila samozadovoljnima, a trebalo je da se ponize i pokaju za prethodno pokazanu 
sumnju. Sumnja je zato i dalje ostala u njihovim srcima, i pokazala se iste večeri kada 
su imali iskušenje na moru. Sveto pismo objašnjava razlog njihove slabosti: 

"Jer ih ne naučiše hlebovi; jer se beše srce njihovo okamenilo." (Marko 6,52)

Ukoliko dolazimo do umnih zaključaka, a svoje srce ne pokoravamo Duhu za koji smo 
osvedočeni da nam treba, srce će nam posle otkrivenja istine da postane još kamenije 
nego pre. Naše duhovno iskustvo nas svakako menja u nekom smeru; lažno iskustvo 
samo umiruje našu savest i  kameni  nam srce, dok nas zdravo iskustvo približava 
Bogu i navodi da sve više odsjajujemo sjajem Onoga čije lice posmatramo. 

BORBA VERE

Kada se govori o naporima koje treba da uložimo da bi se izmirili sa Bogom i ostvarili 
Njegovu pravednost u svom srcu i životu, možemo biti zbunjeni veličinom biblijskog 
naloga. Božji moralni zakon zahteva od nas da imamo srce slobodno od svih grešnih 
želja, da volimo svoje neprijatelje, a uz sve to da budemo ponizni i radosni. Isus kaže:

"Svaki koji pogleda na ženu sa željom, već je učinio preljubu u srcu svojemu. Ljubite 
neprijatelje svoje, blagosiljajte one koji vas kunu, činite dobro onima koji vas mrze i 
molite se Bogu za one koji vas gone." (Matej 5,28.44)

"Radujte se svagda u Gospodu, i opet velim radujte se. Krotost vaša da bude poznata 
svim ljudima." (Filibljanima 4,4-5)

Apostol Pavle kaže:

"Ja znam da dobro ne živi u meni, to jest u telu mojemu. Jer hteti imam u sebi, ali 
učiniti ne nalazim. Jer dobro što hoću ne činim, nego zlo što neću ono činim. ... Ja 
nesrećni čovek! Ko će me izbaviti od tela smrti ove?" (Rimljanima 7, 18-19.24)
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Božji moralni zakon od nas traži nemoguće, pa opet, apostol Jovan kaže "zapovesti 
Njegove nisu teške", a sam Hristos kaže "... jer je jaram moj blag, i breme je moje 
lako."  (1.Jovanova  5,3;  Matej  11,30)  Ova  prividna  protivrečnost  može  izgledati 
nerešiva,  sve  dok  ne  pročitamo  biblijski  izveštaj  o  razgovoru  između  bogatog 
jevrejskog plemića i Isusa:

"A Isus pogledavši na nj, omilje mu i reče mu: Još ti jedno nedostaje: idi prodaj sve što 
imaš i podaj siromasima; i imaćeš blago na nebu; i dođi te hajde za mnom uzevši krst. 
A on posta zlovoljan od ove reči, i otide žalostan; jer bijaše vrlo bogat. I pogledavši 
Isus reče učenicima svojim:  ...  Deco,  kako je  teško onima koji  se uzdaju u svoje 
bogatstvo ući u carstvo Božje! A oni se divljahu vrlo govoreći u sebi: Ko se daklem 
može spasti? A Isus pogledavši na njih reče: Ljudima je nemoguće, ali nije Bogu: jer 
je sve moguće Bogu." (Marko 10,21-27)

Božja reč ne zahteva od nas da činimo ono što je Božji  deo posla i što je za nas 
nemoguće. Samo Bog može da nas spase od greha i krivice. Samo Bog može da 
promeni naše srce i da nam da plodove duha. Taj jaram je lak, zato što nije plod naše, 
već Božje sile i intervencije:

"Jer je Bog što čini u vama da hoćete i učinite kao što mu je ugodno." (Filibljanima 
2,13)

Zakon od nas traži nemoguće, ali Bog od nas ne traži nemoguće. On nama pruža ono 
što je nemoguće. 

Sud pred koji danas izlaze naše molitve nije sud na kome se od grešnika traži njegova 
pravda, već je to sud na kome se grešniku pravda dodeljuje. Isus nije došao da nas 
osudi već da nas spase. Njegova milost je sa nama sve dok je ne prezremo. Živeti sa 
Bogom  je  zaista  divno.  Ali,  mi  moramo  da  izaberemo  Boga  kao  našeg  ličnog 
Spasitelja i da se oslonimo na Njegovu spasonosnu silu.

Isusov jaram (koji nosimo čitavog dana) jeste lak, ali ga nije lako izabrati (u vremenu 
molitve tj. vremena susreta sa Bogom).

Dakle,  mi  moramo  ulagati  usrdne  napore,  ali  ne  da  ostvarimo  spasenje,  već  da 
izaberemo spasenje.

Mi  izabiramo Spasitelja  samo kroz  razumevanje  i  prihvatanje  Njegovog karaktera. 
Svaki drugi motiv ili prilaz Bogu ne bi bio pravedan.

Mi Ga izabiramo tako što poznanjem Boga kroz molitvu i  Njegovu reč dolazimo u 
pokajanje.

"Vičem  iz  svega  srca:  Usliši  me,  Gospode;  sačuvaću  naredbe  tvoje.  Prizivam  te 
pomozi mi; držaću se otkrivenja tvojih. Pretečem svanuće, i vičem; reč tvoju čekam. 
Pretiču oči moje jutrenju stražu, da bih razmišljao o reči tvojoj. Čuj glas moj po milosti 
svojoj, Gospode; po sudu svojemu oživi me." (Psalam 119,145-149)

Jednostavno čitanje Božje reči i razmišljanje o Božjoj dobroti pruža povode da nam 
Bog odgovori na naše usrdne molitve. A to nas sve uvodi u veliku borbu sa sobom i sa 
Bogom, jer naša grešna priroda ne podnosi kontakt sa Svetim i Pravednim. Ona mora 
"pasti na stenu i razbiti se".
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Setimo se Jakova.  Jakov znači  varalica.  Jakov je bio  varalica.  To je  bila  njegova 
priroda. To je bio on. Ali Jakov se borio sa Bogom. On varalica rvao se sa Svetim i 
Pravednim. U molitvi se borio za nezasluženi blagoslov. Nije se uzdao u svoju pravdu, 
jer je bio svestan svoje krivice. On se uzdao u Božju milost.

Sa iskrenim priznanjem i pokajanjem ovaj grešan čovek je preklinjao anđela zaveta 
tražeći Njegovu milost: 

"Neću te pustiti dokle me ne blagosloviš!" (1.Mojsijeva 32,26)

"U utrobi  uhvati  za petu brata svojega,  i  u  sili  svojoj  bori  se s  Bogom; Bori  se s 
anđelom, i nadjača; plaka, i moli mu se; nađe ga u Vetilju, i onde govori s nama." 
(Osija 12,4-5)

Jakov se borio do kraja i pobedio. Dobio je novo ime - Izrailj i nov karakter. Ako smo 
verni Bogu i mi predstavljamo duhovni Izrailj. Božja reč nas poziva da sledimo primer 
oca vere Jakova:

"Bori se u borbi vere, muči se za večni život na koji si i pozvan." (1.Timotiju 6,12)

"I tražićete me, i naći ćete me, kad me potražite svim srcem svojim." (Jeremija 29,13)

Zapazimo šta to znači boriti se sa Bogom. To znači mimo protivljenja svoje grešne 
prirode,  nečiste  savesti,  pomračenog uma i  ograničavajućih  okolnosti,  uzdati  se  u 
Boga da će zato što je ljubav, ispuniti ono što je obećao. To znači, svojim htenjem, 
mimo svoje  prirode,  izabrati  Boga  i  poverenjem u  njegovu  obećanu  intervenciju  i 
ponuđenu silu živeti po Njegovoj volji. 

Zato što Boga izabiramo mimo svoje prirode, mi ne smemo u molitvi pokušavati da 
pobudimo neka jaka osećanja (niti osećanje sopstvene grešnosti, niti osećanje Božjeg 
prihvatanja), jer bi to značilo da se uzdamo u silu svoga Ja. Umesto toga treba da 
jednostavno prihvatimo razumno osvedočenje koje nam Bog pruža o tome da smo 
grešni i da zatim jednostavno verujemo Bogu da će zato što je tako obećao, ispuniti 
našu molitvu.

Veoma je  opasno truditi  se da svojom prirodom služimo Bogu,  zato što  sila  volje 
kojom držimo Božji zakon ne sme da se crpe iz našeg Ja, iz naših prirodnih motiva ili 
osećanja, već od Boga. To znači da u molitvi ne smemo pokušavati da postanemo 
zadovoljni  sobom, već Bogom. Mi  ne pokušavamo da izgradimo poverenje u svoj 
karakter, već odlučujemo da verujemo u Božji karakter i da po njemu živimo, verujući 
u silu koju nam je Bog obećao.

Sticanje poverenja u Boga da nam je oprostio grehe pokazuje da smo svoju volju 
pokorili Njemu. Poverenje se ne ostvaruje traženjem (čekanjem) osećanja da nas je 
Bog prihvatio, već razumnim izborom Boga kroz našu odluku da mu verujemo da će 
zato što je On ljubav ispuniti svoja obećanja i izbaviti nas. Zato naša pažnja mora biti 
usmerena ka otkrivenju Božjeg karaktera. Naša volja se napaja onom snagom u koju 
gledamo,  te  će tako istrajno posmatranje  Božje  dobrote i  voljno prihvatanje  njene 
delotvornosti  rezultovati  našim potpunim pokoravanjem Bogu.  Onda  kada  smo se 
verom oslonili na Boga, kada smo svoju volju pokorili njemu, tada zadržavamo svest o 
slabosti naše prirode. Kada pogledamo u sebe, vidimo da smo i dalje grešnici za koje 
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je  Isus umro,  ali  ta  grešna priroda nema uticaja  na našu volju,  jer  se mi  više ne 
uzdamo u nju, već u Boga.

Mnoge  religiozne  osobe  se  muče  pod  teretom  svojih  voljnih  napora  da  udovolje 
zahtevima  Božjeg  moralnog  zakona,  a  da  istovremeno  na  sve  načine  izbegavaju 
susret  sa  Bogom i  pokoravanje  volje  Njemu.  Umesto  da  umru  svome  grešnom i 
samopravednom Ja,  oni  pokušavaju da to svoje  Ja prilagode i  naviknu na verske 
zahteve  koji  pritiskaju  njihovu  savest.  Umesto  da  ga  se  odreknu,  one  ga  samo 
sublimiraju u svoju revnost. Kada im se uputi ukor da svoje srce nisu predali Bogu, oni 
taj  ukor  odbacuju,  ukazujući  na  svoje  religiozne napore ili  na  svoja  sentimentalna 
osećanja i samopožrtvovana dela, kao dokaz svoje pobožnosti.

Tek kada teška životna iskušenja sruše njihovu kuću sazidanu na pesku, oni shvataju 
pravu prirodu svojih temelja. Ali tada, obeshrabreni sobom, najčešće odbacuju religiju 
uopšte, misleći da ona ne može predstavljati ništa drugo od onoga što su oni imali u 
svom dotadašnjem iskustvu. Njihovi sumorni opisi religioznog iskustva otkrivaju njihov 
pokušaj  da  udovolje  zahtevima  Božjeg  zakona  silom  svoje  grešne  prirode  i 
samopravedne savesti. Oni su se uvek bojali dubljeg poznanja Boga i ličnog susreta 
sa Njime, te tako nikada nisu ni dolazili u pravo pokajanje. Nikada nisu imali iskustvo 
"koji u njemu stoji ne greši" jer nikada nisu ni bili u Hristu.

PRAVO ILI PSEUDOPOKAJANJE

Mnogi ne shvataju da im je Isus isto toliko potreban onda kada se osećaju i ponašaju 
pravedno, kao i  onda kada su pogrešili.  Mi smo stalno zavisni od Boga. sigurnost 
negrešenja ne treba da tražimo u sebi, u poverenju u karakter svoje ljubavi prema 
Bogu, već tu sigurnost treba da zasnivamo na poverenju u Boga, u karakter Njegove 
ljubavi prema nama, da će nas On sačuvati da ne grešimo.

Petar je iskreno mislio da će ostati veran, kada se Isusu zakleo:

"Da bih znao s tobom i umreti neću te se odreći." (Marko 14,31)

Umesto u duhu poniznosti,  Petar  je  sa ponosom dao obećanje.  Želeći  da sačuva 
Božju čast, nije bio svestan da Bog njega samog treba da sačuva. On je sigurnost 
svoje vernosti zasnivao na sebi, umesto na odnosu (zavisnosti) sa Bogom, te ga se 
zato iste noći tri puta odrekao.

Da  bi  mnoge  duše  odvratio  od  spasenja  sotona  je  u  hrišćanskom  svetu  raširio 
uverenje da grešnik treba prvo da se sredi sam sa sobom, da preispita svoje srce da li 
zaista želi  Boga ili  ne, te da donese iskrenu odluku da više ne greši,  da bi  zatim 
mogao doći Hristu i bio tek takav od Njega prihvaćen.

Dok prvi odustaju od vernosti Bogu, jer takvu silu i želju u svom srcu ne nalaze, drugi 
se iskreno kaju za svoje prestupe i donose važne životne odluke, ali im se te odluke 
"ruše kao kule od karata" kada treba da se kasnije potvrde u praktičnom životu.

Svi oni čine grešku, jer formiraju odluke o pokajanju na "odstojanju" od Hrista, bez 
susreta sa Njime. Oni u sebi ili  ne nalaze nikakve motive da bi služili Bogu, i zato 
odustaju od te zamisli, ili pokušavaju da takvu odluku formiraju na onim motivima koje 
mogu da nađu i pobude kada su na odstojanju od Hrista. Tako se oni kaju iz osećanja 
krivice,  straha,  zbog  povređene  samopravednosti,  ili  na  osnovu  uzbuđenih 
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sentimentalnih osećanja. Međutim, takva pokajanja su pseudopokajanja. Kada izgube 
motiv zbog koga su se "pokajali" i kada u prvoj sledećoj prilici budu u iskušenju oni će 
ponovo pasti u greh. Oni se onda ponovo "kaju" da bi ponovo grešili. Zapazimo iz 
kakvih  pobuda  čovek  može  da  se  pokaje  bez  Hrista?  Samo  iz  grešnih  motiva: 
sebičnosti,  straha, uzbuđenih osećanja ...  ili  iz same krivice. A to nije pokajanje iz 
pravih motiva. Štaviše, takvom čoveku bi trebalo i pokajanje za grešne motive iz kojih 
se kaje.

U crkvenoj tradiciji nalazimo savete za pokajanje:

"Nista  nece toliko iskorenjivati  greh i  toliko pomagati  vrlini  da uzrasta i  cveta kao 
neprestani strah.'' (Sv. Jovan Zlatousti)

"Starac je savetovao da se neprestano plače i misli na smrt; to je put pokajanja, a 
drugog puta nema. ("Atonski podvižnici" str.19)

Juda se upravo tako kajao, pošto je izdao Hrista, ali  mu to nije pomoglo. Njegovo 
kajanje  je  bilo  toliko  iskreno  i  duboko  da  je  zbog  njega  pao  u  očajanje  i  izvršio 
samoubistvo,  ali  iskrenost  nije  dovoljna.  Potrebne  su  prave  pobude  za  pravo 
pokajanje. Čime je pokrenuto pravo pokajanje? "Ili  ne mariš za bogatstvo Njegove 
dobrote  i  krotosti  i  trpljenja,  ne  znajući  da  te  dobrota  Božja  na  pokajanje  vodi?" 
(Rimljanima 2,4)

Bog prihvata pokajanje pokrenuto isključivo pravom ljubavlju, a ono može biti jedino 
rezultat  našeg poznanstva  sa  Isusom.  Jedino  je  Isus  izvor  svake dobre  pobude i 
jedino nam On sam može biti pokajanje. U zajednici sa Hristom greh nam je mrzak. 
Greh možemo izabrati  samo ako odemo od Hrista  jer  nam On predstavlja  stalno 
pokajanje za greh. Pokajanje nam se daruje od Boga isto kao i oproštenje: "Bog otaca 
naših podiže Isusa; ... da da Izrailju pokajanje i oproštenje greha." (Dela 5,30-31) Za 
pokajanje treba da se molimo kao i za oproštenje i  posvećenje, zato što po svojoj 
prirodi mi ne želimo da se odreknemo greha.

Mnogi  se boje  da priznaju  dubinu  svoje  duhovne bespomoćnosti  čime sprečavaju 
Hrista da im On sam ponudi pokajanje kao dar. Oni prilaze Hristu govoreći: "Gospode, 
ja želim da ti  predam svoje srce!" Oni samo misle da žele sebe da predaju Isusu. 
Kada bi  duže vremena proveli  u mirnom i  jednostavnom proučavanju Jevanđelja i 
molitvi, baveći se Isusom, a ne sobom, shvatili bi da Isusa uopšte ne žele. Tek tada bi, 
postepeno, u svetlosti Božjeg lica, uspeli da izgrade stvarnu odluku za Hrista.

Kada sam pitao vernika jedne protestantske crkve kako da se pokajem, kada ja ipak 
više volim greh nego Hrista, sledili su komentari kako ću ja izgoreti u paklu, ako se ne 
pokajem,  itd.  Taj  vernik  je  odmah  hteo  da  mi  pomogne  i  da  kod  mene  izazove 
pokajanje. A kada je video da nema uspeha, onda je rekao: "Ne voliš ti u suštini greh! 
To te samo đavo napada! Ti u suštini svoje duše voliš Hrista!" Odgovorio sam mu: "Da 
volim Hrista ne bih grešio!  Moja osećanja nisu kriterijum ljubavi prema Hristu,  već 
usklađenost mog života sa Božjim zakonom!" (Vidi Jovan 14,15)

Hristu treba da pristupimo takvi kakvi jesmo, sa svom svojom grešnošću i krivicom, da 
bismo od Njega primili pokajanje. Priđimo mu sa svim svojim nezadovoljstvom duše, 
ali ne iz nezadovoljstva. Zatim, tražimo u molitvi otkrivenje Njegovog lica, i ako je naš 
um  usmeren  k  Njemu,  pružićemo  time  povoda  da  On  deluje  na  nas,  i  da  nas 
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otkrivenjem svoje dobrote dovede u pokajanje. Pokajanje je Božje delo i jedino što 
možemo  učiniti  sa  svoje  strane  je  da  mu  to  dozvolimo.  Ukoliko  sa  Isusom 
uspostavljamo kontakt površno, bez napora da ga upoznamo kroz zahteve Njegovog 
zakona, mi ćemo grehom nazivati samo simptome našeg grešnog stanja (loš odnos 
sa okolinom, neuravnoteženo ponašanje, ...), a nećemo shvatiti da je greh stanje u 
kome se nalazimo.  Mi  ćemo se kajati  za  simptome,  a  ne  za  stanje  greha.  Uzrok 
grešenja će i dalje ostati u nama, čekajući u iskušenju samo povod za svoju novu 
manifestaciju. Od zamke pseudopokajanja nas čuvaju pravilna predstava o Božjem 
karakteru do koje dolazimo kroz Njegovu reč, i ličan susret sa Bogom prilikom molitve.

U raznim hrišćanskim traktatima možemo naći  "tehnike"  pokajanja  i  spasenja koje 
predlažu grešniku da prvo prizna svoje grehe i krivicu, i da se tek potom obrati Hristu 
za pomoć. Takvim trikom sotona, takođe,  navodi  ljude na pseudoodluku za Hrista 
(pseudopokajanje). Međutim, sva priznanja greha i krivice, i sva pokajanja koja nisu 
plod druženja i zajednice sa Isusom imaju negativnu funkciju, bez obzira koliko su 
iskrena. Ona podražavaju čovekovu oholost i samopravednost. Tako možemo sresti 
vernike koji stalno naglašavaju kako su samo "grešni i smrtni ljudi". Oni vide zaslužnu 
vrednost u svom otvorenom priznanju greha i krivice. 

"Čovek sam po sebi nije u stanju da spozna svoje zablude. "Srce je prevarno više 
svega  i  opako;  ko  će  ga  poznati."(Jeremija  17,9)  Ustima  se  može  priznavati 
siromaštvo duha, a da srce to ipak ne prizna. Dok govorimo Bogu o svom duhovnom 
siromaštvu, srce može da gori uobraženošću da je zbog svoje poniznosti i uzvišene 
pravednosti dostojnije od drugih. Međutim, pravu predstavu o svom stanju možemo 
steći  samo na jedan način;  ako stalno gledamo u Hrista.  Tako visoko mišljenje  o 
svojoj  pravednosti  ljudi imaju samo zato što ne poznaju Hrista. Dok razmišljamo o 
Njegovoj  čistoti  i  uzvišenosti  tada  tek  u  pravoj  svetlosti  vidimo  svoje  slabosti, 
nedostatke  i  svoje  siromaštvo.  Postajemo  svesni  da  smo  izgubljeni  i  beznadni, 
odeveni  u  odeću  samopravednosti,  kao  i  svi  ostali  grešnici.  Uviđamo  da  se 
sopstvenom dobrotom i pobožnošću nikad ne bismo spasli, već samo neizmernom 
Božjom milošću. (EGV HOP159)

POBEDA

Hrišćanin koji se drži na stalnom odstojanju od Hrista ne može da vodi pobedonosan 
hrišćanski život. Svojim primerom, a nekada i svojim rečima, širi oko sebe uverenje da 
stvarna pobeda nad grehom nije moguća, čime stvara utisak da je Hristova krv uzalud 
prolivena  i  da  čoveku  nije  ponuđeno  potpuno  spasenje.  Da  bi  opravdao  svoj 
besplodan  život  on  zloupotrebljava  biblijske  stihove  koji  govore  o  slabosti  ljudske 
prirode,  kao  da  je  čovek  prepušten  samom  sebi.  Niko  nije  kriv  što  je  rođen  sa 
urođenom sklonošću ka grehu, ali ako se na tu prirodu osloni, sigurno će propasti. 
Ako  se,  pak,  osloni  na  božansku  silu,  biće  slobodan  od  grešnih  sklonosti  svoje 
prirode. Božja reč jasno govori :

"Koji god u Njemu stoji ne greši; koji god greši ne vide ga niti ga pozna. Dečice, da 
vas niko ne vara: Koji tvori pravdu pravednik je, kao što je On pravedan. Koji tvori 
greh od đavola je." (1.Jovanova 3,6-8)

Možda će nas u životu snalaziti veoma teška iskušenja. U tim trenucima mi ćemo biti 
skloni da pogledamo na sebe i uzviknemo: "Slab sam i nemoćan da se oduprem! Ovo 
prevazilazi  sve moje moći!"  Moramo se setiti  da Bog u svom planu spasenja nije 
predvideo da u sebi tražimo silu za pobedu nad iskušenjima. U sebi ćemo naći našeg 
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najvećeg neprijatelja. Naša snaga je u Bogu. Ako se oslonimo na Njega imaćemo 
Njegovu silu za pobedu nad iskušenjem. Ukoliko iskušenje bude veće, utoliko ćemo 
veću milost i silu dobiti da ga pobedimo.

"Drugo iskušenje ne dođe na vas osim čovečjega; ali  je veran Bog, koji  vas neće 
pustiti da se iskušate većma nego što možete, nego će učiniti s iskušenjem kraj, da 
možete podneti." (1.Korinćanima 10,13)

BOŽJA OBEĆANJA

Sveto pismo je puno Božjih obećanja koja nam otkrivaju Božji karakter, Njegovu ljubav 
i milost prema palom čoveku. Ako svim srcem zaištemo od Boga da nam otkrije svoje 
lice onda će nam On otkriti sebe preko svoje reči:

Onaj koji te je sazdao neće te zaboraviti (Isaija 44,21).

On će pogledati na molitvu nemoćnih (Psalam 102,17).

On će dati snagu tvojoj duši (Psalam 54,4).

On će biti sa tobom u nevolji (Isaija 43,2).

On će poslati svoje anđele da te izbave (Psalam 34,7).

On će te sačuvati kada posrneš da padneš (Psalam 37,24).

On će te podići ako si pao (Psalam 145,14).

On će te čuvati kao zenicu oka svojega (5.Mojsijeva 32,10).

On će ti se smilovati (Isaija 55,7).

On te je otkupio (Isaija 43,1).

On će oprostiti tvoja bezakonja (Jeremija 31,34).

On će biti tvoja pravda (Jeremija 33,16).

On će biti tvoja snaga (O Jovu 22,25).

On će ti dati novo srce (Jezekilj 11,19-20).

On će te voditi pokraj potoka žive vode (Jeremija 31,9).

On će ti se radovati čineći ti dobro (Jeremija 32,41).

On će se postarati za sve tvoje potrebe (Psalam 37,19.25).

Ako si mu veran, daće ti što ti srce želi (Psalam 37,4).

On će u tvoja usta staviti pesmu zahvalnosti (Psal. 40,1-4).
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"Ispitajte i vidite kako je dobar Gospod; blago čoveku koji se uzda u njega."

"Koji hoće Njegovu volju tvoriti, razumeće je li ova nauka od Boga ili ja sam od sebe 
govorim." (Psalam 34,8 Jovan 7,17)

SPASONOSNA VERA ILI SAMOUBEĐENJE

"Imajte veru Božju; jer vam zaista kažem: ako ko reče gori ovoj: digni se i baci u more, 
i ne posumnja u srcu svojemu, nego uzveruje da će biti kao što govori: biće mu što 
god reče. Zato vam kažem: sve što ištete u svojoj molitvi verujte da ćete primiti; i biće 
vam." (Marko 11,23-24)

"A bez vere nije moguće ugoditi Bogu; jer onaj koji hoće da dođe Bogu, valja da veruje 
da ima Bog i da plaća onima koji ga traže." (Jevrejima 11,6)

Mnogi su mislili da imaju vere u Boga dok se nisu osvedočili o težinu situacije i stanja 
u kome se nalaze, a onda su primetili da im nedostaje vera. Nemaju poverenja u Boga 
da On čuje Njihov glas i da će ga uslišiti.

Propovednik zamoljen da objasni kako se izgrađuje spasonosno poverenje u Boga i 
Njegovu reč, poslužio se jednostavnim primerom:

Posle bogosluženja, pred okupljenim vernicima, uzeo je jednog dečaka, stavio ga na 
zid, a zatim se malo udaljio i uzviknuo: "Skoči k meni!" Dečak mu se bacio pravo u 
naručje. Zatim je uzeo drugog dečaka, stavio ga na zid i ponovo uzviknuo: "Skoči!" Ali, 
dečak  je  počeo  da  plače.  Bojao  se  da  skoči,  jer  nije  imao  poverenja  da  će  biti 
prihvaćen.

"Zašto je prvi dečak imao poverenja, a drugi nije?" pitao je propovednik prisutne. "Zato 
što je prvi dečak tvoj sin!" odgovorili su vernici crkve. Sin poznaje svoga oca i zato ima 
poverenja u njega.

Poverenje u Hrista se takođe stiče poznanstvom i druženjem.

Kako uspostavljamo zajednicu sa Hristom?

Razgovorom!

Obraćamo mu se kroz molitvu, a On nam odgovara kroz razumnu predstavu o svom 
karakteru, koju izgrađujemo proučavanjem Svetog pisma.

Kada u molitvi zaištemo da nam otkrije svoje lice, On nam preko svoje reči Biblije 
otkriva sebe, svoju ljubav i  milost  prema ljudima koji  su isto tako grešni  kao i  mi. 
Druženje sa Isusom rezultuje poznanstvom, a poznanstvo - poverenjem (verom): 

"Vera,  dakle,  potiče  od  propovedi,  a  propoved  biva  Hristovom rečju."  (Rimljanima 
10,17)

Ako u Isusa nemamo poverenja da On može i hoće da nam pomogne, ako sumnjamo 
da će našoj  duši  pružiti  ono istinsko dobro,  to  samo pokazuje da ga dovoljno ne 
poznajemo.
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Neko je zapazio: "Vera se ne daje onima koji je traže, već onima koji traže Hrista."

Propovednikov primer sa vernim i nevernim dečakom pokazao je u kom smeru treba 
da ulažemo napor volje, ako želimo da steknemo pobedonosnu veru. U nebiblijskim 
učenjima srećemo izgrađivanje vere putem "tehnike":

"Veru u Gospoda treba ojačati ponavljanjem Njegovog imena!" (Sai Baba)

Ako želimo da izgradimo poverenje u nekoga da li će nam u tome pomoći ponavljanje 
njegovog imena?

Da li bi dečak iz pomenutog primera imao poverenja u svog oca da u svom životu nije 
bio svedok dela njegove ljubavi?

Ako želimo da izgradimo poverenje u drugu osobu pobuđujući sentimentalna osećanja 
prema njoj,  umesto da razumno ispitamo kakva je  to  osoba,  vrlo  je  verovatno da 
ćemo,  zbog svoje  pristrasnosti,  prekasno uvideti  da  smo bili  prevareni.  Poverenje 
mora imati razumne, a ne psihološke (osećajne) temelje.

Ponavljanjem Božjeg imena ili  pojmova koji  odražavaju Božji  karakter, ne možemo 
izgraditi spasonosno poverenje zato što je naše shvatanje pojmova Božjeg karaktera, 
Njegove ljubavi, dobrote i pravednosti definisano našim poznavanjem Božjeg delanja, 
a ne samom formom pojmova ljubavi, dobrote i pravednosti. Zato je neophodno da 
upotrebimo razum, da bismo analizirajući  Božje delanje mogli  da shvatimo stvarno 
značenje pomenutih pojmova, inače ćemo biti u iskušenju da ih shvatimo na način 
svojstven sopstvenoj grešnoj prirodi. (Božanska ljubav se često spušta na nivo ljudske 
sentimentalnosti, a Božja pravednost se tumači tako površno kao da osuđuje samo 
zle namere, itd.) Samo uzvišena predstava o Božjem karakteru u našem umu može 
otvoriti vrata našeg srca k Bogu.

Ako sistem ponavljanja Božjeg imena nije u službi izgradnje spasonosne vere, zašto 
ga mnogi primenjuju kao put spasenja?

Zato  što  tako  pokušavaju  da  nadomeste  nedostatak  vere  i  nedostatak  stvarnog 
odnosa ljubavi prema Bogu.

Da bismo dobili  sasvim jasan odgovor  na to  pitanje,  setimo se  drugog dečaka iz 
pomenutog  primera  koji  stoji  na  zidu  i  plače  zato  što  nema  snage  da  skoči. 
Dugotrajnim  ponavljanjem  propovednikovog  imena  možda  bi  ipak  smogao  sebi 
osećanje  sigurnosti  i  snage  da  skoči,  ali  to  ne  bi  bila  vera,  već  samo  osećanje 
(samoubeđenje u pretpostavku) sigurnosti.

Temelj  meditacije  je  doživljajno  iskustvo.  U  tome  je  razlika  između  funkcije  koju 
odlikuje ispravna molitva u odnosu na meditaciju:

"Kada  se  molim,  mislim  da  je  Bog  visoko  iznad  mene,  iznad  moje  glave.  Kad 
meditiram, osećam da je Bog duboko u meni, u mom srcu." (Šri Činmoj, MEDITACIJA, 
75)

Oni koji su grešna zadovoljstva zamenili meditacijom, samo su jedan teret zamenili 
drugim. Oni su i sada opterećeni isto kao i ranije. Tražeći spasenje u tehnici umesto u 
Bogu, oni krše Prvu zapovest moralnog Dekaloga. Ako su u tome istrajni, oni mogu 
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postati  "uspešni"  a  to  znači  opsednuti  demonskom silom koja  im izaziva  iskustvo 
blisko iskustvu Adama i Eve kada su pojeli zabranjen plod.

Meditaciju prate razne doživljajne senzacije kojima čovek oseća da su rešene njegove 
duhovne  tegobe.  On  oseća  kako  su  čežnje  njegove  duše  zadovoljene.  Međutim, 
osećanja  nisu  merodavna.  Iza  osećanja  suštinski  motivi  su  ostali  isti  (grešni). 
Neusklađenost njegovih motiva ponašanja sa zapovestima Božjeg moralnog zakona 
otkriva da su njegove duhovne potrebe samo ugušene, a ne i zadovoljene. Zato oni 
koji se bave meditacijama ili sasvim odbacuju značaj Deset zapovesti, ili  ih tumače 
krajnje površno, da bi opravdali fanatizam koji ih pokreće.

Moramo priznati  da je grešnom srcu lakše ponavljati  neko ime, mantru ili  molitvu, 
nego da uloži sve snage svoga bića u smeru poznanja Onoga koji jedino može da 
opravda  čovekovo  poverenje.  Ljubav  se  suproti  našoj  paloj  prirodi  i  zato  je 
jednostavna i racionalna komunikacija sa Bogom teška, sve dok ne pokorimo svoju 
volju Božjoj. Pošto nemamo ljubavi u svom srcu, mrsko nam je da čitamo Jevanđelje i 
razmišljamo o Bogu u svetlosti Njegovog lica.

Kada želimo da uspostavimo kontakt i  izgradimo prijateljstvo sa poznanikom, mi u 
druženju sa njime ne gledamo u sebe i svoje probleme, već gledamo u njega: tražimo 
da čujemo njegov glas i njegova rešenja.

Mnogi nemaju vere zato što su svoje probleme, bilo da se radi o okolnostima, bilo o 
karakternim nedostacima, stavili između Božjeg i svog lica. Međutim, mi ne treba da 
verujemo u ono što u molitvi tražimo, već u Onoga kome molitve upućujemo. Ukoliko 
budemo gledali u problem, umesto u Spasitelja, nećemo moći da Ga upoznamo i da 
izgradimo potrebno spasonosno poverenje da On može i hoće da nam usliši molitve.

Na isti  način, ponavljanje mantre ili  molitve odvlači  čoveka od stvarnog susreta sa 
Bogom, jer mu uskraćuje pažnju koju bi usmerio ka upoznavanju Boga kao ličnosti. I 
sam pokušaj da se meditacijom ostvari zajednica sa Bogom izopačava predstavu o 
Božjem  karakteru,  te  nas  zbog  toga  Sveti  Duh  napušta.  Bog  se  predstavlja  kao 
automat  koji  će  posle  dovoljno  dugog  pozivanja  određenom  "šifrom"  odgovoriti 
izlivanjem svojih blagoslova.

Hrišćanin se moli Bogu svojim rečima isto onako kako bi razgovarao sa Isusom kada 
bi On bio tu pored njega fizički prisutan. Kako su Isusovi učenici razgovarali sa svojim 
Učiteljem? Oni nisu ritmički ponavljali određenu rečenicu kao mantru, već su iskreno 
iznosili terete svoje duše moleći Ga za pomoć! Isto možemo zapaziti i u molitvama 
koje je Božji Sin upućivao svome Ocu. Svaka sledeća Isusova molitva razlikovala se 
od prethodne. Čak i onda kada su Njegove molitve izražavale isto značenje, bile su 
izražene različitim rečima (uporediti Matej 26. glava, 39. sa 42. stihom). Nigde Biblija 
ne opisuje neku magičnu rečenicu koja izaziva magične reakcije, jer Bog želi jedno 
živo i normalno iskustvo susreta i zajednice sa čovekom zasnovano na ljubavi.

Za  one koji  u  molitvi  svesno ili  nesvesno vide  tehniku spasenja,  koji  misle  da  će 
dugotrajnim ponavljanjem određenih molitvi ili mantri umilostiviti Boga, Isus kaže:

"A kad se molite, ne govorite mnogo, kao neznabošci; jer oni misle da će za mnoge 
reči svoje biti uslišeni." (Matej 6,7)
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Zašto od Boga ne bi jednostavnom molitvom (svojim iskrenim rečima) zatražili ono što 
je potrebno?!

Prvi  razlog  zašto  naše  molitve  postaju  prazne,  pa  tražimo  dopunu  određenom 
tehnikom, jeste u tome što nismo svesni šta nam zaista treba; nismo svesni svojih 
stvarnih duhovnih potreba.

To  se  dešava  zato  što  Boga  ne  poznajemo!  Ne  poznajemo uzvišenost  Njegovog 
karaktera da bismo shvatili potrebu za reformom sopstvenog. Nismo svesni potrebe 
za oproštenjem i posvećenjem.

Drugi razlog zašto pokušavamo da svoje molitve dopunimo određenom tehnikom je u 
tome što nemamo poverenja u Boga da će jednostavno učiniti  ono što je obećao 
samo ako to od Njega tražimo.

To se dešava, takođe, zato što Boga ne poznajemo! Nemamo poverenja u Njega da 
je On ljubav, zato što Ga ne poznajemo.

Susret  sa  Bogom  rezultuje  neprijatnim,  ali  i  realnim  osvedočenjem  o  sopstvenu 
izgubljenost.  Pokoravanje  Hristu  zahteva  voljni  napor.  Lakše  je  ići  linijom manjeg 
otpora, koja ne zahteva da se susretnemo sa Hristom, ponizimo i odreknemo svoga 
Ja.  Onda,  možemo  satima  ponavljati  određenu  mantru  ili  molitvu  i  time  upravo 
pothranjivati naše oholo Ja.

Bog ne želi da nas opterećuje potrebom za određenim osećanjima. Uvek se možemo 
jednostavnom verom osloniti na Njega, jer je On uvek isti, bez obzira šta mi o Njemu 
mislili ili osećali.

"Milostiv je i dobar Gospod, spor na gnev i veoma blag." "Jer ja Gospod ne menjam 
se; zato vi sinovi Jakovljevi ne izgiboste." (Psalam 103,8: Malahija 3,6)

Oni koji se bave meditacijama ne poznaju Boga i zato nemaju poverenja u Njega da je 
On ljubav i da će zato učiniti ono što je obećao. Zbog toga što se ne oslanjaju na 
Boga, jedino što im preostaje je da se oslone na sebe i svoja osećanja i da na njima 
izgrađuju svoju sigurnost.

"Ipak, moramo da imamo na umu da, kada se molimo, osećamo da smo kao pojedinci 
odvojeni od Boga. Osećamo da je On na jednom mestu, a mi na drugom. Tad nismo u 
svojoj  najvišoj  svesti  u  kojoj  osećamo  da  smo  jedno  sa  Bogom."  (Šri  Činmoj, 
MEDITACIJA, 77)

"U molitvi osećamo da nemamo ništa, a Bog ima sve. U meditaciji znamo da sve što 
Bog ima, imamo i mi, ili ćemo pak imati jednog dana. Osećamo da smo isto što i Bog, 
samo što još nismo ispoljili svoju božanstvenost.

Osećamo /pri molitvi/ da je Bog visoko gore, dok smo mi duboko dole. Vidimo ponor 
koji zjapi između Njegovog i našeg bića. Gledamo gore ka Njemu i plačemo za Njim, 
ali  ne  znamo  kada  će  i  u  kojoj  meri  On  ispuniti  naše  molitve.  Osećamo  se 
bespomoćni.

U meditaciji, međutim, ne molimo Boga ni za kakvu pomoć, dar ili božansku osobinu; 
mi jednostavno ulazimo u more Njegove stvarnosti." (Šri Činmoj, MEDITACIJA, 75)



106

Nigde u Bibliji ne nalazimo da se pojam vere temelji na meditaciji ili na bilo kakvom 
doživljajnom iskustvu, već na jednostavnom poverenju i uzdanju u Boga.

Kada apostol Pavle opisuje tajnu svojih iskustava sa Bogom, on ne kaže "Snažno sam 
ga osećao" već "Znam kome verovah" (2.Timotiju 1,12).

Možda  mi  osećamo  da  je  Bog  gore,  a  mi  dole;  možda  osećamo  ponor  između 
Njegovog i našeg lica; možda ne znamo kada će i kako On uslišiti naše molitve, ali 
nam sve to uopšte nije važno, zato što znamo u Koga verujemo. 

"Delo je Njegovo slava i krasota. Delo je te stene savršeno, jer su svi putevi Njegovi 
pravda; Bog je veran, bez nepravde, pravedan je i istinit." (Psalam 111,3; 5.Mojsijeva 
32,4)

Znamo da verujemo u Onoga koji sa svoga prestola sa Neba gore, čuje naš slabašan 
glas sa zemlje dole. Znamo da verujemo u Onoga koji je veliki ponor koji zjapi između 
Božjeg i  našeg bića premostio  svojim probodenim rukama. Znamo da verujemo u 
Onoga koji će naše molitve uslišiti u ono vreme i na onaj način kako je to najbolje za 
nas.

Mi verujemo u Božja obećanja, ne zato što je sama tehnika vere u njih spasonosna, 
već  zato  što  ona  otkrivaju  karakter  Božje  ljubavi.  Naša  vera  u  Božja  obećanja 
pokazuje da verujemo i prihvatamo da je Bog ljubav i da će zato što je ljubav ispuniti 
svoja  obećanja.  Dakle,  spasonosna  je  samo  ona  vera  koja  u  Božjim  obećanjima 
prepoznaje Božju ljubav prema grešniku.

Vera koja nije zadovoljna jednostavnim Božjim obećanjima otkriva sumnju u to da je 
Bog ljubav. Ne verovati u Božja obećanja znači ne verovati i u karakter Boga koji ih je 
dao.

Ako Boga poznajemo, bićemo zadovoljni jednostavnom verom, bez obzira na svoja 
osećanja.  Nadahnut  pisac  kaže:  Ne čekajte  da osetite  da  ste  izlečeni,  već recite: 
"Verujem, to je tako, ne zato što ja to osećam, već zato što je Bog to obećao!"" (EGV 
PH 32)

Potreba  čoveka  za  odgovarajućim  osećanjima  kao  znakom  i  dokazom  Božjeg 
prihvatanja i vođstva je u suptilnom obliku prisutna i kod mnogih koji sebe smatraju 
hrišćanima. Oni se mole "Gospode, daj mi da osećam ljubav prema svim ljudima na 
svetu!".  Oni  čekaju  da  osete  ljubav  i  po  tome  ocenjuju  svoje  duhovno  stanje. 
(Osećanje  ljubavi  možemo  imati  i  bez  Boga!)  Oni  nemaju  poverenja  u  Boga  da 
uslišava njihove molitve, jer ne poznaju i ne prihvataju Njegov karakter, te se zato 
uzdaju  u  sebe  (svoja  osećanja).  Međutim,  biblijski  pojam  vere  nije  zasnovan  na 
osećanjima, već na stvarnom odnosu sa Bogom.

Kada se molimo mi ne čekamo da doživimo promenu našeg grešnog srca. Ne bavimo 
se sobom i ne gledamo u svoja osećanja tražeći dokaz uslišenja naših molitvi. Mi se 
molimo, gledajući u Hrista, dok ne izgradimo savršeno poverenje da je Bog preuzeo 
na Sebe da reši naš problem.

Ako imamo potrebu da veru potkrepimo osećanjima, to otkriva njenu bezsadržajnost.
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Vera u Boga koja traži stalnu potvrdu u osećanjima nije stvarna, već umišljena vera u 
Boga. Ona otkriva da Boga ne poznajemo. Ona pokazuje da želimo blagoslov bez 
susreta sa Darodavcem blagoslova. Takva "vera" u času iskušenja gubi svoju snagu, 
dok vera koja je zasnovana na ličnom odnosu sa Bogom, prilikom iskušenja, još jače 
učvršćuje svoje temelje.

Pogledajmo  šta  je  to  vera  na  biblijskom  primeru  Isusovog  susreta  sa  ženom 
Hananejkom:

"I gle, žena Hananejka iziđe iz onih krajeva, i povika k Njemu govoreći: Pomiluj me 
Gospode, sine Davidov! Moju kćer vrlo muči đavo. A On joj  ne odgovori  ni  reči.  I 
pristupivši  učenici  Njegovi  moljahu  ga:  Otpusti  je,  kako  viče  za  nama.  A  On 
odgovarajući reče: Ja sam poslan samo k izgubljenim ovcama doma Izrailjeva. A ona 
pristupivši pokloni mu se govoreći: Gospode pomozi mi! A On odgovarajući reče: Nije 
dobro uzeti od dece hleb i baciti psima. A ona reče: Da, Gospode! Ali i psi jedu od 
mrva što padaju s trpeze njihovih gospodara. Tada odgovori Isus, i reče joj: O ženo! 
Velika je vera tvoja; neka ti bude kako hoćeš. I ozdravi kći njezina od onoga časa." 
(Matej 15,22-28)

Da se Hananejka oslonila na svoja osećanja ili svoje iskustvo, odmah bi izgubila veru. 
Ona se oslonila  na Isusa i  nije  htela  da ga ostavi  sve dok nije  dobila  ono što  je 
verovala  da  će  joj  Isus  dati.  Iskušavanje  vere  odlaganjem uslišenja  molitve  joj  je 
pomoglo da od Isusa više traži, i da se tako na Njega više osloni.

Za razliku od osećanja sumnje koje joj je pomoglo da izgradi veru u Isusa, osećanje 
sigurnosti  izazvano meditacijom ili  bilo kojom drugom potporom bi moglo samo da 
uguši njenu stvarnu potrebu za Spasiteljem. Ona se na Njega oslonila mimo svojih 
osećanja i zato je pobedila. To je iskustvo svih pobednika vere u Bibliji.

"Vera  je  pak  tvrdo  čekanje  onoga  čemu se  nadamo,  i  dokazivanje  onoga što  ne 
vidimo." (Jevrejima 11,1)

Bog  hrabri  čoveka  velikim  obećanjima,  a  zatim  ga  dovodi  u  naizgled  bezizlaznu 
situaciju. Čovek je na trenutak zbunjen, jer kada gleda u sebe, zaista ne vidi izlaz 
(Matej 19,26). Međutim, "čovečja neprilika Bogu pruža priliku". Čovek podiže svoje lice 
ka  Bogu.  Vreme iskušavanja  mu pomaže  da  preispita  svoje  duhovno  stanje  i  da 
postane svestan potrebe za očišćenjem svojih pobuda. Shvata kako je njegova vera 
ništavna, i koliko mu je Bog neophodan. U molitvi se bori sa Bogom svom snagom 
svoga bića. ( Luka 11,11-13; 18,1-8) Izgrađuje poverenje u Njega i oslanja na Hristove 
zasluge,  jer  jedino  u  njima,  nikako  u  sebi,  vidi  ono  što  ga  čini  dostojnim Božjeg 
obećanja i blagoslova. Svim svojim bićem uzda se u Boga, i tako postaje pobednik 
vere:

"Jer šta govori Pismo? Verova Avraam i primi mu se u pravdu. ... On verova na nad 
kad se nije bilo ničemu nadati da će on biti otac mnogim narodima, kao što mu beše 
rečeno: Tako će biti  seme tvoje.  I  ne oslabivši  verom ne pogleda ni  na svoje već 
umoreno telo, jer mu beše negde oko sto godina, ni na mrtvost Sarine materice. I za 
obećanje Božje ne posumnja sa neverovanjem, nego ojača u veri, i dade slavu Bogu. 
I znadijaše jamačno da što obeća kadar je i učiniti. Zato se i primi njemu u pravdu. Ali 
nije pisano za njega jedinoga samo da mu se primi, nego i za nas, kojima će se primiti 
ako verujemo Onoga koji  vaskrse Isusa Hrista  Gospoda našega iz  mrtvih,  koji  se 
predade za grehe naše i ustade za opravdanje naše." (Rimljanima 4,18-25)
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"Verom posluša  Avraam kad  bi  pozvan  da  iziđe  u  zemlju  koju  šćaše  da  primi  u 
nasledstvo, i iziđe ne znajući kuda ide. Verom dođe Avraam u zemlju obećanu, kao u 
tuđu, i u kolibama življaše sa Isakom i sa Jakovom, sunaslednicima obećanja toga. 
Jer čekaše grad koji ima temelja, kojemu je zidar i tvorac Bog. Verom i sama Sara 
nerotkinja primi silu da zatrudni, i  rodi preko vremena starosti; jer držaše za verna 
Onoga koji obeća. ... Verom Mojsija, pošto se rodi, kriše tri meseca roditelji njegovi, ... 
Verom Mojsije, kad bi veliki, ne hte da se naziva sin kćeri faraonove, i volje stradati s 
narodom Božjim,  negoli  imati  zemaljsku  sladost  greha.  ...  Verom pređeše Crveno 
More kao po suhoj zemlji, ... Verom Rava kurva ne pogibe s nevernicima, primivši 
uhode s mirom i  izvedavši  ih drugim putem. I šta ću još da kažem? Jer mi  ne bi 
dostalo vremena kad bih stao propovedati o Gedeonu, i o Varaku i Samsonu i Jeftaju, 
o  Davidu  i  Samuilu,  i  o  drugim  prorocima,  koji  verom  pobediše  carstva,  učiniše 
pravdu, dobiše obećanja, zatvoriše usta lavovima, ugasiše silu ognjenu, utekoše od 
oštrice mača,  ojačaše od nemoći,  postaše jaki  u  bitkama,  rasteraše vojske tuđe." 
(Jevrejima 11.8-34)

"Vera jača u sukobu sa sumnjama i  protivničkim uticajima. Iskustvo stečeno u tim 
iskušenjima je dragocenije od najskupljih dragulja." (EGV 3T 555)

Dok stalno gledamo u Hrista mi ćemo zadržati osećanje slabosti svoje prirode, ali nam 
to osećanje neće smetati. Mi znamo u Koga verujemo. Naša vera u Isusa prevazilazi 
značaj osećanja sopstvene slabosti. Nije važno kako se mi osećamo, već kakav Bog 
jeste.

Čovek se može razočarati samo u onoga u koga se uzda. Zato što se ne uzdamo u 
sebe,  nećemo ni  biti  razočarani  sobom i  svojim slabostima.  Naša slabost  će  nas 
navesti da podignemo pogled gore, da se ohrabrimo Bogom, Njegovom dobrotom i 
Njegovom snagom.

"I reče mi: Dosta ti  je moja blagodat;  jer se moja sila u slabosti  pokazuje sasvim. 
Daklem ću se najslađe hvaliti  svojim slabostima, da se useli u mene sila Hristova. 
Zato sam dobre volje u slabostima, u ruženju, u nevoljama, u progonjenima, u tugama 
za Hrista: jer kada sam slab, onda sam silan." (2.Korinćanima 12,9-10)

Ne uzdamo se u sebe, već u živoga Boga. Samo iz takve vere, koja je zasnovana na 
Onome koga poznajemo, može proisteći pobedonosan hrišćanski život.

"Šta ćemo dakle reći na ovo? 

Ako je Bog s nama, ko će na nas? Koji dakle svoga sina ne poštede, nego ga predade 
za sve nas, kako dakle da nam s njim sve ne daruje? ... 

Ko će nas rastaviti od ljubavi Božje? Bog koji pravda? Ko će osuditi? Hristos Isus, koji 
umre, pa još i vaskrse, koji je s desne strane Bogu, i moli za nas? Ko će nas rastaviti 
od ljubavi Božje? Nevolja li  ili  tuga? Ili  gonjenje? Ili  glad? Ili  golotinja? Ili  strah? Ili 
mač? Kao što stoji zapisano: 

Za tebe nas ubijaju vas dan, drže nas kao ovce koje su za klanje. Ali u svemu ovome 
pobeđujemo onoga radi koji nas je ljubio. Jer znam jamačno da ni smrt, ni život, ni 
anđeli, ni poglavarstva, ni sile, ni sadašnje, ni buduće, ni visina, ni dubina, ni druga 
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kakva tvar ne može nas rastaviti  od ljubavi Božje, koja je u Hristu Isusu Gospodu 
našemu." (Rimljanima 8,31-39)

"Jer vam kažem zaista: ako imate vere koliko zrno gorušičino, reći ćete gori ovoj: pređi 
odavde tamo, i preći će, i ništa vam neće biti nemoguće." (Matej 17,20)

ZAŠTO JE MEDITACIJA GREH

Mnogi smatraju preteranim i isključivim tvrđenje da je greh baviti se meditacijom ili 
jogom. Oni ne shvataju zašto je to kršenje Prve Božje zapovesti, koja glasi: "Ja sam 
Gospod Bog tvoj, koji sam te izveo iz zemlje Misirske, iz doma ropskoga. Nemoj imati 
drugih bogova uza me." (2.Mojsijeva 20,2-3)

Osoba koja je proždrljiva verovatno ni ne pomišlja kako krši Prvu zapovest Božjeg 
moralnog zakona, tražeći spasenje u hrani. Ona nije svesna da traži spasenje u hrani, 
ali  to  ne menja stvar.  Apostol  Pavle  objašnjava da proždrljive osobe vide boga u 
svome trbuhu:

"Jer mnogi, o kojima sam vam više puta govorio, a sada i plačući govorim, žive kao 
neprijatelji Hristovog krsta. Njihov kraj je propast, trbuh je njihov bog, a slava im je u 
sramoti, oni misle samo na zemaljsko." (Filibljanima 3,18-19)

Kada bismo proždrljivu osobu ukorili za greh, ona bi mogla da se pravda kako mora 
da jede inače će da umre od gladi, kao što će neko, ko radi joga vežbe disanja, izjaviti 
da i onako mora da diše, pa zašto ne bi zdravo i još korisno disao. Dakle, problem je u 
funkciji onoga što radimo. Ako ono što činimo - činimo da bismo sebe time duhovno 
zadovoljili, onda time što činimo kršimo Prvu zapovest Božjeg moralnog zakona.

Samo nezadovoljen čovek je u potrazi za srećom i opterećen je uživanjima. Ako smo 
se  zaista  oslonili  na Boga i  prihvatili  Njegovo spasenje,  nećemo imati  potrebe da 
preduzimamo još neke akcije da bi smo se "još malo" spasili, kao da Bog nije u stanju 
da nam potpuno pomogne. Naše akcije tada neće biti sebične i egocentrične.

Neke akcije su nesumnjivo nepotrebne, kao na primer meditiranje, i tako nesumnjivo 
grešne. Neke su potrebne i zato predstavljaju lukavo iskušenje, jer čovek uvek može 
njima  da  pokriva  svoje  sebične  i  samopravedne  motive.  Proždrljiv  čovek  može 
umereno i  zdravo da se hrani,  pa opet da bude proždrljiv.  Ohola i  samopravedna 
osoba može činiti dobra dela i misliti da je zato prava pred Bogom. Vernik se može 
moliti  a  da  uopšte  ne  traži  spasenje  u  Bogu,  već  u  samoj  molitvi.  Kada  bi  bolje 
upoznali Božji karakter kroz Njegovu reč, mnogi bi uvideli da su umorni i opterećeni, i 
da  su  utehu  i  spasenje  tražili  kako  u  mnogim inače  potrebnim,  tako  i  u  mnogim 
nepotrebnim delatnostima. Božji karakter ukorava sebične i samopravedne motive iz 
kojih je čovek sklon da trži spasenje u bilo čemu.

Dok  čovek  svojom  tvrdokornošću  ne  uguši  glas  savesti,  on  preko  nje  dobija 
osvedočenje da je greh što u meditaciji ili bilo kojoj drugoj tehnici traži spasenje. To 
božansko  osvedočenje  u  konfliktu  sa  grešnim  čovekovim  namerama  rezultuje 
osećanjem straha ili krivice. Sotona se trudi na vrlo lukav način da uguši opomenu 
koju čovek dobija sam preko svoje savesti. 

U "MEDITACIJI" Šri Činmoja čitamo:
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P: Kad pokušam da meditiram, ima nešto što me zaustavlja.

O: To što te zaustavlja je strah. Ako želiš bogatstvo koje je duboko u tebi,  moraš 
hrabro da uroniš unutra. Unutrašnje blago možeš da stekneš samo ako poseduješ 
unutrašnju  odvažnost.  Strah  od  nepoznatog  i  od  onoga  što  ne  možeš  spoznati 
sprečava te da zaroniš duboko unutra. Prostranstvo istine neće ti naškoditi ni na koji 
način. Ono će te samo obuhvatiti i ispuniti. (str.113)

Kada čovek odbaci osvedočenje Duha i bilo kojom "tehnikom" prekrši Prvu zapovest 
Božjeg moralnog zakona, sotona zbog učinjenog greha polaže pravo na grešnika, te 
ga ponekad napadne takvim zlom da ga skoro sasvim duševno upropasti. A onda, da 
bi umirio savest svoje žrtve, navede je da smatra kako je uzrok neuspeha u nekoj 
"tehničkoj" grešci. 

Kako je čovek savesno i odgovorno biće, sposobno da reaguje zrelo ako to hoće, 
osnovna namera sotone je da ga navede da vodi borbu na pogrešnom planu. Tako se 
grešnik uzalud muči i opterećuje u svojoj pogrešnoj akciji volje, ne shvatajući duhovni 
uzrok svog problema. Savesna i  zrela osoba polazi  od sebe, preispitujući  karakter 
svojih pobuda, namera i postupaka u rešavanju svojih problema, dok je nezrela osoba 
sklona da uzrok nevolja traži izvan sebe. Sasvim je svejedno da li ona odgovornost za 
svoje nevolje prebacuje na neprijatelje iz inostranstva, ili na razloge koje joj pružaju 
razna sujeverja:

"Sve ti ide naopačke, zato što ti je takav horoskop!"

"Neko ti je učinio magiju. Moraš da nabaviš zaštitni talisman!"

"Ustao sam na levu nogu, pa mi je zato loš dan!"

Ateista  će  pokušati  da  nevolje  koje  ga  snalaze  opravda  fenomenom  "Marfijevog 
zakona", koji između ostalog tvrdi, na primer, da je uvek veća verovatnoća da sendvič 
padne  na  tepih  sa  namazanom  stranom,  nego  sa  nenamazanom.  Takvo 
generalizovanje  fenomena  i  njegovo  proglašavanje  zakonom  ne  objašnjava  sam 
fenomen. Ako se nešto dešava (skoro) svaki put, pa se zato proglašava principom ili 
zakonom, to jasno govori o tome da iza tog dešavanja stoji razumno biće. Kao što iza 
prirodnih zakona stoji Bog, tako iza neprilika i raznih iskušenja koja nas snalaze stoji 
sotona sa namerom da isprovocira našu grešnu reakciju da bi nas naveo da padnemo 
još dublje u greh. Ali, mi možemo da reagujemo zrelo na iskušenje ako se preispitamo 
i pokajemo za one grehe koji su izazvali iskušenje, i za one grehe kojima reagujemo 
nezrelo na samo iskušenje.

Naravno, neke prevare mogu biti i suptilnije, jer nas navode da polazimo od sebe, ali 
da zatim imamo pogrešnu akciju volje i da se kajemo za pogrešnu stvar.

Na primer, kada je polazniku TM-a (transcendentalne meditacije) darovana mantra 
(reč koja izaziva magične reakcije svojim ponavljanjem), onda mu je rečeno da tu 
"mantru ne sme nikome drugome da otkrije, jer se to može onda na njega veoma 
negativno odraziti".  Pre nego što demoni na duševno-telesnom planu pokažu vlast 
nad svojim medijumom i vidno ga upropaste, oni ga navedu da sam prekrši pravilo (da 
otkrije drugome svoju mantru ili slično), da bi, kada ga nevolje snađu, pomislio da je 
njihov uzrok u kršenju  "tehničkog"  pravila,  umesto  u odvajanju  od Boga -  kršenju 
moralnog zakona.
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Posledica toga je da čovek sebe osuđuje za onaj akt volje koji uopšte nije predmet 
sukoba između dobra i zla. Praktikant TM-a je trebalo da se pokaje pred Bogom što je 
kršio Prvu Božju zapovest ("Nemoj imati drugih bogova uza Me"), zato što je svesno ili 
nesvesno, ali ipak voljno tražio spasenje u tehnici meditacije umesto u Bogu.

Čovek tako vodi borbu na pogrešnom mestu, nesvestan da je problem u njegovim 
grešnim pobudama i dalje prisutan.

Mnogima  smetaju  posledice  greha  a  ne  i  sam  greh,  i  zato  primenjuju  razna 
simptomatska rešenja (kao na primer pomenuta TM).  Usled nedelotvorne primene 
takvih rešenja, ljudi su skloni da osuđuju sebe (ili čak druge), iako to nije njihov stvarni 
problem. Na primer, čovek će se ljutiti  na sebe što se nije dovoljno kontrolisao da 
sakrije  svoju  mržnju  pred  drugom  osobom,  ali  njegov  stvarni  problem  nije  u 
nedovoljnoj samokontroli, nego u odsustvu zajednice sa Bogom (nepokoravanju volje 
Bogu), koja bi rešila njegov problem u samom srcu. Bog bi ga oslobodio same mržnje 
u svom korenu da se on pred Njim ponizio priznanjem svog problema i pokajanjem.

Reiligiozan čovek ima religiozne forme svojih iskušenja. 

Domaćica koja je za vreme crkvenog praznika (crvenog slova u kalendaru) radila svoj 
posao, doživela je nezgodu, zbog koje je imala iskušenje da okrivljuje sebe što je 
radila u dan u koji se ne radi. Ona je u uverenju da ju je Bog kaznio, međutim, ne 
samo što ovakvim iskustvom on nije postala svesna grešnih pobuda za koje bi trebalo 
da  se  pokaje,  već  je  navedena  da  formira  pogrešnu  predstavu  o  Bogu  koji  se 
zadovoljava čovekovom iznuđenom i formalnom poslušnošću slepim pravilima ljudske 
tradicije. Sotoni, koji je iscenirao nezgodu, svakako ne odgovara da otvoreno i jasno 
kažnjava one koji kradu, lažu i čine realne prekršaje Božjeg zakona. Ako oni koji rade 
na "crveno slovo"  zaslužuju  kaznu,  koliko  li  tek  veću kaznu zaslužuju  lenjivci  koji 
uopšte ne vole da rade? Koliku tek kaznu zaslužuju oni koji kradu, lažu, i čine ostale 
stvarne grehe? Kažnjavajući ljude za nešto što nije definisano Božjim zakonom kao 
greh, sotona iskrivljeno predstavlja smisao samog Božjeg zakona (koji je načinjen radi 
čoveka, a ne čovek radi njega), i iskrivljeno predstavlja sam Božji karakter (kao da 
Bog smatra bitnim nešto što je nebitno, a nebitnim ono što je bitno).

Kod religioznih ljudi princip premeštanja odgovornosti problema na pogrešnu akciju 
volje može da bude i veoma suptilan.

Vernica  jedne  duhovničarske  zajednice  mi  je  ispričala  uzrok  svog  teškog 
obeshrabrenja koji ju je dovodio do misli o samoubistvu. Našla se u teškoj krizi zbog 
greha koji je upravo učinila. Nije mi rekla o kojim gresima se konkretno radi, jer to ni 
nije bila poenta njenog problema. Poenta je, kako ona kaže, bila u tome što je ona već 
ranije  bila  upozorena  na  predstojeće  iskušenje.  Naime,  jedna  njena  prijateljica, 
vernica,  koju  odlikuje  "dar  jezika",  prorekla  joj  je  da će za  tri  meseca imati  teška 
iskušenja, i da će, ukoliko bude dozvolila sebi da padne, posledice njenog pada biti 
katastrofalne. Ali joj je prorekla i ohrabrenje - da će uzdanjem u Božju milost ona moći 
ta iskušenja da pobedi, i da tom pobedom zadobije neopisiv blagoslov.

Međutim, kada je došlo iskušenje, ona jednostavno nije imala sile da mu se odupre i 
pala je u greh.
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Da njeno obeshrabrenje bude još veće, ona je upravo pred sam pad osetila kako se u 
njeno telo useljava "velika sila Svetoga Duha" da je ohrabri za predstojeće iskušenje. 
Međutim,  kada  je  iskušenje  došlo,  ona  je  izabrala  greh,  i  "Duh  Sveti"  se  od  nje 
potpuno povukao. Ona je, zatim, u svom srcu osećala tamu srazmernu svetlosti koju 
je  osećala  pre  pada.  U  toj  obeshrabrenosti  sobom,  ona  je  pomišljala  čak  i  na 
samoubistvo, ali je njena glavna misao bila da napusti religiju, jer je mislila o sebi kao 
o osobi koja nikada ne bi izabrala Boga u vreme iskušenja.

Kada mi je to sve ispričala, u moj um je odmah došla priča o crnoj mački koja čoveku 
prelazi put i nevoljama koje tog čoveka ubrzo snalaze. Pomislio sam da se radi o istoj 
zamci u hrišćanskom ruhu, što se na kraju i pokazalo tačnim.

Vernica svoj odnos sa Bogom nije zasnivala na poverenju u Božji, već na poverenju u 
sopstveni karakter. To se otkrilo onda kada je po padu postala razočarana sobom, što 
otkriva da je verovala u sebe, a što pokazuje i da se oslanjala na sebe i svoj karakter, 
a ne na Boga. 

Šta ju je navelo da gradi temelje sigurnosti na sebi? 

To što se u njenoj verskoj zajednici propoveda nauka koja pobuđuje ljudska osećanja, 
čime se vernici navode da se bave sobom i da tako grade sigurnost svoga spasenja 
na sebi. Oni osećaju kako su čežnje njihovog srca zadovoljene u Bogu, a zapravo oni 
su  samo  svoju  sebičnost  preusmerili  ka  pojmu  Boga.  Ako  su  se  ranije  opijali 
osećanjima koja su bila posledica narkotika, sada se opijaju religioznim osećanjima. 
Kako sebičnost svoga Ja nisu nikada pobedili, dovoljno je da im se pojavi iskušenje 
koje će pleniti odrećenim osećanjima, i oni će iz istih motiva kojima inače služe svom 
"bogu" pasti u iskušenju učinivši greh. Njihova iskustva "pobede nad grehom" često 
otkrivaju da su sačuvali svoje veliko Ja. Jedna devojka hvali Boga kako joj je Bog 
ogadio pušenje. To znači priznanje da ona više ne puši zato što je zaista oslobođena, 
već zato što se njenom Ja ne puši. Ona i dalje robuje svome Ja. I čim se njenom Ja 
bude ponovo pušilo, ona će zapaliti cigaretu. Kada se ti vernici mole Bogu, oni Mu se 
mole kao da je On neki sluga koji će da zadovolji njihovu samopravednost, koji će im 
promeniti  karakter  da  bi  oni  mogli  da  se  zatim oslone na sebe i  budu zadovoljni 
sobom. Može se "iz daleka" primetiti  kako takvi  vernici pri  molitvi stalno čekaju da 
nešto  osete,  i  zatim  varljiva  osećanja  uzimaju  kao  kriterijum  svoje  zajednice  sa 
Bogom. 

U pomenutom iskustvu vernice koja je doživela obeshrabrenje, sam sotona je izazivao 
veoma uzvišena i snažna osećanja ljubavi da bi naveo svoju žrtvu da na njima gradi 
svoju sigurnost u spasenje. Sam sotona joj je zatim preko njene prijateljice rekao da 
će uskoro imati velika iskušenja da bi tako ona po svom padu sebe još više opteretila 
krivicom.  U vreme iskušenja  sotona je  sam nadahnuo njen  pad  u  greh,  povukao 
prijatna  osećanja,  i  prepustio  je  snažnom osećanju  izgubljenosti  i  odbačenosti  od 
Boga,  da  bi  je  tako  naveo  na  samoubistvo  ili  u  najmanju  ruku  da  se  odrekne 
religioznosti.  U  njenom umu je  pojam religije  iskompromitovan,  tako  da  je  sotona 
mogao  biti  gotovo  sasvim  siguran  da  se  ona  više  nikada  neće  obratiti  Bogu,  a 
posebno da neće imati pravilnu predstavu o Njemu, što je uslov stvarnog kontakta sa 
Njime.

Pomenuta  vernica  je  u  razgovoru  pokazala  hrabrost  prvo  da  prizna  da  je  njena 
zajednica sa Bogom bila zasnovana na osećanjima, da bi u daljoj analizi prepoznala i 
priznala da to uopšte nije bilo Božje vođstvo, te da je zaista prevarena od sotone. U 
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priznanju pravog uzroka problema ju je jako ometalo shvatanje da bi  dovođenje u 
pitanje  njenog  dotadašnjeg  duhovnog  vođstva  predstavljalo  "neoprostivu  hulu  na 
Svetoga Duha". Ali,  ona je bila voljna da u razmišljanju bude poštena i  da odbaci 
poverenje u nadahnuće koje je na kraju htelo da je uništi duhom obeshrabrenja.

Iz razgovora sa njom sam razumeo da je ona bila gotovo konstantno zbunjena što i 
posle nadahnutih proučavanja Biblije nema silu da nadvlada bilo koje veće iskušenje.

Naveo sam joj banalan primer sportiste koji je posustao u treningu i koji kaže: 

"Kako je to moguće? Bombona koju sam jutros pojeo bila je veoma ukusna! Baš sam 
uživao u njoj! Nije problem u ishrani nego u mom trudu! Moraću još više da treniram!"

Pomenuta  vernica  do  našeg  razgovora  nije  shvatala  pogrešne  temelje  svog 
verovanja,  pa je  tako i  njen napor  volje  u  izgradnji  lične zajednice sa Bogom bio 
usmeren u potpuno pogrešnom smeru.

Produkt prave duhovne hrane nije promena osećanja - religiozno ushićenje koje će 
zavladati  našom voljom sve  dok  ga  realna  iskušenja  života  ne  uklone,  već  je  to 
promena naših suštinskih pobuda, koje Bog čini onda kada se pred Njim ponizimo 
priznanjem sve dubine svoje duhovne potrebe za Njime. 

Prava ljubav je  stanje  koje  ne  samo što ne  zavisi  od okolnosti,  već  u  prilikama i 
neprilikama  života  pokazuje  svoju  iskušanu  postojanost.  Osobu  koja  je  nanovo 
duhovno rođena, ne zanose i ne pokreću prijatna osećanja, niti joj neprijatna osećanja 
predstavljaju  iskušenje.  Ona  ne  zida  na  pesku  sopstvene  pravednosti  već  na 
temeljima Hristove pravde, na Steni života.

FUNKCIJA UMA, VOLJE, MOTIVA I OSEĆANJA U BOGOSPOZNAJI

Bog se spoznaje razumom, izabira voljom, živi srcem, a oseća osećanjima. Međutim, 
mnogi pokušavaju Boga da spoznaju osećanjima, da ga izaberu svojim srcem, da ga 
žive  svojom voljom,  a  razum koriste  samo  da  bi  opravdali  svoj  pogrešan  sistem 
verovanja. 
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Kako dolazi do tog fenomena "pobrkanih lončića"?

U  susretu  sa  otkrivenjem  Božjeg  karaktera  dolazi  do  sukoba  između  Božjeg 
nadahnuća i čovekovog velikog Ja. 

U tom iskušenju čovek postaje svestan da razumno otkrivenje Božjeg karaktera nije 
privlačno  njegovom  Ja,  jer  ne  predstavlja  odgovor  na  njegove  sebične  i 
samopravedne porive.

Ako  se  čovek tada  ponizi  pred  Bogom i  razumno Božje  otkrivenje  uzdigne  iznad 
autoriteta svoga Ja, on će imati slobodu da se svojom voljom pokori Božjem Duhu i da 
doživi iskustvo duhovnog novorođenja.

Ako pak odbije da se ponizi priznanjem svog duhovnog siromaštva on neće ispuniti 
uslov da primi  blagoslov koji  je  Isus obećao svima koji  su svesni  svog duhovnog 
siromaštva.

Odbacivanje Božjeg otkrivenja može da bude otvoreno (ateizam), ali može da bude 
čak i suptilno (pseudoreligioznost), kada čovek nastavlja da veruje u Boga, ali zato 
Božji karakter tada prihvata u izopačenom svetlu, koji odgovara njegovim sopstvenim 
sebičnim i samopravednim porivima.

Iskustvo otvorenog odbacivanja Boga je očigledno u slučaju čoveka koji je posle par 
sedmica proučavanja Jevanđelja izjavio:

"Ne sviđa mi se! Isus je mnogo ohol! Samo ponavlja: Ja sam ovo i ja sam ono! Samo 
čini čuda i pravi se važan!"

Problem ovog čoveka je u tome što je pokušavao da Boga spozna, ne razumom, već 
svojim grešnim srcem, pa je božanskom duhu postupanja projektovao motive svog 
sopstvenog grešnog srca.

Želeo je da kroz svoje Ja doživi smisao Pisma, pa mu je zato projektovao sopstvene 
motive iz kojih bi on sam činio dobra dela, a to su ponositost, oholost i egzibicionizam. 
A kako su ti motivi i po njegovoj sopstvenoj savesti neprihvatljivi, on je takvog boga 
odbacio. Od ovako otvorenog bezboštva, mnogo je opasnije prihvatanje takvog boga, 
i zatim formiranje religioznosti iz ponositosti i oholosti, što je na žalost iskustvo mnogih 
religioznih ljudi današnjice.

Pravog Boga nije moguće spoznati kroz svoje Ja.

Pokušaj da razumemo Sveto pismo kroz svoje Ja može da nam stvori velike probleme 
u njegovom razumevanju. Jednoj devojci koja se žalila da nikako ne može da shvati 
nauku Svetog pisma, sam rekao:

"Ako  pokušavamo  da  shvatimo,  osetimo  i  doživimo  Sveto  Pismo  kroz  sebe,  ako 
pitamo svoje srce, svoju prirodu, tada nećemo razumeti njegov pravi smisao, jer Sveto 
Pismo nam je i dato zato da bismo kroz njega shvatili nešto novo, nešto što nemamo 
u sebi, svojoj prirodi, svome srcu, a što bi trebalo da imamo. Sveto Pismo nije dato od 
čoveka, već od Boga. Ono se ne sme spuštati na nivo ljudskoga da bi moglo da se 
shvati, već ono ima za cilj da čoveka uzdigne k Bogu i Njegovom karakteru." Jedan 
drugi mladić je izrazio nezadovoljstvo jednostavnom naukom Svetog pisma, jer mu 
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ona deluje hladno i  racionalistički.  Kada je rekao da ga mnogo više oduševljavaju 
neke gotove interpretacije Pisma nego samo Pismo, rekao sam mu:

"Nije problem u Bibliji, nego u tebi. Nije njeno otkrivenje hladno, već su takva naša 
srca.  Umesto  da  pobuđujemo  fanatizam  naših  srca  čitajući  izopačenu  duhovnu 
literaturu, treba da se ponizimo i da priznamo da na racionalno otkrivenje Istine, naše 
srce  nema  ljubavi.  Zatim  treba  da  se  uhvatimo  za  Hristovu  pravednost  a  ne  da 
"čeprkamo" po sebi tražeći u sebi dobrotu koju nikada nećemo naći.  Biblija je test 
karaktera našeg srca, a ne može naše grešno i samopravedno srce biti test Biblije!" 
Problem  ovog  mladića  je  što  je  pokušavao  da  Boga  spozna  osećanjima,  a  ne 
razumom, i zato što je težio da Boga izabere svojim srcem, a ne voljom.

Ovaj  mladić  je  primetio  da  razumno otkrivenje  Božjeg  karaktera,  kakvo mu pruža 
Sveto pismo, ne izaziva osećanja koja bi zadovoljila potrebe njegovog Ja. Nebiblijske 
interpretacije  Pisma, koja  govore o Isusu na sentimentalan način  isto  onako kako 
govore i ljubavni romani o svojim junacima, su mu mnogo draže, jer uspevaju da mu 
pobude  osećanja  za  kojima  čezne  njegovo  sebično  i  samopravedno  srce.  (Samo 
izopačena predstava o Bogu godi čovekovom grešnom Ja.)

Obmana  je  posledica  našeg  nepoštenja  i  ravnodušnosti  prema  već  otkrivenoj 
svetlosti.

Ukoliko na pozive Božjeg Duha ne odgovaramo odzivom svoje volje, sama moć volje 
će da nam oslabi, srce će nam postati kameno, a razum će imati iskušenje da izgubi 
svoju sposobnost razlikovanja dobra od zla. Naš odnos sa Bogom će se izopačiti na 
svakom nivou. Kako nam je srce okamenjeno, razumno otkrivenje Božjeg karaktera 
će nas ostavljati ravnodušnim. Svojom oslabljenom voljom mi ćemo tada jako teško 
moći da se ponizimo pred Bogom priznanjem svog otpadništva. Umesto da prevarimo 
svoje grešno srce i  svojom voljom izaberemo Boga mimo iskušenja naše prirode, 
bićemo u iskušenju da Boga biramo srcem, a ne voljom. To će rezultovati time da u 
Bogu tražimo odgovor na sebične i samopravedne porive svoga srca. Naše sebične i 
samopravedne potrebe će zahtevati  da izopačimo predstavu o Bogu u svom umu, 
tako da ga sada možemo spoznati osećanjima, jer je našoj grešnoj prirodi razumna 
predstava o Bogu strana. Tako izopačena predstava o Bogu neće rezultovati ukorom i 
promenom pobuda našeg srca, već samo promenom naših osećanja. 

Kako  nas  razum osvedočava  o  pogrešnu  funkciju  naše  volje  i  naše  pokoravanje 
grehu, mi zato svojom voljom izopačavamo i ulogu samog razuma. Ne upotrebljavamo 
ga  da  bismo  razlikovali  dobro  od  zla,  već  suprotno  -  da  bismo  svoju  sebičnost 
proglasili ljubavlju. Kako se ta funkcija razuma konkretno ogleda na duhovnom planu? 
Kako  naš  duh  ne  donosi  rodove  koji  su  u  skladu  za  Božjim  zakonom  (Deset 
zapovesti),  mi  imamo  potrebu  da  obezvredimo  zahteve  zakona,  bilo  otvorenim 
negiranjem njihove validnosti, bilo suptilno - krivim predstavljanjem njihovih zahteva 
(liberalnim i legalističkim izopačenjem). Kada zahteve zakona obezvredimo u skladu 
sa našim izopačenim rodovima duha, tada uspevamo da se opravdamo pred svojom 
savešću da smo pravi pred Bogom. Ali, savest nam u suštini i dalje nije čista jer nismo 
stvarno izmireni sa Bogom. Ta nečista savest ostaje, i često se sublimira u pokretačku 
snagu za našu religioznu revnost, navodi nas da se držimo pravila koja su sama sebi 
cilj, za razliku od prave ljubavi koja je odgovor na potrebe života. Nečista savest se 
može manifestovati  na razne načine, na primer, kroz potrebu da osuđujemo druge 
grešnike, a često se manifestuje i kroz našu potrebu za dokazom da smo na pravom 
putu. Ta potreba za samoopravdanjem izopačava funkciju naših dobrih dela.  Mi ih 
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tada svesno ili nesvesno činimo da bismo se spasli, a ne jer smo spaseni. Potreba za 
dokazom da smo na pravom putu ne mora da se manifestuje kroz legalizam (slepo 
držanje nekakvih pravila ili zahteva Božjih zapovesti), već može da se manifestuje i 
kroz  stalnu  potrebu  za  osećanjem sopstvene  pravednosti,  kroz  stalnu  potrebu  za 
osećanjem ljubavi prema Bogu i prema bližnjem, kroz potrebu za čudima i duhovnim 
senzacijama  koja  prate  naš  duhovni  život.  Na  razne  načine  se  otkriva  da  nismo 
zadovoljni jednostavnom verom u Boga. Nije ni moguće da budemo zadovoljni verom 
u Onoga sa kojim se nismo izmirili, pa se to manifestuje kroz suptilno nezadovoljstvo 
Bogom, koje nas navodi na razne dodatke biblijskoj religioznosti,  kojima izazivamo 
kod sebe onu sigurnost koju nemamo u Bogu. Kada bismo bili  stvarno izmireni sa 
Bogom, imali bismo potpuni mir i poverenje u Njega, bez potrebe da osećamo da smo 
ispravni, i bez potrebe za onim religioznim sistemima koji podražavaju to osećanje.

SUKOB IZMEĐU OPRAVDANJA (SPASENJA) DELIMA I OPRAVDANJA VEROM

Princip lažnog spasenja pri kome određenom "tehnikom" ili  "sistemom" činimo delo 
pravde kojim se izmirujemo sa Bogom (a u stvari pokušavamo da se izmirimo samo 
sa sopstvenom savešću) naziva se opravdanje delima.

Princip stvarnog spasenja pri  kome, zbog kontakta sa svetim i  pravednim Bogom, 
uviđamo uzaludnost pokušaja opravdanja putem sopstvenih dela pravde, i kao jedinu 
alternativu prepoznajemo dar ponuđene Hristove pravednosti, naziva se opravdanje 
verom, zato što se Hristova pravda verom prihvata.

"Šta  ćemo,  dakle  reći?  Mnogobošci,  koji  nisu  težili  za  pravednošću,  postigli  su 
pravednost, i to pravednost od vere, a Izrailj, težeći zakonu pravednosti, nije dostigao 
taj  zakon.  Zašto?  Zato  što  nije  nastojao  da  ga  dostigne  verom,  nego  delima; 
spotakoše se na kamen spoticanja, kao što stoji napisano: Evo postavljam na Sion 
kamen spoticanja i stenu sablazni, i ko u Njega veruje neće se postideti." (Rimljanima 
9,30-33)

SUKOB IZMEĐU OPRAVDANJA DELIMA I OPRAVDANJA VEROM KROZ VEKOVE

U  sledećih  nekoliko  poglavlja  analiziraćemo  principe  sukoba  između  opravdanja 
delima i opravdanja verom kroz vekove: od biblijskih primera sa Adamom, Kajinom i 
Aveljem, Farisejem i Carinikom, do primera iz istorije mlade hrišćanske crkve i kasnije 
njenog otpadništva, sve do primera lažne i prave reformacije našeg vremena.

HALJINE OD SMOKVINOG LIŠĆA ILI JAGNJEĆEG KRZNA

Pre pada u greh, umesto životinjskim krznom, čovek je bio obavijen i obasjan slavom 
Božjom. "A behu oboje goli, Adam i žena mu, i ne beše ih sramota." (1.Mojsijeva 2,25) 
Ali, pošto su sagrešili, dospeli su u stanje u kome bi za njih prisutnost Božje slave 
značila trenutnu smrt.

Zato se od njih Božja slava povukla, te "videše da su goli, pa spletoše lišća smokova i 
načiniše  sebi  pregače."  (1.Mojsijeva  3,7)  Stideli  su  se  svoje  golotinje  jer  je  ona 
otkrivala odsustvo Božje slave i tako ih podsećala na učinjeni greh.

Njihov očaj postao je još veći kada su oko sebe primetili posledice svoga prestupa. Na 
Zemlju se spustilo prokletstvo zbog njihovog greha. Lišće je počelo da vene i životinje 
su postale smrtne.
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A zatim "začuše glas Gospoda Boga, ... i sakri se Adam i žena mu ispred Gospoda 
Boga među drveta u vrtu. A Gospod Bog viknu Adama i reče mu: Gde si? A on reče: 
Čuh glas tvoj pa se poplaših, jer sam go te se sakrih" (1.Mojsijeva 3,8-10)

Probuđenog osećanja krivice, pokušali su da se opravdaju prebacujući odgovornost 
za učinjen greh jedno na drugoga.  Ali,  spoljne okolnosti  nisu mogle da opravdaju 
njihovu krivicu. Iskušenje je upravo bila prilika u kojoj su mogli da svojim pravilnim 
izborom proslave Boga i da time sami budu proslavljeni. Nepoverenje u ljubav koju 
Bog ima prema njima omogućilo im je da nasednu na laskanje kušača i da učine greh. 
Sada, u svetlosti Božje prisutnosti, osećali su se krivim i izgubljenim buntovnicima. 
Nalazili  su  se  u  izmenjenom  stanju,  u  kojem  im  zajednica  sa  Bogom  više  nije 
predstavljala radost.  Svojim grehom i  svojom krivicom došli  su u neprijateljstvo sa 
Božjim karakterom i Njegovom pravdom.

Kada su začuli Božji glas u vrtu, Adam i Eva su se uplašili, a zatim su bili svedoci 
nečeg neočekivanog. 

Sa iznenađenjem slušali su kako Bog izričući prokletstvo zmiji govori reči koje palom 
čoveku  i  čovečanstvu  predstavljaju  nadu  u  spasenje  i  večni  život;  slušali  su 
proročanstvo o njihovom Izbavitelju.

"I još mećem neprijateljstvo između tebe i žene i između semena tvojega i semena 
njezina; ono će ti na glavu stajati, a ti ćeš ga u petu ujedati." (1.Mojsijeva 3,15)

Bog  će  iz  potomstva  ženinog  podignuti  Izbavitelja,  u  krilu  Božje  crkve  rodiće  se 
Spasitelj. On će smrskati glavu zmiji, uništiće zlo, ali će pri tome dobiti smrtonosan 
ujed, platiće cenu ljudskog prestupa.

Zatim je prineta prva žrtva - nevino jagnje. Prolivena krv nevine životinje postala je 
simbol nevine žrtve koju će sam Bog prineti kroz Hrista da bi iskupio pali ljudski rod. 
Tako će Isus postati "Jagnje Božje koje uze na se grehe sveta" (Jovan 1,29). Mnogo 
vekova kasnije, anđeoski horovi zaoriće "pesmu novu", u slavu Jagnjetovu, govoreći:

"Dostojan si da uzmeš knjigu, i da otvoriš pečate njezine; zato što si bio zaklan, i što si 
svojom krvlju iskupio Bogu ljude od svakoga kolena i jezika i naroda i plemena. ... 
Dostojno je Jagnje zaklano da primi silu i bogatstvo i premudrost i jačinu i čast i slavu i 
blagoslov." (Otkrivenje 5,9.12)

"I  načini  Gospod Bog  Adamu i  ženi  njegovoj  haljine  od  kože,  i  obuče ih  u  njih." 
(1.Mojsijeva 3,21)

Haljine  od  smokvinog  lišća,  simbol  ljudskih  haljina  pravednosti,  nisu  mogle  da 
opravdaju grešnog čoveka pred osudom Neba. Ljudska pravednost ne može da ispuni 
zahteve  Božje  pravde  zato  što  je  oskvrnjena  grehom.  Sam  Bog  je  edemski  par 
obukao u haljine jagnjetove, simbol Hristovih haljina pravednosti. Skidanje krzna sa 
bezgrešnog jagnjeta imalo je smrtonosne posledice po jagnje, kao što je čovekovo 
oblačenje u Hristove haljine pravednosti Spasitelja stajalo smrtonosnih posledica.

Čovekova prirodna reakcija na probuđeno osećanje krivice sastoji se u pokušaju da 
ućutka nečistu savest izgrađivanjem osećanja sopstvene pravednosti. Međutim, pred 
Bogom ta pravda ne vredi više od smokvinog lišća. Bog od nas ne traži da pred Njega 
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izlazimo nudeći mu našu sopstvenu pravednost, već divnog li čuda, Bog nam svoju 
sopstvenu pravednost pruža kao dar. Božja je namera da naša naga telesa obuče u 
bele haljine sopstvenog karaktera, u kojima ćemo hoditi još dok smo na ovoj Zemlji.

"Veoma ću se radovati u Gospodu i duša će se moja veseliti u Bogu mojemu, jer me 
obuče u haljine spasenja i plaštem pravde ogrte me." (Isaija 61,10)

"Ja prođoh pored tebe, i gle tvoje doba beše doba ljubljenja. Ja prostreh skut haljine 
svoje na tebe, pokrih golotinju tvoju, zakleh ti se na vernost, učinih savez s tobom, 
govori  Gospod,  Večni,  i  ti  posta  moja.  Ja  te  okupah  vodom,  oprah  krv  s  tebe, 
pomazah te uljem. Dadoh ti vezene haljine... I razide se glas o tebi po narodima s 
lepote tvoje, jer ti beše savršena sjajem mojim, koji ja metnuh na tebe, govori Gospod, 
Večni." (Jezekilj 16,8-14)

"I odgovori jedan od starešina govoreći mi: Ovi obučeni u bele haljine ko su, i otkuda 
dođoše? I rekoh mu: Gospodaru, Ti znaš! i reče mi: Ovo su koji dođoše od nevolje 
velike, i opraše haljine svoje i ubeliše haljine svoje u krvi Jagnjetovoj. Zato su pred 
prestolom Božjim, i služe mu dan i noć u crkvi Njegovoj i Onaj što sedi na prestolu 
useliće se u njih. Više neće ogladneti ni ožedneti i neće na njih pasti sunce, niti ikakva 
vrućina. Jer Jagnje, koje je nasred prestola, pašće ih, i uputiće ih na izvore žive vode; 
I Bog će otrti svaku suzu od očiju njihovih." (Otkrivenje 7,9-17)

KAJINOVA I AVELJEVA SLUŽBA

Nepriznavanje potrebe za Iskupiteljem od greha i  krivice ne oslobađa grešnika od 
greha i krivice. Upravo ono što mnogi smatraju da je odraz njihove prave vernosti 
Bogu - njihova religiozna služba, predstavlja znak njihove neizmirenosti sa Njime.

Setimo se Kajina i Avelja i njihove religiozne službe:

"A  posle  nekoga  vremena  dogodi  se,  te  Kajin  prinese  Gospodu  prinos  od  roda 
zemaljskoga; A i Avelj prinese od prvina stada svojega i od njihove preteline. I Gospod 
pogleda  na  Avelja  i  na  njegov  prinos,  a  na  Kajina  i  njegov  prinos  ne  pogleda." 
(1.Mojsijeva 4,3-5)

I Kajin i Avelj su prineli žrtvu u svojoj službi Bogu. Kao i između raznih religija u svetu 
tako i između te dve službe nije postojala, naizgled, značajna razlika. Svako je prineo 
ono što je imao s obzirom na uslove u kojima je živeo.

Često čujemo tvrdnju: "Dozvolimo ljudima da svako služi  Bogu na svoj način! Bog 
prihvata svaku službu ukoliko je ona iskrena i ukoliko je iz srca!"

Ovom  tvrdnjom  često  se  pokušava  opravdati  religija  grešnog  i  samopravednog 
ljudskog srca, koja prezire Božji zakon u ime poštovanja ljudskih običaja. Zaboravlja 
se da prava ljubav nije slepi sled nekakvih poriva koji izlaze iz unutrašnjosti našeg 
bića. Ljubav je razuman i svrsishodan odgovor na potrebe života i na zahteve samog 
Darodavca života. Ako zateknem na ulici povređenog čoveka, neću mu pokloniti buket 
cveća da bih mu tako pokazao da ga volim, već ću mu pružiti pomoć koliko god sam 
to u mogućnosti. Ne postoje razlike u karakteru, osim zbog greha, koje bi mogle da 
rezultuju drugačijom reakcijom čoveka u susretu sa osobom kojoj je potrebna pomoć. 
Tako isto  i  u  odnosu sa Bogom, postoji  odgovarajući,  već definisan način  na koji 
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čovek izražava svoju ljubav prema Bogu, o čemu govore prve četiri zapovesti Božjeg 
moralnog zakona.

U edemskom vrtu vidimo da je čovek svoju ljubav prema Bogu trebalo da izrazi kroz 
poslušnost zabrani da ne jede sa zabranjenog drveta, zatim kroz prihvatanje svetosti i 
blagoslova dana od odmora, a posle pada u greh, vidimo ceremonijalno žrtvovanje 
životinja, koje predstavljaju sen Hristove žrtve.

Za razliku od Avelja, Kajin je prineo na žrtvu voće i povrće, koji svakako ne mogu da 
budu sen Hristov.  Tako je  Kajinova služba otkrila  njegovu nesvesnost  potrebe za 
Iskupiteljem od greha i krivice. Bog nije mogao da prihvati takvu službu kao ugodnu.

"Zato se Kajin rasrdi veoma, i lice mu se promeni... Posle govoraše Kajin s Aveljem 
bratom svojim."  (5.  i  8.  stih)  Možemo pretpostaviti  kako je  tekao njihov  razgovor. 
Možda je Kajin prebacivao Avelju što je tako nečovečno postupio prema prvencima 
"stada svojega". Možda ga je pogrdno nazvao "mesarem" i optužio da je zaslužio smrt 
zato što je ubio nedužne životinje.

Da li su opravdane optužbe onih koji smatraju da je Avelj prekršio Šestu zapovest (Ne 
ubij!) time što je prolio nedužnu životinjsku krv?

Zbog posledica prestupa prvog čoveka, kome su poverene na starateljstvo, životinje 
su već postale smrtne i kadtad bi same uginule. Formalističko shvatanje morala, po 
kome je Avelj  kriv za ubistvo nedužnih životinja,  izraženo je kod onih koji  nemaju 
valjan sadržaj svoje pobožnosti. Božanski moral gleda na srce (Matej 5,21). Tako, na 
primer, sledbenici Krišne smatraju da će čovek imati karmičke posledice u sledećem 
životu ukoliko i slučajno ubije neku životinju, a ako je "samo" gajio mržnju u srcu, tada 
neće  snositi  nikakve  posledice.  (Interesantno  je  da  obožavatelji  Krišne  još  uvek 
prinose Kajinovu žrtvu - voće i povrće.)

Za razliku od Avelja, Kajin još nikoga nije ubio, ali se u njegovom srcu već začeo greh. 
Njegov pokušaj da kritikovanjem i samoopravdavanjem umiri  svoju savest nije dao 
rezultate.  Zato "kad bijahu u polju,  skoči  Kajin  na Avelja  brata svojega,  i  ubi  ga." 
(1.Mojsijeva 4,8)  "Stigla  ga je karma koju  je  zaslužio"  verovatno je  pomislio  Kajin 
pošto je uspostavio "mir" i "pravdu na zemlji". Ali, mir svoje savesti i dalje nije uspeo 
da ostvari.

Kada mu se zatim javio Bog sam "Kajin reče Gospodu: Krivica je moja velika da mi se 
ne može oprostiti. Evo me teraš danas iz ove zemlje da se krijem ispred tebe, i da se 
skitam i potucam po zemlji, pa će me ubiti prvi koji me udesi". (1.Mojsijeva 4,14)

Kajin  se  bojao  onoga  što  je  zaslužio.  Strah  od  sukoba  sa  sopstvenom  savešću 
prebacio je na strah od sukoba sa okolinom. Drugima je pripisao svoje nasilničke 
sklonosti, a Bogu svoj karakter nepraštanja.

U svojoj milosti Bog nije Kajinu odmah po učinjenom grehu oduzeo život. Ostavio ga 
je  da živi  i  pružio  mu priliku da se u međuvremenu pokaje.  Međutim,  opterećene 
savesti Kajin se bojao da će ga odmah snaći ono što je zaslužio. Spopao ga je strah, 
jer je pre prihvatio da nosi teret svoje savesti, nego lak jaram božanske milosti. "Pa će 
me ubiti prvi koji me udesi" reče Kajin.
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Bog nije želeo da Kajina muči karmom tj. teretom krivice i strahom od dolazećeg suda 
da bi ga tako privoleo na poslušnost:

"I načini Gospod znak na Kajinu da ga ne ubije ko ga udesi." (1.Mojsijeva 4,15)

Mi treba da poštujemo pravo čoveka da služi svom božanstvu onako kako on to hoće, 
ali to ne znači da će Bog prihvatiti čovekovu svojevoljnu i samopravednu službu.

Bog prihvata samo onu službu koja je izraz čovekove poslušnosti. Ona je pred Bogom 
vredna jer otkriva ljubav onoga ko je njom pokrenut.

Ali zapazimo da Bog prihvata samo dragovoljnu poslušnost. Kada je Kajin odlučio da 
krene svojim putem, Bog mu taj put nije preprečio.

Onaj ko bude spasen neće biti sa Hristom zato što je morao da bude jer je, možda, 
imao nevolje u životu, već zato što je dragovoljno odlučio da ljubi svoga Gospoda.

Svakom ljudskom biću su date prilike da se slobodno opredeli kome će služiti.

Po  učenju  onih  koji  veruju  u  reinkarnaciju  svi  će  biti  spaseni  -  kad  tad.  Njihovo 
odupiranje Bogu samo odlaže vreme kada će se kroz ispaštanje za svoje grehe očistiti 
i biti ponovo sa Bogom. To je prisilno spasenje.

Zamislimo čoveka koji devojci koju jako "voli" upućuje reči: "Ja želim da budem sa 
tobom u braku! Ali ja poštujem slobodu tvoga izbora. Ne moraš da budeš sa mnom! 
Ali, ja ću tako da te tučem, i ti ćeš tako da patiš, sve dok ne budeš pristala na moje 
zahteve!"

Kako se zove ljubav na silu? Takva ljubav se pridaje Božjem karakteru.

FARISEJ I CARINIK

Ljudi mogu misliti da su svojim dobrim delima zaslužili Božju naklonost, ali upravo ta 
opterećenost dobrim delima otkriva njihovu neizmirenost sa Bogom.

Oni najčešće izlaze pred Boga sa rečima koje imaju samopravedan smisao:

"Živim pristojnim životom. Ne želim nikome zla,  tuđe neću, svoje ne dam. Nikoga 
nisam ubio, nikome ništa ukrao. Idem redovno i u crkvu! Nije li to dovoljno?"

Njihovo pravdanje se po smislu ne razlikuje od pravdanja oholog i samopravednog 
fariseja iz Isusovog primera:

"Dva čoveka uđoše u crkvu da se mole Bogu, jedan farisej a jedan carinik. Farisej 
stade i moljaše se u sebi ovako: Bože! Hvalim te što nisam kao ostali ljudi: hajduci, 
nepravednici, preljubočinci, ili kao ovaj carinik. Postim dvaput u nedelji; dajem desetak 
od svega što imam. A carinik izdaleka stajaše, i ne šćaše ni očiju podignuti na nebo, 
nego bijaše prsi svoje govoreći: Bože, milostiv budi meni grešnome! Kažem vam da 
ovaj otide opravdan kući svojoj, a ne onaj." (Luka 18,10-14)

I farisej i carinik su otišli u isti hram radi svoje religiozne službe i obojica, pokrenuti 
snažnim religioznim potrebama, uputili su molitve Bogu koji je nosio isto ime. Takođe, 
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obojica  su  sa  svoje  službe  otišli  veoma  zadovoljni  i  uvereni  da  su  pred  Bogom 
opravdani.

Ali između njih je ipak postojala suštinska razlika. 

Obojica su otišli zadovoljni, ali dok je farisej otišao zadovoljan sobom i sopstvenim 
karakterom, dotle je carinik otišao zadovoljan Bogom i Njegovim karakterom.

Mnogima  je  cilj  da  im  religija  pomogne  da  postanu  zadovoljni  sobom  i  svojom 
pravednošću. Farisej je uspešno ostvario taj cilj, ali nije otišao opravdan - spasen - 
pred Bogom. Otišao je opravdan pred Bogom onaj ko uopšte nije imao namere da 
bude zadovoljan sobom i svojim karakterom. Carinik je otišao zadovoljan karakterom 
Boga koji  mu je oprostio njegove grehe, i  dokle njegova volja bude bila pokorena 
Božjoj volji, on neće imati potrebe da bude zadovoljan sobom. Sasvim mu je dovoljno 
da bude zadovoljan Bogom. Farisej nije mogao da ode zadovoljan Bogom, zato što 
nije ispunio uslove. U svetlosti Božjeg lica on nije priznao svoju zavisnost od Boga, 
nije priznao svoje grehe i nije se za njih kajao. Kako nije mogao da bude zadovoljan 
Bogom, morao je da spusti pogled na sebe i svoju pravednost i da radi na izgrađivanju 
sigurnosti u sebe samog i svoj sopstveni karakter.

Lažna  religija  ne  pomaže  čoveku  da  izgradi  poverenje  u  Boga,  već  mu  raznim 
tehnikama i sistemima pomaže da izgradi poverenje u sebe i svoj sopstveni karakter. 
Ali, kao što je cariniku bilo sasvim nepotrebno da bude zadovoljan svojim karakterom, 
poznavajući lepotu i uzvišenost Božjeg karaktera, tako je i vernicima koji zaista veruju 
u  Boga  sasvim  nepotrebno  mnogo  toga  što  primenjuju  vernici  otpalih  crkava  u 
izgrađivanju i podražavanju osećanja sopstvene samodovoljnosti i samopravednosti.

Uz  ispravne  kriterijume  Božjeg  karaktera,  pokušaj  čoveka  da  postane  zadovoljan 
sobom može samo da ga obeshrabruje sobom. Čovek nije bezgrešan da bi mogao 
postati i ostati zadovoljan sobom.

Šta otkriva činjenica da je neko ipak iskreno zadovoljan sobom? 

U kom slučaju čovek može biti zadovoljan sobom? 

Samo onda kada su njegovi kriterijumi savršenstva sa bezgrešnog spušteni na nivo 
grešnoga, sa božanskog na nivo ljudskoga. 

Ako imamo lepo mišljenje o sebi i svojoj prirodi, to samo govori da se nismo sreli sa 
Hristom, da još nismo uvideli lepotu Božjeg karaktera, i da su naši kriterijumi dobrote 
veoma uniženi.

"Mi možemo laskati sebi, kao što je to činio Nikodim, da nam je život pošten, moralni 
lik besprekoran, i misliti da ne moramo da ponizimo svoja srca pred Bogom kao obični 
grešnici, ali kad nas obasja Hristova svetlost, videćemo da smo nečisti, shvatićemo da 
su naše pobude sebične, da je neprijateljstvo prema Bogu ukaljalo svako naše delo. 
Tada ćemo shvatiti da je naša pravda kao prljava haljina, da nas jedino Hristova krv 
može očistiti od prljavštine greha i obnoviti naše srce prema Njegovom obličju." (EGV, 
Put Hristu 22-23)

Mnogi,  kada  prepoznaju  sebe  kao  carinika,  koji  siromašan  duhom  stoji  pred 
pravednim Bogom, odmah ulože sve napore svoje volje da bi zauzeli ulogu oholog i 
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samopravednog fariseja. Za razliku od fariseja koji u molitvi izjavljuje "Bože! Hvalim te 
što nisam kao ... ovaj carinik!", oni kao da u molitvi izjavljuju "Bože! Pomozi mi da 
budem kao onaj farisej! ... Pomozi mi da se osećam da sam savršen u svojoj dobroti!". 
Umesto da težište svog odnosa sa Bogom vide u poznanju Njegovog karaktera, oni u 
prvi plan stavljaju svoje posvećenje. Umesto da se bave Bogom, oni se bave sobom, 
pokušavajući da svojom religioznošću izgrade osećanje sopstvene pravednosti. Tako 
samo ugušuju stečeno osvedočenje da su siromašni duhom i gube blagoslov koji je 
Isus  obećao  siromašnima  duhom.  Umesto  u  Bogu,  oni  nalaze  mir  na  temenjima 
sopstvene pravednosti. Kako nemaju poverenja u Boga, oni u sebi i svojim pozitivnim 
osećanjima  i  stremljenjima  traže  dokaz  Božjeg  odobravanja.  Baveći  se  sobom,  u 
pokušaju da ostvare duhovno savršenstvo, oni ometaju Isusa da se On bavi njima i da 
im daruje stvarnu pobedu nad grehom.

"Ako stalno gledamo sebe i pitamo se kako nam ide i koliko smo postigli, nemamo ni 
najmanje mogućnosti da budemo spaseni. Ali ako gledamo na Isusa, ako su naše oči 
stalno  usmerene  prema  Njemu,  nemamo  ni  najmanje  mogućnosti  da  budemo 
izgubljeni." (M. Venden, Evo dolazim... 24)

Gledanje  u  sebe  iskušenje  je  za  čovekovu  grešnu  prirodu.  Ono  je  duhovno 
smrtonosno jer pobuđuje njegovu sebičnost i samopravednost.

Sam  pokušaj  čoveka  da  postane  zadovoljan  sobom  i  osećanjem  sopstvene 
pravednosti je koren svake duhovne i duševne patologije. Sama potreba za takvim 
osećanjem nije duhovna već psihološka potreba. Ona nije delo Svetoga Duha, već 
čovekove grešne prirode i  njegove nečiste savesti.  (Psihološka potreba ima za cilj 
promenu  osećanja,  dok  duhovna  razumno  osvedočava  čoveka  o  potrebu  za 
promenom karaktera tj. pobuda njegovog srca.) Osećanjem samozadovoljstva upravo 
su ugušene naše duhovne potrebe i ometen naš dalji duhovni razvoj. 

Sada nam se nameću pitanja: 

Šta je to što je fariseju omogućilo da postane zadovoljan sobom i svojim karakterom, 
za razliku od carinika koji je bio zadovoljan samo Bogom?

Šta je to što je carinika sačuvalo od opterećivanja psihološkim potrebama i otvorilo 
njegovo srce za delovanje Svetoga Duha koji  ga je osvedočio o njegove duhovne 
potrebe?

Pogledajmo ko je od njih u svom umu imao uzvišeniju predstavu o Božjem karakteru. 

Ko  je  od  njih  imao  predstavu  o  Bogu  zasnovanu  na  zahtevima Božjeg  moralnog 
zakona?

Naravno da je tu predstavu mogao imati samo onaj ko je svojim kajanjem i pokazivao 
da priznaje zahteve zakona. 

Ko se od njih kajao za kršenje zakona? 

Farisej  je imao toliko uniženu i površnu predstavu o Božjem zakonu, da pred njim 
uopšte nije shvatao svoju grešnost i  krivicu. On u suštini nije poznavao Boga kroz 
zakon, već kroz legalizam. Za razliku od legalizma koji  se zadovoljava određenom 
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religioznom formom ponašanja, Božji zakon gleda na srce i traži da njegove pobude 
budu ispravne.

Za razliku od fariseja, carinik je poznavao Boga kroz zakon, te je zato Sveti Duh je 
kroz takvu predstavu o Božjem karakteru imao slobodu da ga ukori za grehe i da ga 
dovede do iskrenog pokajanja.

Pravilno razumevanje Božjeg karaktera, otkrivenog kroz Njegov zakon, čuva nas da 
se ne oslonimo na silu  svoje  prirode.  Ono nas navodi  da dignemo ruke od svoje 
pravednosti i da se oslonimo isključivo i samo na Hrista.

Danas čak i mnogi hrišćani imaju tako izopačenu predstavu o Božjem karakteru, da 
kroz tu  predstavu Sveti  Duh uopšte ne može da kontaktira  sa njima i  da ih  učini 
svesnim potrebe za Hristom. Oni  će doduše reći  kako se kaju za svoje grehe, ali 
istovremeno će da tvrde da je zakon ukinut. Kako je upravo zakon kriterijum šta jeste 
a šta nije greh, nameće se pitanje - za šta se oni kaju ako se ne kaju za kršenje 
zakona (greh)? Apostol  Pavle  kaže:  "Ne znadoh za želju  dok zakon ne kaza:  Ne 
zaželi." (Rimljanima 7,7) Ti hrišćani koji obezvređuju značaj zakona, ili  ga otvoreno 
ukidaju, zaista se ni ne kaju za greh (u biblijskom smislu tog pojma) već se kaju samo 
za neprijatne posledice svojih greha na nivou osećanja i postupaka.

Onaj ko čuva poznanje Božjeg karaktera u svetlu njegovog zakona nikada neće biti u 
iskušenju  da  se  opravda  delima  sopstvene  pravednosti,  jer  ga  zakon  uvek 
obeshrabruje u takvom pokušaju. U svetlu uzvišenih zahteva Božjeg zakona grešnik 
ne može nikada da postane zadovoljan sobom, ali mu to ni najmanje ne smeta kada 
je u potpunosti zadovoljan Bogom, njegovim karakterom i njegovim planom spasenja. 

Bog nas poziva da ostvarimo duhovno savršenstvo:

"Budite vi dakle savršeni, kao što je savršen Otac vaš nebeski!" (Matej 5,48)

Biti savršen ne znači imati bezgrešnu prirodu, već to znači - potpunim poverenjem i 
uzdanjem u Boga biti nezavisan i slobodan od slabosti i grešnosti svoje prirode. Kakve 
veze ima što  je  naša priroda grešna ako se  mi  svojom voljom na nju  uopšte  ne 
oslanjamo?! Kako savršenstvo nije odlika naše prirode, već našeg voljnog izbora, mi 
možemo biti savršeni verom u Onoga ko je bezgrešan. "Koji u njemu stoji ne greši" ne 
zato što je bezgrešan, već zato što se na silu svoje grešne prirode ne oslanja. 

Savršen je svaki grešnik, koji  u potpunosti  odgovara na nalog (poziv) koji  mu Bog 
upućuje u sadašnjem trenutku, bez obzira na njegovo dotadašnje grešno nasleđe (i 
iskustvo).  Savršen je  bio  izgubljeni  sin  onoga trenutka  kada je  u  svinjcu  okrenuo 
pogled  vere  ka  svom ocu  i  odlučio  da  mu  se  vrati.  Savršen  je  carinik  koji  se  u 
potpunosti  pokorio  osvedočenju  o  sopstvenu  grešnost,  i  u  potpunosti  se  pokorio 
osvedočenju o Božju milost  i  Njegovo prihvatanje.  Carinik je pokazao poverenje u 
Boga  i  pravednost  koju  On  milostivo  pruža  svakom  grešniku  koji  se  kaje,  te  je 
grešnost njegove ljudske prirode zato postala sasvim obezvređena i zanemarena.

Da li je carinik nastavio i dalje da greši? 

Posmatrajući uzvišene zahteve zakona koji je prekršio i službu prinošenja nevine žrtve 
koja je zauzela njegovo mesto, carinikovo srce je dovedeno do iskrenog i dubokog 
pokajanja.  Božja  ljubav  je  tako  osvojila  srce  velikog  grešnika.  Cariniku  je  mnogo 
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oprošteno. A onaj kome je mnogo oprošteno, veliku ljubav ima (Luka 7,47). A onaj ko 
ima veliku ljubav držaće zapovesti Božje jer Isus kaže: 

"Ko ima zapovesti moje i drži ih, on je onaj što ima ljubav k meni." (Jovan 14,21)

POKUŠAJ POBEDE NAD GREHOM U "SVOJOJ SILI"

Jedna devojka je sedam dana bezuspešno pokušavala da se oslobodi poroka duvana, 
dok nije digla ruke od svojih pokušaja i izustila: "Ja ovo više ne mogu! Bože, sve sam 
pokušala! Ti me uzmi u svoje ruke, ja sam potpuno izgubljena!". Nastavila je kao i 
ranije da se redovno moli i da proučava Jevanđelje, ali sada bez opterećujućih zaveta 
da više nikada neće zapaliti cigaretu. Posle par dana dana majka ju je "prodrmala" 
rečima: "Kako je divno što već pet dana nisi zapalila cigaretu!" Devojka je tek tada 
postala svesna da je još pre nekoliko dana oslobođena svog nezdravog poroka.

Kako je moguće da ona nekoliko dana nije bila svesna svoje pobede nad grehom? 
Zato što je ona i posle pobede zadržala osećanje slabosti sopstvene prirode. Ona je 
hodila u svetlosti  Božjeg lica i  zato je i  dalje bila svesna da je po svojoj  prirodi  - 
grešnica.  Kako  se  više  nije  bavila  sobom,  svojim  gresima  i  svojim  zavetima 
negrešenja, ona se više nije ni uzdala u sebe. Zaboravila je na sebe i njena sopstvena 
pravednost je izgubila moć u susretu sa Božjom pravednošću.

Bog kaže:

"Pogledajte u mene, i spašćete se svi" (Isaija 45,22)

Gledanjem  u  Boga  i  upoznavanjem  Njegovog  karaktera  mi  stičemo  poverenje  u 
Njega. Mi verujemo da je Bog ljubav zato što Ga poznajemo. I kada imamo poverenja 
u Njega, onda verujemo da je dovoljno dobar da hoće da nas spase, i da je dovoljno 
moćan da to učini.

"RADOST GOSPODNJA JE VAŠA SILA"

Naša sigurnost u Božje odobravanje i  spasenje ne sme biti  zasnovana na našem 
poverenju u sebe i sopstvenu pravednost.

Jednom  prilikom  Izrailjci  su  postali  razočarani  sobom  do  suza.  Gorko  su  plakali 
slušajući zahteve zakona koji su prekršili i otkrivenja Božjeg starateljstva koja su dotle 
nezahvalno  prezirali.  Potom  sveštenici  "rekoše  svemu  narodu:  Ovaj  je  dan  svet 
Gospodu Bogu našemu; ne tužite ni plačite. Jer plakaše sav narod slušajući šta govori 
zakon. I reče im: idite i jedite pretilo i pijte slatko i šaljite delove onima koji nemaju 
ništa zgotovljeno, jer je ovaj dan svet Gospodu našemu. Zato ne budite žalosni, jer je 
radost Gospodnja vaša sila" (Nemija 8,9-10). 

Da je narod,  postavši  svestan svoje  realne krivice,  nastavio  da se prepušta  tuzi  i 
osećanju krivice, njegova odluka o pokajanju bi bila iznuđena i licemerna. Čim bi to 
osećanje kasnije popustilo, oni bi ponovo pali  u greh. A ovako, ljubav i zahvalnost 
prema Bogu i bliznjem postaju snaga koja ih večito cuva od greha. Iako je realno da 
čovek  oseca  svoju  krivicu  kada  je  postane  svestan,  ona  sama  ne  sme  da  bude 
pokretačka snaga za pokajanje, jer će proizvesti jedino potiskivanje greha u podsvest i 
licemerstvo. Snaga pokajanja sme da bude jedino prava nečebicna ljubav, do koje 
dolazimo kroz pravilno poznanje Boga:
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"Ili  ne  mariš  za  bogatstvo  Njegove  dobrote  i  krotosti  i  trpljenja,  ne  znajući  da  te 
dobrota Božja na pokajanje vodi?" (Rimljanima 2,4) 

A onima koje pokreće strah, i koji su zbog toga postali licemeri, Sveto pismo kaže: 

"Zato reče Gospod: Što se ovaj narod približuje ustima svojim i usnama svojim poštuje 
me, a srce im stoji daleko od mene, i strah kojim me se boje zapovest je ljudska kojoj 
su naučeni, zato ću evo još raditi čudesno sa tim narodom, čudesno i divno." (Isaija 
29, 13-14)

Zapazimo da u svojoj opomeni protiv licemerstva koje je pokrenuto strahom, Bog ne 
preti i ne plaši njegove žrtve, jer time ne bi uspeo da ih oslobodi od loše pokretačke 
snage njihovog pokajanja,  samog straha i  krivice,  već im, umesto duha koji  ce ih 
zaplašiti, otkriva duh ljubavi. Obećava im da će sa njima postupati čudesno i divno. 
Bog podiže njihove misli sa njih samih, na Njega samog. Umesto da budu razočarani 
sobom, On ih hrabri da budu zadovoljni Njime. 

Shvativši radosnu poruku sveštenika "otide sav narod da jede i pije i da šalje delove, i 
veseliše se veoma što razumeše reči koje im se kazaše." (Nemija 8,12)

Setimo se priče o izgubljenom sinu (Luka 15.gl.).  Izgubljeni buntovnik svakako nije 
mogao biti zadovoljan sobom, ali trudeći se da postane zadovoljan karakterom svoga 
oca,  otvorio  je  vrata  sopstvenog  spasenja.  Njegova  nada  nije  bila  utemeljena  na 
poverenju  u  sopstveno pokajanje,  već na poverenju u očev karakter  pun milosti  i 
praštanja. A poverenje u takav karakter nije moglo da ne rezultuje njegovim iskrenim i 
dubokim pokajanjem. 

Svako  ko  je  bio  voljan  da  upozna  Božji  karakter,  mogao  je  da  usklikne:  "K  Tebi 
podižem oči svoje, koji živiš na nebesima." (Psal.123,1)

"Tako bih Te ugledao u svetinji, da bih video silu Tvoju i slavu Tvoju. Jer je dobrota 
Tvoja bolja od života. Usta bi moja hvalila Tebe. Tako bih Te blagosiljao za života 
svoga, u ime Tvoje podigao bih ruke svoje. ... Kad Te se sećam na postelji, sve noćne 
straže razmišljam o Tebi. Jer si Ti pomoć moja, i u senu krila Tvojih veselim se. Duša 
se moja prilepila za Tebe, desnica Tvoja drži me." (Psalam 63,2-8)

NEZNABOŠTVO I HRIŠĆANSTVO

"A i svi koji pobožno hoće da žive u Hristu Isusu biće gonjeni." (2.Timotiju 3,12)

"Ako svet na vas umrzi, znajte da na mene omrznu pre vas. Kad biste bili od sveta, 
onda bi svet svoje ljubio; a kako niste od sveta, nego vas ja od sveta izbrah, zato mrzi 
na vas svet." (Jovan 15,19-19)

"I svi će omrznuti na vas imena mojega radi, ali koji pretrpi do kraja blago njemu." 
(Marko 13,13)

Kada  pogledamo  izveštaje  rimskih  istoričara  videćemo  ispunjenje  Hristovog 
predskazanja:
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"Da bi utišao glasine, Neron je optužio i mučio neke ljude, koje su mrzeli zbog njihovih 
zlih dela - zajednicu popularno nazvanu "hrišćanima". Osnivač te sekte, Hrist, ubijen 
je po nalogu Pontija Pilata, upravitelja Judeje, kad je Tiberije bio car. Njihovo smrtno 
praznoverje  privremeno je  bilo  potisnuto  ali  počelo se ponovo buditi  -  ne samo u 
Judeji  već i  u  samom Rimu,  gde se  prihvataju  različite  prljave  i  sramotne stvari." 
(Tacit, Anali 15,44)

"Otkako su Jevreji stalno stvarali nemire po nagovorima Krestusa (Hrista) Klaudije ih 
je isterao iz Rima." (Svetonije, Životi careva 121.g.)

Rimski car Decije (249-251) je sproveo jedno od najvećih hrišćanskih progonstava. 
On je pokušao da ih uništi smrtnim dekretom, smatrajući ih odgovornima za moralno 
propadanje Rima. Neznabožački filozof Celzus je još ranije ukazivao na hrišćanski 
internacionalizam kao političku opasnost po rimsku imperiju, čime je pokrenuo više 
edikta za njihovo progonstvo.

Dokle god je hrišćanstvo imalo svoju životnu snagu, ono je bilo progonjeno. To ga nije 
omelo u njegovom širenju, već mu je upravo pružilo povoda da otkrije svoju snagu i 
svoj karakter. Uzrok progonstva bio je u ukoru koji je hrišćanski vernik svojim životom 
nosio protiv greha i nemorala. No, to je bilo iskustvo vernih u svim vremenima, od 
Avelja do danas. 

U  Mudrostima  Solomunovim  čitamo  kako  razmišlja  nepravednik  ukoren 
pravednikovom naukom i životom:

"Postavimo  zasedu  pravedniku  jer  nam  smeta,  i  protivi  se  našem  ponašanju, 
prebacuje nam prestupe protiv zakona i napominje nam kako izdadosmo svoju nauku. 
On se hvali  imanjem spoznaje o Bogu i  naziva se sinom Gospodnjim. On je ukor 
utelovljeni našim mislima, sama njegova pojava tišti našu dušu. Život njegov nije kao 
u ostalih i njegovo je ponašanje nastrano. ...

Pogledajmo jesu li istinite reči njegove, istražimo kakav će biti njegov svršetak. Jer 
ako je pravednik Božji sin, On će se za njega zauzeti i izbaviti iz ruku neprijateljskih. 
Zato  ga  iskušajmo  porugom  i  mukom,  da  istražimo  blagost  njegovu  i  prosudimo 
strpljivost  njegovu,  osudimo  ga  na  smrt  sramotnu,  jer  će  mu,  kako  veli,  doći 
izbavljenje. Tako oni misle ali se varaju, jer ih zloća njihova zaslepljuje. A duše su 
pravednika u ruci Božjoj. Očima se bezbožničkim čini da oni umiru, i njihov odlazak s 
ovoga sveta kao nesreća; i to što nas napuštaju kao propast, ali oni su u miru. Ako su 
u očima ljudskim bili kažnjeni, nada im je puna besmrtnosti. Za malo muke zadobili su 
dobra velika, jer Bog ih je stavio na kušnju i našao da su Ga dostojni. Iskušao ih je 
kao zlato u taljiku, i primio ih kao žrtvu paljenicu. Zato će se u vreme dolaska Njegova 
zasjati, te će svetlucati kao iskre u strnjici. Sudiće ljudima i vladati narodima i Gospod 
će carovati nad njima zauvek. Koji se u Njega uzdaju spoznaće istinu, i koji su verni, 
biće u ljubavi s Njim." (Mudrosti 2,17-21; 3,1-9)

Zapazimo da neznabožac ima određenu akciju kojom pokušava da umiri svoju savest. 
On čezne za mirom. Ali umesto da se umiri tako što će svoj život da uskladi sa svojom 
savešću, on glas savesti ugušuje i spušta na nivo svog grešnog života. Umesto da se 
bori protiv svojih greha, on ustaje u borbu protiv nosioca istine koja ukorava njegove 
grehe:
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"Svet ljubi greh, a mrzi pravdu i to je bio uzrok neprijateljstva prema Isusu. Svi koji 
odbijaju Njegovu beskrajnu ljubav dolaze do zaključka da je hrišćanstvo činilac koji 
remeti  njihov  mir.  Hristova  svetlost  razgoni  tamu  koja  prikriva  njihove  grehe  i 
neophodnost reforme postaje očigledna. Dok oni koji se potčine uticaju Svetoga Duha 
počinju da ratuju sami sa sobom, dotle oni koji  se drže greha ustaju protiv istine i 
njenih predstavnika. Tako se stvara razdor, pa Hristovi sledbenici bivaju optuživani 
kao takvi koji unose nemir među ljude. (EGV DA)

Veliki ruski književnik Lav Tolstoj iznosi svoje potresno iskustvo:

"Mislim da su mnogi ljudi to iskusili. Svom svojom dušom želeo sam da budem dobar; 
ali sam bio mlad, imao sam svojih strasti, a bio sam sam, potpuno sam, kada sam 
tražio dobro. Svaki put kada sam pokušavao da iskažem ono što je izražavalo moje 
najiskrenije želje - to da hoću da budem dobar moralno - nailazio sam na prezir i 
podsmeh; a kad sam se odavao prljavim strastima, hvalili  su me i podsticali. ... Ne 
mogu a da se tih godina ne setim bez užasa, mržnje i bola u srcu. Ubijao sam ljude u 
ratu, izazivao na dvoboje da bih ubio, gubio na kartama, ćerdao trud mužika, tukao ih, 
bludničio, varao. Laž, lopovluk, preljube svake vrste, pijančenje, nasilje, ubistvo ... Nije 
bilo prestupa koji nisam vršio i zbog svega toga su me moji vršnjaci hvalili, smatrali 
me i smatraju za vrlo moralnog čoveka. ..." (Lav Nikolajevič Tolstoj, Publicistički spisi, 
55-56)

Ukorena  savest  često  navodi  čoveka  na  odbranu  osuđivanjem  i  projekcijom 
sopstvenih grešnih motiva. Ograničen svojom grešnom motivacijom neznabožac i ne 
može da shvati dela prave ljubavi drugačije nego gledajući ih kroz svoje sopstvene 
grešne motive. Zbog svog površnog pristupa on nije u stanju da uvidi razliku između 
ispravne i fanatične religiozne revnosti. Tako je, na primer, Isus bio optuživan da ne 
pridaje duhovni značaj pranju ruku pre jela i da "skrnavi" svetost subote, isceljujući u 
taj dan bolesne. Dok je Isus ukoravan za "liberalizam" zato što se druži sa carinicima i 
grešnicima, Jovan Krstitelj je optuživan za "fanatizam" zbog umerenosti u jelu i piću.

"Jer dođe Jovan Krstitelj koji ni jede hleba, ni pije vina, a vi kažete: Đavo je u njemu; 
Dođe sin čovečji  koji  i  jede i pije, a vi kažete: Gle čoveka izjelice i pijanice, druga 
carinicima i grešnicima." (Luka 7,33-34)

Ljudi su skloni da pohvalno ocenjuju religiozne aktivnosti koje neko ulaže da bi bio 
spasen  (opravdanje  delima),  jer  one  laskaju  njihovim  ličnim  pokušajima  spasenja 
mimo Hrista, dok su skloni da plodove pravog posvećenja nazivaju fanatizmom, jer 
ukoravaju njihovu savest pred njihovim neposvećenim i besplodnim životom.

U  udžbeniku  pravoslavne  bogoslovije  "Istorija  hrišćanske  crkve"  od  P.Malickog, 
čitamo:

Ali  u toku vremena neznabošci su videli  da hrišćani  sačinjavaju zasebno religijsko 
društvo, koje se bitno razlikuje od sviju drugih, i prema njemu zauzeše neprijateljski 
stav, koji se ispoljavao u javnim gonjenima. ...

Mržnja  kod  prostoga  naroda  se  pojavljivala  iz  neznanja  hrišćanskog  učenja  i 
nepoznavanja hrišćanskog života. Na ovoj osnovi o hrišćanima se u narodu stvorilo 
mišljenje pre svega kao o bezbožnicima. 
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Optužba za ateizam ponikla je na najprirodniji način. U neznabožačkoj je religiji, zbog 
praznine njene unutrašnje sadržine, jako bila razvijena obredna strana. Neznabošci su 
imali mnogo divnih hramova, oltara i likova različitih bogova. U hramovima prinošene 
su obilne žrtve i  vršeni  razni  religiozni  obredi.  Hrišćani  u prvo vreme nisu imali  ni 
hramova  ni  ikona.  ...  Smatrajući  da  je  suština  vere  u  obredima i  ni  najmanje  ne 
razumevajući hrišćansku nauku o poštovanju Boga u duhu i istini, prosti narod poče 
gledati na hrišćane kao na ateiste u najgrubljem smislu te reči. 

Zbog nepoznavanja načina hrišćanskog života, narod je smatrao poslednje za ljude 
razvratne i prestupne. ... Hrišćane su optuživali da ubijaju decu, da jedu njihovo telo i 
piju njihovu krv i da se na ovim skupovima odaju razvratu. 

Najposle,  izbegavanje  od  strane  hrišćana  neznabožačkih  provodnji  i  pozorišta  i 
odvojeni  život  u  svom  krugu  dali  su  povoda  da  ih  optužuju  za  mržnju  prema 
čovečanstvu.  ...  Kao  bezbožnici  i  prestupnici,  hrišćani  su  u  očima  naroda  bili  od 
bogova omrznuti  ljudi  i  krivci  za sve narodne nesreće.  Njih  treba uništiti  da bi  se 
izbegao gnev bogova. (str.45-47)

Zapazimo da pagani optužuju hrišćane upravo za one grehe i nemoral, koje oni sami 
čine. 

To pokazuje da su i oni sami, iako još uvek pagani, preko svoje savesti osvedočeni o 
visoke  kriterijume  božanske  pravednosti.  (Zato  će  im  se  suditi  upravo  po  onim 
kriterijumima  po  kojima  su  oni  drugima  sudili.)  Ali,  kako  ne  žive  u  skladu  sa 
unutrašnjim osvedočenjem, imaju potrebu da se grade pravednim prebacujući svoju 
krivicu i projektujući svoje grehe na one koji kvare prividan mir njihove savesti.

"I  kad  neku  izrazito  negativnu  vlastitu  osobinu  pripisujemo  drugima  kod  kojih  ta 
osobina  postoji  u  mnogo  manjoj  meri  ili  uopšte  ne  postoji,  govorimo  takođe  o 
mehanizmu projekcije.  Dosta  se često  dešava da neko ko  je  sam izrazito  plašljiv 
gotovo o svim drugim ljudima govori kao o kukavicama. On jednu svoju slabost, koju 
ni  pred  sobom ne želi  priznati,  projektuje  na  ostale.  Neko ko je  sebičan govori  o 
mnogim drugima da su sebični. ... Psiholozi navode da ispoljavanje preterano stroge 
moralnosti  veoma  često  ukazuje  na  to  da  kod  takvih  glasnih  i  strogih  moralista 
postoje, ili su postojale, želje slične onima koje pripisuje drugima i osuđuje kod drugih. 
... Jedna devojka, na primer, žali se da je neki muškarac koji ima nemoralne namere 
stalno prati. Proveravanjem se utvrđuje da je u stvari niko ne prati ali da bi ona želela 
da  je  prate.  Ogovaranje,  sumnjičavost,  nepoverljivost,  pripisivanje  zlih  namera 
drugima dobrim delom ima izvor u mehanizmu projekcije. (Dr Nikola Rot, Psihologija 
ličnosti, 140)

U biblijskom izveštaju o susretu proroka Ilije sa otpalim izrailjskim carem Ahavom (koji 
se odao idolopoklonstvu), imamo školski primer projekcije:

"A kad vide Ahav Iliju, reče mu Ahav: Jesi li ti onaj što nesreću donosiš na Izrailja? A 
on reče: 

Ne donosim ja  nesreću na Izrailja,  nego  ti  i  dom oca  tvojega ostavivši  zapovesti 
Gospodnje i pristavši za Valima" (1.Carevima 18,17-18)

I  danas možemo primetiti  kako savremene verske vođe i politički  lideri,  opterećeni 
odgovornošću zbog zločina koje su u ime vere i Boga učinili njihovi podanici, najveću 
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opasnost po svoju naciju vide u verskim sektama. Navodno, njima je stalo da spreče 
sektaška samoubistva, zaboravljajući na stotine i hiljade žrtava koje su sami svojom 
otrovnom naukom odveli u rat i smrt.

Pravi hrišćani svakako postaju objekat progonstva, onda kada su pokrenuti istinskim 
Božjim Duhom. Ali, za razliku od ostalih prozvanih "neprijatelja" oni ne gunđaju zbog 
progonstva koje ih snalazi. Oni su radosni što iz ljubavi mogu da stradaju za Hrista. 
Hristos ih proglašava blagoslovenima:

"Blago vama ako vas uzasramote i  usprogone i  reku na vas svakojake rđave reči 
lažući, mene radi. Radujte se i veselite se, jer je velika plata vaša na nebesima, jer su 
tako progonili proroke pre vas." (Matej 5,11-12)

U sukobu dve strane svaka ima priliku da pokaže svoj pravi karakter. Tako progonstvo 
ispunjava  svoju  Jevanđeosku  svrhu,  jer  pomaže  neosvedočenima  da  uvide  koju 
stranu pokreće Božji a koju sotonski duh, te im pruža priliku da donesu pravilan izbor 
između dobra i zla.

"Kao što bilje brže raste kada se zaliva, tako i naša vera, kada biva gonjena, jače 
cveta i više se umnožava. (Jovan Zlatousti, 354-407.g.)

Onima koji se smatraju vernima, nevolje pomažu da postanu svesni svog stvarnog 
duhovnog stanja i da se učvrste u Hristu.

Mir  koji  poseduju pravi  vernici  je neuništiv,  niko ne može da im ga otme,  jer  nije 
zasnovan na njihovom odnosu sa okolinom, već na zajednici sa Bogom.

"Ovo vam kazah, da u meni mir imate. U svetu ćete imati nevolju, ali ne bojte se jer ja 
nadvladah svet." (Jovan 16,33)

Hrišćanin se ne oseća ugroženim od neprijatelja, jer ima ljubav prema njemu i čistu 
savest. On ga je svojom ljubavlju pobedio u svom srcu, a nekada se dešava da ga 
pobedi i osvoji ljubavlju koju prema njemu pokazuje pri otvorenom sukobu.

Setimo se da je ljubav koju Bog ima prema nama i kojom osvaja naša srca, ista ona 
ljubav koju On prema nama pokazuje i kada smo mi prema Njemu neprijatelji:

"Bog pokazuje svoju ljubav k nama što Hristos još kad bijasmo grešnici umre za nas." 
(Rimljanima 5,8)

U  četvrtom  veku  progonstvo  se  završilo,  da  bi  ga  ubrzo  zamenio  mnogo  veći 
neprijatelj hrišćanstva - kompromis sa mnogoboštvom.

OBOŽAVANJE PROGONJENIH

Verni Božji ljudi za vreme svoga života nisu bili omiljeni zbog toga što su predstavljali 
stalni  ukor  za  savest  grešnika.  Većina  od  njih  su  završili  život  tako  što  su  bili 
kamenovani ili na drugi način ubijani od svetine. 

A sada, ta svetina koja im ranije nije davala prava na život ni kao običnim ljudima, ta 
ista svetina koja živi isto toliko grešno kao i ranije, sada obožava njihov lik i stavlja ih 
na mesto Boga.
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Kako je moguć takav preokret? 

Zato što je posvećen život svetih ljudi, koji je ranije predstavljao ukor za grehe sveta, 
sada konačno uklonjen. 

Sada kada su mrtvi, kada su reči opomene i ukora nestale, svetina im rado upućuje 
molitve i traži od njih savete.

Ona stoji pred njihovim nemim slikama i uživa u tišini i miru svoje uljuljkane savesti. 

Sama slika ima moć da izazove određena osećanja, ali nema moć da otkrije karakter, 
posebno ne da predstavi karakter božanske nesebične ljubavi, kao što nije moćna ni 
da ukori sebičnost, oholost, samopravednost, mržnju, telesnost i druge grehe ljudskog 
srca. Sama slika zapravo provocira čoveka da liku na slici projektuje one karakterne 
atribute koje on sam ima, pa se zato taj mehanizam projekcije koristi u psihologiji radi 
analize karaktera samih ispitanika, a ne radi analize karaktera onoga ko je na slici.

Ni  sam Gospod Isus  Hristos  nije  želeo da  ljude privuče k  sebi  pleneći  ih  svojom 
fizičkom pojavom, svojim spoljnim izgledom, već karakterom svoga života i nauke koju 
je propovedao. Zato Njegova pojava nije bila privlačna telesnom srcu: "Ne bi obličja ni 
lepote u Njega i ne beše ništa na očima čega radi bismo ga poželeli." (Isaija 53,2)

One koji su sumnjali u Njegove reči, Isus nije pozvao da se zagledaju u Njegovo lice, 
već da obrate pažnju na Njegova dela:

"Ako meni i ne verujete, delima mojim verujte." (Jovan 10,36)

Bog kaže: "Branio je pravo siromaha i jadnika ... Zar ne znači to Mene poznavati." 
(Jeremija 22,16)

Osoba može pleniti  lepotom svoga fizičkog izgleda, može uspešno šarmirati druge 
ljude izazivajući  im plemenita osećanja, a da istovremeno ima veoma loš karakter. 
Sama slika nije u stanju da otkrije karakter, već jedino da pruži varljivu psihološku 
sigurnost, te je zato mudri Solomun osudio idolopoklostvno sledećim argumentima:

"I dojučerašnjeg mrtvaca sad već kao Boga poštuje i odredi svojim podanicima tajne 
obrede i žrtve. U toku vremena ukoreni se taj bezbožni običaj i počeše ga kao zakon 
čuvati i po zapovesti vladara uvelo se poštovanje likova, a one koje ljudi nisu mogli u 
osobi njihovoj poštovati, jer su predaleko od njih prebivali, približavahu sebi njihovo 
daleko obličje,  ...  te  je  svetina,  ponesena lepotom dela počela pridavati  božanske 
počasti onome koga je nedavno slavila kao čoveka. 

I to postade zamka životu: robujući nesreći ili nasilju vladarskom, ljudi su neizrecivo 
ime Božje preneli na kamenje i drvlje. 

I ne beše im dosta što su zastranili u spoznaji Boga, nego su, ... tako veliko zlo još 
mirom nazivali, jer, ... vrše tajne obrede, ili priređuju besne gozbe s čudnim običajima, 
ne čuvaju više čistoće ni tela ni ženidbe. Svuda zbrka: krv ubistvo, krađa, prevara, 
pokvarenost,  nevernost,  buna.  ...  nered  u  braku,  preljuba,  ...  jer  je  krivoboštvo 
početak,  uzrok  i  kraj  svakog  zla.  Ili  besne  na  svojim  zabavama,  ili  izriču  lažna 
proroštva, ili žive nepravedno, jer se uzdaju u mrtve idole. 
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Ali će ih obe stići kazne: što su služeći idolima iskrivili pojam o Bogu i što se krivo i 
podlo zaklinju prezirući sve što je sveto. 

A ti si Bože naš, blag i istinit, spor na gnev i svime milostivo upravljaš. Priznajemo 
tvoju vlast,  i  nećemo grešiti  kad znamo da smo tvoji,  jer  tebe znati  -  savršena je 
pravednost, i poznavati snagu tvoju koren je besmrtnosti. 

Nas nije zaveo nikakav izum opakih ljudskih  sposobnosti,  ni  jalovo slikarsko delo, 
ukrašeni likovi koji u budalama potiču žudnju te žude za neživim obličjem mrtvoga lika. 
Ljubitelji  su zla i  dostojni  takvih nada oni koji  ih čine ili  žele ili  poštuju."  (Mudrosti 
Solomunove 14,15-30;15,1-6)

Zapazimo da idolopoklonik ima izopačenu predstavu o svetosti. On se više uznemiri 
kada su njegovi fizički idoli ugroženi i oskrnavljeni, nego kada je ugrožen i oskrnavljen 
Božji  karakter  u  životima  ljudi  -  sebičnošću,  gordošću,  mržnjom,  telesnošću, 
neverstvom, nepoštenjem, i drugim gresima.

OTPAD I REFORMACIJA

U  vreme  otpada  hrišćanske  crkve  (2.Sol.2,3.7)  nauka  o  opravdanju  verom  je 
zanemarena  i  zatim  odbačena.  Umesto  u  Bogu,  ljudi  su  ponovo  počeli  da  traže 
spasenje u svojim religioznim aktivnostima. Tako se rodio fanatizam. 

Pošto  otpala  crkva  svoje  shvatanje  nije  više  mogla  da  podupre  Božjom  silom  i 
autoritetom Biblije, ona se oslonila na političku moć, i to je bilo ono što je srednji vek 
učinilo tamnim. Verske vođe su zabranile da se bogosluženje vrši na narodnom jeziku, 
a Biblija se našla prva na spisku zabranjenih knjiga. Pojedinci  koji  su želeli  da se 
duhovno uzdignu, bili su slati u manastire i samostane da bi tako njihovo videlo bilo 
zaklonjeno  od  onih  kojima  je  najpotrebnije.  A  onda  je  Bog  podigao  reformaciju. 
Svetlost istine o opravdanju samo verom zasvetlela je kroz tamu srednjeg veka i našla 
svoje  mesto u srcima svih  iskrenih  ljudi.  Jedan od njenih  zastupnika  bio  je  i  Žan 
Kalvin. Pre nego što se obratio, vodio je rasprave sa svojim sestrićem:

""Postoje dve religije u svetu" govorio je Kalvinov sestrić, "ali samo jedna je prava. 
Lažna je ona religija koju su ljudi izmislili i po kojima nas spasavaju naša vlastita dela; 
a prava je ona koja je otkrivena u Bibliji koja uči da je spasenje dar Božje milosti..."

"Nije mi potrebna tvoja nova nauka", viknuo je Kalvin: "Misliš li da sam ja celog svog 
života živeo u zabludi?" Ali, u njegovoj duši probudile su se misli koje nije mogao po 
svojoj volji da odagna.

U  samoći  svoje  sobe,  razmišljao  je  o  rečima  svog  sestrića.  Najednom je  postao 
svestan svoje grešnosti. Video je sebe bez posrednika u prisustvu jednog svetog i 
pravednog Sudije. Posredovanje svetaca, dobra dela, crkvene ceremonije - sve je to 
bilo nemoćno da ga oslobodi njegovih greha. Pred sobom je video samo mrak večnog 
očajanja. Uzalud su njegovi učitelji pokušavali da ga ohrabre, uzalud je tražio utočište 
u ispovedanju i pokajanju - ništa nije moglo pomiriti njegovu dušu s Bogom. Dok je 
Kalvin tako proživljavao tešku unutrašnju borbu, došao je slučajno jednog dana na 
javni trg, gde se u to vreme sakupljao narod da gleda spaljivanje nekog jeretika. Bio je 
zaprepašćen videći izraz spokojstva na licu mučenika. U mukama ove strašne smrti i 
pod još strašnijom osudom crkve, mučenik je pokazivao veru i hrabrost, i to je mladi 
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student  s  bolom upoređivao sa  svojim očajanjem i  mrakom,  iako  je  on  najtačnije 
slušao  crkvu.  Znao  je  da  jeretici  temelje  svoju  veru  na  Bibliji,  i  odlučio  je  da  je 
proučava i da po mogućnosti otkrije tajnu njihove radosti.

U Bibliji je Kalvin našao Hrista.

"O Oče", uzviknuo je on, "Njegova žrtva je stišala Tvoj gnev; Njegova krv je oprala 
moje  grehe;  Njegov  krst  je  nosio  moje  prokletstvo,  a  Njegova  smrt  mi  je  donela 
opravdanje. Mi smo izmislili mnogo nepotrebnih gluposti, ali Ti si stavio preda mnom 
svoju Reč kao baklju. Dirnuo si moje srce da prezrem svaku drugu zaslugu osim Tvoju 
kao Otkupitelja."" (EGV VB 183-4)

Spasenje  sopstvenom  zaslugom  je  u  direktnoj  suprotnosti  sa  biblijskim  planom 
spasenja:

"Jer ste vi milošću spaseni, po veri. I to ne dolazi od vas; Dar je to Božji, i ne po 
delima da se niko ne bi pohvalio." (Efescima 2,8-9)

OHOLOST JE ISKUŠENJE

U trenucima  finansijske  krize  zbog  gubitka  posla,  jedan  prijatelj  mi  se  obratio  za 
pomoć sledećim rečima: 

"Pomozi mi, molim te! Pitaj tvoje prijatelje iz Pokreta za ljudska prava da mi pomognu 
finansijski za život! ...  Ja sam se uvek borio za ljudska prava! ...  Ja sam uvek bio 
dobar čovek!" 

Posle desetak minuta slušanja njegovih "zasluga za opšte dobro",  rekao sam mu: 
"Uzalud pričaš! Moji prijatelji ti neće pomoći zato što si ti dobar čovek!" Prijatelj me je 
zbunjeno pogledao, a onda sam nastavio: "Oni će ti pomoći zato što su ONI DOBRI, a 
ne zato što si TI DOBAR čovek!"

Šta  je  navelo  mog  prijatelja  da  sigurnost  u  dobru  volju  mojih  prijatelja  za  pomoć 
potraži  u  vrednostima  i  zaslugama  sopstvenog  života  i  karaktera,  a  da  prema 
karakteru mojih prijatelja pokaže potpunu nezainteresovanost?

Navela  ga  je  sopstvena  oholost!  On  zapravo  ni  nije  želeo  da  mu  moji  prijatelji 
pomognu iz ljubavi prema njemu. Tako nešto bi bilo preveliko poniženje za njegovu 
oholost i gordost. On je želeo da mu oni pomognu zato što je smatrao da je za takvu 
pomoć  dostojan  svojim  moralnim  vrednostima  i  zaslugama.  Na  neki  način  on  je 
smatrao da je Pokret za ljudska prava bio dužan da mu pomogne. Umesto da bude 
ispunjen zahvalnošću, njega je to dobro delo opteretilo, i on je prolazio kroz različite 
krize osećajući se čas obaveznim da to delo pomoći uzvrati, čas pokušavajući da to 
delo obezvredi (sumnjičenjem pobuda onih koji su mu pomogli), sve to da se pred 
delom dobrote ne bi njegovo Ja osećalo poniženo.

Mnogi  pokazuju isto  tako veliku oholost  prema Bogu kao što  je pokazuju i  prema 
ljudima.  Protiv  poniženja  njihovog  gordog  Ja  koje  im  izaziva  susret  sa  Božjom 
milošću, oni se bore pokušajima da spasenje zasluže. Ali, Bog nas spasava zato što 
je On dobar i zato što nas je On sam iskupio, a ne zato što smo mi dobri i zato što 
smo spasenje mi navodno zaslužili.
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"Sa čim ću doći pred Gospoda da se poklonim Bogu višnjemu? Hoće li Gospodu biti 
mile  tisuće ovnova? Desetine tisuća potoka ulja? Hoću li  dati  prvenca svojega za 
prestup svoj? Plod utrobe svoje za greh duše svoje?

Pokazao ti je čoveče šta je dobro; 

I šta Gospod ište od tebe osim da činiš što je pravo i da ljubiš milost i da hodiš smerno 
s Bogom svojim?"(Mihej 6,6-8)

"A pravednik će od vere svoje živ biti." (Avakum 2,4)

Međutim, lažna religioznost upravo crpe svoju snagu iz čovekove neizmirenosti  sa 
Bogom i njegove sopstvene oholosti.

Tako Sai Baba propoveda:

"Morate početi  sa prvim korakom. Nikada ne primajte  ništa besplatno ni  od koga. 
Platite  to  ili  odslužite  to  radom.  Na taj  način,  odrastajte  sa  samopoštovanjem i  u 
dostojanstvu."

Samopoštovanje  i  dostojanstvo  su  često  pojmovi  kojima  se  sakriva  sopstveno 
samoljublje  i  oholost.  Ali  takvi  grešni  porivi  dolaze u direktan sukob sa primerima 
biblijske dobrote.

Isusov izdajnik Juda doživeo je pravi stres kada se Isus, Car Neba, sagnuo da mu 
opere noge (Jovan 13,1-17). Iako se trudio da prema tom Hristovom delu zauzme 
indiferentan stav, Judino srce je počelo da se lomi. Sa jedne strane - Isusova ljubav 
ga je nagonila na priznanje greha i pokajanje, a sa druge strane ona je provocirala 
njegovu zlu volju da obezvredi i prezre delo ljubavi, da bi tako izbegao javno poniženje 
priznanjem svojih izdajničkih namera.

Kada  je,  konačno,  prema  Hristu  zauzeo  negativan  stav,  Juda  je  zapečatio  svoju 
sudbinu.  Kada je  prezreo tako veliki  gest  Božje  ljubavi  i  poniženja,  nikakvi  kasniji 
pozivi milosti nisu mogli da slome tako otvrdlo srce. Prava ljubav, kao i svetlost Sunca, 
"topi vosak, ali i stvrdnjava blato".

U  susretu  grešnog  čoveka  sa  Bogom  dolazi  do  sukoba  između  dve  pravednosti 
različitog  porekla:  Hristove,  koja  je  utemeljena  na  velikom  daru  Božje  milosti  - 
otkupnoj žrtvi Isusa Hrista, i sopstvene pravednosti, koja je utemeljena na gordosti i 
oholosti.  Kako obe pravednosti mogu da rezultuju formalno ispravnim ponašanjem, 
njihov međusoban sukob je često veoma suptilan, ali svest grešnika o velikoj Božjoj 
ljubavi koja je rezultovala Isusovom otkupnom žrtvom na krstu, pomaže mu da donese 
svesnu  odluku  na  koju  pravednost  će  da  se  osloni,  da  li  na  Božju  ili  na  svoju 
sopstvenu.

U suštini - svest koju grešnik ima o Isusovoj žrtvi na krstu će ili da ga još više optereti, 
ili će da sa njega skine mučan teret oholosti i samopravednosti.

Jedna studentktinja teološkog fakulteta godinama je na svom licu nosila teret tuge i 
mraka. Razlikovala se od svojih kolega po svojoj povučenosti i ćutljivosti. A onda je u 
njenom životu osvanuo svečan dan.
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U pripremi za predstojeći ispit na temu "opravdanja verom" našli su se zajedno na 
okupu studenti i njihov profesor. Kada je u vezi sa predmetom ispita postavila pitanje, 
dobila je odgovor koji je iz korena potresao čitavo njeno biće. Profesor je uzviknuo: 
"Zašto se prema daru spasenja odnosite kao da se radi o atomskoj bombi? ...  Pa 
prihvatite taj dar!" Devojka je sa suzama istrčala napolje i to je za nju bio početak 
jednog  novog  života.  Sukob  između  dve  pravednosti  suprotnog  porekla,  bio  je 
okončan njenim izborom Božje milosti. U roku od nekoliko sedmica studenti su u njoj 
videli jednog novog čoveka i jednog novog propovednika nauke o opravdanju verom. 
Na njenom licu blistala je sveta radost spasenja. Ona je sada sasvim jasno razumela 
da se spasenje prihvata "zabadava".

"Ja ću žednome dati iz izvora vode žive zabadava." (Otkrivenje 21,6)

"Oj žedni koji ste god, hodite na vodu, i koji nemate novaca, hodite, kupujte i jedite; 
hodite, kupujte bez novaca i bez plate vina i mleka." (Isaija 55,1)

ISKUŠENJE ONIH KOJI IMAJU JAKU VOLJU

One osobe koje su u stanju da se uspešno kontrolišu u izražavanju svoje grešne 
prirode imaju veliko iskušenje da svoju religioznost  zidaju  na temeljima sopstvene 
oholosti  i  samopravednosti.  Svoje  pogrešne  temelje  otkrivaju  svojom  životnom 
filozofijom čije principe zatim svesno i nesvesno šire oko sebe.

"Napor da se spasenje zasluži dobrim delima neizbežno navodi ljude da kao branu 
protiv greha gomilaju ljudske zabrane. Uviđajući da nisu u stanju da drže zakon, oni 
se trude da izmisle svoja pravila i propise kako bi sebe primorali na poslušnost. Sve to 
sa svoje strane odvraća njihove misli od Boga i goni ih da se bave sobom. Božanska 
ljubav se u njihovom srcu gasi, a s njom nestaje i ljubavi prema bližnjima.

... Fariseji su pripadali toj vrsti ljudi. Sa svojih bogosluženja oni se nisu vraćali puni 
poniznosti i osećanja sopstvene slabosti, niti su bili zahvalni na velikim prednostima 
koje  im  je  Bog  dao.  Vraćali  su  se  ispunjeni  oholim  duhom,  a  predmet  njihovih 
razgovora bio je "ja, moja osećanja, moji putevi"." (EGV MB 123)

Iako neki misle da sebe predaju Bogu, ima tu još vrlo mnogo oslanjanja na samoga 
sebe. Ima savesnih duša koje se delimično oslanjaju na Boga a delimično na sebe. 
Oni ne gledaju na Boga i ne traže da ih podržava Njegova sila, već se oslanjaju na 
svoju budnost prema iskušenjima i na izvršavanje određenih dužnosti kako bi našli 
pristup Bogu. Nema pobede u takvoj vrsti  vere. Takve osobe muče se bez ikakve 
svrhe; njihove duše su u stalnim okovima i ne nalaze počinka sve dok svoje terete ne 
stave pred Isusove noge." (EGV 1OP 353)

Moris Venden u svom delu "Poslušnost verom" kaže:

"Kad god nedovoljno naglašavamo da je Isus naša jedina nada i naša jedina sila za 
poslušnost, završićemo samospasenjem po sistemu "uradi sam". Jaki ljudi smatraju 
da oni to mogu postići sami, jer uspevaju u nekim promenama svog ponašanja. Oni 
dolaze u crkvu, ali postaju uznemireni kad čuju o predavanju volje i o pokoravanju 
sebe Isusu. 

"Kad uvide da ne postoji nikakav način da utkaju sebe u to delo, odbacuju ponuđeno 
spasenje." (EGV DA227)
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Hiljade ljudi danas će prihvatiti religiju, uključujući i hrišćanstvo ako otkriju neki način 
da i sebe uključe, ako nađu neki način da zarade i zasluže bar najmanji deo svog 
spasenja. Kad otkrijemo da ne možemo učiniti ništa osim da u poniznosti padnemo 
pred Isusove noge i priznamo da mi ne možemo učiniti ništa, tada to postaje pretežak 
krst.  Ali  krst  je  suština  predanja,  ono oko čega sve kruži.  Ono uključuje  potpuno 
predavanje sebe." 

Da je postojala mogućnost da se čovek spase svojim trudom i svojim zaslugama, Isus 
ne bi morao da bude prikovan za krst. Bogohuljenje je kada neko govori Hristu, bilo 
rečima, bilo svojim stavom: "Hvala ti za tvoje zasluge, ali one nisu dovoljne. Moraću 
malo i ja da zaslužim spasenje i da ti tako bar malo pripomognem!" Zamislimo da nam 
neko  nudi  na  poklon  sto  milijardi  dinara  zato  što  nas  voli,  i  zato  što  nam  je  to 
neophodno potrebno, a mi mu kažemo: "Evo, uzeću! Ali, neprijatno mi je, pa ću se 
truditi da ti olakšam i da ti vratim bar pet para nazad. ... Neću da uzmem od tebe sto 
milijardi najnovijih dinara dok ne prihvatiš i moju dobru volju u pomoći od pet para!"

Kada bi  takve osobe svoju  oholost  priznale  za greh i  njima bi  bila  otvorena vrata 
spasenja. Ali, mnogi ne samo da ne žele da je priznaju nego je čak i pothranjuju, i 
tako iz nje crpe snagu za religioznu revnost. 

"Spasenje  nikada  ne  možemo zaraditi.  Uzornim i  primernim životom ne  dobijamo 
propusnicu za Nebo. Spasenje je dar, a dar se ne kupuje i ne zarađuje. Dar se daruje! 
Platu zarađujemo, nagradu zavređujemo; dar prihvatamo. Bog nam nudi spasenje i 
izbavljenje od greha kao Njegov dar." (D.Matak, Spasenje je Božji dar)

Mnogi se zbog oholosti boje izgrađivanja zajednice sa Bogom kroz molitvu i Njegovu 
reč.  Dok  čitaju  Sveto  pismo  oni  primećuju  da  otkrivenja  Božje  ljubavi  i  dobrote 
ostavljaju  njihova  srca  hladnim  i  ravnodušnim.  Teško  im  je  da  u  molitvi  izuste 
priznanje da im je srce odrvenilo. Nemaju hrabrosti da se ponize priznanjem da su 
duhovno  mrtvi  i  da  padnu  na  kolena  pred  svog  Spasitelja,  ištući  od  Njega  dar 
spasenja. Pošto ne traže milost, oni je ni ne primaju.

Neki  priznaju  da  im je  potrebna pomoć,  ali  zbog sopstvene oholosti  savest  im je 
izopačena, pa smatraju da nije pošteno da nešto vredno prime a da to nisu zaslužili. 
Teret krivice nastavlja da muči njihovu dušu i oni pokušavaju da se spasu na neki 
drugi način koji ne dira u njihovo oholo ja. Takvi stavljaju na sebe teret koji Bog od njih 
ne traži da ponesu. Da bi opravdali svoje postupanje, oni izopačavaju Božji karakter. 
Predstavljaju  Ga kao da od čoveka zahteva da se  sam iskupi  nekakvom žrtvom, 
dobrim delima ili možda procesom posvećenja. Predstavljaju Boga kao da od čoveka 
zahteva nešto nemoguće. Međutim, sam "Gospod iskupljuje dušu sluga svojih, i koji 
se god u Njega uzdaju neće se posramiti." (Psalam 34,22).

Iskušenje samopravedne religioznosti  se nalazi  u hrišćanstvu isto tako zastupljeno 
kao i  u nehrišćanstvu. U nauci crkvenih otaca imamo gotovo neverovatne primere 
pokušaja  spasenja:  spavanjem na  kamenu,  stajanjem na  stubu,  zakopavanjem  u 
zemlju, jedenjem buđavog hleba, nekupanjem i raznim drugim podvizima. Čak se i 
samo bogosluženje (liturgija ili misa) smatra žrtvom koja se prinosi Bogu radi spasenja 
a opravdava se time da bi se čovek osećao krajnje bedno kada i sam ne bi mogao da 
nekom svojom zaslugom doprinese svome spasenju. Tako dolazimo do apsurda da 
upravo onaj obred (pričest) koji treba grešnika da podseti na potpunu zavisnost od 
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Boga (na neophodnu žrtvu Hristovog tela i krvi za iskupljenje grešnika), biva shvaćen 
kao žrtva koju prinosi sam grešnik radi svoga spasenja.

Spasenje žrtvom i pokorom srećemo i kod obožavalaca "Bogorodice":

"Georgita takođe teško pati od jakih bolova probadanja u grudima koji se pojave kad 
Gospodin od nje zatraži da podnese neku posebnu žrtvu za neke duše ili  za neke 
posebne događaje."  (AG.GG.JB.  "Međugorje,  blagoslovena zemlja -  svedočanstva" 
str.115)

Primećujemo  koliko  su  pomenuti  sistemi  spasenja  bliski  sistemu  spasenja  koji  je 
prisutan u reinkarnaciji.

Ljudi koji ne poznaju Božji karakter mogu misliti da ih njihova dela mogu preporučiti 
Njegovom spasenju.  Međutim,  ko je god u pravom svetlu upoznao Božji  karakter, 
"digao je ruke" od sebe i svoje pravde, jer je shvatio da je ona oskvrnjena grehom i da 
može samo još više da ga optereti krivicom. Onaj ko je u pravom svetlu upoznao Božji 
karakter, takođe je shvatio da nije prepušten samom sebi. Poverenje u Božju milost 
prema  grešniku  i  Hristova  žrtva  na  krstu  Golgote  postaju  mu  tada  životodavna 
neophodnost.

LAŽNA REFORMACIJA I TROSTRUKA ANĐEOSKA VEST

Potreba  za  duhovnim  probuđenjem i  reformacijom danas  je  više  nego  očigledna. 
Mnogi  postaju  svesni  da  mistični  obredi  i  učenja  koja  laskaju  oholom  i 
samopravednom srcu ne mogu da zadovolje žeđ duše. Kako u okviru tradicionalnih 
crkava, tako i izvan njih, pojavljuju se pokušaji religiozne reformacije.

Nezadovoljni  formalizmom i  hladnoćom tradicionalnog hrišćanstva mnogi  svoje lice 
okreću ka novim idealima, sadržanim u nasmejanom licu, koje umesto zabrinutosti i 
tuge odsjajuje radošću spasenja i novog života u Isusu Hristu.

Ali, pogrešne teorije o posvećenju, koje su posledica zanemarivanja Božjeg zakona, 
proizvele su da ljudi nisu svesni svojih duhovnih potreba, što je otvorilo vrata prevari 
lažne reformacije.

Zanemarivanjem Božjeg moralnog zakona čovek gubi sposobnost razlikovanja dobra 
od zla, nije u stanju da razlikuje Hristovu pravednost od ljudske pravednosti.

Jednostavan Hristov poziv iz Božje reči upućen na zdrav razum, navodi grešnika da 
se  ponizi  i  prizna  kamenost  i  grešnost  sopstvenog  srca.  Grešnik  obično  reaguje 
ravnodušno na poziv Duha. Osvedočenje vremenom biva ugušeno i milostiva prilika 
prolazi.  Uskoro  se  pojavljuje  sotona  sa  svojim  fanatičnim  nalogom  koji  laska 
čovekovim nepreporođenim motivima i njegovim sentimentalnim osećanjima. Takav 
nalog ne zahteva od čoveka da se ponizi bacivši svoju pravednost i  svoju slavu u 
prah, već upravo laska čovekovoj samopravednosti i zato od njega biva prihvaćen.

Lažna  religiozna  reformacija,  koja  nastaje  kao  reakcija  na  slabost  tradicionalnog 
hrišćanstva  i  savremenog  protestantizma,  odlika  je  duhovničarskog  pokreta  u 
protestantizmu,  karizmatskog pokreta  u  katoličkoj  crkvi  i  bogomoljačkog pokreta  u 
pravoslavnoj crkvi.
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ODLIKA LAŽNE REFORMACIJE

"Probuđenje se često izaziva na taj  način što se budi  mašta, uzbuđuju osećanja i 
zadovoljava želja za onim što je novo i uzbudljivo. Oni koji se obraćaju na ovaj način 
malo žele da slušaju o biblijskim istinama i  ne pokazuju naročito interesovanje za 
svedočanstva proroka i apostola. Ako bogosluženje ne sadrži ništa uzbudljivo, onda ih 
ne privlači. Vest koja je upućena na zdrav razum ne nailazi ni na kakav odziv. Jasne 
opomene Božje reči, koje se odnose na njihovo večno dobro, ostaju nezapažene. 

U  onim  crkvama  koje  će  sotona  moći  da  pokori  pod  svoju  lažnu  moć  izazvaće 
uverenje da je na njih izliven naročiti Božji blagoslov; u njima će se pokazati veliko 
religiozno probuđenje. Mnogi će klicati od radosti što Bog radi tako divno za njih, a u 
stvari to delo potiče od sasvim drugog duha. Sotona će pokušati da pod plaštom vere 
proširi svoj uticaj na ceo hrišćanski svet.

Uzbuđivaće se osećanja, istina će se pomešati sa lažju, što će ljude lako zavesti. Ali 
niko ne mora da bude prevaren. U svetlosti Božje reči neće biti  teško da se utvrdi 
kakvog su karaktera ovi pokreti. Gde se god zanemaruje svedočanstvo Biblije i gde se 
preziru jasne istine koje traže samoodricanje i odvajanje od sveta, možemo biti sigurni 
da tu Bog neće dati  svoj blagoslov. A prema pravilu koje je dao sam Hristos: "Po 
rodovima njihovim poznaćete ih!" (Matej 7,16), lako će se utvrditi da ovi pokreti nisu 
delo Božjeg duha.

Krivo shvatanje karaktera, trajanja i obaveznosti Božjeg zakona dovelo je do zabluda 
u pogledu obraćenja i posvećenja, a to je uzrok niskog stanja pobožnosti u crkvama. 
Ovde se nalazi tajna zašto u probuđenjima našega vremena nedostaje Duha i Božje 
sile. ...

Biblija se tumači na takav način koji se sviđa nepreporođenom srcu, a njene svečane i 
važne istine se smatraju bezvrednim. Ljubav se ističe kao glavna Božja osobina, ali 
ona se prikazuje kao raznežena sentimentalnost, koja ne pravi razliku između dobra i 
zla. Božja pravednost, Njegovo gnušanje na greh, zahtevi Njegovog svetog zakona - 
sve se to smatra nevažnim. Narod se uči da Deset zapovesti smatra mrtvim slovom. 
Ugodne priče i čarobne legende zauzimaju osećanja i navode ljude da odbace Bibliju 
kao osnov svoje vere. Hrista se i sada odriču kao i nekada. Ali sotona je toliko ljudima 
zaslepio oči da ne primećuju prevaru." (EGV Velika borba, 1888.g. 376-278, 452)

"Kakva je korist, braćo moja, ako ko reče da ima veru a dela nema? Zar ga može vera 
spasti? ... Ti veruješ da je jedan Bog; dobro činiš; i đavoli veruju i dršću. Ali hoćeš li 
razumeti, o čoveče sujetni! da je vera bez dela mrtva?" (Jakov 2,14.19-20)

Ukoliko se u propovedanju Jevanđelja zanemari istina o Božjoj pravednosti izražena u 
Njegovom zakonu,  tada istina o spasenju Božjom milošću dobija negativnu ulogu. 
Nauka o iskupljenju dobija ulogu savršenog izgovora za greh. Svesno ili  nesvesno 
grešnik dolazi do zaključka: "Pošto sam iskupljen mogu da grešim!" Jedna vernica, 
pošto se zaista obratila Bogu, napustila je protestantsku zajednicu koja propoveda 
sistem "jeftine"  vere.  Ispričala  je  kako članovi  njene bivše zajednice prećutno šire 
uverenje da su privilegovani grešnici. Zato što je Isus umro za njene grehe, a ona se 
uzdala u Njegove zasluge, bila je uverena da je pravedna, te da zato "ima prava" da 
greši.  Opomene koje joj je Sveti Duh upućivao preko savesti nazivala je sotoninim 
optužbama i ugušivala ih je govoreći: "Za razliku od grešnika koji su napolju ja nisam 
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više pod zakonom!" Divne Jevanđeoske istine se zloupotrebljavaju da bi se grešniku 
pružio izgovor da greši:

"Kada se ujutru probudim, baš me briga za sve! Ako i učinim neki greh Bog će mi 
oprostiti! ...Sveti razbojnik (razapet do Hrista), najgore grehe činio. Spasen samo zato 
što je od srca rekao: "Seti me se!"" (dr T. Ivančić)

Za razliku od hrišćana koji imaju ispravnu zajednicu sa Hristom i koji se samo osećaju 
grešnim a žive pravednim životom, nosioci lažne reformacije se osećaju pravednim a 
nastavljaju sa činjenjem greha. Isus nas poziva da pravimo razliku između onih koji su 
stvarno verni i onih koji su to samo po imenu:

"Po rodovima njihovim poznaćete ih. Eda li se bere s trnja grožđe, ili s čička smokve? 
Tako svako drvo dobro rodove dobre rađa, a zlo drvo rodove zle rađa. Ne može drvo 
dobro rodova zlih rađati, ni drvo zlo rodova dobrih rađati. Svako dakle drvo koje ne 
rađa roda dobra seku i u oganj bacaju. I tako dakle po rodovima njihovim poznaćete 
ih. Neće svaki koji mi govori Gospode! Gospode! ući u carstvo nebesko;" (Matej 7,16-
21)

TROSTRUKA ANĐEOSKA VEST

"I propovedaće se ovo Jevanđelje o carstvu po svemu svetu za svedočanstvo svim 
narodima. I tada će doći posledak." (Matej 24,14)

U  14.  glavi  Otkrivenja  nalazimo  ponavljanje  ovog  Isusovog  proročanstva  sa 
naglašenim nalogom za propovedanje onih istina koje su zanemarene za vreme tame 
srednjeg veka i koje predstavljaju ukor protiv lažne religiozne reformacije današnjeg 
vremena.

"I videh drugoga anđela gde leti posred neba, koji imaše večno Jevanđelje da objavi 
onima koji žive na zemlji, i svakome plemenu i jeziku i kolenu i narodu. I govoraše 
velikim glasom:  Bojte  se  Boga  i  podajte  mu slavu,  jer  dođe  čas  suda  njegova;  i 
poklonite se onome koji je stvorio nebo i zemlju i more i izvore vodene. I drugi anđeo 
za njim ide govoreći: Pade, pade Vavilon grad veliki; jer otrovnim vinom kurvarstva 
svojega napoji sve narode. I treći anđeo za njim ide govoreći glasom velikim: Ko se 
god pokloni zveri i ikoni njezinoj, i primi žig na čelo svoje ili ruku svoju, i on će piti od 
vina  gneva  Božjega...  Ovde  je  trpljenje  svetih  koji  drže  zapovesti  Božje  i  veru 
Isusovu." (Otkrivenje 14,6-12)

Poruka "Bojte se Boga!" o kojoj govori Prva anđeoska vest (Otkrivenje 14,7), je prava 
poruka  za  naše  vreme.  Ona  nas  navodi  da  se  suočimo  sa  svojom  životnom 
odgovornošću,  da upotrebimo razum i  preispitamo svoj  odnos sa Bogom. Istina o 
Božjem sudu treba da nas navede da postanemo svesni potrebe za Iskupiteljem i 
Njegovim  haljinama  pravednosti.  Prva  anđeoska  vest  nas  takođe  poziva  da 
zanemareno poštovanje Boga kao Stvoritelja Neba i Zemlje izrazimo na način koji je 
On odredio svojim moralnim zakonom (1.Mojsijeva 20,8-11) .

Mnogi kada govore o načinu izražavanja ljubavi prema Bogu i bližnjem tvrde da "ne 
treba biti formalista". Kažu: "Sasvim je svejedno na koji način izražavaš svoju ljubav, 
ako  si  u  tome  iskren!"  Međutim,  da  li  je  naša  ljubav  zaista  ljubav  ako  u  svom 
izražavanju ne uzima u obzir volju onoga koga ljubimo?
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Kada prijatelju donosimo poklon za rođendan, trudimo se da to bude upravo ono što bi 
on želeo da dobije, a ne ono što nama odgovara. Trudimo se da upoznamo njegovu 
volju, da saznamo njegove želje. U suprotnom bi značilo da ga ne volimo. Isto tako, 
ako je Bog definisao način izražavanja naše ljubavi prema Njemu, a to određenje nam 
nije važno, to otkriva da ni naša ljubav prema njemu nije prava ljubav i da nam On nije 
važan.

Kod mnogih koji se smatraju pobožnima, njihove priče o velikoj ljubavi prema Onome 
ko ih je izbavio iz ropstva grehu, samo su priče. Kada treba da je potvrde poslušnošću 
Božjoj  volji,  izraženoj  kroz Njegov zakon, srca im ostaju ravnodušna.  Da bi  umirili 
svoju  savest  pred  svojom neposlušnošću,  izgovaraju  se da  forma poslušnosti  nije 
toliko  važna.  Tada otkrivaju,  suprotno  svojim tvrdnjama,  da im je  forma i  te  kako 
važna. Teško im je da se odreknu svoje forme radi one koja je Božjom rečju određena 
kao pokazatelj njihove ljubavi prema Njemu. Oni imaju drugih bogova čijoj pokornosti 
ne pokušavaju da se odupru. Bez poziva prve anđeoske vesti mnogi ne bi mogli da 
postanu svesni grešnosti motiva koji ih čine religioznim. Prva anđeoska vest, baveći 
se  formom  izražavanja  ljubavi  prema  Bogu,  dirajući  u  autoritet  ljudskih  običaja  i 
tradicije, navodi čoveka da se preispita da li zaista sluša i veruje u Božju ili čovečju 
reč.

Druga anđeoska vest (Otk.14,8) govori o duhovnom padu Vavilona, lažne religije koja 
"napoji sve narode". Umesto "vodom života" ona napoji sve narode "otrovnim vinom 
kurvarstva svojega".

Treća anđeoska vest (Otk.14,9-11) izriče prokletstvo nad onima koji  su odbacujući 
autoritet Božje reči, priznali vrhovni autoritet političkog i religioznog sistema, koji se 
stavio na mesto Boga i drznuo da promeni Božji zakon.

Božja reč govori da će se otpale crkve ujediniti u zajedničkim tačkama svog učenja, 
osloniti na političku moć (Otk. 17,2) i progoniti one koji su zaista verni Bogu i autoritetu 
Njegove reči. Većina sveta će imati obličje pobožnosti (2.Tim.3,5). Verni Bogu će biti u 
manjini (Luka 18,8). Isus kaže: "Svi će narodi omrznuti na vas imena mojega radi." 
(Matej 24,9) Probni kamen će biti u držanju svih Deset Božjih zapovesti. Iskušenje će 
biti prihvatiti izmenjene zapovesti i tako odati poštovanje Antihristu (Dan.7,25). Bog će 
se  umešati  u  poslednji  čas  svojim  Drugim  dolaskom  i  tako  izbaviti  svoj  narod 
(2.Solunjanima 2,8).

Prihvatanje poziva trostruke anđeoske vesti  rezultuje vernim Božjim ostatkom "koji 
drže zapovesti Božje i veru Isusovu" (Otkrivenje 14,12).

DA LI DESET BOŽJIH ZAPOVESTI VIŠE NE VAŽE?

Mnogi dožive snažan ukor preko savesti kada sretnu osobu koja u svom ponašanju 
ima  dela  zakona.  Da  bi  umirili  svoju  savest  optužuju  je  da  je  legalista,  da  traži 
spasenje u držanju zapovesti. I onda citiraju stih:

"Jer se delima zakona ni jedno telo neće opravdati pred Njim." (Rim.3,20)

Svojim sudom, ti bezakonici, sami sebe osuđuju, jer otkrivaju iz kakvih pobuda bi oni 
sami držali zakon kada bi ga držali. Tako otkrivaju da su bez Hrista i Njegove ljubavi. 
Oni bi držali zakon samo kada bi od toga imali koristi. Zato kažu: "Nema potrebe da 
držim zakon da bih se spasao. Dovoljna je Božja milost!" Oni ne mogu da shvate da je 
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držanje zakona plod posvećenja, dakle plod prihvaćene milosti. U srcu nemaju prave 
ljubavi,  koja je u skladu sa moralnim zakonom (sa Deset zapovesti).  I  zato,  da bi 
opravdali  plodove svog fanatizma, koji  nisu u skladu sa moralnim zakonom (Deset 
zapovesti), mnogi ne znaju šta da urade sa Dekalogom. Pošto ne znaju gde drugde 
da ga smeste, oni tvrde da ga je Bog dao samo Jevrejima, da bi se oni njegovim 
držanjem spasli. Međutim, Božja reč je zahtevala od Jevreja da se spasavaju verom 
(Avakum 2,4) u obećanog Otkupitelja na koga je ukazivao čitav ceremonijalni zakon 
(Kološanima 2,16-17;  Jovan 1,29).  Na primer,  David je bio opravdan verom, a ne 
delima zakona (Vidi Rimljanima 4,5-7. Jevrejima 11,32-33).

Zaista bi bilo ironično da je Bog, pored ceremonijalnog zakona koji govori o Hristovoj 
žrtvi pomirenja kao jedinom putu spasenja, tražio od Jevreja da se spasavaju na neki 
drugi način. Bilo bi besmisleno da Bog zahteva od Jevreja da se spasu na način na 
koji je to nemoguće.

U nedostatku argumenata kojim bi  opravdali  svoj  fanatizam (i  zato kršenje Božjeg 
zakona), ljudi su skloni da prihvate najveće besmislice. Tako mnogi hrišćani veruju da 
je Bog svoj izabrani narod, od Mojsija pa do Hrista, navodio na težak teret legalizma i 
fanatizma (opravdanja delima). 

Međutim, Božja reč je i u vreme Starog zaveta zahtevala obraćenje srca:

"Zato još govori Gospod: Obratite se k meni svim srcem svojim i posteći i plačući i 
tužeći.  I  razderite  srca  svoja  a  ne  haljine  svoje,  i  obratite  se  ka  Gospodu  Bogu 
svojemu, jer je milostiv i žalostiv, spor na gnev i obilan milosrđem i kaje se oda zla." 
(Joil 2,12-13)

Opravdanje verom nije u sukobu sa zakonom, već se zakon jedino i može držati silom 
koju verom primamo od Gospoda:

"Kvarimo li dakle zakon verom? Bože sačuvaj! Nego ga još utvrđujemo!" (Rimljanima 
3,31)

"Ako imate ljubav k meni, zapovesti moje držite. 

I ja ću umoliti Oca, i daće vam drugoga utešitelja da bude s vama vavijek. Duha istine, 
kojega svet ne može primiti, jer ga ne vidi niti ga poznaje; a vi ga poznajete, jer u 
vama stoji i u vama će biti." (Jovan 14,15-17)

Kriterijum prisustva Svetoga Duha u našim srcima je upravo držanje zakona:

"I duh svoj metnuću u vas, i učiniću da hodite po mojim uredbama i zakone moje da 
držite i izvršujete." (Jezekilj 36,27)

Da u vreme Starog zaveta niko nije mogao da se opravda dobrim delima, vidimo u 
Isusovom primeru, gde On ukorava jevrejski fanatizam i legalizam, upravo pozivajući 
se na principe Starog zaveta:

"I dogodi mu se da iđaše u subotu kroz useve, i učenici Njegovi trgahu putem klasje. I 
fariseji govorahu mu: Gledaj, zašto čine u subotu što ne valja? A On im reče: Niste li 
nikad čitali šta učini David kad mu bi do nevolje i ogladnje s onima koji bijahu s njim? 
Kako  uđe  u  Božju  kuću  pred  Avijatarom  poglavarom  svešteničkim  i  hlebove 
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postavljene pojede kojih ne beše nikome slobodno jesti  osim sveštenika, i  dade ih 
onima koji bijahu s njim?" 

(Marko 2,23-26)

Kao što vidimo Isus nije došao među Jevreje da bi im propovedao neku novu nauku, 
neki novi put spasenja, drugačiji od onoga koji im je već otkriven u Božjoj reči, jer se 
inače ne bi  pozivao na principe spasenja i  zakona koji  su postojali  u  vreme cara 
Davida. Ljubav je bila ispunjenje zakona i onda i sada. Subotu je sam Bog načinio 
"čoveka  radi"  ne  kao  dan  zamora,  već  kao  dan  odmora.  "I  ako  prozoveš  subotu 
milinom, sveti dan Gospodnji slavnim ... tada ćeš se veseliti u Gospodu." (Isaija 58,13-
14) Isus, naravno, ne ukorava smisao subotne zapovesti, već fanatičan i besmislen 
način  njenog  svetkovanja.  Kada  bi  osporavao  smisao  subotne zapovesti,  onda bi 
ukoravao  i  njenog  Tvorca,  tvrdeći  da  je  čoveku  dao  besmislenu  zapovest.  Mnogi 
kritikuju hrišćane koji drže Mojsijev zakon, nazivajući ih fanaticima i formalistima. Tako 
svojim sudom sami sebe osuđuju, jer pokazuju šta sami misle o Božjem karakteru. 
Bog njihovog uma je imao starozavetnu krizu karaktera, od Mojsija pa do Hrista, jer je 
navodio svoj narod na formalizam i fanatizam. Ko god kritikuje zakon mora imati na 
umu da tada iznosi prigovor njegovom Tvorcu da je pogrešio što ga je uspostavio.

Kada Isus govori da je Bog stvorio subotu radi čoveka a ne čoveka radi subote, time 
On uzdiže karakter upravo starozavetnog Boga, koji "je subotu načinio čoveka radi, a 
ne čoveka subote radi,".

"Subota je načinjena čoveka radi" (Marko 2,27), po svršetku stvaranja, pre nastanka 
jevrejske nacije, što znači da je načinjena za sve ljude i za sva vremena. Izveštaji 
ranih crkvenih otaca, pisaca i istoričara svedoče nam o tome. 

Crkveni otac Tertulijan, koga danas priznaje i istočna i zapadna crkva, tvrdi da Isus, u 
svojim raspravama sa farisejima, nije ukinuo subotnu zapovest, već je pokazao da 
njeno držanje mora biti ispunjeno ljubavlju i dobrotom:

"Fariseji su bili totalno u zabludi u odnosu na subotnu zapovest. U nameri da opravda 
zakonom  isceljenje  čoveka  sa  isušenom  rukom,  Isus  je  upitao  fariseje:  "Da  li  je 
subotom  dozvoljeno  dobro  činiti?  Spasiti  jednu  dušu  ili  izgubiti?"  Time  je  On, 
odobravajući to isto delo, koje je On za spasenje duša činio, njih fariseje poučio, koja 
dela zabranjuje subotna zapovest, naime ljudska, a koja odobrava, naime Božja, koja 
su za spasenje duša samo učinjena." (Tertulijan, Aduersus Marcionem IV, 9-11)

Tertulijanov savremenik i crkveni pisac Origen piše:

"Ostavimo sada jevrejska subotna pravila na stranu i pogledajmo kako jedan hrišćanin 
treba da drži subotu. Subotom ne treba raditi ni jedan svetovan posao. Ako se zato 
uzdržiš od svih svetovnih poslova i ničim svetovnim se ne baviš, već imaš vremena 
samo za duhovne poslove, za odlazak u crkvu, slušanje propovedi i pouka, razmišljaš 
o tajnim božanskim stvarima, staraš se za svoje nadanje, imaš pred očima dolazeći 
sud, i svoj pogled ne upravljaš na ono što je sadašnje i vidljivo, već na nevidljivo i 
buduće - to je držanje subote za jednog hrišćanina. Ali to bi mogli i Jevreji da drže. ... 
Subotom svako sedi na svom mestu i ne odlazi od njega. Ali koje je duhovno mesto 
jedne duše? Pravda je njeno mesto, istina, mudrost, svetost i sve, što je sam Hristos, 
je mesto duše. Sa ovog mesta ne treba otići, da bi se držala subota pravilno i da bi se 
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sveti subotni dan upotpunio žrtvama; kao što je Gospod kazao: "Ko ostane u meni, i ja 
ću u njemu." (Origen, Tonjoi DŽII)

Otac crkvene istorije Jevsevije (+339. god.) piše:

"Neophodno je videti kakav značaj ima subota. ... Prema tome, ako se Božji narod 
otrgne od dela  koja  zamaraju  dušu i  potpuno se  preda Bogu,  kao i  istraživanju  i 
posmatranju božanskog i duhovno spoznatljivog, onda svakako i on slavi subotu kako 
je  Bogu  po  volji.  O  ovim subotama poučava  Sveto  pismo sledeće:  "Ostaje  dakle 
narodu  Božjem još  jedna  subota  za  počivanje.",  i  dalje:  "Postarajmo se  dakle  da 
uđemo u taj pokoj." ... 

Mi,  umrli  ovom ništavnom i  smrtnom životu,  uživamo u bogougodnom i  duševnom 
miru,  koji  nas oslobađa telesnih radnji  i  ropstva telu,  u kome svetkujemo subotu i 
odmaramo se." (Euzebius Caesareensis)

LAODIKEJA I PRAVA REFORMACIJA

Jedna vernica adventističke crkve, poznata po svojoj religioznoj i samopožrtvovanoj 
revnosti, usnila je kako se nalazi pred Isusom i grupom svetih obučenih u bele haljine 
spasenja. Ali iznenadila se kada je shvatila da se ne nalazi u samoj grupi spasenih, 
već ispred i izvan njih. Sa strepnjom se pitala zašto se nalazi  izvan grupe koja je 
obučena u bele haljine Hristove pravednosti? Zašto nije spasena? Kada je spustila 
pogled  na  svoju  haljinu,  užasnula  se  shvativši  razlog  svoje  propasti.  Na sebi  nije 
ugledala  belu  haljinu,  već  upravo  onu  koju  je  najviše  volela  da  nosi  -  najlepšu  i 
najsvečaniju haljinu iz svoje garderobe.

Upravo  ono  što  mnogi  danas  smatraju  svojom preporukom za  Nebo,  biće  razlog 
njihove propasti. Mi nemamo neke svoje pravednosti, niti svojih zasluga na osnovu 
kojih  bismo se mogli  spasti.  Ne treba ni  da pokušavamo da budemo pravedni  da 
bismo se spasli (opravdali). Takvi pokušaji, bez obzira na to koliko izgledali uspešni, 
nikada neće doneti mir našoj duši.

Proces posvećenja nema svrhu da nas izmiri sa Bogom. On to nikada ne bi mogao da 
učini zato što je proces i zato što smo krivi za već učinjene grehe.

Pravda koja nam daje mir  sa Bogom (oproštenje),  i  sila koja nas preobražava ka 
Hristovom karakteru (posvećenje), ne nalazi se u našim naporima i našim zaslugama, 
već u zaslugama Isusa Hrista, našeg jedinog Iskupitelja.

"Jer Bog beše u Hristu i svet pomiri sa sobom ne primivši im greha njihovih i metnuvši 
u nas reč pomirenja." (2.Korinćanima 5,19)

"Jer nema razlike. Jer svi sagrešiše i izgubili su slavu Božju, i opravdaće se zabadava 
blagodaću Njegovom, otkupom Isusa Hrista" (Rimljanima 3,23)

Ako održavamo zajednicu  sa  Bogom doživećemo velike  promene karaktera,  naša 
predstava  o  Bogu  će  biti  sve  ispravnija,  sve  veće  razumevanje  Njegove  ljubavi 
ispunjavaće naše srce zahvalnošću i divljenjem.

Bilo bi  idealno kada bi  većina hrišćana u svom duhovnom životu zadržala svest o 
slabosti  svoje  prirode  i  zavisnosti  od  Božje  sile,  kakvu  je  imala  u  početku  svog 
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duhovnog iskustva. Pošto dožive vidljive promene svoga karaktera, ostave alkohol, 
duvan, naprasitu narav i slične grehe, mnogi spuste pogled sa Hrista na sebe. Sa 
opravdanja  verom,  nesvesno  ali  voljno  prelaze  na  opravdanje  delima.  Umesto 
Hristovom, počinju da se bave svojom pravednošću i da na njoj grade temelje svog 
spasenja.

Posledice  sopstvene  grešnosti,  ranije  manifestovane  u  neprijatnim  osećanjima  i 
narušenom odnosu sa okolinom su gotovo sasvim nestale, te su oni pomislili da mogu 
sada konačno da se oslone na sopstvenu pravednost. Tako su dospeli u veoma teško 
stanje.  Više  ne  mogu  da  se  prepoznaju  u  siromašnima duhom,  koje  Isus  naziva 
blagoslovenima (Matej 5,3).

"Verni  Svedok  kaže  da  baš  tada  kada  mislite  da  ste  u  najboljem  položaju  i  da 
napredujete, da vam baš tada sve nedostaje." (EGV 3T257, 1873)

Takvo duhovno stanje vernika odgovara opisu Laodikeje, crkve poslednjeg vremena, 
kojoj Isus upućuje ozbiljnu opomenu:

"Znam tvoja dela da nisi ni studen ni vruć. O da si studen ili vruć! Tako, budući mlak, i 
nisi ni studen ni vruć, izbljuvaću te iz usta svojih. Jer govoriš: bogat sam i obogatio 
sam se, i ništa ne potrebujem; a ne znaš da si ti nesrećan, i nevoljan, i siromah, i slep 
i go." (Otkrivenje 3,15-17)

Svaka crkva ima svoja specifična iskušenja, u zavisnosti od čistote svetlosti istine koja 
je  obasjava,  i  u  zavisnosti  od  istorijskih  okolnosti  u  kojima  njeni  vernici  žive. 
Adekvatno iskušenjima koja je snalaze, svaka crkva u svom istorijskom periodu ima i 
vest  od Boga,  koja  je  odgovor  na njena iskušenja.  Dok su Jevreji  imali  iskušenje 
idolopoklonstva (pre odlaska u vavilonsko ropstvo), nije imalo nikakvog smisla da im 
se propovedaju ukori  protiv religioznog formalizma, jer bi  im oni tada poslužili  kao 
izgovor  za  grešenje.  Po  izlasku  iz  vavilonskog  ropstva,  Jevreji  su  dobili  novo 
iskušenje. Jednom zauvek su se odrekli iskušenja mnobogožačkog idolopoklonstva, 
ali su sada dobili iskušenje formalizma i legalizma. Naravno da u tom iskušenju ne bi 
bilo  umesno da im se  kritikuje  staro iskušenje  idolopoklonstva,  jer  bi  takva kritika 
samo otrovala većinu Jevreja koji  su sada bili  u iskušenju da se u svojoj  oholosti 
uzdižu  iznad  drugih  naroda,  upravo  zbog  svojih  zakona  koji  su  ih  čuvali  od 
idolopoklonstva. Hrišćanska crkva je zbog odbacivanja Jevanđelja od strane Jevreja, 
u velikoj meri bila oslabljenja istorijskim iskustvom jevrejskog naroda, pa je zato vrlo 
brzo pala u idolopoklonstvo koje su Jevreji ranije već bili pobedili. Kada je svetlost 
reformacije  ponovo  obasjala  svet,  njena  najveća  svetlost  je  ponovo  donela  crkvi 
iskušenje  velikih  normativnih  vrednosti,  koje  je  kušaju  samozadovoljstvom  i 
legalizmom, kao što je to bio slučaj sa Jevrejima posle izlaska iz vavilonskog ropstva. 
Otuda su iskušenja hrićanske crkve pred Drugi  Hristov dolazak bliska iskušenjima 
koje je imao Izrailj u vreme Prvog Hristovog dolaska. Kada bi se Isus danas pojavio 
među vernicima Njegove crkve onako kako se otkrio nekadašnjem Izrailju, verovatno 
ne bi mnogo bolje prošao. Samozadovoljstvo sobom je teže iskušenje od onoga koje 
imaju otvoreni bezbožnici. Zato je veoma važno da shvatimo pravi smisao vesti koju 
Isus upućuje crkvi poslednjeg vremena, jer nerazumevanje prave dijagnoze Laodikeje 
može rezultovati hranom koja crkvi predstavlja otrov, a ne lek.

Površan propovednik misli da su glavni problem Laodikeje vernici koji greše u svom 
otvorenom  liberalizmu  prema  grehu  ili  vidljivom  fanatizmu  prema  biblijskim 
zapovestima.  Međutim,  poruka Laodikeji  težište  problema ne  vidi  u  onima koji  su 
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"hladni" hrišćani, koji možda otvoreno krše zdravstvene savete Biblije ili se odevaju 
neprimereno konvenciji hrišćanskog javnog života. Problem crkve su većina "mlakih" 
samozadovoljnih hrišćana koji, kada pogledaju na sebe i svoju pravdu, zaista ne vide 
nikakve posebne grehe. Oni kada pogledaju na sebe iskreno kažu zadovoljni sobom:

"Bogat sam i obogatio sam se, i ništa ne potrebujem." (Otkrivenje 3,17)

Laodikejac nije hrišćanin kome bi se moglo pomoći ukoravanjem, zato što je njegova 
forma ponašanja perfektna. On se ne može "uhvatiti ni za glavu ni za rep", zato što 
nema spoljnih vidljivih greha. Naravno, ako u nečemu i pogreši, laodikejac će prihvatiti 
ukor, pokajati  se za svoje prestupe i korigovati  svoje ponašanje.  Ali,  on će sve to 
uraditi  iz svoga velikog Ja, iz povređene oholosti i  samopravednosti,  a ne iz svoje 
zajednice sa Bogom. On više ne dozvoljava da ga ukor za greh ponizi pred Bogom, i 
zato Isus kaže da će ga "izbljuvati iz usta".

Ukoravajući laodikejca za njegove grehe mi mu pomažemo samo da postane dobar 
laodikejac,  a  ne  i  dobar  hrišćanin.  Ukoravajući  ga  mi  mu pomažemo da  ispravi  i 
izgradi lepu sliku o sebi. Da on ima lepo mišljenje o svojoj pravdi vidi se po tome što je 
uvredljiv  i  osetljiv.  On  je  izgubio  onu  poniznost  koju  je  imao  na  početku  svog 
duhovnog iskustva, kada je sebi stvarno priznavao da je grešan. Da je zadržao svest 
o slabosti svoje prirode, on ne bi postao laodikejac.

Hrišćanin koji je svestan slabosti svoje prirode je ili hladan (otvoren otpadnik) ili je vruć 
(veran Bogu). Hladan hrišćanin je obično svestan svoga otpadništva i zato lako može 
da se pokaje. Ako se hladan hrišćanin iskreno pokajao i obratio, on će postati vruć 
hrišćanin. Vruć hrišćanin hodi u svetlosti Božjeg lica i zato je i dalje svestan slabosti i 
grešnosti svoje prirode.

"Mi  smo  opravdani  verom.  Duša  koja  razume  smisao  ovih  reči  nikada  neće  biti 
zadovoljna sobom." (EGV 6BC 1073)

Vruć hrišćanin se oseća grešno kao i hladan hrišćanin kada pogleda na sebe, ali za 
razliku od njega, on se ne uzda u sebe i svoju slabost, već u Hrista i Njegovu silu. On 
se  uopšte  više  ne  uzda  u  sebe,  da  bi  mogao  biti  obeshrabren  svojim  prirodnim 
sklonostima. On je "zaboravio" na svoju pravdu, jer je u svetlosti Božjeg lica svestan 
da od nje nema ništa. On se uzda u Boga i ohrabren je Njegovom dobrotom i milošću.

Razlika između hladnog i vrućeg hrišćanina je samo u objektu njihovog uzdanja, a 
sličnost je u tome što su i jedan i drugi svesni svoje prirode.

Mlak hrišćanin (laodikejac) nije svestan svog stanja zato što mu normativne vrednosti 
karaktera predstavljaju iskušenje.  On ima dobru formu, ali  mu nedostaje  sadržaj  - 
karakter Hristove pravednosti. Nameće nam se pitanje: Kako pomoći sebi i bilo kom 
drugom laodikejcu u takvom stanju kobne bezbrižnosti  i  uspavanosti? Kako postati 
vruć hrišćanin?

Prvi smatraju da treba pooštriti zahteve zakona. Međutim, time bi se samo još više 
raspirio  fanatizam  i  legalizam,  koji  se  krije  iza  formalno  ispravne  pobožnosti 
laodikejca. Drugi misle da treba ublažiti ili ukinuti zahteve zakona, jer vernike navodi 
na fanatizam. Međutim, da bi se grešnik mogao opravdati verom, da bi poželeo haljine 
Hristove pravednosti, on mora prvo da postane nezadovoljan sopstvenom pravdom. A 
to je nemoguće bez zakona. Pravilno razumevanje Božjeg moralnog zakona navodi 
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grešnika da se opravda samo verom u Hristove zasluge (Galatima 3,24). Dakle, nije 
problem u samom zakonu, već u njegovoj funkciji.

Dok carinika zakon navodi da se bavi Bogom videći u Njegovoj milosti (ulozi žrtve koja 
se prinosila u hramu) svoju jedinu nadu, isto otkrivenje zakona fariseja navodi da se 
bavi  sobom  ne  bi  li  konačno  uspeo  da  ispuni  zahteve  zakona.  Laodikejac  ima 
iskušenje da zahteve zakona shvata legalistički kao farisej, a da izgubi iz vida se da 
zakon bavi ljudskim pobudama, i da nas osvedočenjem o sopstvenu grešnost navodi 
da se svim svojim bićem oslonimo na Gospoda kao na svoju jedinu pravednost. 

Formalno iznošenje zakona može da pomogne samo onim vernicima koji ga formalno 
i krše, a takvi vernici ipak ne predstavljaju većinu vernika Laodikeje, koji zakon drže, 
ali bez Hrista - u svojoj sili.

Kako  je  iskušenje  laodikejca  u  funkciji  njegove  pravednosti,  lek  za  njegovo 
samozadovoljstvo  se  ne  nalazi  u  promeni  crkvene  doktrine,  već  u  poštenom 
preispitivanju svoga srca i ličnoj izgradnji zajednice sa Bogom:

"Savetujem ti da kupiš u mene zlata žeženoga u ognju, da se obogatiš; i bele haljine, 
da se obučeš, i da se ne pokaže sramota golotinje tvoje; i masti očinjom pomaži oči 
svoje da vidiš. Ja koje god ljubim one i karam i poučavam; postaraj se dakle i pokaj 
se. Evo stojim na vratima i kucam: Ako ko čuje glas moj i otvori vrata, ući ću k njemu i 
večeraću s njime, i on sa mnom. Koji pobedi daću mu da sedi sa mnom na prestolu 
mojemu, kao i ja što pobedih i sedoh s ocem svojim na prestolu njegovu." (Otkr. 3,19-
21)

Dakle, rešenje problema laodikejca nije u korekciji ponašanja, već u korekciji odnosa 
sa Bogom - u poznanju Boga i pokoravanju svoje volje Njemu.

Od našeg ličnog odnosa sa Bogom zavisi da li će nam forma posvećenog života biti 
iskušenje ili neće. Bez lične borbe sa Bogom u svojoj kleti ne samo da nismo spremni 
da prepoznamo i  primimo blagoslove grupne molitve i  bogosluženja,  već nam oni 
predstavljaju  neodoljivo  iskušenje.  Bez  lične  zajednice  sa  Bogom sve  normativne 
vrednosti hrišćanstva dobijaju funkciju opravdanja delima (fanatizma). Na primer, ako 
pokušamo da pomognemo sebi tako što ćemo sebi ponavljati da smo jako grešni, ne 
samo da nećemo postati svesni svog stvarnog unutrašnjeg otpadništva, nego ćemo 
se  time  najverovatnije  uzoholiti.  Mislićemo da  smo time  nešto  vredno  učinili  pred 
Bogom.  Jedino  rešenje  je  da  svoj  pogled  usmerimo  ka  Hristovom karakteru  i  da 
razumno i voljno odgovorimo na vest koju nam Gospod upućuje u poruci Laodikeji.

Iako laodikejac sam po sebi nije svestan svog stanja, on treba da pokaže razumno 
poverenje u poruku koju mu Bog upućuje preko Pisma, i da razumno i poverenjem na 
nju odgovori, ne onako kako se on oseća (kako mu Ja govori), već onako kako mu 
Hristos govori da je njegov problem. 

Pozitivan odgovor na poruku Laodikeji predstavlja početak njegove velike borbe sa 
sobom i Bogom.

Za razliku od zakonika, koji se boji pojma opravdanja samo verom, i sentimentalnog 
fanatika, koji se boji pojma zakona, laodikejca zbunjuje pojam borbe sa Bogom. On je 
"dobar" bez Boga, pa se čudi zašto bi trebalo da se bori sa Bogom. Kako više nema 
zajednicu sa Hristom, on ne priznaje da su pobude njegove pravednosti sukobljene sa 
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Hristovom pravednošću,  pa  ne  shvata  otkud  mesta  pojmu "borba"  koji  aludira  na 
sukob.

"Moramo svim srcem da se predamo Bogu da bi nastupila promena koja će učiniti da 
postanemo slični Bogu. ...  Borba sa samim sobom je najveća borba koja se ikada 
vodila. Odricanje od samoga sebe, potčinjavanje Božjoj volji celokupnog svog bića, 
iziskuje teške napore; čovek se mora poniziti pred Bogom da bi se nanovo rodio u 
svetosti." (EGV P. H. 30)

"Onaj koji nije voljan da se odrekne samoga sebe, da se ponizi pred Bogom i da se 
dugo i ozbiljno moli za Njegov blagoslov, neće ga primiti. Boriti se sa Bogom; kako 
malo njih znaju šta je to! Kako je malo duša stajalo pred Bogom sa silnom čežnjom 
ulažući  do krajnosti  sve snage svoga bića!  Kako se malo njih  sa nepokolebljivom 
verom držalo Božjih obećanja kad su valovi očajanja, koje nijedan jezik ne može da 
opiše, navaljivali na onoga koji se molio!" (EGV VB 503)

Samo u svetlosti Božjeg lica mi možemo postati  svesni da smo nesrećni, nevoljni, 
siromašni, slepi i goli. Postaćemo svesni naših stvarnih duhovnih potreba, a Isusa i 
zasluge  Njegove  krvi  prepoznaćemo  kao  našu  životnu  neophodnost.  U  svetlosti 
Njegove pravednosti mi ćemo hoditi i piti sa izvora žive vode.

ISUS - JEDINI PUT 

Videli  smo  da  se  problem  krivice  u  čovekovom  životu  obavezno  manifestuje  na 
nekakav patološki način, ukoliko se ne reši na jedini pravi - kroz Isusa Hrista.

"Jer nema drugog imena pod nebom danoga ljudima kojim bi  se mi mogli  spasti." 
(Dela 4,12)

O opasnosti zanemarivanja te najvažnije istine piše Martin Luter:

"Ako se nauka o opravdanju (verom u Hristove zasluge) jednom bude izgubila, tada 
su izgubljene sve dobre hrišćanske nauke... Tada onaj koji zaluta od ove "hrišćanske 
pravde" mora dopasti u "pravdu zakona", time hoću reći, ako izgubi Hrista, on mora 
upasti u pouzdanje u svoja sopstvena dela." (LUTHER ON GALATIANS, PP.136.)

Čuveni baptistički propovednik Čarls Fini kaže:

"Velika umešnost u postupanju sa jednim grešnikom koji je zabrinut za svoju dušu je u 
tome  da  se  raščiste  sve  njegove  poteškoće  i  rastera  tama;  da  se  odstrane  sva 
njegova pogrešna shvatanja, da bi se potkopale sve njegove samopravedničke nade, i 
da ukloni svaka potpora utehe koju bi mogao da nađe u sebi. ...

Grešnici se često hvataju kao u smrtnom ropcu za svoje pogrešne oslonce. Poslednja 
osoba kojoj grešnik želi da ode je Isus Hristos. Grešnici bi radije da se spasu na bilo 
koji drugi način ...

Oni bi radije prineli nekakvu žrtvu, upustili se u bilo kakav trošak i podneli bilo kakvu 
nevolju  nego da se jednostavno oslone kao krivi  i  izgubljeni  buntovnici  na samog 
Hrista za spasenje. On je samo krajnji način na koji bi hteli da budu spaseni. Pošto se 
to  u  potpunosti  kosi  sa  njihovom  samopravednošću  i  zato  što  uništava  njihovu 
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uobraženost  i  samodovoljnost,  oni  zaista  nisu  voljni  da  to  prihvate."  (Dž.T.Ć. 
"Poslednji poziv")

SUKOB IZMEĐU OPRAVDANJA DELIMA I OPRAVDANJA VEROM KROZ RAZNE 
RELIGIJE

OPRAVDANJE U NEHRIŠĆANSTVU

"Načelo da je čovek u stanju da spase samoga sebe svojim sopstvenim delima je 
glavni temelj i svih neznabožačkih religija." (EGV ČV 35)

Nehrišćanske religije otvoreno odbacuju spasenje Hristovom žrtvom pomirenja. Dok 
su većina njih  ranije  negirale Hrista,  sada su promenile taktiku.  Prihvataju  ga kao 
Božjeg proroka, učitelja i iscelitelja, ali  ne i kao Iskupitelja čovečanstva. One često 
govore o međusobnoj  toleranciji,  poštovanju različitih  puteva spasenja,  dok svojim 
učenjem agresivno potkopavaju temelj biblijskog spasenja - Hristovu žrtvu pomirenja. 
Jedni smatraju da je na krstu bio razapet Juda a ne Isus (po Kuranu). Drugi na osnovu 
novopronađenih spisa tvrde da je Isus došao sa Tibeta, i da na krstu nije umro, već da 
je,  zahvaljujući  blagotvornom dejstvu meditacije, pretrpeo muke, ostao živ i  krišom 
pobegao.  Treći  tvrde  da  je  Njegov  grob  u  Indiji.  Četvrti,  opet  na  osnovu 
"novopronađenih" otkrića, tvrde da je Isus sa svojom suprugom otišao u Francusku 
gde je imao i svoje potomstvo. Peti smatraju da Isus nije stvarno umro na krstu, već 
da je samo dušom napustio telo. Šesti smatraju da je Isus umro na krstu običnom 
smrću, kao jedan od mnogih koji su položili svoj život za plemenite i napredne ideje. 
Međutim, Hristova smrt nije bila obična smrt. Na krstu se umiralo po nekoliko dana, 
dok je naš Spasitelj  umro za samo šest sati.  Zašto? Zato što  On nije umro zbog 
fizičkih povreda i gubitka krvi, već zbog toga što je bukvalno podneo kaznu koje je 
čovečanstvo zaslužilo zbog svojih greha. Kada bi se Hristove patnje sastojale samo 
od  Njegovih  telesnih  muka,  onda  bi  Njegova  smrt  manje  vredela  od  smrti  nekih 
Njegovih  sledbenika  koji  su  mučenički  umrli  na  još  svirepiji  način.  Zar  bi,  u  tom 
slučaju,  bilo  vredno  da  starozavetni  spisi  pridaju  toliki  značaj  smrti  jedne  osobe, 
prorečenog Hrista, kada su za iste ideje položili svoj život milioni mučenika u svim 
vekovima?! 

Šta nam jevrejski proroci Staroga zaveta govore o misiji obećanog Spasitelja? Knjiga 
proroka Isaije 53. glava (pisana oko 700 godina pre Hrista): 

"Ko verova propovedanju našemu, i mišica Gospodnja kome se otkri? Jer izniče pred 
njim kao šibljika, i kao koren iz suhe zemlje; Ne bi obličja ni lepote u Njega; i videsmo 
ga, i ne beše ništa na očima čega radi bismo ga poželeli. Prezren beše i odbačen 
između ljudi, bolnik i vičan bolestima, i kao jedan od koga svak zaklanja lice, prezren 
da ga ni za šta ne uzimasmo.

A On bolesti naše nosi i nemoći naše uze na se, a mi mišljasmo da je ranjen, da ga 
Bog bije i muči. Ali, On bi ranjen za naše prestupe, izbijen za naša bezakonja; kar 
beše na Njemu našega mira radi, i ranom Njegovom mi se iscelismo. 

Svi mi kao ovce zađosmo, svaki od nas se okrenu svojim putem, i Gospod pusti na 
Njega bezakonja svih nas. Mučen bi i zlostavljen, ali ne otvori usta svojih; kao jagnje 
na zaklanje vođen bi i kao ovca nema pred onim koji je striže ne otvori usta svojih. Od 
teskobe i od suda uze se, a rod Njegov ko će iskazati? Jer se istrže iz zemlje živih i za 
prestupe naroda mojega bi ranjen...  Videće trud duše svoje i  nasitiće se; pravedni 
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sluga moj opravdaće mnoge svojim poznanjem, i sam će nositi  bezakonja njihova. 
Zato ću mu dati deo za mnoge, i sa silnima će deliti plen, jer je dao dušu svoju na 
smrt, i bi metnut među zločince, i sam nosi grehe mnogih, i za zločince se moli...."

Možda  nas  začuđuje  kako  nehrišćanske  religije  otvoreno  odbacuju  spasenje 
Hristovom žrtvom pomirenja. Ali, kada su Hrista kao Iskupitelja odbacili i sami Jevreji, 
čiji  sveti spisi jasno ukazuju na Njega kao na "Jagnje Božje koje uze na se grehe 
sveta", onda nije nikakvo čudo što ga odbacuje i sav ostali svet. 

OPRAVDANJE U HRIŠĆANSTVU

Sve hrišćanske crkve se pozivaju na krv Isusa Hrista, ali tek u širem kontekstu njihove 
nauke se vidi da i one traže spasenje mimo Hrista. Jedni traže spasenje od krivice u 
dobrim delima, drugi u samoispaštanju, treći u odricanju od grešnih želja, četvrti  u 
držanju zakona, peti u molitvi i postu, šesti u strogim pokajničkim odlukama, sedmi u 
religioznim obredima, osmi u intenzivnom misionarenju, deveti u pridržavanju načela 
zdrave ishrane, itd. Kako skoro sve hrišćanske crkve odlikuje propovedanje istine o 
planu spasenja, zbog duhovnog otpadništva njihovi vernici su "primorani" da koriste 
"duhovne odbrambene mehanizme,"  koji  će blokirati  pozitivan učinak Jevanđeoske 
istine. Zato ćemo analizirati nekoliko najrasprostranjenijih odbrambenih mehanizama 
samopravedne  ličnosti  i  to:  plač  samosažaljenja,  nesvetu  radost,  kritikovanje  i 
osuđivanje,  opterećenost  traženjem zajednice  sa  Bogom i  bežanje  od  Boga  kroz 
religioznu revnost.

PLAČ SAMOSAŽALJENJA

Radost spasenja je nekada toliko velika da se manifestuje i  kroz plač. Međutim, u 
nekim hrišćanskim zajednicama možemo videti vernike kako u toku molitve poprimaju 
grčevit i "kiseo" izgled lica i možemo ih čuti kako "cvile" dok plaču. Oni će reći da 
plaču  od  radosti,  ali  pri  tome  izgledaju  veoma  tužno.  Ako  smo  bili  svedoci  suza 
radosnica onih  koji  su stvarno verni  Bogu,  tada smo mogli  da primetimo kako su 
njihova lica pri tome bila ozarena radošću i svežinom. Mudar čovek će uočiti razliku i 
prepoznati duh samosažaljenja o kome poznati protestantski propovednik Čarls Fini 
kaže:

"Moliti se za njih kao za "jadne grešnike", da li Biblija ikada koristi ovakav jezik? Biblija 
nikada ne govori o njima kao o "jadnim grešnicima", kao da oni više zaslužuju da budu 
sažaljevani  nego okrivljeni.  Hristos sažaljeva grešnike u svom srcu. Tako ih i  Bog 
Otac žali. ... Ali, On nikada ne kaže nešto što bi nagovestilo da je grešnik tek "jadno 
stvorenje" - koje treba sažaljevati, kao da on ništa ne može zbog tog svog stanja u 
kome se nalazi. Ideja da je on jadan, umesto da je grešan; nesrećan, umesto da je 
kriv, godi i olakšava grešniku veoma mnogo. 

Video sam grešnika koji je drhtao u agoniji pod uticajem istine na sastanku, sve dok 
neko nije počeo da se moli za njega kao za jedno "jadno" stvorenje. Tada bi se ovaj 
neutešno rasplakao,  misleći  da  je  zaista  primio  veliku  pomoć zbog takve molitve, 
govoreći: "O, kako je to lepa molitva!" Ako zatim odeš i razgovaraš sa tim grešnikom, 
najverovatnije ćeš ustanoviti da on žali sebe kao da je neko jadno nesrećno stvorenje 
- možda će čak i plakati zbog svog nesrećnog položaja, ali njegovo pokajanje za greh 
i njegovo shvatanje užasne krivice, su se potpuno izgubili. " (Dž.T.Ć. "Poslednji poziv" 
str. 51)
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PSIHOLOŠKA RELAKSACIJA U NESVETOJ RADOSTI

Sveto pismo nas poziva da budemo radosni u Hristu: "Radujte se svagda u Gospodu, 
i opet velim radujte se." (Filibljanima 4,4)

Međutim, mi ljudi smo površni. Kada vidimo članove neke verske zajednice kako sa 
oduševljenjem pričaju o Hristu, kako su njihova lica nasmejana i radosna, brzopleto 
donosimo  zaključak  da  je  u  toj  zajednici  neosporno  prisutan  Hristov  duh. 
Zaboravljamo da grešno srce takođe može da se raduje i, zbog svoje površnosti, ne 
ulazimo u to da li između njegove radosti i radosti posvećenog srca postoje razlike.

Postoji razlika između pojma zdrava (ili sveta) radost i pojma "zdrav" humor.

Odlika humora, za razliku od zdravog smeha (nasmejanosti) jeste neozbiljnost. Ako 
nosiocima humora prigovorimo da su neozbiljni, oni će reći:

"Zašto je to loše? Mi treba da budemo radosni!"

Oni  ne mogu da shvate da u svetoj  radosti  čovek zadržava svu svoju ozbiljnost i 
dostojanstvo.

"Služite Gospodu sa strahom, i radujte se s trepetom." (Psalam 2,11)

Posvećeno srce se raduje otkrivenjima Božje ljubavi, dobrote i pravednosti. Psalmista 
David kaže:

"Na putu otkrivenja tvojih radujem se kao za veliko bogatstvo." (Psalam 119,14)

Sve što je Bog stvorio čoveku pruža povoda za radost i divljenje, jer tvorevina otkriva 
Tvorčev karakter. Sklad i lepota prirode, Božja reč Biblija i život svetih jesu nepresušni 
izvor svete radosti.

U nesvetoj  radosti  (neozbiljnosti)  pak, čovek se raduje oskvrnjenosti  i  izobličenosti 
onoga što je Bog stvorio.

Kada se šetamo prirodom, mnogo ćemo manje imati  povoda za humor,  nego ako 
prisustvujemo ljudskim postupcima, jer je priroda mnogo manje oskvrnjena grehom od 
čoveka. Takođe i povodi za svetu radost su veoma malo izraženi u ponašanju ljudi, jer 
svojim  postupcima  grešan  čovek  skrnavi  ono  što  mu  je  Bog  nekada  dao 
neoskvrnjeno, a što je imalo za cilj da otkrije Božju ljubav.

Neposvećeno srce takođe može da se raduje Božjoj ljubavi, ako od nje ima koristi 
(uklanjanje posledica greha). Raduje se i kada prisustvuje nekakvoj senzaciji, ali kao 
što vidimo, raduje se i neskladu, grehu i ljudskim slabostima.

PRIRODA NESVETE RADOSTI

Priroda nesvete radosti je sadržana u različitim oblicima "psihičkog pražnjenja". Neko 
se  "psihički  prazni"  tako  što  se  tuče,  neko  tako  što  sluša  muziku  sa  naglašenim 
ritmom, a neko putem šale i neozbiljnosti ili na neke još suptilnije načine.
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Kao povod za "psihičko pražnjenje" grešnik traži nekakav spoljni nesklad koji će ga 
provocirati  da  izrazi  svoj  unutrašnji  nesklad  (svoje  iskonsko  nezadovoljstvo)  svim 
svojim bićem. Pogledajmo, na primer, sadržaj nekog vica ili odliku karikature. Oni u 
sebi sadrže izopačavanje i greh. Bez note izobličavanja oni bi grešnom srcu delovali 
dosadno. Nota nesklada čoveku pruža povod da doživi psihološku relaksaciju, koja se 
manifestuje kroz prijatna osećanja (nesvetu radost).

Neki smatraju da je zdravo smejati se takvom vrstom radosti, koja je izraz psihičkog 
pražnjenja. Možemo primetiti  da je to isto toliko zdravo koliko je bolesnom čoveku 
zdravo da kašlje. Kašljanje je zdravo, ali ono otkriva da je čovek bolestan. Niko neće 
ozdraviti  ako  mu se  zabrani  da  kašlje,  ali  ako  je  zdrav,  čovek više  neće kašljati. 
Drugim rečima, čovek koji je duhovno rasterećen - neće imati potrebu da se duševno 
rasterećuje.  On nema potrebe da se psihički  prazni  kada nije psihički  napet.  Zato 
Božja reč fenomen psihičkog pražnjenja kroz smeh stavlja u odliku bezumnika:

"Jer kao što prašti trnje pod loncem, tako je smeh bezumnikov." (Propovednik 7,6)

"Ludak se smeje punim grlom, a uman se čovek tiho osmehne." (Sirah)

I zdrav čovek se ponekad zakašlje, zato što nije savršen. Tako i onaj ko je posvećen 
Bogu,  može  nekada reagovati  nesvetom radošću,  zato  što  je  posvećenje  proces. 
Međutim, ako se nesveta radost upliće u našu zajednicu sa Bogom i postaje duhovno 
funkcionalna, onda je to alarmantno.

Sveti humor ili sveta šala - tako nešto ne postoji!

Neozbiljnost uklanja u ljudskom umu povode za izražavanje svete radosti. U takvom 
duševnom stanju čovek jednostavno za nju nije raspoložen. Razmišljanje o svetim 
prizorima,  molitva  i  proučavanje  Jevanđelja  takvom umu  deluju  neprikladno  i  kao 
opterećenje.

Nesvete  konstatacije  nisu  dostojne  da  se  njima  bavi  naš  um.  Ako  je  posvećeno 
Svetim Duhom, čovekovo srce će svagda i svugde naći povoda za svetu radost.

Da ne bi duh nesvete radosti otrovao naš um i ugušio našu spremnost da se radujemo 
lepoti Božjeg karaktera, Božja reč nam upućuje opomenu:

"Blud i svaka nečistota i lakomost da se ni ne spominje među vama, kao što dolikuje 
svetima.  Tako  i  sramotne  i  lude  reči,  ili  šale,  što  se  ne  pristoji;  nego  još 
zahvaljivanje. ... Niko da vas ne vara praznim rečima; jer ovih radi ide gnev Božji na 
sinove nepokornosti." (Efescima 5,3-4.6)

"Bezumlje je radost bezumniku, a razuman čovek hodi pravo." (Priče 15,21)

Da li će na Nebu biti povoda za humor, šale i neozbiljnost?

Atmosfera Neba je atmosfera svete radosti. Tamo je sve savršeno; nema nesklada, 
pa prema tome nema ni najmanjeg povoda za nesvetu radost (neozbiljnost).

FUNKCIJA NESVETE RADOSTI

"Onaj ko se mnogo smeje - njemu se ne veruje." (Narodna poslovica)
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Duh nesvete radosti  pomaže grešniku da ukloni  neprijatnu posledicu svojih greha, 
osećanje odgovornosti (krivicu). Tako sklonost čoveka za nesvetom radošću, pored 
ravnodušnosti njegovog srca ka svetim stvarima, otkriva i nečistu savest.

Na  primer,  kada  dobije  lošu  ocenu  u  školi,  učenik  će  se  nasmejati,  da  bi  tako 
buđenjem nesvete  radosti  (neozbiljnosti)  ugušio  svoje  probuđeno  osećanje  krivice 
zbog neuspeha.

Onaj ko je svojim rečima ili delima svesno izrazio greh biće sklon da opravda svoje 
ponašanje izjavom da se "samo šalio" tj. da je bio "neozbiljan". 

A šta nam to pokazuje? 

Čovek je bio neozbiljan, tj. neodgovoran da prizna ozbiljnost i odgovornost onoga što 
čini,  pa  apeluje  na  druge  da  mu  ni  oni  to  ne  uzmu  za  zlo.  Naravno  da  samim 
ugušivanjem svesti o svojoj odgovornosti čovek ne uklanja svoju odgovornost.

Kao što vidimo - sasvim je svejedno da li se čovek podsmeva tuđim ili sopstvenim 
slabostima. 

Greh je greh bez obzira na to u kom se smeru izražavao.

Osoba koja se sebi smeje za svoje grešenje pokazuje da se ne kaje za uzrok svog 
grešenja,  te  će  ona  nastaviti  i  dalje  da  greši,  zato  što  pravo  pokajanje  zahteva 
priznanje greha koji je uzrok grešenja i priznanje krivice zbog tog greha.

Božja  reč  osuđuje  čovekov pokušaj  da  grešna  dela  legalizuje  time  što  ih  pokriva 
velom neozbiljnosti:

"Bezumnima je šala greh." (Priče 14,9)

Za  vreme  Jevanđeoske  propovedi,  Bog  osvedočava  grešnika  o  dubinu  njegovih 
duhovnih potreba. On shvata da pred licem nebeskog Oca ne može više da stoji u 
prljavim haljinama sopstvenog karaktera. Greh je toliko težak prekršaj da je Neko radi 
grešnikovog spasenja položio dušu svoju na smrt. 

"Zar da svojom površnošću i nemarnošću prezrem toliku ljubav, toliku žrtvu?" pita se 
onaj ko i najmanje razume dar Jevanđelja. Božja reč kaže:

"Gradite spasenje svoje sa strahom i drhtanjem." (Filibljanima 2,12)

Možemo zamisliti koliko je pogubno uneti u propoved atmosferu neozbiljnosti (nesvete 
radosti). Grešnik biva uljuljkan u lažnu sigurnost umesto da se odrekne sebe. Umesto 
duhovnog  spasenja  on  doživljava  duševnu  relaksaciju.  Tako  demon  nadahnjuje 
"propovednika Jevanđelja" da u svoju propoved ubaci neku šalu, neki nesveti gest, ali 
demon takođe nadahnjuje i onoga koji sluša propoved, ukoliko se on prepusti duhu 
nesvete radosti. Obično na početku propovedi takav govornik ispriča neku anegdotu, 
kao da hoće da kaže:

"Ne bojte se! Ja pred vas neću iznositi Božju reč na takav način da ćete se vi pitati: 
Šta mi valja činiti da bi bio spasen? Niti ću vam govoriti o Isusu tako da vas Njegova 



152

čistota i svetost osvedoče o prljavštinu sopstvenih haljina pravde. Moja propoved vas 
uopšte neće učiniti moralno odgovornim. Štaviše, ja ću da vas zabavim!"

Jedan poznati i omiljeni hrišćanski sveštenik je u svojoj propovedi izjavio:

"Zašto Isusu ne bi nekada ispričao neki vic? Pa, ko je izmislio viceve, Bog ili čovek? ... 
Pa, kada postaneš tako blizak Gospodu obezbeđeno ti je mesto na Nebu! Neki su 
tako prvi put postali svesni Boga, pričajući mu viceve..." (dr T. Ivančić)

Kada sam posle nekoliko dana ovu izjavu ponovio pred vernicima koji su zajedno sa 
mnom prisustvovali  pomenutoj  propovedi, neki nisu mogli  da poveruju da je njihov 
omiljeni sveštenik tako nešto izjavio. Zašto? 

Zato što je duh nesvetosti i neozbiljnosti, koji je delovao za vreme propovedi, svojom 
ulogom  ugušivanja  odgovornosti  otvorio  vrata  ljudskim  srcima  da  prihvate  tako 
unižene predstave o Bogu, kakve, inače, zdravim razumom nikada ne bi  mogli  da 
prihvate.

Pričanje viceva nije neophodno da bi se stvorila nesveta i neozbiljna atmosfera. Ona 
se može postići i  određenom vrstom muzike. Vernicima se servira muzika čije reči 
imaju duhovnu poruku ali čija melodija i ritam odgovaraju nepreporođenom srcu (na 
pr.  zabavna i  rok muzika).  Njom se uzbuđuju osećanja koja  ugušuju osvedočenje 
čoveka o potrebi za Otkupiteljem.

Pod sotonskim nadahnućem predavač može stvoriti  nesvetu i neozbiljnu atmosferu 
propovedi odgovarajućom mimikom, "govorom" svoga tela, koristeći nesvete fraze u 
svom rečniku, i na razne druge načine.

Samo  jedna  osoba  nadahnuta  nesvetom  radošću  može  da  pokvari  rad  celog 
molitvenog skupa. 

"Ali jedan grešnik kvari mnogo dobra." (Propovednik 9,18) "Ko vam zabrani da se ne 
pokoravate istini? To odvraćanje nije od onoga koji vas pozva. Malo kvasca ukiseli 
sve testo. ... A koji vas smeta poneće greh makar ko bio." (Galatima 5,7-10)

Želeći da po svaku cenu steknu odobravanje nevernih, mnogi se ne odriču formalno 
same istine, ali se zato odriču onoga što je najvažnije - Duha istine, pa istina koju oni 
zadržavaju može biti privlačna za telesno srce, ali to nije više Božja istina - koja se u 
Pismu naziva mačem oštrim sa obe strane. Da ne bi druge "posekli" na oštre ivice 
mača, oni te ivice mača otupljuju, ali to onda više nije mač koji će čoveka sačuvati od 
iskušenja  nečastivog.  Autoritet  koji  hrišćani  pokušavaju  da  izgrade  šarmiranjem  i 
neozbiljnošću izgubiće svoju snagu upravo onda kada bude trebao da je pokaže na 
delu. U trenucima teških iskušenja grešnici nemaju poverenja u savete hrišćana koji 
se mnogo šale dok propovedaju. 

"Neki od onih koji stoje za propovedaonicom čine da ih se postide nebeski vesnici koji 
se nalaze među slušaocima. Oni zloupotrebljavaju i  vređaju dragoceno Jevanđelje, 
čije je objavljivanje svetu tako skupo stajalo. Oni govore banalnim jezikom, drže se 
neprirodno i prave čudne poze." (TM 339, 1896)

"Cela služba treba da teče svečano i u strahopoštovanju, kao da je tu vidljivo prisutan 
Gospod nad vojskama." (EGV RS2, 157)
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"Kada bi neko mogao da se pozove na ijednu neozbiljnu reč koju je izgovorio Gospod, 
ili na ijednu lakoumnost u njegovom ophođenju, on bi, u tom slučaju, imao izgovor za 
sopstvenu lakomislenost i šegačenje. To je nehrišćanski duh. Biti hrišćanin znači biti 
sličan Hristu." (EGV Rivju end Herald, 10.6.1884)

"Rezultati bi bili znatno drugačiji da želja za razonodom nije odvratila misli od ozbiljnih 
istina...  Zabava ne treba da bude isprepletana sa naukom Božje reči.  Kada se to 
dešava,  slušaoci,  razonođeni  nekim tričarijama, gube stečeno osvedočenje.  Prilika 
prolazi, a niko nije privučen užima Spasiteljeve ljubavi." (EGV Manuskript 83, 1901)

"Šale, dosetke i prazni razgovori pripadaju svetu. Hrišćani koji imaju mir Božji u svom 
srcu  biće  prijatno  raspoloženi  i  srećni  bez  lakomislenosti  i  neozbiljnosti.  Stražeći 
budno u molitvi, oni će ispoljavati vedrinu i mir koji će ih uzdići iznad svega što je 
suvišno." (EGV SE 129)

Božja reč upućuje opomenu svima koji se smatraju pobožnima:

"Teško vama kad stanu svi dobro govoriti za vama ..." (Luka 6,26)

Posvećen život hrišćanina, njegova poniznost, ljubaznost i dobrota, predstavljaju ukor 
za njegovu neposvećenu okolinu. Zato pravi hrišćani nisu omiljeni u svetu.

Plodovi religioznog fanatizma takođe sadrže dela koja imaju formu ljubavi i dobrote. 
Ali sotoni svakako ne odgovara da svoje sledbenike učini svetlošću ovoga sveta, koji 
će  da  nose  ukor  protiv  bezbožnosti  i  nemorala.  Da  bi  uklonio  taj  ukor  sotona 
nadahnjuje  svog  "hrišćanina"  duhom  nesvete  radosti  i  neozbiljnosti,  koji  prožima 
njegovo ponašanje i čitav njegov život. Preko tako izobličenog čovekovog ponašanja 
Sveti Duh ne može da se ispolji i da otkrije božanski karakter. 

Da je rad Svetoga Duha ugušen vidimo po tome što nepravednik u društvu takve 
osobe ne samo što nije pokaran za greh, nego se čak oseća samozadovoljno, jer u 
takvom stavu životne neozbiljnosti i neodgovornosti i sam nalazi "odobravanje" i "mir" 
svoje savesti.

"Dobar čovek iz dobre kleti iznosi dobro; a zao čovek iz zle kleti iznosi zlo. A ja vam 
kažem da će za svaku praznu reč koju reku ljudi dati odgovor u dan strašnoga suda. 
Jer ćeš se svojim rečima opravdati i svojim ćeš se rečima osuditi." (Matej 12,35-37)

PSIHOLOŠKA RELAKSACIJA U KRITIKOVANJU I OSUĐIVANJU

Da je  propoved prekinuta na polovini  svog izlaganja,  sve bi  bilo  u redu.  Pošto je 
otkrivenje  Božjeg  karaktera  osvedočilo  grešnika  o  njegovu  krivicu  i  potrebu  za 
spasenjem, propovednik je, iznenada, u sadržaj svog izlaganja ubacio "otrov".

Počelo je ogorčeno kritikovanje ljudskog zla. Citirani su biblijski stihovi koji osuđuju 
bezakonje i formalizam otpalih crkava. Prisutni vernici su svojim uzdasima i klimanjem 
glave  pokazivali  odobravanje  sadržaja  propovedi.  Već  formirane  crte  lica  starijih 
vernika svojim izgledom pokazuju da je  "otrov"  sastavni  deo svakodnevnih porcija 
njihove duhovne hrane.
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Duh osuđivanja i kritikovanja je jedan od načina kojim mnogi pokušavaju da umire 
svoju  nečistu  savest.  U  svetlosti  tuđih  greha  oni  se  osećaju  pravednijim,  nego  u 
svetlosti Božjeg lica. Da bi sebe uzdigli, druge moraju da obezvređuju i unižavaju.

Optužbe koje se iznose na račun drugih pojedinaca i drugih crkava mogu biti ispravne, 
i zato na suptilan način pružati grešniku izgovor za njegovo "duhovno đubretarstvo". 
Ali, bavljenje zlom čoveka uzdiže samo psihički, dok ga duhovno još dublje unižava 
jer, čovek se preobražava u ono što gleda.

Onaj  ko  osuđuje  otkriva  da  je  njegova  predstava  o  Bogu  veoma  unižena.  Da  je 
njegova predstava o Bogu uzvišena, osećao bi se i sam grešnim u svetlosti Njegovog 
lica i ne bi dao sebi za pravo da kritikuje i osuđuje druge. Mi smo svi dovoljno grešni 
da je Isus morao da umre na krstu Golgote da bi nam omogućio spasenje.

"Ne osuđuj, jer svi smo grešnici." (Šekspir)

Kada  se  duh  osuđivanja  i  kritikovanja  pojavi  u  propovedi  ili  čovekovoj  svesti,  on 
uništava osvedočenje grešnika o potrebi za spasenjem u Isusu Hristu. 

Oni koji osuđuju druge smatraju da Bog prema svima gaji duh osude zato što se sami 
pod njom nalaze, jer oni sami svojom pravednošću nisu uspeli da se izmire sa Bogom. 
Svoju nečistu savest primenjuju prema drugima, tražeći i od drugih da primenjuju ono 
što oni sami čine. Kada se drugi ne ponašaju u skladu sa njihovim očekivanjima, onda 
ih osuđuju i kritikuju. Ukazujući na takav duh i postupke, Isus je rekao:

"Ne sudite, da vam se ne sudi." (Matej 7,1)

"Zato  se  ne  možeš  izgovarati,  o  čoveče  koji  god  sudiš!  Jer  kojim  sudom  sudiš 
drugome, sebe osuđuješ; jer to činiš sudeći." (Rimljanima 2,1)

"A ti zašto osuđuješ brata svojega? Ili ti zašto ukoravaš brata svojega? Jer ćemo svi 
izići na sud pred Hrista. Jer je pisano: Tako mi života, govori Gospod, pokloniće mi se 
svako koleno, i  svaki jezik slaviće Boga. Tako će dakle svaki od nas dati odgovor 
Bogu za sebe. Zato da ne osuđujemo više jedan drugoga." (Rimljanima 14,10-13)

OPTEREĆENOST DOKAZOM ZAJEDNICE SA BOGOM

Zbog krivice,  nastale  zbog njihovog kompromisa  sa  grehom,  mnogi  su opterećeni 
dokazom Božjeg prihvatanja. Kada pričaju o svojim duhovnim iskustvima, oni to ne 
čine  da  bi  objavili  karakter  Božje  ljubavi,  već  da  bi  svojim  duhovnim  iskustvima 
"dokazali" da su sa Bogom, da bi umirili svoju nečistu savest.

Jehovini svedoci uredno vode evidenciju o tome koliko su časopisa dnevno razdelili, 
koliko su sati proveli dajući biblijske časove, itd. Naravno da je takvo bavljenje sobom i 
svojim uspehom sasvim nepotrebno iskušenje za grešno ljudsko srce. Ono u ovom 
slučaju  otkriva  samopravedne  pobude  religiozne  revnosti.  Zamislimo  kako  bi  to 
izgledalo kada bi supružnik pravio dnevni spisak dela ljubavi prema svojoj supruzi. 
Njegova supruga bi opravdano mogla da posumnja u iskrenost te ljubavi, kada je njen 
suprug toliko opterećen dokazivanjem onoga što je već učinio. Isus je rekao:

"A ti kad daješ milostinju, da ne zna levica tvoja šta čini desnica tvoja." (Matej 6,3)
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Čovek se može opravdavati delima ne samo kroz držanje zakona i dobrih dela, već i 
kroz  religiozna  osećanja  i  putem  raznih  drugih  religioznih  manifestacija,  koja 
podražavaju čovekovu samopravednost.

Jedna  devojka,  pripadnik  karizmatskog pokreta,  pošto  je  krštena  "Svetim Duhom" 
(tako što je progovorila "nerazumljivim jezicima") stalno je ponavljala: "Najzad imam 
dokaz da sam sa Bogom! Najzad imam dokaz da me je Bog prihvatio!"

Onaj  ko  je  zaista  u  miru sa  Bogom nema potrebe ni  za  kakvim dokazom.  On je 
zadovoljan  jednostavnom  verom,  poverenjem  u  Njega  i  Njegova  obećanja.  Nije 
opterećen da stalno mora da oseća svoju zajednicu sa Bogom, niti traži njenu potvrdu 
u čudima i znacima koji prate njegov religiozni život. Nema potrebe da stalno dokazuje 
kako je u pravu i da se bavi izgrađivanjem uverenja o svom spasenju.

"Nikada ne bismo smeli da ostanemo zadovoljni svojim sadašnjim stanjem i prestati 
na napredujemo govoreći:  Spasen sam! Kad smo ispunjeni tom mišlju, pokretačka 
snaga da stražimo, da se molimo i iskreno trudimo da bismo napredovali ka uzvišenim 
ciljevima posustaje. Neće se naći nijedne posvećene usne koje izgovaraju ove reči 
sve dok Hristos ne dođe i ne uđemo na vrata Božjega grada. Tada sa punim pravom 
možemo dati  slavu  Bogu  i  Jagnjetu  za  večno  izbavljenje.  Sve  dok  je  čovek  pun 
slabosti - zbog toga što ne može spasti samog sebe - ne bi trebalo da se usudi da 
ikada kaže: "spasen sam"." (EGV 1OP 314)

LAŽNI DUHOVNI DAROVI

Za takozvane duhovničarske crkve karakteristično je insistiranje na znacima i čudima 
kojima vernici pokušavaju da dokažu da su sa Bogom. Sposobnost činjenja čuda oni 
nazivaju  Božjim darovima crkvi.  Da u njihovom slučaju  manifestacija  čuda nije  od 
Boga, najjednostavnije je primetiti na primeru njihovog dara govorenja nerazumljivim 
jezicima.

Pravi dar govorenja nerazumljivim jezicima je zajedno sa ostalim darovima Bog dao 
Hristovim  učenicima  na  praznik  Pedesetnice,  kada  je  na  njih  izliven  Sveti  Duh  u 
posebnoj meri, da bi dao silu propovedanju Jevanđelja (Dela 2.gl.). Svoju praktičnu 
primenu dar jezika je dobio tri i po godine kasnije, kada je Jevanđelje počelo da se 
propoveda neznabošcima (na njihovom maternjem jeziku, koji  Hristovi  učenici  nisu 
poznavali).

Posedovanje duhovnih darova nije samo sebi cilj, već je sredstvo izražavanja ljubavi. 
U pokušaju da odgovori na potrebe crkve i sveta, čovek primećuje da mu nedostaju 
različite  sposobnosti  (darovi)  i  zato  mu  Duh  Sveti  daruje  te  sposobnosti  i  svoju 
božansku silu za njihovu primenu.

Za razliku od pravog dara jezika, lažni dar jezika uopšte nema osobine duhovnog dara 
(ne služi za propovedanje Jevanđelja), već ima osobine "duhovnog" roda. Tim rodom 
nečistog  duha,  čovek kod sebe podražava osećanje sopstvene samopravednosti  i 
tako ugušuje glas nečiste savesti, koju ima zbog neizmirenosti sa Bogom.

On se prvi put u istoriji pojavio kod proročica u Delfima, a zatim, nedaleko, u korintskoj 
crkvi.
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Da se preko pomenute manifestacije dara u Korintu nije otkrivao Božji duh, vidi se po 
tome što je apostol Pavle morao da piše poslanicu Korinćanima o tome kako da taj 
dar "samokontrolišu", kao da Duh Sveti, ako radi preko tog dara, nema moći da se 
sam kontroliše i da opomene vernike na očajno stanje u kome se crkva nalazi.

Za  razliku  od  pravog  dara  jezika,  lažni  dar  ne  zahteva  duhovno  jedinstvo  crkve 
(1.Korinćanima  1,11-12;  11,18-19).  Kako  nije  duhovni  dar,  ne  služi  ljudima 
(1.Korinćanima 14,2),  već služi  za sablažnjavanje (1.Korinćanima 14,23).  Izgrađuje 
sopstvenu  samopravednost,  a  ne  crkvu  (1.Korinćanima 14,4).  Zahteva  prevodioca 
(1.Korinćanima 14,9). Bezuman je (1.Korinćanima 14,14.20). Kako nije plod Božjeg 
duha,  mora  da  se  kontroliše  (1.Korinćanima  14,27-28)  i  odlikuje  ga  nered 
(1.Korinćanima 14,23.31-33).

Ako upitamo onoga ko je "kršten" takvim darom jezika, koja je svrha pomenutog dara i 
kakve on blagoslove i prednosti od njega praktično ima kada ga umom ne razume, 
primetićemo da ni on sam neće moći da nam pruži razuman i razložan odgovor. On će 
nam objašnjavati kako se Sveti Duh kroz njega moli svojim sopstvenim božanskim 
jezikom,  ne  obrazlažući  kakvog  to  praktično  značaja  ima  za  njega,  osim  što 
predstavlja  iskušenje  za  čovekovu grešnu i  samopravednu prirodu,  koja  bi  se  pre 
uhvatila za sve drugo, nego za Hrista, za spasenje.

Kada nekog religioznog zastupnika meditacije upitamo zašto ima potrebu da meditira, 
kada već ima Boga kome može da se moli, on će nas uveravati kako mu meditacija 
pomaže  u  sopstvenoj  duhovnoj  izgradnji,  te  će  navoditi  one  iste  argumente  koje 
nosioci  dara jezika koriste da bi  opravdali  svoje  govorenje nerazumljivim jezicima. 
Onome ko zaista veruje u Boga, naravno da nikakva dodatna tehnika nije potrebna.

Ako Duh ima poruku za nekoga, onda će je On uputiti darom proroštva na jeziku koji 
će biti razumljiv onome kome je ta poruka upućena.

Zato je apsurdno da se Duh otkriva preko "dara" na jeziku, koji nosilac tog dara umom 
ne razume. Zar Sveti  Duh nema moći  da se moli  na onome jeziku koji  je čoveku 
razumljiv?!  Zar  otkrivenje  Stvoritelja  u  stvorenom svetu  nije  prilagođeno  Njegovim 
stvorenjima?

Nemoguće  je  da  Boga  ljubimo  svom  dušom  svojom  i  svim  umom  svojim  ako  u 
izražavanju te ljubavi naš um nema udela, već je samo pasivna i beskorisna publika.

A ako već nosilac dara jezika "mora" da se moli na nerazumljivom i tako sakrivenom 
jeziku, zašto je potrebno da on bude svestan te molitve Svetoga Duha, kada je ne 
razume?! Zašto bi moj um slušao ono što za njega ne donosi ploda?! Ima mnogo 
važnih dešavanja, ali koja bi bila preveliko opterećenje za naš um, kada bismo ih bili 
svesni.

To je isto kao kada bi za vreme obroka stavio mikrofon pred svoja usta da bi mogao 
pojačano da čujem svoje mljackanje za vreme jela i da tako još više uživam za vreme 
obroka. Žvakanje jeste važno i neophodno, ali to ne znači da moram da ga slušam. 

Još je nerazumnije da se čovek pokorava duhu bez svog umnog učešća, bez voljnog 
izbora Boga kroz razumevanje i prihvatanje Njegovog karaktera (a to je takođe blisko 
iskustvu meditacije).
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Ponekad, oni koji imaju "dar jezika" kažu: "Probaj iskustvo dara jezika, pa ćeš videti 
koliko je to dobro!"  Oni tako, kao i  sotona kada je kušao Evu, navode čoveka da 
ponuđen put  proveri  iskustvom.  Međutim,  iskustvo nije  kriterijum (1.Mojsijeva 3,6). 
Vera, za razliku od pretpostavke, mora da ima razumne temelje. Čovek je odgovoran 
da  umom  ispita  nadahnuće  duhovnog  iskustva,  a  ne  da  se  "kocka"  sa  sobom 
bezumnim pokoravanjem svoje volje sili koja ga opseda. Upravo zato apostol Pavle 
opominje Korinćane:

"Jer ako se jezikom molim Bogu, moj se duh moli, a um je moj bez ploda. Šta će se 
dakle činiti? Moliću se Bogu duhom, a moliću se i  umom; hvaliću Boga duhom, a 
hvaliću i umom. ...  Ne budite deca umom, nego pakošću detinjite, a umom budite 
savršeni." (1.Korinćanima 14,14-15.20)

Takođe je apsurdno da se Sveti Duh manifestuje u različitim sopstvenim jezicima, ako 
se ima na umu da su razlike u jezicima posledica greha (1.Mojs. 11,1-9).

Lažni  dar  jednostavno nema drugu svrhu nego da  grešniku  pruži  "dokaz"  Božjeg 
prihvatanja i  da tako umiri njegovu nečistu savest. Među njihovim zastupnicima se 
često  mogu  primetiti  plodovi  tog  suptilnog  oblika  opravdanja  delima.  Čućemo 
razgovore: "A da li si ti kršten Svetim Duhom? ... Blago tebi! Ja još nisam, ali jedva 
čekam da i ja progovorim jezicima!"

Plan spasenja je dovoljan i potpun, te nema potrebe ni za kakvim njegovim daljim 
upotpunjavanjem  i  usavršavanjem  nekakvim  dodacima,  kao  što  bi  to,  na  primer, 
mogao da bude pomenuti dar jezika.

Za razliku od  lažnog dara jezika,  koji  sablažnjava neverne (1.Korinćanima 14,23), 
pravi dar jezika upravo predstavlja znak nevernima (1.Korinćanima 14,22). Zato što je 
dar, on služi za popravljanje drugih (1.Korinćanima 14,12.19.26). Odlikuje ga duhovno 
jedinstvo crkve (Dela 2,1). Razuman je (1.Korinćanima 14,15). Ne treba prevodioca 
(Dela  2,6-8).  Ne treba da se  samokontroliše  jer  je  od  Boga nadahnut  (Dela  2,4). 
Odlikuju ga pristojnost i urednost (1.Korinćanima 14,40).

BEŽANJE OD BOGA KROZ RELIGIOZNOST

Fariseji su toliko bili obuzeti razmišljanjem o svojoj dobroti da nisu imali vremena da 
upoznaju Boga i da u svetlosti Njegovog karaktera postanu svesni svoje grešnosti i 
potrebe za duhovnim spasenjem. Oni su bežali od Boga isto tako kao što i otvoreni 
nevernici beže od Boga okupirajući svoj um svakakvim "problemima".

Mnogi svoj um opterećuju religioznim sadržajima da bi kompenzovali osećanje krivice 
nastalo  upravo  zato  što  svoje  srce  nisu  predali  Bogu.  Isuviše  često  je  religiozni 
sadržaj,  kojim se bavi ljudski um, odraz čovekovog pokušaja da pobegne od svog 
stvarnog susreta sa Bogom. Sasvim je svejedno da li to činimo baveći se meditacijom, 
zloupotrebom  duhovne  muzike,  intenzivnim  misioniranjem  ili  nekom  drugom 
religioznom aktivnošću.

Jehovini svedoci, na primer, mogu sate i sate proučavati Sveto pismo. Ali, oni iz toga 
neće poneti nikakve duhovne blagoslove jer to ne čine da bi upoznali Boga i Njegov 
karakter,  već  da  bi  našli  dokaze  za  svoje  i  argumente  protiv  tuđih  stavova. 
Poremećena bitnost, koja se izražava u njihovom bavljenju sporednim stvarima, odlika 
je čitave njihove nauke. U milionskom tiražu štampaju časopis koji objašnjava kako je 
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pravo Božje ime "Jehova". Međutim, da li je istina o Božjem imenu važnija od istine o 
Božjem karakteru?

Da li se mi zaista molimo Bogu ili sotoni ne određuje ime koje prizivamo već ono što 
podrazumevamo pod tim imenom, kako shvatamo Božji karakter. (Jedna ista jevrejska 
reč "šem" se upotrebljava i za pojam imena i za pojam karaktera)

Kako  "Jehovini  svedoci"  shvataju  Božji  karakter?  Po  tumačenju  Biblije  od  strane 
njihove organizacije Bog je morao više puta da iz pedagoških razloga slaže Isusove 
učenike (o tome vidi u poglavlju "Fanatizam iz straha"). Ako njihov ideal laže i koristi 
nepoštene metode da bi ostvario svoje ciljeve, šta se može očekivati od njih samih?! 
Nije  nikakvo  čudo  što  u  svom  propovedanju  insistiraju  na  Božjem  imenu  a 
zapostavljaju  Božji  karakter.  (Ime,  za razliku od karaktera,  nikoga ne čini  moralno 
odgovornim, jer ne dira ni u čije pobude, već samo u formu ponašanja!)

Smatrajući  da  je  sama  forma  Božjeg  imena  od  duhovne  važnosti  oni  nesvesno 
Božjem imenu pridaju magijski značaj. Međutim, biće spasen samo onaj ko izabere 
Boga  kroz  razumevanje  i  prihvatanje  Njegovog  karaktera.  Razlika  u  imenu  kojim 
oslovljavamo Boga je važna jedino kada podrazumeva razliku u karakteru. Na primer, 
ako se ja molim Luciferu,  onda je jasno da se molim sotoni.  Ako se molim Isusu, 
Jehovi ili možda Alahu, uvek postoji mogućnost i ispravnog i neispravnog shvatanja 
Božjeg karaktera. Tako, samo preciziranje Božjeg imena ne precizira i moju predstavu 
o Njegovom karakteru, već to čini moj stav prema Božjem moralnom zakonu i planu 
spasenja.

Kada me je jedan Jehovin svedok pitao zašto ne koristim Božje ime Jehova u svojim 
traktatima, kada znam da je to jedno od Božjih imena, odgovorio sam mu da bi u tom 
slučaju čitalac traktata razmišljao o razlozima zašto sam upotrebio to ime, umesto da 
razmišlja o duhovno funkcionalnim istinama (moralnim atributima Božjeg karaktera), 
koje se nalaze u traktatu. Nauka Jehovinih svedoka nikoga moralno ne obavezuje, ne 
zahteva  reformu  srca,  te  je  zato  grešnom  srcu  lako  i  ponekad  zanimljivo  da  je 
proučava.

Jehovin svedok troši sate vremena dnevno uzalud jer proučava Bibliju u pokušaju da 
dokaže  svoje  tvrdnje  i  da  ospori  suprotne.  Mnoge  besmislice  sotona  je  ubacio  u 
njihovu nauku upravo zato što ne mogu da se dokažu, samo zato da bi njihov vernik 
imao neprekidnu motivaciju da ih stalno sebi dokazuje i tako oduzeo sebi vreme za 
proučavanje Biblije u cilju susreta sa Bogom. Takvo dokazivačko proučavanje Biblije 
može ići u beskraj. Kada sam jednom Jehovinom svedoku sa nekoliko pitanja osporio 
određene tvrdnje,  on  mi  je  odgovorio:  "Ja  već  sedam godina  proučavam Bibliju  i 
mnoge stvari mi još uvek nisu jasne. Treba puno vremena i strpljenja da bi se Biblija 
razumela. Budi strpljiv pa će ti postati 4 jasno kako je to moguće!"

Učenje Jehovinih svedoka nije samo iskušenje za njihove sledbenike, već i za one koji 
se  upuštaju  sa  njima u  uspešan  doktrinalan  sukob.  Jedna  moja  prijateljica  mi  se 
jadala, kako je posle diskusije sa njima po pitanju Hristovog božanstva, danima bila 
opterećena  prepoznavanjem  dokaza  u  Bibliji  da  je  Isus  Bog.  U  svom  redovnom 
proučavanju Biblije sa namerom da se sretne sa Bogom, stalno je nalazila citate koji 
potvrđuju da je Isus Bogočovek, nasuprot shvatanju Jehovinih svedoka da je Isus 
samo čovek, što ju je dekoncentrisalo i skretalo joj pažnju sa upoznavanja i druženja 
sa Hristom kroz otkrivenje Njegovog karaktera.
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Šta zapaža um čoveka koji proučava Bibliju da bi se sreo sa Bogom? Zapaža iste one 
božanske atribute koji su iznenadili i oduševili mnoštvo koje se srelo sa Hristom.

ZAŠTO SVET ODBACUJE HRISTOVU KRV?

Vidimo  da  su  različiti  sistemi  rešavanja  problema  krivice  glavni  razlog  postojanja 
razlika  između  religija.  Jednostavno  opravdanje  verom  (poverenjem)  u  Hrista  i 
Njegove  posredničke  zasluge  ne  funkcioniše  onda  kada  čovek  pravi  voljan  (bilo 
svestan, bilo nesvestan) kompromis sa grehom.

"Ima ljudi koji izgledaju kao da neprestano traže nebeski biser. Ali, oni ne umiru sebi i 
sopstvenom ja da bi Hristos mogao da živi u njima. ... Skoro hrišćanin, ali ne sasvim; 
oni izgledaju sasvim blizu carstva nebeskog, ali ipak ne mogu da uđu u njega. Skoro, 
ali  ne  sasvim,  ne  znači  skoro  nego  sasvim  izgubljen."  (EGV  "Hristove  očigledne 
pouke", str.93)

Bog ne može da oprosti  grehe za koje se ljudi  ne kaju,  koje ne žele da napuste. 
Grešnici, nezadovoljni jednostavnim planom spasenja, bivaju primorani da preduzmu 
neke  svoje  "dodatne"  akcije,  tehnike  i  sisteme da  bi  ostvarili  mir,  kao  da  je  Bog 
nemoćan ili ne želi da ih spase.

Razlike između religija nastaju ne samo zbog različitih pokušaja rešavanja problema 
krivice (pravde), već i zbog različitih pokušaja rešenja problema greha (pravednosti). 
Različiti  gresi  sublimirani  u  religioznu  revnost  i  dobrotu  takođe  rezultuju  različitim 
životnim filozofijama.

Pretpostavimo da smo sreli predstavnike dve različite životne filozofije - dve religije, 
od kojih je jedna ispravna, a druga - obmana. Obe osobe imaju visoke ciljeve za koje 
su spremne da žive i da umru ako treba. One imaju dobre namere, ali dok jednu od 
njih  pokreće  prava  nesebična  ljubav,  drugu  pokreću  grešne  tj.  fanatične  pobude. 
Spolja izgledaju gotovo identično, ali njihove životne filozofije nisu slučajno različite. 
Njihova razlika otkriva razlike u njihovom duhovnom sadržaju.  U sledećih nekoliko 
poglavlja  analiziraćemo  razlike  koje  postoje  između  religija  zbog  različitih  pobuda 
njihovih nosilaca.

PRAVE ILI FANATIČNE POBUDE RELIGIOZNE REVNOSTI

Mnogi  iskreni  vernici  su  zbunjeni  i  obeshrabreni  svojim  neplodnim  hrišćanskim 
životom. Sa odobravanjem slušaju propovednika kako ukorava njihovo loše duhovno 
stanje,  nesvesni  da  su  u  tako  nezavidno  stanje  i  dospeli  slušajući  nauku  svoga 
propovednika. Oni ne povezuju uzrok sa posledicom, prebacujući svu odgovornost za 
svoj neuspeh sa lažne nauke (pogrešnog odnosa) na sebe lično, na svoju "nedovoljnu 
odlučnost volje". Mnogi tako obeshrabreni zauvek napuštaju hrišćanstvo misleći  da 
oni "nisu za to" i da pobeda nad grehom nije moguća. A uzrok njihovog neuspeha je 
bio u tome što su svoju duhovnu borbu vodili na pogrešnom mestu, slepo verujući 
nauci svojih duhovnih autoriteta.

Jedino  Božji  nalog  osposobljava  na  moralnu  poslušnost.  Čovečiji  nalog  ne 
osposobljava zato što nema moći da promeni srce. On jedino može da u čovekovom 
srcu pobudi one snage koje ono po svojoj grešnoj prirodi ima: oholost, samoljublje, 
idolatriju, gnev, krivicu, strah ili sentimentalna osećanja. A to su snage fanatizma.
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Mnogi ateisti se pitaju:

"Zašto Bog, ako postoji, ne iskoristi sva sredstva koja ima na raspolaganju da bi ljude 
uverio u svoje postojanje?"

Mnogi  istraživači  Jevanđelja  se  pitaju  zašto  Isus  nije  koristio  sve  metode  koje  je 
mogao da bi jevrejski narod uverio u svoju mesijansku misiju?!

Šta bi se desilo da je Isus pred Pilatom učinio još neko čudo da bi ga ubedio u svoje 
Božanstvo? 

Pilat  bi,  ganut  takvim otkrivenjem istine  i  pokrenut  snagama svoje  nepreporođene 
prirode bio naveden na (formalno) ispravno postupanje. Da mu je formalna poslušnost 
bila cilj, Isus bi u svom propovedanju zloupotrebljavao izrailjska nacionalna osećanja 
ili bi pobuđivao neku drugu snagu čovekove nepreporođene prirode. Time bi, naravno, 
proizveo samo fanatizam.

Danas, u vreme lažne religiozne reformacije mnogi pokušavaju da reše nedostatak 
plodova  vere  tako  što  dozvoljavaju  da  ih  u  njihovoj  religioznosti  pokreću  snage 
fanatizma.

Pogledajmo kako je jednostavan i racionalan nalog koji Bog upućuje čoveku:

"Čuj Izrailju: Gospod je Bog naš jedini Gospod. Zato ljubi Gospoda Boga svojega iz 
svega srca svojega i iz sve duše svoje i iz sve snage svoje." (5.Mojsijeva 6,4-5)

Jednostavni pozivi Božje reči upućeni na zdrav razum, grešno ljudsko srce ostavljaju 
hladnim i  ravnodušnim. Umesto da se takvo srce tada ponizi  pred Bogom, prizna 
svoju izgubljenost i osloni na božansku milost, ono najčešće odbacuje osvedočenje i 
govori: "To moje srce ostavlja hladnim! Zato ne verujem da je to istina!" Bog kaže: 

"Napisah mu velike stvari u zakonu svom, ali mu se čine kao nešto tuđe." (Osija 8,12)

Jednostavna otkrivenja Božje ljubavi i dobrote, sadržana u Svetom pismu, mnogima 
deluju nezanimljiva. 

Zašto? 

Zato što su im srca okamenjena. 

Kako nam srce postaje okamenjeno?

"Ko jednom podlegne iskušenju drugi put će podleći mnogo lakše. Svako ponavljanje 
greha smanjuje snagu da mu se odupremo, zaslepljuje oči i  ugušuje osvedočenje. 
Svako posejano seme popustljivosti donosi i svoj plod. Bog ne čini čuda da bi sprečio 
žetvu. "Šta čovek poseje, ono će i požnjeti" (Galatima 6,7). Ko ispoljava neverničku 
drskost i tupu ravnodušnost prema Božjoj istini, požnjeće ono što je sam sejao. Otuda 
dolazi da hiljade ljudi potpuno ravnodušno slušaju one istine koje su ih nekada dirale 
do samog srca i duboko uzbuđivale. Oni su sejali zapostavljanje i opiranje istini, i to 
isto moraju i da žanju." (EGV PP 268-269)
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Bog govori ljudima na razne načine pozivajući ih na pokajanje. Ali, odbijajući da se 
odazovu pozivu Duha ljudi sami kamene svoja srca, i dovode sebe u takav položaj da 
ni daleko jači uticaji na njih ne mogu ostaviti neko trajnije dejstvo. 

Ako  nas  otkrivenje  Božje  ljubavi,  otkriveno  preko  Biblije,  ostavlja  hladnim  i 
ravnodušnim,  onda  zaista  nema  drugog,  većeg  i  jačeg  otkrivenja  koje  može  da 
pokrene ljubav u nama. Jedino što nam preostaje, ako ne želimo da se ponizimo pred 
Bogom, jeste da pobuđujemo fanatične snage naše prirode.

Odbijajući da se ponize pred Bogom priznanjem svog duhovnog siromaštva ljudi na 
kraju do te mere odbacuju Božji Duh da sada autoritet sopstvenog Ja zauzima primat 
u upravljanju njihovim umom i voljom, pa razuman nalog na dobrotu, upućen zdravom 
razumu i zdravim snagama čovekove volje, izaziva kod njih potpunu ravnodušnost.

Bog poštuje slobodu čovekove volje, ali ne i đavo. Tamo gde je Bog stao, nastavlja 
sotona i razumnom nalogu na dobrotu, koji nije izazvao nikakvu reakciju volje, sada 
dodaje iracionalan  dodatak koji  treba da pokrene nepreporođene snage čovekove 
volje, tj.  fanatizam ljudske samopravednosti. Ili,  drugim rečima, propovednici raznih 
crkava  primećuju  da  su  njihovi  vernici  ravnodušni  na  razuman  biblijski  poziv  na 
dobrotu,  i  da  bi  ipak  imali  uticaja  na  svoje  vernike  oni  tom jednostavnom nalogu 
dodaju  nalog  koji  pobuđuje  ljudske  slabosti:  sujetu,  krivicu,  strah,  gnev,  sebični 
sentiment, ili neki drugi fanatičan poriv ljudske prirode.

Religija može da ima samo dve funkcije: ili da svojim moralnim zahtevima - idealima - 
ljude čuva od zla, ili da tim zahtevima - idealima - pruža ljudima izgovor za zlo, koji 
onda oni čine u ime tih uzvišenih ideala.

Ali, religija koja ima pogrešnu funkciju se razlikuje od zdrave religije u tome što sadrži 
u sebi otrov koji motiviše čovekovu grešnu i samopravednu prirodu.

Onoga  trenutka  kada  se  jednostavnom i  razumnom biblijskom pozivu  na  dobrotu 
pridoda iracionalan poziv, sračunat da pobudi fanatične snage čovekove prirode, u 
tom trenutku racionalan poziv gubi  pokretačku funkciju.  Tu funkciju sada preuzima 
iracionalan poziv, dok razuman poziv dobija funkciju izgovora za one grešne motive 
koje je pobudio iracionalan poziv.

Kako to praktično izgleda?

Pred razumnim i jednostavnim biblijskim nalogom "Ljubi!" grešno srce ima slobodu da 
se ponizi pred Bogom priznanjem svog duhovnog siromaštva, čime dobija pravo na 
blagoslov koji  je Isus obećao onima koji  su svesni svog duhovnog siromaštva. Ali, 
odbivši da se ponizi i reformiše, ono postaje slabo da se odupre fanatičnoj religiji koja 
svojim iracionalnim dodatkom razumnom pozivu, pobuđuje čovekove nepreporođene 
motive.

Sledi nekoliko primera iracionalnih poziv tj. dodataka koji pokreću ljudske slabosti:

Fanatizam iz krivice i straha:

"Kako možeš da se TAKO ponašaš?! Da li si ti svestan svoje odgovornosti za svoje 
ponašanje?"
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Fanatizam iz oholosti i samoljublja:

"Kako te nije sramota da se tako ponašaš?! Znaš li TI ko si TI, a tako se ponašaš?!"

Fanatizam iz osećanja:

"Kako ti nije ŽAO da se tako ponašaš?!" itd.

Dakle,  pošto  mi  u  svojoj  prirodi  nemamo prave  ljubavi  koja  bi  nas  pokrenula  na 
poslušnost,  skloni  smo  da  idemo  linijom  manjeg  otpora,  te  da  pobuđujemo  ili 
sentimentalna osećanja, ili krivicu, ili sujetu, ili možda neku drugu snagu svoje grešne 
prirode, da bi tako iz nje crpli snagu za religioznu ili bilo koju drugu revnost.

Put  fanatizma  je  lakši  put  za  neodgovornog  čoveka  jer  ne  zahteva  odgovorno 
preispitivanje sopstvenih pobuda i borbu protiv svojih slabosti.

FANATIZAM IZ KRIVICE

Verovatno smo se već sreli sa osobama koje su spremne da za druge učine velika i 
požrtvovana dela. Iz njihovih usta smo često čuli reč "izvini", ali smo se ražalostili kada 
smo ustanovili da njihova dobrota ne potiče iz ljubavi, već iz krivice koja muči njihovu 
savest. U dubini svoje duše, zbog svojih greha, oni nisu izmireni sa Bogom. Svest o 
grehu koji je uzrok njihove krivice su potisli, pa sada osećaju krivicu u svemu što im za 
to pruža povod. Ako slučajno sapletu nekog prolaznika na ulici,  možda neće moći 
mirno da spavaju zbog nemirne savesti.

Pod  grehom  oni  ne  podrazumevaju  čovekovo  duhovno  stanje,  njegovu  raskinutu 
zajednicu sa Bogom, već misle na nedostatak pažnje i samokontrole koji je rezultovao 
neučinjenim dobrim, ili učinjenim lošim delom. Zato, kada učine greh, oni se ni ne kaju 
za  pobude  iz  kojih  su  greh  učinili  (sebičnost,  oholost,  gnevljivost,  telesnost, 
kukavičluk, odsustvo ljubavi, itd), već se kaju za formu ponašanja kojom su povredili 
drugoga ili jednostavno prekršili zacrtana pravila ponašanja.

Pošto nemaju svest o Božjem odobravanju, pokušavaju da ga steknu kod ljudi, pred 
svojim  zemaljskim  autoritetima  ili  pred  svojom  sopstvenom  savešću,  slepo  se 
pridržavajući svojih pravila ponašanja. Oni mogu da budu veoma požrtvovani, spremni 
su da izdvoje iz svoga džepa velike sume novca za siromašne, ali u svoj svojoj dobroti 
te  osobe  nemaju  radosti.  Radost  božanske  ljubavi  zamenjena  je  mučninom griže 
savesti.

Oni  ne  mogu  sebe  da  prihvate  kao  grešne  osobe  kojima  je  neophodna  Hristova 
uračunata pravda. Kada primete u svojoj prirodi grešne navike i sklonosti, odmah se 
trude da koriguju svoje stanje da bi se pred svojom savešću osećali pravedno. Oni ne 
dozvoljavaju Bogu da ih postepeno vodi, pa tako stavljaju na sebe teret da budu verni 
svakom formalnom zahtevu koji pred njihovu savest dođe. Pokušavaju da konzumiraju 
tvrdu hranu, iako nisu ni na stadijumu mleka. Nemaju poverenja u Boga i Njegovo 
prihvatanje, pa zato pokušavaju da sami sebe spasu.

Fanatizam iz osećanja krivice kod religioznih ljudi najčešće nastaje kada se vernici 
navode da ulažu napor u svoje duhovno posvećenje, umesto u poznanje Boga kao 
njihovog Spasitelja.



163

"Dugo smo kao crkva naglašavali svoju potrebu za poslušnošću gledajući u tome svoj 
najvažniji  zadatak.  Ali  smo zato  proizvodili  utisak  da  se  poslušnost  javlja  tek  kao 
rezultat  našeg  veoma  napornog  truda.  Verovali  smo  da  Bog  pomaže  onima  koji 
pomažu sami sebi. Naše odluke, zaveti i obećanja činili su nam se beskrajnim dok 
smo  stalno  pokušavali,  padali  i  opet  pokušavali.  A  sve  to  vreme  Isus  je  strpljivo 
govorio:

"Hodite k meni svi koji ste umorni i natovareni i ja ću vas odmoriti." (Matej 11,28)"" 
(M.Venden, Poslušnost verom, 22)

"Svi koji osećaju veliko siromaštvo svoje duše i shvataju da ničeg dobrog nemaju u 
sebi,  mogu dobiti  pravednost i  snagu gledanjem u Isusa. ...  On vas moli  da svoje 
siromaštvo zamenite bogatstvom Njegove milosti. Mi nismo dostojni Božje ljubavi, ali 
je Hristos, naš Jemac, dostojan nje i savršeno je u stanju da spase sve koji dolaze k 
Njemu. Ma kakvo bilo vaše iskustvo u prošlosti, ma kako bile obeshrabrujuće vaše 
trenutne okolnosti, ako dođete Isusu takvi kakvi jeste, slabi, bespomoćni i očajni, naš 
milostivi  Spasitelj  daleko će vam izaći  u susret,  zagrliti  vas rukama svoje ljubavi  i 
ogrnuti plaštem svoje pravednosti. On će nas predstaviti Ocu odevene u belu odeću 
svog  sopstvenog  karaktera.  On  se  zalaže  za  nas  pred  Bogom govoreći:  Ja  sam 
zauzeo mesto ovog grešnika. Ne gledaj to zalutalo dete, već gledaj mene. Ma koliko 
glasno sotona govorio protiv naše duše, optužujući je za greh i polažući na nas pravo 
kao na svoj plen, Hristova krv govori mnogo jače." (EGV MB str.8-9)

"Samo u Gospodu pravda je i sila... U Gospodu će se opravdati i proslaviti svi potomci 
Izrailja." (Isaija 45,24-25)

"Ko je Bog kao ti? Koji  prašta bezakonje i  prolazi  prestupe ostatku od nasledstva 
svojega, ne drži doveka gneva svojega jer mu je mila milost. Opet će se smilovati na 
nas; pogazićeš naša bezakonja; bacićeš u dubine morske sve grehe njihove." (Mihej 
7,18-19)

FANATIZAM IZ STRAHA

SUMNJIČAVOST ILI ISTINOLJUBIVOST

Strah je jedan od motiva koji često pokreće čovekovu radoznalost. Nije svejedno da li 
je naša radoznalost pokrenuta strahom od zablude (sumnjom) ili ljubavlju prema istini. 
Nije isto biti zabludostrašljiv i biti istinoljubiv.

Sreli  smo se  sa  osobama čiju  radoznalost  pokreće  sumnja.  One  nisu  zadovoljne 
jednostavnim objašnjenjem stvarnosti koja ih okružuje. Imaju običaj da "kopaju" iza 
jednostavnih objašnjenja ne bi li pronašli nešto sakriveno i komplikovano. Nikada ne 
mogu da nađu dovoljno dokaza da bi bili sigurni u istinu.

Mi ni  u svetovnom životu nemamo sve dokaze da je nešto istina, pa opet živimo. 
Nemamo dokaza  da  nas  neće  udariti  auto  na  ulici,  pa  se  ipak  ne  sakrivamo po 
ćoškovima.  Nemamo  dokaza  da  voda  koju  pijemo  nije  upravo  sada  zatrovana 
smrtonosnim otrovom. Da li ćemo zato prestati da je pijemo? Da li ćemo izgubiti svoj 
identitet  i  prestati  da  postojimo  zato  što  još  niko  nije  naučno  dokazao  naše 
postojanje? Nemamo dokaza da sve ovo možda nije  nekakav san ili  halucinacija. 
Dakle, bez obzira na sve nedostatke dokaza mi se ipak ponašamo najprihvatljivije. 
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Život  nas primorava da se ipak opredelimo za nekakvu istinu i  da na osnovu nje 
živimo.

Duhovna istina se ne nameće, jer poštuje našu slobodu izbora. Pod izgovorom da 
nam nije sasvim jasna, mi možemo da je odbacimo i prihvatimo zabludu. Ali, možemo 
i  da je prihvatamo i  živimo, bez obzira na to što odmah nemamo sve dokaze,  ali 
imamo dovoljno dokaza da bi nam istina bila najprihvatljivija.

Tek tada, kada živimo po istini koja je za nas najprihvatljivija, mi postajemo duhovno 
spremni  da  saznamo,  razumemo  i  živimo  istinu  koja  će  biti  potpun  odgovor  na 
duhovne i telesne potrebe nas samih i svih onih koji su u našoj sferi uticaja.

Ukoliko previđamo dokaze koji  su  nam izneti  i  koji  su sami  po  sebi  razumljivi,  te 
počnemo da sumnjičimo istinu, možemo pasti u greh sumnje.

Osoba koja je pokrenuta strahom od prevare (sumnjom), umesto ljubavlju prema istini, 
obično postavlja pitanje sledećeg tipa:

"Nije to tek tako jednostavno kao što izgleda! To je sumnjivo! Ko zna da li je to zaista 
tako kao što izgleda?! Kako da budem siguran da je to baš tako? ... Ko zna šta se sve 
iza toga krije???!"

Ako smo pošteni ateisti i postavimo iskreno pitanje "Da li postoji Bog?", On sam će 
nam  pružiti  odgovor  na  način  koji  je  najbolji  za  nas.  Takvo  pitanje  ne  mora 
predstavljati greh. Ali, ako već imamo dovoljno razumnog otkrivenja o tom pitanju, a 
ne želimo da ga prihvatimo, demon sumnje nas može opsesti  takvim pitanjima da 
nećemo nikada naći  dovoljno dokaza da Bog zaista  postoji.  (Kao što paranoičnim 
pitanjima  možemo  i  svoje  sopstveno  postojanje  dovesti  u  sumnju.)  Moramo  biti 
pošteni prema otkrivenjima koja su nam do sada data, i samo ako pokažemo dobru 
volju da po njima živimo, Bog će prema nama pokazati dobru volju da nas blagoslovi 
još većim otkrivenjem istine.

Sumnjičavosti se ne oslobađamo većim saznanjem istine, već obraćenjem srca, zato 
što je sumnja greh, a nejasnoća istine samo povod za manifestaciju greha sumnje.

Kada smo pokušali da pomognemo paranoičnim osobama koje svoje bližnje sumnjiče 
pridajući  im zavereničke  namere,  primetili  smo kako  nikako  ne nalazimo dovoljno 
dokaza da bismo njihove sumnje učinili neosnovanim. Uvek bi naš dokaz sadržavao 
neku aksiomu koja mora verom da se prihvati. Lično iskustvo ne može da bude dokaz 
takvim paranoičnim osobama. Mogu da kažu: 

"Sve što vidim i osećam je halucinacija. To je posledica bajatog jogurta koji  su mi 
podmetnuli!"

Mnoge hipoteze mogu da svojom smislenošću izdrže svaku kritiku logike, ali to što je 
njihova istinitost logički moguća, ne znači da su one samim tim i istinite.

STRAH OD NEPRIJATELJA

Sumnjičavost se obilno koristi u lažnom etiketiranju i optuživanju pobuda ideoloških 
protivnika.  Kada neko ne može da ospori  protivničke  stavove,  onda pokušava da 
ospori pobude njegovih nosilaca. Što su optužbe protiv "neprijateljevih" pobuda manje 
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potkrepljene dokazima, to ljudska paranoičnost jače deluje: "Oni imaju tajne spise o ... 
. Iza njih se kriju ... ." Kao što vidimo emociju straha pobuđuje nedefinisan doživljaj. 
Jasno i činjenično definisanje "neprijatelja" uklonilo bi povod mašti slušaoca da mu 
sam  prida  one  motive  koje  je  sklon  da  projektuje.  Nedefinisanost  pruža  širinu 
projekcije.

Naravno da ni sami loši motivi koji pokreću neku organizaciju ne mogu biti argumenat 
kojim se osporavaju stavovi te organizacije. Zabluda se mora raskrinkati istinom a ne 
paranoičnim optužbama. Možda se iza astrologa kriju masoni, ali nije razlog zašto je 
loše verovati u astrologiju, niti zašto je loše biti mason. Paranoik podrazumeva da je 
nešto loše zato što je u vezi sa nečim drugim što je takođe loše a što se iza toga krije, 
ali takvo povezivanje ne odgovara principima zdravog razuma, niti će pomoći čoveku 
koji je u iskušenju.

Zabluda je opasna samo zato što čoveka navodi na grešne pobude, a istina je dobra 
zato što nam otkriva karakter prave božanske ljubavi i tako omogućava da pravilno 
upotrebimo svoju volju u životnim iskušenjima. Svako drugo razmišljanje je nevažno 
za ljudsko spasenje i često predstavlja nepotrebno i opasno iskušenje.

SUMNJA KAO DUHOVNA BLOKADA

Istina nas poziva da prihvatimo Hrista i da poverenjem u Njega krenemo putem koji je 
On stavio pred nas. 

Sumnjičavost pak spušta naš pogled sa Hrista i navodi nas da se bavimo putem ne bi 
li takvim razmišljanjem iskušali i utvrdili da li je Isus zaista dostojan poverenja. 

Za razliku od sumnjičavosti, prava ljubav nas navodi da pažnju usmerimo ka Hristu i 
da razumnim poznanjem karaktera Njegove ljubavi utvrdimo dostojnost poverenja u 
Njega da je put kojim nas On vodi ispravan. 

Sumnjalice prvo žele da objasne svaku pojedinost na ponuđenom putu, pa da tek 
onda dođu Hristu  i  Njegovim putem krenu.  Međutim,  iz kakvih  pobuda i  pod čijim 
nadahnućem možemo razmišljati na distanci od Hrista? Kako možemo neuporedivu 
božansku  ljubav  shvatiti  kroz  principe  sopstvenog  bezdušnog  srca?  Takvo 
razmišljanje na distanci od Hrista je bezizlazno i može nas odvesti samo u još dublju 
tamu. Samo ako živimo po istini koja nam je jasna, osposobićemo se da primimo veću 
istinu. Samo ako prihvatamo Hrista onoliko koliko nas je On pozvao da Ga prihvatimo, 
tada postajemo sposobni da shvatimo Njegovu ljubav u još većem sjaju i da mu se još 
dublje predamo.

"Mnogi  nisu voljni  da prime Hrista  sve dok im se potpuno ne objasni  svaka tajna 
spasenja. Odbijaju da pogledaju s verom iako uviđaju da su hiljade već pogledali i 
doživeli  delotvornost  upravljanja  pogleda  na  Hristov  krst.  Mnogi  lutaju  lavirintima 
filozofije u potrazi za dokazima i razlozima koje nikada neće naći, a odbacuju dokaze 
koje im je Bog milostivo dao. Odbijaju da hode u svetlosti Sunca pravde, sve dok im 
se ne objasni razlog zašto sunce sija. Svi koji uporno ostaju pri takvom stavu, neće 
nikada doći do poznanja istine. Bog nikada neće ukloniti sve povode za sumnju. On 
daje dovoljno dokaza kao osnov za veru, a ako se oni ne prihvate, duh ostaje u tami." 
(EGV PP 432)
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Sigurnost  puta  na  koji  nas  Bog  poziva  se  ne  može  proveriti  posmatranjem  i 
istraživanjem samog puta, već poznanjem božanske ličnosti koja nas vodi tim putem. 
Kada upoznamo Božji karakter, neće nam biti važno kako put izgleda. Petar je hodao 
po vodi zato što je verovao Isusu na reč. Onoga trenutka kada je Petar dozvolio da 
veliki talas skrene pažnju njegovog uma sa Hrista, posumnjao je i počeo da tone. Mi 
razumom ne možemo i ne treba da ispitujemo sve pojedinosti puta kojim idemo, ali 
možemo  i  treba  razumno  da  ispitamo  objekat  našeg  poverenja.  Razmišljanjem o 
karakteru Onoga ko se ne vidi,  mi  stičemo poverenje u Boga da će nas Njegova 
moćna  ruka  voditi  sa  potpunom sigurnošću  (Psalam 37,5).  Ukoliko,  pak,  naš  um 
zadržimo na onome što se vidi  telesnim očima,  nejasnoća puta će pružiti  povoda 
sumnji i obeshrabrenju.

Lažna religija često pokušava da udovolji grešnoj ljudskoj znatiželji. Ona ne izgrađuje 
poverenje  u  Boga,  već  pokušava  da  put  učini  sigurnim.  Ona  zadovoljava  motive 
čovekove sebične znatiželje,  pružajući  mu racionalna objašnjenja,  zašto je  korisno 
ovako ili  onako postupati.  Ona pruža skup sugestija  i  saveta i  navodi  čoveka da, 
njihovim prihvatanjem i pridržavanjem, izgrađuje osećanje sopstvene sigurnosti, dok 
Bog ostaje isključivo teoretski neophodna figura.

SKLAD IZMEĐU MOTIVA, BITNOSTI I SHVATLJIVOSTI ISTINE

Strah  nas  navodi  da  se  bavimo  istraživanjem  nebitnih  i  neshvatljivih  istina. 
Pokušavajući  da shvate neshvatljive i  nevažne istine mnogi  propadaju zato što su 
zanemarili da saznaju i primene shvatljive i važne istine za njihov život i spasenje.

Bog je sve tako divno stvorio da su istine shvatljive srazmerno njihovoj važnosti za 
naš život.  One istine koje su nisu shvatljive,  nisu ni  važne za naš praktičan život. 
(Važna je ona istina koja nam otkriva Božju ljubav i slobodu volje, ali nam se ta istina 
ne sviđa zato što je u vezi sa istinom o našoj odgovornosti, jer ako imam slobodu da 
nešto preduzmem, tada imam i odgovornost, ako tu slobodu pravilno ne iskoristim.)

Naša  radoznalost  će  se  baviti  važnim  i  shvatljivim  istinama  ukoliko  je  pokrenuta 
pravom nesebičnom ljubavlju. Neshvatljive i nevažne istine tada će nam biti dosadne. 
Ako nas pokreće sumnja, mi ćemo sumnjati i u ono što je jasno, baš zato što je jasno. 
A prihvatićemo za istinu ono što je nejasno baš zato što svojom nejasnoćom "golica" 
našu radoznalost. Bićemo skloni da prihvatimo onu životnu filozofiju koja nam se čini 
zagonetnom i mističnom. Životna filozofija (istina) koja je prožeta ljubavlju nije nam 
interesantna jer u našem grešnom srcu nema šta da pobudi.

PROIZVOLJNOST SIMBOLIČNOG TUMAČENJA BIBLIJE

Postoje pokušaji da se Biblija tumači na komplikovan i zagonetan način koji odgovara 
nepreporođenom srcu. Božjoj  reči  se pridaje simbolično i  mistično značenje,  te se 
stvara  utisak  da  je  neophodan  autoritet  koji  će  da  je  prevede  na  jednostavno  i 
razumljivo  značenje.  (Kao  da  Bog  nije  bio  sposoban  da  nam  istinu  otkrije  na 
jednostavan i razumljiv način.) Logično je da se tada autoritet onoga koji je tumači 
uzdiže iznad autoriteta same Božje reči.

Naravno  da  postoje  simbolični  stihovi  koji  se  ni  ne  mogu  drugačije  shvatiti  nego 
simbolično, ali kada se takvo tumačenje pruža jasnim racionalnim stihovima, onda je 
takvo tumačenje zaista besmisleno.
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Simbolično  i  nedorečeno  shvatanje  Biblije  dozvoljava  širinu  i  proizvoljnost  njenog 
tumačenja i slobodu da joj se prida značenje čak suprotno onome koje ona stvarno 
ima.

Pomenut mehanizam analiziraćemo na primeru Jehovinih svedoka. Pošto su više puta 
bezuspešno predskazivali datum Drugog Hristovog dolaska, dosetili su se mogućnosti 
da je Hristos već došao, ali u nevidljivom obliku (bez svog fizičkog tela). Pošto Božja 
reč govori da će Isus ponovo doći isto onako kako je otišao, oni tvrde da se Isus 
vazneo na Nebo bez svog fizičkog tela. A tu tvrdnju obrazlažu tvrdnjom da Isus iz 
groba nije vaskrsnuo telom, već samo duhom. Naravno da se takvo shvatanje susreće 
sa više problema. Evo samo nekih:  Posle vaskrsenja Isusov grob je ostao prazan 
(Luka 24,3), što pokazuje da je Isus vaskrsnuo u telu. Po vaskrsenju Hrista su mnogi 
videli. Apostolu Tomi je Isus pokazao ožiljke od rana (Jovan 20,27). Kada se pojavio u 
sobi, među svojim učenicima, Isus je rekao:

"Vidite ruke moje i noge moje; ja sam glavom; opipajte me i vidite, jer duh tela i kostiju 
nema kao što vidite da ja imam." (Luka 24,39)

Sveto pismo toliko jasno objašnjava da je Isus ustao iz groba telom, da to jasnije ne 
može biti.

Kako nosioci  pomenutog shvatanja  pokušavaju  da  dokažu suprotno? Prazan grob 
objašnjavaju time da je Isusovo telo sam Bog uklonio iz taktičkih razloga, jer bi inače 
Njegovi učenici mislili da je Isus još uvek mrtav. A kako su Isusa mnogi videli posle 
Njegovog vaskrsenja,  nosioci  pomenutog shvatanja tvrde da je "  Isus jednostavno 
uzeo neko telo od mesa, ... Da bi Tomu uverio, Isus je upotrebio telo sa ranama. ... 
Dok se Isus pojavio Tomi u telu sličnom onome u kojem je bio kada se pojavljivao 
svojim učenicima. Tako je Marija Magdalena najpre pomislila da je Isus baštovan." ("Ti 
možeš zauvek da živiš u raju na zemlji" str. 145)

Umesto da objašnjenje sve pojednostavi ono još više komplikuje. Jedna neistina da bi 
se opravdala povlači mnoge druge neistine. Tako i laž da je Isus vaskrsnuo bez tela, 
povlači da je jedanput Bog morao da slaže učenike ("taktika"), a drugi put i Isus (kada 
je pokazivao učenicima svoje telo). U svoj ovoj zavrzlami, u kojoj je, izgleda, baštovan 
umro mučeničkom smrću da bi Isusu dao svoje telo, ostaje nejasno zašto se Isus 
jednostavno nije poslužio svojim telom?!

Dakle,  vidimo kako simboličkim (proizvoljnim) tumačenjem Biblije možemo doći  do 
suprotnih  zaključaka od onih  koje  ona sama iznosi.  U  ovom slučaju  dolazimo do 
tvrdnje da Isus nije vaskrsnuo telom iako On to jasno kaže u Luci 24,39. Na kraju 
krajeva,  ako  Biblija  dozvoljava  širinu  tumačenja,  onda  nam  ona  uopšte  nije  ni 
potrebna,  jer  ne  ispunjava  nikakvu  svrhu.  Jednostavno  možemo  sve  i  svašta  da 
tvrdimo i bez nje. Ali, nosioci zablude sve i svašta tvrde njom da bi svojim shvatanjima 
dali formu božanskog autoriteta. Proces proizvoljnog i paranoičnog tumačenja jasnih 
biblijskih stihova upravo golica maštu mnogih "istraživača Biblije".

Komplikovana  objašnjenja  ("filozofiranja")  gode  čovekovom  nepreporođenom  srcu. 
Grešnom  srcu  je  lakše  da  satima  "razbija  glavu"  o  ovakvim  pitanjima,  nego  da 
razmišlja o jednostavnim primerima Božje ljubavi i dobrote sadržanim u Bibliji.
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STRAH KAO MOTIV RELIGIOZNE REVNOSTI

Prave pobude radoznalosti možemo naći samo u Bogu. Zato je Sveto pismo i naš 
odnos prema njemu najbolji test ispravnosti naše radoznalosti a takođe i test našeg 
duhovnog stanja.

Ako dozvolimo da našu radoznalost pokreću pogrešni motivi, ako istinu istražujemo iz 
straha umesto iz ljubavi, moramo imati na mu da ćemo je i prihvatiti iz straha umesto 
iz ljubavi. A ako je prihvatimo iz straha, trudićemo se i da je živimo iz straha umesto iz 
ljubavi.

Jedan  mladić  obeshrabren  u  hrišćanstvo  i  u  pobedu  nad  grehom,  ispričao  mi  je 
sledeću ispovest:

"Pročitao sam brošuru pod nazivom "Vizija raja i pakla", koja opisuje "put duše" posle 
smrti, kao i druga iskustva jednog našeg hrišćanina. Opis večnih muka u paklu bio je 
detaljan i užasan. Na mene je ostavio dubok utisak. Dok sam ga čitao osećao sam 
kako neka sila ulazi u mene. Oko šest meseci sam živeo u paničnom strahu da ne 
učinim i najmanji greh, jer su mi stalno pred očima bile slike pakla opisanog u brošuri. 
Okolina je primetila da sam postao bolji  nego pre,  ali  ja  više nisam mogao to da 
izdržim. To je za mene bilo isuviše teško i ja sam se vratio pređašnjem stilu života."

U pomenutoj brošuri nigde se otvoreno ne traži od vernika da svoju poslušnost Bogu 
zasnivaju na strahu od večnih muka u paklu. Takvo otvoreno protivrečje biblijskom 
duhu ljubavi smanjilo bi broj zavedenih ovom brošurom. Ali, sadržaj brošure donosi 
rodove straha kada se njene ideje poseju u ljudsko srce. U tradicionalnom hrišćanstvu 
nalazimo strah kao legitiman motiv vernosti Bogu:

"Kušao đavo jednog podvižnika iznevši  mu pred oči  lik  lepe žene. Podvižnik stavi 
palac na plamen sveće i kada bol postade neizdrživ, on ga izmače i reče: "Kada ja ni 
minut ne mogu da izdržim da mi palac gori u plamenu, kako ću da izdržim onda muku 
večnu kad budem sav goreo u plamenu?" I osenivši se znakom krsta izbegne greh i 
spase svoju dušu. Đavo pobeže od njega, a žena iščeznu."

Jedna  duhovna  vežba  savetuje  vernike  da  pred  spavanje  razmišljaju  o  večnim 
mukama koje će ih čekati u paklu, ukoliko ne budu poslušni Bogu. U toj vežbi se dalje 
naglašava da će takva razmišljanja imati pozitivnog odraza na ponašanje.

Verovanje  u  večne  muke  duše  u  paklu  spušta  Božju  pravednost  na  nivo  ljudske 
surovosti. Jedan ugledni doktor teologije je izjavio:

"Pogled na paklene muke uvek će povećavati blaženstvo svetih. Videći druge koji su 
iste prirode i rođeni pod istim okolnostima, bačene u takvu strahotu, dok su oni tako 
visoko počašćeni, shvatiće koliko su srećni."

Nauka o kazanima ključalog ulja i večnim mukama duše u paklu nije zasnovana na 
Bibliji, već je pozajmljena iz grčke mitologije. Biblija govori o drugom vaskrsenju, kada 
će  nepravednici  ustati  iz  grobova  da  bi  primili  svoju  platu.  Plata  za  greh  je  smrt 
(Rimljanima 6,23),  a  ne  život.  "Koja  duša  zgreši,  ona  će  umreti."  (Jezekilj  18,20) 
Nepravedni  će  "primiti  pogibao  večnu  od  lica  Gospodnjega  i  od  slave  njegove" 
(2.Solunjanima 1,9).
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Njih čeka druga smrt, koja za razliku od prve smrti nije samo prestanak besmislenog 
života,  već  i  primanje  pravedne  kazne  za  odbačenu  milost  i  učinjene  grehe:  "A 
strašljivima  i  nevernima  i  poganima  i  krvnicima,  i  kurvarima,  i  vračarima,  i 
idolopoklonicima, i svima lažama, njima je deo u jezeru što gori ognjem i sumporom; 
koje je smrt druga." (Otkrivenje 21,8)

Nepravedni će, srazmerno svojoj krivici, goreti u paklu dok ne izgore (Psalam 68,2; 
Otkrivenje 20.9; Avdija 16).

POTISNUTA KRIVICA PROVOCIRA STRAH

Zbog svoje neizmirenosti sa Bogom, čovek je sklon da strah od druge smrti prida prvoj 
smrti. Sklon je da u bilo kakvoj nevolji, neuspehu i nesreći vidi senku suda koji  ga 
čeka:

"Nego će ti Gospod dati srce plašljivo, oči iščiljele i dušu iznemoglu. I život će tvoj biti 
kao da visi prema tebi, i plašićeš se noću i danju, i nećeš biti miran životom svojim." 
(5.Mojsijeva 28,65-66)

Potisnut strah zbog krivice izopačava čovekovu predstavu o kazni zbog greha. Tako, 
oni  koji  veruju  u  reinkarnaciju,  smatraju  da nevolje  koje  doživljavamo u  sledećem 
životu predstavljaju kaznu za grehe koje smo učinili u prethodnom. Na primer, ako 
smo ubili  i  mi  ćemo biti  ubijeni.  Međutim, kratkotrajan fizički  bol  i  samo prestanak 
našeg besmislenog života ne može predstavljati zasluženu kaznu. Takva kazna ne bi 
bila adekvatna našoj stvarnoj krivici.  Ta "relativna kazna" uzima kao svoj kriterijum 
doživljaj bola onoga ka kome je zlo izraženo, a ne uzima u obzir Božju pravednost. 
(To je "sentimentalna" ili "sebična" kazna.) Kada bi u svetlosti Božje pravednosti ljudi 
uvideli težinu svojih prestupa, shvatili bi da i zbog grešnih misli, koje po reinkarnaciji 
ne donose lošu sudbinu, oni zaslužuju smrt kao kaznu. 

Kada bi  bili  izmireni sa Bogom i  oslobođeni  od sebičnosti  uvideli  bi  da nevolje sa 
kojima se susrećemo u svakodnevnom životu ne predstavljaju gotovo nikakvu kaznu. 
One čoveku nečiste savesti mogu izgledati kao sen suda koji će doći, ali nikako ne 
mogu predstavljati njegovu stvarnu zamenu.

Duša koja je izmirena sa Bogom, u nevolji ne vidi kaznu, već prepoznaje ruku velike 
ljubavi koja "kuša srce i ispituje bubrege". Zato što nas Bog mnogo voli a ne voli greh, 
On nas ponekad dovodi u veoma neprijatne situacije po našu grešnu prirodu, ali ne i 
po nas. Nevolje nam pomažu da postanemo svesni slabosti našeg karaktera i potrebe 
za Božanskom intervencijom u našem životu. U svojoj poruci crkvi Laodikeji Isus kaže:

"Ja koje god ljubim one i karam i poučavam; postaraj se dakle i pokaj se." (Otkrivenje 
3,19)

"Gradite spasenje svoje sa strahom i drhtanjem." (Filibljanima 2,12)

Nevolje i  strah mogu biti  povod za preispitivanje našeg duhovnog stanja i  za naše 
izmirenje sa Bogom, ali oni nikada ne smeju postati razlog naše religioznosti.

Kada strah postane motiv religiozne revnosti tada se on često manifestuje i u odnosu 
između  ljudi,  koji  onda  postaju  prožeti  strahom,  sumnjom  i  međusobnim 
nepoverenjem. Kod muslimanskih vernika, zbog predstave o Bogu koja izaziva strah, 
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često možemo primetiti kako su oni i sami među sobom sumnjičavi, prožeti teorijom 
zavere i strahom od ubačenih špijuna. 

STRAH KAO OSEĆANJE

Emocija straha može biti realan, adekvatan odgovor na doživljaje stvarnosti kao što su 
opasnost, iznenađenje, nedefinisanost situacije itd, ali ako strah postane pokretačka 
snaga  u  životu  onda  se  sigurno  radi  o  strahu  kao  grešnoj  pobudi:  fobičnosti, 
paranoičnosti, kukavičluku, sumnjičavosti, skepticizmu itd. Na primer, osećanje straha 
je adekvatan odgovor na opasnost  od automobila koji  velikom brzinom juri  prema 
nama. Ali, funkcija osećanja će biti ispravna u zavisnosti od našeg duhovnog stanja.

Ako smo u ispravnoj zajednici sa Bogom, mi ćemo osetiti strah, ali se nećemo skloniti 
iz straha, već iz ljubavi prema sebi, vozaču, itd. Međutim, u lošem duhovnom stanju 
nama će upravljati samo osećanje straha. Mi ćemo se skloniti iz straha, a ne iz ljubavi 
(jer je nemamo). Kako osećanje straha nije samo po sebi racionalno (niti treba da ima 
tu  funkciju),  može  se  desiti  da  iz  straha  na  licu  mesta  "ostanemo  ukopani"  i 
nastradamo u opasnosti.

Ako smo izmireni sa Bogom, tada ne samo da nećemo imati razlog zbog čega da se 
plašimo,  jer  imamo poverenja  u  Božje  vođstvo,  već  nećemo imati  ni  čime  da  se 
plašimo. Nećemo imati straha u sebi, te naša revnost neće biti prožeta strahom kao 
pokretačkom snagom:

"U ljubavi  nema straha, nego savršena ljubav izgoni  strah napolje;  jer  je u strahu 
mučenje, a ko se boji nije se usavršio u ljubavi." (1.Jovanova 4,18)

"Jer nam Bog ne dade duha straha, nego sile i ljubavi i čistote." (2.Tim.1,7)

Bog nas poziva "da mu služimo bez straha, u svetosti i u pravdi pred njim dok smo 
god živi." (Luka 1,74-75)

Za razliku od straha kao pokretačkog motiva, koji je zato greh, postoji osećanje straha 
(strahopoštovanja) koje je posledica razumevanja i doživljaja Božje veličine, Njegove 
velike ljubavi i milosti prema palom čoveku. 

Takvo osećanje straha pojavljuje se zajedno sa osećanjem radosti. 

Božja reč kaže:

"Služite Gospodu sa strahom, i radujte se s trepetom." (Psalam 2,11)

Strah je osećanje koje je adekvatan odgovor na nedefinisanost i veličinu onoga što 
pokušavamo da shvatimo. Nekada možemo čuti iz svetovnih usta komentare kako je 
neka stvar "strašno dobra" ili "opasno dobra", zato što prevazilazi ljudska očekivanja.

Otkrivenje bezgranične Božje ljubavi prema nama prevazilazi  našu moć da je sebi 
potpuno objasnimo i kada lično prihvatamo tako neshvatljivo veliku Božju ljubav, u 
nama se pojavljuju osećanja straha i divljenja, zbunjenosti i zahvalnosti.

"Ja ću utvrditi svoj savez s tobom i poznaćeš da sam ja Gospod, da se opomeneš 
prošlosti i da se zbuniš kad ti oprostim sve ono što si učinila, govori Gospod, Večni." 
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(Jezekilj 16,62-63) "Ako ćeš na bezakonje gledati Gospode: Gospode, ko će ostati? 
Ali je u tebe praštanje, da bi te se bojali." (Psalam 130,4-5) "I očistiću ih od svakoga 
bezakonja njihova kojim mi sagrešiše i oprostiću im sva bezakonja njihova... i uplašiće 
se i drhtaće radi svega dobra i radi svega mira što ću im ja dati." (Jeremija 33,8-9)

Strah  ili  bojazan  od  Boga  često  predstavlja  našu  bojazan  da  svojim  pogrešnim 
izborom ili postupkom ne povredimo onoga ko nam je veoma drag. Takav strah ne 
predstavlja grešan motiv, već samo osećanje: 

"Pokaži mi Gospode put svoj, i ići ću u istini tvojoj; učini neka se mili srcu mojemu 
bojati se imena tvojega." (Psalam 86,11)

* * *

"Vlast pod kojom je Isus živeo bila je iskvarena i surova; na svakom koraku čulo se o 
zloupotrebama:  otimačini,  netrpeljivosti  i  tlačiteljskoj  okrutnosti.  Ipak,  Spasitelj  nije 
pokušavao da izvrši nikakve društvene reforme. On nije napadao nikakve nacionalne 
zloupotrebe, niti osuđivao neprijatelje naroda. Nije se mešao u vlast ili administraciju 
onih koji su bili na vlasti. Ne zato što je bio ravnodušan prema ljudskim nevoljama 
nego zato što se lek nije nalazio samo u ljudskim i spoljašnim merama. Da bi bilo 
delotvorno, lečenje mora da obuhvati svakog pojedinca i mora da obnovi srce." (EGV 
DA 509)

FANATIZAM IZ GNEVA PROTIV NEPRAVDE

Naš svet je pun nepravde.

"A zli ljudi i varalice napredovaće na gore, varajući i varajući se." (2.Timotiju 3,12-13)

Bog dozvoljava da greh otkrije svoju prirodu u potpunosti, da bi u svoj dan mogao biti 
zauvek uništen, bez ijednog pitanja o opravdanosti takvog čina.

Prihvatiti  svet  kakav  jeste  znači  prihvatiti  zlo  kao  njegov  sastavni  elemenat. 
Suočavanje sa zlom mnogima predstavlja iskušenje. Čovek se oseća odgovornim da 
zauzme  negativan  stav  prema  zlu  i  grehu  bilo  samo  unutrašnjim  stavom,  bilo 
nekakvom akcijom. Međutim, čoveku je iskušenje da na zlo odgovori  takođe zlom. 
Osećanje gneva nam predstavlja iskušenje da padnemo u greh gneva i mržnje.

Čovek ne može ostvariti viši duhovni sadržaj od onoga kome posvećuje svoj um. Ako 
dozvolimo zlu  da  okupira  naš um,  bez obzira  na  to  kako pozitivne  namere  imali, 
postaćemo i sami zli. Stara ruska poslovica kaže: 

"Ko se sto godina bori protiv aždaje i sam postaje aždaja!"

Zato danas srećemo mnogo više osoba koje mrze nepravdu,  nego onih koje vole 
pravdu. Srećemo mnogo onih koji jako vole čovečanstvo, ali ne i čoveka. Bez voljnih 
napora usmerenih ka poznanju Boga, lepote Njegovog karaktera, čovek je prepušten 
fanatičnim motivima svoje grešne prirode.

Neko je rekao:

"Do poslednjeg čoveka ćemo se boriti da se ne izvrši genocid nad nama!"
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Čovek može imati izraženu revnost i iskrenu spremnost da žrtvuje i svoj život u borbi 
protiv zla. Međutim, kada bi se takav čovek našao u atmosferi Neba, osećao bi se 
strancem. Atmosfera Neba ne bi našla odjeka u njegovom srcu, mislima i pobudama. 
Isusov duh je drugačiji:

"A ja vam kažem da se ne branite oda zla, nego ako te ko udari po desnome tvom 
obrazu, obrni mu i drugi, i ko hoće da se sudi s tobom i košulju tvoju da uzme, podaj 
mu i  haljinu. I  ako te potera ko jedan sahat, idi  s njime dva. ...  Ljubite neprijatelje 
svoje, blagosiljajte one koji vas kunu, činite dobro onima koji na vas mrze i molite se 
Bogu za one koji vas gone. ... Jer ako ljubite one koji vas ljube, kakvu platu imate? Ne 
čine  li  tako  i  neznabošci?  Budite  vi  dakle  savršeni,  kao  što  je  savršen Otac  vaš 
nebeski." (Matej 5,39-47)

Jedna devojka  se  pripremila  i  krenula na rođendan,  kada ju  je  otac zaustavio  na 
vratima viknuvši: "Prvo operi sudove, pa onda idi na rođendan!" Devojka je poslušala 
očevu naredbu. Trudila se da pažljivo opere sudove i da pri tome napravi što manju 
buku jer je znala da je njen otac osetljiv. Ali je ipak začula viku svoga oca: "Tiše! Ne 
čangrljaj toliko!" Još tiše je nastavila sa pranjem sudova. Kada je završila, otac joj je 
bez ikakvog obrazloženja zabranio da ode na rođendan.

Šta biste vi uradili na njenom mestu? Da li biste insistirali na svojim pravima?

Da je ona to uradila otac bi je svakako pustio na rođendan, ali ona se nije pozvala na 
svoja prava, već je bez i jedne reči komentara otišla u svoju sobu. Na kolenima se 
molila za svoga oca i kasnije otišla na spavanje. Ujutru, majka ju je probudila i rekla: 
"Čuj šta se noćas dogodilo! Noćas, oko pola dva, tvoj otac je ustao, seo za sto i počeo 
da plače. Žao mu je što je bio loš prema tebi!"

Kada se toga dana popodne vratio sa posla, zamolio je kćerku da mu oprosti što je bio 
tako grub prema njoj. Zatim su se zagrlili i izljubili.

Da je prethodno veče ova devojka prebacila svom ocu na njegovom nepravednom 
postupanju, mogla je potaknuti opravdano osećanje njegove krivice, ali bi time upravo 
omela  rad  Svetoga  Duha,  i  On  ne  bi  kasnije  mogao  proizvesti  pravo  pokajanje 
pokrenuto ljubavlju. Bilo je potrebno da se njen otac ponizi, a ne da bude ponižen, i 
zato mu je bio potreban primer koji će izazvati poniznost, a ne poniženje. Tako i mi, 
ako želimo da kod ljudi izazovemo neiskrenu iznuđenu i formalnu poslušnost, onda 
ćemo  je  verovatno  postići  vršeći  pritisak  na  nepreporođene  snage  njihove  volje: 
sujetu,  sebični  sentiment,  strah  i  krivicu.  Ali,  ako  želimo  da  pokrenemo  uzvišene 
motive  njihove  volje,  onda  treba  da  ih  ohrabrimo  sopstvenim primerima krotosti  i 
poniznosti. Prava ljubav se ne može prinudom iznuditi:

"Da bezumnika tucaš u stupi  tučkom s prekrupom, ne bi  otišlo od njega bezumlje 
njegovo." (Priče 27,22)

"A sluga Gospodnji ... da bude krotak k svima, poučljiv, koji nepravdu može podnositi, 
i  s  krotošću poučavati  one koji  se  protive:  eda bi  im kako Bog dao pokajanje  za 
poznanje istine, i da se iskopaju iz zamke đavolje, koji ih je ulovio žive za svoju volju." 
(2.Timotiju 2,24-26)
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Samo  ljubav  može  da  pobudi  ljubav.  Poniznost  budi  poniznost,  a  praštanje  - 
praštanje. Samo ono srce koje je isceljeno od delovanja otrovnih izvora ovoga sveta, 
može drugima otkriti ljubav.

"Čak ni Jovan, omiljeni učenik, koji je najpotpunije odražavao Spasiteljev lik, nije po 
svojoj prirodi imao tu lepotu karaktera. On nije bio samo nametljiv i željan časti, već i 
žestok  i  kivan  na  one  koji  su  ga  vređali.  Ali,  kada  se  upoznao  sa  karakterom 
božanskog Sina,  postao  je  svestan svojih  nedostataka i  to  saznanje  učinilo  ga  je 
poniznim. Snaga i strpljenje, sila i nežnost, veličanstvo i krotost, koje je svakodnevno 
gledao u životu Božjeg Sina, ispunili su ga divljenjem i ljubavlju. Iz dana u dan Hristos 
je sve više privlačio njegovo srce, sve dok na kraju nije izgubio sebe iz vida, ispunjen 
ljubavlju prema svom Učitelju. Njegov gnevljiv, častoljubiv temperament došao je pod 
uticaj  Hristove sile koja preobražava. Preporađajući  uticaj  Svetog Duha obnovio je 
njegovo srce. Sila Hristove ljubavi preobrazila je njegov karakter." (EGV Put Hristu, 
57)

FANATIZAM IZ SEBIČNE LJUBAVI

Ljudska  sebičnost  ne  mora  biti  usmerena  samo  prema  materijalnim  vrednostima. 
Biblija  nam opisuje  kako su  Jevreji  Isusovog vremena  robovali  vrednostima svoje 
religije. Bili su poznati po svojoj spremnosti da žive i umru za svoju veru. Čekali su 
Mesiju,  a  kada  se  On  konačno  pojavio  među  njima,  nisu  bili  u  stanju  da  ga 
prepoznaju.

Pošto su duhovno spasenje tražili u svojim religioznim aktivnostima, nisu bili spremni 
da  ga  prepoznaju  u  Isusu  Hristu.  Slepo  i  fanatično  su  poštovali  sistem  svojih 
religioznih pravila, a zaboravili su Onoga na koga njihov religiozni sistem ukazuje.

Svojim jednostavnim i besprekornim životom Isus je "dirao" u njihovu samopravednu 
religioznost.  Da bi  uklonili  ukor  upućen njihovom verskom formalizmu i  fanatizmu, 
Jevreji  su  Ga  optužili  da  radi  protiv  integriteta  i  interesa  jevrejske  vere  i  nacije. 
Prvosveštenik Kajafa je izjavio za Hrista: 

"Bolje da jedan čovek umre za narod, negoli da narod sav propadne". (Jovan 11,50)

Kasnije, kada su Isusa izveli pred Pilata sa zahtevom da se razapne, jevrejske vođe 
su pokazale koliko je njihova ljubav prema svom narodu bila licemerna: 

"Pilat  im reče:  Zar  cara vašega da razapnem? Odgovoriše glavari  sveštenički:  Mi 
nemamo cara osim ćesara." (Jovan 19,15)

Hrista su optužili da ugrožava opstanak jevrejskog naroda, a onda su, suprotno svom 
verovanju, izdali interese svoga naroda izjavivši da nemaju drugog cara do rimskog 
ćesara. U svom fanatizmu bili su spremni da žive i umru za svoju veru, ali ne i za 
Boga.

Ohol i samoljubiv čovek može robovati i svojim moralnim vrednostima. Kada su one 
njegovom  nepažnjom  narušene  on  može,  duboko  uvređen  i  razočaran,  izvršiti 
samoubistvo. On je možda delovao kao čovek koji mnogo voli sebe, ali on je u stvari 
voleo svoje vrednosti, a ne i sebe.
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Nacionalista robuje vrednostima nacije kojoj pripada. On deluje kao rodoljub, spreman 
da živi i umre za svoju braću. Međutim, on ne voli čoveka više od njegovih nacionalnih 
vrednosti. On će žrtvovati svoj život za očuvanje svoje nacionalne azbuke, kao da on 
postoji radi nje, a ne ona radi njega. Čovek je, naravno, važniji od svojih nacionalnih 
vrednosti, jer, ne postoji on radi njih, već one radi njega.

Ruski pravoslavni mislilac Vladimir Solovjov piše o iskušenju "novog idolopoklonstva" - 
nacionalizma:

"Ali, oni koji ne žele da žrtvuju svoj nacionalni egoizam vaseljenskoj istini ne mogu se i 
ne  smeju  nazivati  hrišćanima.  Kod  nas  teku  pripreme  za  svečanu  proslavu 
devetstogodišnjice  hrišćanstva  u  Rusiji.  Ali,  po  svoj  prilici  mi  smo  požurili  sa  tim 
praznikom. Ako poslušamo neke patriote možemo čuti da je krštenje Svetog Vladimira 
bio  značajan  čin  jedino  za  samog kneza.  Za  njegov  narod,  pak,  bilo  je  to  samo 
krštenje vodom, pa bi nam prema tome, sledilo da ponovo primimo krštenje, ali sada 
duhom istine i vatrom ljubavi. I zaista, ovo drugo krštenje je bezuslovno potrebno; ako 
ne za sve Ruse, a ono, u krajnjoj meri, za onaj deo našeg društva koji danas govori i 
stvara.  Da bi  taj  deo postao hrišćanski  on se mora odreći  novog idolopoklonstva, 
manje grubog, ali ne i manje ružnog a, u svakom slučaju, štetnijeg od idolopoklonstva 
naših neznabožačkih predaka koje je odbacio Sveti Vladimir. 

Govorim o novom idolopoklonstvu,  o  zaraznom bezumlju  nacionalizma koji  navodi 
narod  da  se  klanja  svom  sopstvenom  liku,  a  ne  Višnjem  Presvetom  Bogu."  (V. 
Solovjov "Svetlost sa Istoka" izbor iz dela, str. 115., Logos Ortodos, Bg. 1995.)

Kada prosečan mladić opisuje razloge zbog kojih voli svoju devojku, tada on navodi 
njene vrednosti, na primer: dobrotu, inteligenciju, lepe oči, kosu, odeću, itd. Vrednosti 
koje  mogu  da  predstavljaju  povod  za  izražavanje  prave  ljubavi,  dobijaju  funkciju 
temelja  tj.  razloga njegove (sebične)  ljubavi  prema njoj.  Mladić  misli  da voli  svoju 
devojku,  međutim,  ukoliko  je  u  njegovom  umu  očekivana  predstava  o  njenim 
vrednostima  narušena,  on  će  izgubiti  motiv  ljubavi  prema  devojci.  On  voli  njene 
vrednosti, a ne nju. On je sa njom zbog sebe, a ne zbog nje. 

Ovde se susrećemo sa sebičnom ljubavlju, koja uvek zahteva razlog za ljubav prema 
nekome ili  nečemu. I  tako razlog postaje važniji  od onoga koga "volimo".  Zato što 
razlog  ljubavi  nalazimo u  odgovarajućim čovekovim vrednostima,  one će  nam biti 
važnije od samog čoveka. Bićemo skloni da i njega samog žrtvujemo radi razloga 
zbog koga ga "volimo".

Ponovo  vidimo  kako  sebični  motivi  navode  čoveka  da  se  ponaša  nesvrsishodno 
svojim stvarnim interesima,  te vidimo kako čovekovi  motivi  ponašanja opovrgavaju 
teoriju o prirodnoj selekciji i evoluciji.

FANATIZAM IZ OSEĆANJA

(NESVETA DUHOVNA LJUBAV)

PRINCIP OBRNUTOG PONAŠANJA

Setimo se primera majke koja pobuđuje materinsko osećanje ljubavi prema svome 
sinu,  a  koja  istovremeno  nema  prave  ljubavi  prema  njemu  (nedostaje  joj  pažnja, 
strpljenje, ...).  Emociju ljubavi, koja sme da predstavlja samo povod za izražavanje 



175

prave ljubavi (koju ona nema), ova majka koristi kao pokretačku snagu. Zapravo, ona 
postaju objekat njenih sebičnih motiva, i zato njom vladaju. 

Međutim, njena osećanja imaju još jednu pogrešnu funkciju - samoopravdanje.

Kako se to može primetiti?

Ovakva majka će biti sklona da izusti: "O sine, toliko te volim, ja te previše volim!"

Nemoguće je da nekoga previše volimo, zato što je prava ljubav svrhovit  i  potpun 
odgovor  na stvarne potrebe onoga koga volimo!  Šta onda otkriva ova besmislena 
izjava? 

U psihologiji je poznat odbrambeni mehanizam obrnutog ponašanja. Ako nam se neko 
posebno ne sviđa, tada smo skloni da budemo posebno ljubazni i  dobri  prema toj 
osobi, da bismo tako požrtvovanim delima ili sentimentalnim osećanjima umirili svoju 
nečistu savest. Tako i majka koja nosi na sebi teret krivice zato što nema prave ljubavi 
(strpljenja) prema svome detetu, umiruje svoju savest izazivanjem i naglašavanjem 
svojih  materinskih  osećanja.  Mladić  će  naglašavati  svoja  sentimentalna  osećanja 
prema devojci,  upravo zato  što  ga savest  opominje  da je  on sa njom iz  sebičnih 
pobuda. Tako će i religiozna osoba da pobuđuje svoje fanatične motive i da naglašava 
kako mnogo ljubi Boga. Ona može biti sasvim iskrena u svojoj izjavi da oseća ljubav 
prema Bogu i ljudima, ali osećati ljubav i imati ljubav nije isto.

PRAVA LJUBAV JE MOTIV, A NE OSEĆANJE

"I daću vam novo srce, i  nov ću duh metnuti  u vas, izvadiću kameno srce iz tela 
vašega, i daću vam srce mesno." (Jezekilja 36,26)

"Mnogo ima onih koji govore o potrebi promene srca, a da ne znaju šta znače ove 
reči. Naročito se mlađi spotiču na izraz "novo srce". Oni očekuju da se dogodi naročita 
promena  u  njihovim  osećanjima.  To  oni  nazivaju  obraćenjem.  Hiljade  njih  su 
upropašteni ovom zabludom, jer nisu shvatili reči: 

"Valja vam se nanovo roditi". (Matej 18,3)

Sotona navodi ljude da misle da su obraćeni zato što dožive neki zanos ili ushićenje, 
ali njihov se život ne menja. ... Takvi se često i dugo mole, spominjući stalno osećanja 
koja su imali u toj i  toj prilici. Međutim, oni ne žive novim životom. Oni sami sebe 
obmanjuju. Njihovo iskustvo nije dublje od njihovih osećanja. Oni grade na pesku: kad 
dune vetar, njihova će se kuća porušiti." (EGV "Molitva u životu hrišćanina")

Umesto da dozvole Bogu da im promeni prirodu (srce), mnogi se zadovoljavaju time 
da im sotona pruži promenu u sferi osećanja i doživljaja. 

Bez pravilnog razumevanja Božjeg moralnog zakona oni nisu svesni duhovnih, već 
samo psiholoških  potreba i  zato se zadovoljavaju  duševnim senzacijama. Iskustvo 
emotivnog ushićenja oni nazivaju iskustvom novorođenja. Plodove fanatizma nazivaju 
plodovima vere. 

Pošto im je savest izopačena (zbog zanemarivanja Božjeg zakona) nisu u stanju da 
uvide razliku između svetog i nesvetog, između prave ljubavi i fanatizma. 
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Skloni  su  da  opravdano  osuđuju  fanatizam  opravdanja  delima,  koji  karakteriše 
tradicionalno hrišćanstvo, a da pri tome pobuđuju fanatizam iz osećanja:

"Kakve su to hladne formalističke molitve?! ... Brojanicama brojite koliko ste puta Bogu 
uputili molitvu ljubavi! Zar ti mladiću brojiš poljupce svojoj devojci? Znate li vi šta je to 
ljubav? ...  Ništa vam ne vredi  što  vi  samo hoćete da budete dobri,  ako ljubav ne 
osećate! Vi Boga morate da doživite! Morate ga duboko osetiti!"

Onima koji su pokrenuti fanatizmom iz osećanja možemo reći:

"Ništa ne znači to što ljubav duboko osećate! Vi ljubav treba da imate!"

Mnogi  ne  shvataju  da  osećati  ljubav  i  imati  ljubav  nije  isto.  Pristrasnu  dobrotu, 
pokrenutu osećanjima, imaju i neki alkoholičari, dok su pod dejstvom alkohola. Takvu 
ljubav imaju i zaljubljene osobe. Međutim, plodovi fanatizma se razlikuju od plodova 
vere. Zaljubljena osoba, dok je pod uticajem svog zanosa, ne poprima odlike svetosti 
kao što su poniznost, poštovanje, strpljivost i odricanje od svojih želja.

I grešan čovek može ljubav da oseća, ali ne i da je ima. Svakodnevno srećemo ljude 
koji iskreno osećaju ljubav prema sebi dok istovremeno puše i piju. To nam pokazuje 
da ako osećamo ljubav prema nekome, ne znači i da je imamo.

Da  bi  čovek  imao  ljubav  potrebno  je  da  doživi  promenu  onoga  što  jeste  (svoje 
prirode), a ne onoga što oseća.

Svrha osećanja nije da nas pokreću na dobrotu. To je odlika samo labilnih ličnosti koje 
njihova sopstvena sebičnost čini robom njihovih osećanja. Mi treba da budemo dobri 
ne zato što  dobrotu osećamo već zato što  jesmo dobri.  Prava dobrota je  načelo, 
utemeljeno na zajednici sa Hristom, a ne na osećanjima tj. sebičnosti, jer osećanja 
vladaju čovekom samo onda kada su ona objekat njegovih sebičnih motiva.

U  psihologiji  se  ljubav  smatra  emocijom.  Mi  sada  pravimo  razliku  između  same 
emocije  ljubavi  i  pobude  ljubavi.  Kada  emocija  ljubavi  dobije  funkciju  pokretačke 
snage, onda je reč o fanatizmu iz osećanja.

Važna odlika pomenute vrste fanatizma je da ne osposobljava čoveka na poslušnost 
zapovestima moralnog Dekaloga. 

Zašto? Zato što ona nije plod obraćenja srca - pobuda, već je zasnovana samo na 
obraćenju osećanja. A obraćenje osećanja ne zahteva odricanje od greha.

Naravno da se osoba koja je u stanju emotivnog zanosa može ponašati ljubazno i 
prijatno, ali njena poslušnost Božjim zapovestima je samo formalna i slučajna. Ona će 
poštovati zapovesti čije bi formalno kršenje kvarilo njena osećanja, ali neke zapovesti 
ona uopšte ne može da razume iz svoje sentimentalne perspektive, što ćemo videti u 
sledećim poglavljima.

Pokazaćemo razliku između prave ljubavi i fanatizma iz osećanja analizirajući čovekov 
odnos prema Bogu (od Prve do Četvrte zapovesti)  i  prema bližnjem (od Šeste do 
Desete zapovesti).
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ZANEMARENA LJUBAV PREMA BOGU

DUHOVNI ILI DUŠEVNI MIR

Postoji zanimljiv fenomen u vezi sa Četvrtom Božjom zapovesti, koja nam govori o 
sedmom danu kao danu od odmora koji je posvećen Bogu.

Fanatik pokrenut osećanjima svoj "odnos sa Bogom" zasniva na osećanjima, dakle na 
duševnom planu. On svaki dan čezne da ima duševni mir i blagoslov pa se čudi zašto 
bi  trebalo da ga ima samo svakog sedmog dana.  Jedina razlika između dana od 
odmora  -  Četvrte  zapovesti  i  ostalih  dana je,  po nekima,  fizički  odmor,  i  zato oni 
tumače  Četvrtu  zapovest  kao  zdravstvenu  zapovest.  Međutim,  zašto  bi  jedna 
zdravstvena zapovest bila ubačena u moralni Dekalog?!

Šta je problem sentimentalnog fanatika ?

On ne shvata razliku između duhovnog i duševnog odmora. Duhovni odmor mi svaki 
dan treba da imamo u Hristu. Naravno da Bog nije tražio od Jevreja da mu budu verni 
samo jedan dan u sedmici. Kada je Bog edemskom paru posvetio i blagoslovio sedmi 
dan, tada On takođe nije mislio da mu oni samo toga dana budu verni i da samo tada 
imaju duhovni mir.

Za razliku od duhovnog, duševni mir ne zavisi od našeg odnosa sa Bogom, već od 
našeg  odnosa  sa  objektom  kome  je  posvećena  pažnja  našeg  uma.  Naš  rad  i 
stvaralaštvo  tokom šest  radnih  dana zahtevaju  pažnju  našeg uma i  određuju  naš 
duševni  doživljaj.  Sedmi  dan  je  posvećen  Bogu  ("Sveti  dan  Gospodnji"),  i  on 
predstavlja odmor (počinak) od stvaralačkih aktivnosti koje same za sebe zahtevaju 
posvećenje pažnje naše duše i aktivnosti našeg tela.

Fanatik  iz  osećanja  svaki  dan mora  da  ima duševni  mir,  jer  ne  poznaje  iskustvo 
duhovnog mira. On je opterećen duševnim mirom, jer njime pokušava da uguši svoj 
duhovni nemir. On često oseća krivicu što je svojim radom zaboravio na Boga. Zato je 
opterećen da stalno u svom umu i osećanjima održava predstavu o Bogu, inače bi 
zaključio da ga je Bog napustio. Kako po svom duševnom doživljaju ocenjuje svoje 
duhovno stanje, njemu deluje apsurdno da bi samo svakog sedmog dana trebalo da 
bude u duševnom miru, što on shvata da bi, u tom slučaju, jedino toga dana trebalo 
imati duhovnu zajednicu sa Bogom.

ZANEMARENA KATEGORIJA SVETOSTI

Prava božanska ljubav sadrži  kategoriju  načela,  svetosti  i  poštovanja,  koje  fanatik 
pokrenut osećanjima niti može da razume, niti može da pruži. Zato bi njemu držanje 
dana od odmora Četvrte Božje zapovesti predstavljalo težak teret. One koji svetkuju 
sedmi dan on smatra formalistima. Zašto? Zato što bi on sam bio formalista kada bi u 
duhovnom stanju u kome se nalazi pokušao da sveti dan posveti Bogu. On gleda kroz 
sebe i tako otkriva odsustvo ljubavi u svom srcu. On stiče utisak da je Bog dao subotu 
Jevrejima da bi ih mučio fanatizmom i legalizmom, te se čudi kako je onda prorok 
Isaija taj dan mogao da nazove milinom (Isaija 58,13). Sedmi dan može držati svetim, 
samo onaj  ko je i  sam svet.  Zato je Četvrta  zapovest  simbol  posvećenja (Jezekilj 
20,12), a za one koji su pokrenuti osećanjima gotovo idealan test neposvećenja.
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Fanatik pokrenut osećanjima izbegava da citira biblijske stihove koji otkrivaju Božju 
svetost. (Vidi: 2.Mojsijeva 3,5-6; Isus Navin 5,13-15; 2.Mojsijeva 31,15; 1.Samuilova 
6,19-20;  3.Mojsijeva  10,1-3.9.10;  2.Korinćanima  7,1;  Luka  1,75;  Dela  9,3-6; 
Rimljanima 7,12; Titu 2,3.)

Kategorije svetosti i  poštovanja su zanemarene ne samo u doktrini,  već i u životu. 
Tako na molitvenom skupu nosilaca pomenute vrste fanatizma, možemo zapaziti kako 
se  jedna grupa  vernika  glasno moli,  dok  istovremeno druga grupa  vernika  govori 
među sobom, bez primerenog poštovanja svetosti molitve.

Kada je čovekovo srce pokrenuto molitvom za oproštenje ili dubokom zahvalnošću, 
tada mu je radost i milina da svoj duhovni stav izrazi i fizičkim stavom, naravno, koliko 
to prilike dozvoljavaju. U svim biblijskim izveštajima molitelj kleči, izuzev kada zbog 
konkretnih  potreba situacije  stoji  ili  leži.  Međutim,  fanatik  iz  osećanja  dok se  moli 
uglavnom sedi ili ponekad stoji. Njegova intonacija glasa, prilikom molitve, ne izgleda 
adekvatna  razgovoru  sa  drugom  osobom,  više  liči  na  namešten  govor  kojim  se 
pokušava umilostiviti Bog, nego na razgovor sa Tvorcem svemira kome na srcu leži 
spasenje čoveka.

Fanatik pokrenut sentimentalnim osećanjima često ne može da podnese jednostavne 
duhovne  himne.  Ustvari  to  ne  mogu  da  podnesu  pojedini  demoni  kojima  su  oni 
opsednuti. Setimo se kako je zli duh napuštao Saula kada mu je David svirao na harfi 
(1.Samuilova 16,23). Zato izbor muzike koju sluša fanatik iz osećanja veoma retko 
sadrži  duhovne  himne.  Duhovna  muzika  koju  on  sluša  najčešće  liči  na  zabavnu 
muziku koja se dopada nepreporođenom srcu i kojom ono ugušuje žeđ svoje duše. 
Ona može imati i druge oblike, ali u svakom slučaju to je najmanje ona muzika koja 
otkriva karakter božanske ljubavi.

Nosioci pomenutog fanatizma izražavaju svoje nepoštovanje prema Bogu i tako što 
ponekad u molitvi nepotrebno često izgovaraju Božje ime, te tako otvoreno krše Treću 
zapovest  Božjeg  moralnog  zakona.  Neki  od  njih  kao  da  pokušavaju  Boga  da 
umilostive učestalim ponavljanjem Njegovog imena, slično kao kada neko tepa svojoj 
maci ili kuci.

U Božjem domu se često ponašaju toliko nesveto kako se ne bi ponašali ni u prisustvu 
nekog zemaljskog vladara (neozbiljni postupci, odevanje, ...).

Takođe, možemo često zapaziti  kako se fanatik pokrenut osećanjima, prema Bogu 
odnosi kao da mu je On "kolega":

"Vas dvoje, Isus i ti, krenuti sa Njim u zagrljaju i pevati pesme! ...Pa moraš mi to dati... 
ja se Njemu smejem, On mora to uslišiti,  a ja uživam!" (dr T. Ivančić, seminar na 
Petrovaradinu, 20.05.1989)

Fanatik ima manje poštovanja nego što ga ima prosečan nevernik. Zašto? Zato što 
istina, kada ne posvećuje, otvrdnjava srce. Zar fanatik veruje u istinu? Da! Ali, njenom 
pozivu  upućenom na  zdrav  razum odbija  da  se  odazove.  On  se  odaziva  pozivu 
upućenom na osećanja i tako vodi borbu na pogrešnom planu.

Zabluda koja je pridodata istini u koju veruje fanatik iz osećanja ima ulogu da opravda 
njegov  sistem  pseudopokajanja  i  opravdanja  mimo  Hrista,  kao  i  izopačeno 
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predstavljanje  Božjeg  karaktera  (Božjeg  zakona).  Efekat  zablude  je  takav  da  ona 
izopačava i funkciju i predstavu pojmova o kojima govori istina.

Fanatik pokrenut osećanjima čita Bibliju i ostalu duhovnu literaturu na isti način kako 
mnogi čitaju ljubavne romane, opijajući se osećanjima koje pokušava da kod sebe 
izazove. Zato mu neki delovi Biblije izgledaju strani i dosadni, jer ne uspeva da njima 
ispuni tu zloupotrebu.

ZANEMARENA LJUBAV PREMA ČOVEKU

PROMENLJIVA "DOBROTA" PREMA BLIŽNJEM

Dobrota onih koji su pokrenuti osećanjima nije stalna. Jednom su sa vama ljubazni i 
plaču od radosti što su vas sreli, a drugi put su ravnodušni kao da vas ne poznaju. Iza 
njihovih razneženih osećanja kriju se kamena srca. Često deluju kao veoma nežne 
osobe, ali su zapravo samo veoma osetljive osobe.

Pod uticajem negativnih okolnosti veoma lako i često zapadaju u duševne krize, koje 
oni pogrešno nazivaju duhovnim krizama, kao da duhovno stanje čoveka zavisi od 
njegovog odnosa sa okolinom, a ne od odnosa sa Bogom. Zbog toga svoje slabosti 
često opravdavaju negativnim spoljnim uticajima. Tako otkrivaju da zidaju svoju kuću 
na pesku (svojim osećanjima), umesto na steni (Hristu). Zbog nečiste savesti stalno 
su  opterećeni  dokazima  Božjeg  prihvatanja.  Međutim,  čuda  i  razne  doživljajne 
senzacije koji prate njihov život neće ih opravdati u Sudnji dan. Isus kaže:

"Mnogi će reći meni u onaj dan: Gospode! Gospode! Nismo li u ime tvoje prorokovali i 
tvojim imenom đavole izgonili, i tvojim imenom čudesa mnoga tvorili? I tada ću im ja 
kazati: Nikada vas nisam znao; idite od mene koji činite bezakonje. Svaki dakle koji 
sluša ove moje reči i izvršuje ih, kazaću da je kao mudar čovek koji sazida kuću svoju 
na kamenu. I udari dažd, i dođoše vode, i dunuše vetrovi, i napadoše na kuću onu, i 
ne pade; jer beše utvrđena na kamenu. A svaki koji sluša ove moje reči a ne izvršuje 
ih, on će biti kao čovek lud koji sazida kuću svoju na pesku: i udari dažd, i dođoše 
vode, i dunuše vetrovi, i  udariše u kuću onu, i pade, i  raspade se strašno." (Matej 
7,22-27)

Zbog duhovnog iskustva koje je zasnovano na osećanjima takva osoba teško shvata 
zašto Bog dozvoljava da nevini ljudi pate. I zato veoma često mora da u svojoj svesti 
opravdava  fenomen  patnje.  Onome  ko  zida  na  osećanjima,  patnja  istovremeno 
predstavlja i krizu, koju on mora nekako pred svojom savešću da opravda. Često Bog 
dozvoli da onaj ko se oslanja na osećanja doživi snažna iskušenja da bi tako postao 
svestan  da  je  njegova duhovnost  zasnovana na  pogrešnim temeljima.  Ali,  fanatik 
pokrenut osećanjima, umesto da iskušenja pobedi, najčešće samo beži od iskušenja. 
Kada  Duh  Sveti  prodrma  njegovu  savest  i  pruži  osvedočenje  o  njegove  stvarne 
duhovne potrebe, on samo osvedočenje doživljava kao uzrok svoje duhovne krize.

Stečeno osvedočenje o svom teškom stanju  on zato odmah pokušava da uguši  i 
zataška, umesto da prizna svoje pogrešne temelje i izgradi zajednicu sa Bogom koju 
ni "vrata paklena neće nadvladati".

Zbog  svoje  labilnosti  fanatik  iz  osećanja  teško  može  da  podnese  hrišćansko 
progonstvo. Zato sotona ni ne podiže lažna progonstva protiv ovih svojih sledbenika, 
jer bi tada sila njihove obmane naočigled svih izgubila svoju snagu.
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POGREŠNA FUNKCIJA MEĐULJUDSKIH ODNOSA

Nosioci  fanatizma iz osećanja često traže spasenje jedni  u drugima,  u razneženoj 
sentimentalnosti  koju budi  sotonski duh. Gotovo svako sebično srce je opterećeno 
potrebom  da  se  oseća  voljenim,  i  oni  to  zloupotrebljavaju.  Navode  ga  da  traži 
spasenje u osećanju bliskosti i voljenosti. Skloni su izlivima nežnosti i bliskosti kojima 
šarmiraju svoje žrtve.

Jedna vernica otkriva motive dolaženja u svoju versku zajednicu: "Oh, tako sam se 
osećala usamljeno bez vas. Nisam mogla da izdržim toliko dugo, pa sam se vratila sa 
puta samo da bih bila sa vama!" Ova vernica se vratila posle samo tri  dana puta! 
Svojim rečima otkriva da je ponovo u zajednici, ne zbog potrebe same zajednice, već 
zbog sebične potrebe njenog Ja.

Jedna druga vernica, iz iste zajednice, govorila mi je kako zna da njena zajednica ne 
prihvata "celu" istinu, ali da ne može da je napusti zbog dobrog društva koje je u njoj 
pronašla. "Ja se tamo lepo osećam!" kaže ona i tako pokazuje prave motive dolaženja 
u svoju versku zajednicu - sebičnost.

Osoba koja je pokrenuta pravom nesebičnom ljubavlju ne posećuje skupove vernih 
zato  da bi  se tamo lepo osećala,  već da  bi  pružila  ljubav onima kojima je  ljubav 
najpotrebnija.

Traženje  spasenja  u  osećanju  bliskosti  često  navodi  ove  vernike  da  prekoračuju 
granicu  intime  koja  je  rezervisana  samo  za  bračnog  saputnika,  te  tako  nosioci 
pomenutog fanatizma postaju skloni gresima bluda i preljube, koje Božja reč osuđuje 
(1.Korinćanima 6,18).

Kada se posebna bliskost,  koja je rezervisana samo za bračnog saputnika, počne 
usmeravati  prema  pripadnicima  cele  verske  zajednice,  pa  zatim  i  prema  čitavom 
živom i neživom svetu, onda je to jedna od sotoninih imitacija prave ljubavi, koja je 
odlika mnogih "prosvetljenih" zastupnika meditacije, pa i mnogih "Duhom nadahnutih" 
hrišćana.

Naravno  da  osećanja  bliskosti  mogu  imati  pogrešnu  funkciju  čak  i  onda  kada  su 
usmerena prema jednoj jedinoj osobi. Nekada čujemo izjavu: "O, tako bih vole/o/la da 
se zaljubim!"

U klasičnoj vezi mladić i devojka primećuju da su njihovi razgovori i druženje "prazni" i 
zato pokušavaju da ispraznost svog prijateljstva upotpune međusobnim uzbuđivanjem 
emocija,  koje  onda  koriste  kao  pokretačku  snagu  u  svom  odnosu.  Veza  koja  je 
zasnovana na osećanjima umesto na pravoj ljubavi je veza međusobno opterećenih. 
Takvi  su u međusobnoj  "igri"  svojih sebičnih želja.  Pogrešnom funkcijom osećanja 
bliskosti  se upravo ugušuju povodi za izražavanje i prihvatanje pravog prijateljstva. 
(Povod  za  izražavanje  i  prihvatanje  ljubavi  pravog  prijateljstva  jeste  međusobno 
razumevanje koje se u klasičnom odnosu izostavlja,  jer bi  raskrinkalo "igru"  i  tako 
uznemirilo ugušenu savest.) Da su preko savesti mnogi osvedočeni o grešne motive 
svoje emotivne veze sa osobom suprotnog pola, vidi se iz njihovog stava: "Neću da se 
zabavljam sa tom osobom, jer mi je prijatelj. Ne želim da kvarim prijateljstvo!"
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Osobe  koje  traže  spasenje  u  osećanju  voljenosti  i  bliskosti  nisu  spremne  da 
prepoznaju atmosferu prave božanske ljubavi. Ona u njima nema šta da pobudi, pa im 
se  zato  čini  hladnom  i  nenadahnutom.  Propovedi  upućene  na  zdrav  razum  one 
komentarišu  rečima:  "O  kako  hladna  propoved!  Bez  Duha!",  ne  pokušavajući  da 
objasne kako onda tako hladne propovedi mnogi vernici sa radošću pa i sa suzama u 
očima slušaju.  Ako hladne reči  nisu mogle da u srcima vernika pokrenu osećanja, 
onda su svakako pokrenule pravu nesebičnu ljubav.

ZDRAVSTVENO STARATELJSTVO

Da li je zaista moguće da volimo druge iskrenom i pravom ljubavlju, a da istovremeno 
ne  volimo  sami  sebe,  te  pušimo,  pijemo  i  nemamo  obzira  prema  sopstvenom 
zdravlju?! Možemo li zaista biti bolji prema drugima nego što smo sami prema sebi?!

Ako  smo  pokrenuti  pravom  ljubavlju  prema  bližnjem  i  prema  sebi,  mi  ćemo  se 
ponašati svrsishodno tuđem i sopstvenom dobru. Čak i kada ne bismo znali da nam to 
govore Božje zapovesti, vodili bismo računa o tuđem i sopstvenom zdravlju. Svojim 
primerom ćemo i druge oduševljavati načelima ispravnog života i zdrave ishrane.

Fanatizam iz osećanja ne može navesti čoveka da se drži zdravstvenih principa. Ko je 
još  video  da  zaljubljena  osoba,  dok  je  u  stanju  svog  zanosa,  dobija  sklonost  ka 
držanju  zdravstvenih  saveta,  te  da  ostavlja  alkohol,  pušenje  i  nezdravu  (nečistu) 
hranu?!

Podela na čiste i nečiste životinje je otkrivena čoveku pre potopa, onda kada je prvi 
put nagoveštena mesna ishrana (1.Mojsijeva 7,2; 3.Mojsijeva 11.gl.). Međutim, fanatik 
iz osećanja pokušava da opravda svoj nedostatak ljubavi tvrdnjom kako je podela na 
čisto i nečisto ukinuta na krstu Golgote.

Oni  koji  smatraju  da  je  Isus  ukinuo  zdravstvene  zapovesti  Staroga  zaveta,  nisu 
dosledni  svome shvatanju.  Oni  izbegavaju  fizički  kontakt  sa  obolelima od teških  i 
zaraznih bolesti, ne jedu leševe, insekte i zverje i poštuju mnoge druge starozavetne 
zabrane, iako je, kako oni kažu, Isus to sve na krstu "očistio".

Zašto bi Isus ukinuo zdravstvene zapovesti?

Zato što su one, navodno, ceremonijalnog karaktera. Međutim, dovoljno je pogledati u 
3.Mojsijevu 11. glavu, pa shvatiti da podela hrane na čistu i nečistu nema nikakvih 
aluzija na plan spasenja.

Recimo, na koje elemente plana spasenja ukazuje stih: "Što god ima papke i papci su 
mu razdvojeni i preživa između životinja, to jedite. Ali onih što samo preživaju ili što 
samo imaju papke razdvojene, ne jedite,"?! 

Takođe, Božja reč kaže: "Što god gamiže a ima krila i ide na četiri noge, da vam je 
gadno. Ali  između svega što gamiže a ima krila i  ide na četiri  noge jedite što ima 
stegna na nogama svojim, kojima skače po zemlji."(3.Mojsijeva 11,20) Kakve aluzije 
na plan spasenja ima naredba koja određene životinje zabranjuje za jelo, a određene 
dozvoljava samo zato što imaju stegno na nogama kojima skaču po zemlji? Naravno, 
nikakve!
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Pridržavanje biblijskih načela ishrane donosi zdravstvene blagoslove (Vidi Danilo 1,8-
15).  Koliko  se  pomenuta  načela  ishrane  i  života  ne  slažu  sa  duhom  i  funkcijom 
ceremonijalnog zakona, toliko se slažu sa najnovijim naučnim saznanjima o zdravoj 
ishrani  i  životu.  U  svakom  slučaju,  osobu  pokrenutu  fanatizmom  iz  osećanja  ne 
možete obradovati zdravstvenim savetima. Ona u njima ne vidi Božju ljubav. Ona vidi 
"ljubav" samo u Božjem "ugađanju" sebičnim i samopravednim čovekovim porivima.

RAZNE VRSTE FANATIZMA IZ OSEĆANJA

Religiju  zasnovanu na osećanjima srećemo i  u  nehrišćanstvu,  na primer,  kod Sai 
Babe.  Pogledajmo iskustvo novinara  koji  je  doživeo "obraćenje"  tako što  je  samo 
ugledao Sai Babu:

"Sa mnom se u to vreme dešavala čudna stvar; najednom sam se osećao apsurdno 
srećan, nesposoban da potisnem ludački smeh dok sam istovremeno bio siguran da 
sam na ivici toga da neuračunljivo briznem u plač!"

RAZLIČITE FUNKCIJE

Postoje  razne  vrste  fanatizma  iz  osećanja.  Ona  se  razlikuju  po  svojoj  negativnoj 
funkciji  (traženje  dokaza  Božjeg  odobravanja,  zadovoljenje  čežnji  srca  u  njima,  u 
službi ugušivanja i potiskivanja nerešenog problema krivice, iskrivljeno predstavljanje 
Božjeg karaktera, osećanja kao pokretačka snaga za dobrotu, osećanja kao kriterijum 
istine, pseudopokajanje iz osećanja itd).

RAZLIČITE VRSTE

Postoje, takođe, razne vrste fanatizma iz osećanja i u zavisnosti od vrste osećanja 
koju  pobuđuje  demonski  duh  (senzacionalizam,  ushićenje,  zaljubljenost, 
idolopoklonstvo, idolatrija, sažaljenje, nesveta radost, osećanje bliskosti, mira, sreće, 
"nirvane", moći, iskustvo jedenja ploda "poznanja dobra i zla" itd.).

RAZLIČITI INTENZITETI

Razlike postoje i u intenzitetu osećanja (mir i ukočen pogled, smešak i pogled pun 
ljubavi,  glasan smeh i  nezadrživ plač,  buncanje nerazumljivih reči  i  grčevi  po telu, 
valjanje po podu sa drhtanjem i znojenjem tela /što postoji  u svesnosti Krišne kao 
pokazatelj ostvarenja višeg stupnja duhovnog razvoja/).

Po  učenju  sledbenika  Krišne,  jedan  guru  (duhovni  učitelj)  je  ostvario  toliko  visok 
stupanj duhovnog razvoja (ispuštao je krike i valjao se po blatu) da je morao da moli 
Krišnu da ga spusti malo niže, da bi mogao normalno da razgovara sa ljudima.

ISKUŠENJE ZA ISKRENE

Pod uticajem pogrešnih nauka koje propovedaju nosioci fanatizma iz osećanja, mnogi 
iskreni vernici bivaju upropašteni, jer su navedeni da u osećanjima traže dokaz Božjeg 
prihvatanja.  Umesto da imaju poverenja u Boga, oni  izgrađuju poverenje u sebe i 
sopstvenu pravednost sadržanu u svojim pozitivnim osećanjima. Kada izgube prijatna 
osećanja, oni misle da su duhovno otpali, te tako pokazuju da ni ranije nisu verovali u 
Boga, već u sebe.
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"Među onima koji  iskreno traže svetost srca i  čistotu života ima mnogo takvih koji 
izgledaju zbunjeni i obeshrabreni. Oni bez prestanka gledaju na sebe i tuže se na svoj 
nedostatak vere. Oni misle da ne mogu tražiti blagoslov zato što im nedostaje vera. 
Ovakvi  zamenjuju  osećanja  verom.  Budući  da  se  ne  zadovoljavaju  jednostavnom 
verom, oni tonu u sve veću duševnu tamu. Takvi bi trebalo da odvrate svoje misli od 
sebe i da razmišljaju o milosti i dobroti Božjoj, sećajući se Njegovih obećanja i verujući 
jednostavno da će On učiniti ono što je obećao. Mi ne treba da se oslanjamo na svoju 
veru već na Božja obećanja. ... Katkada može da se pojavi u nama duboko osećanje 
o  našoj  nedostojnosti  i  da  nas  ono  ispuni  strahom.  Ali  to  nije  dokaz  da  je  Bog 
promenio svoj odnos prema nama ili mi prema Bogu. Mi ne smemo pokušavati da u 
sebi probudimo neka jaka osećanja. Možda danas ne osećamo onaj mir i radost koje 
smo juče osećali. Ali, mi treba da verom prihvatimo Hristovu ruku i da se uzdamo u 
Njega u danima mračnim kao i u svetlim." (EGV PM 110)

"Mnogi čine ozbiljnu grešku u svom verskom iskustvu, jer obraćaju pažnju na svoja 
osećanja  i  po  njima  ocenjuju  svoje  napredovanje  ili  nazadovanje.  Osećanja  nisu 
sigurno merilo. Ne smemo da gledamo u sebe da bismo imali siguran dokaz da nas 
Bog prima. U sebi ćemo naći samo ono što nas obeshrabruje. Naša je jedina nada da 
"gledamo  na  Isusa,  osnivača  i  svršitelja  vere"  (Jevr.12,2).  Sve  što  je  u  Njemu 
nadahnjuje nas nadom, verom i hrabrošću. On je naša pravda, naša uteha i radost. 
Oni koji u sebi traže utehu, umoriće se i razočarati." (EGV 5T 199)

"Mnogi  su  posrnuli  i  pali  zbog  pogrešnih  učenja,  koja  su  zastupali  propovednici, 
govoreći o promeni  prilikom obraćenja.  Neki su godinama žalosni jer očekuju neki 
uverljiv  dokaz da ih je Bog primio. U velikoj  meri  odvojili  su se od sveta i  nalaze 
zadovoljstvo u druženju sa Božjim narodom, a ipak se ne usuđuju da kažu da su 
Hristovi, jer se boje da se izjava da su Božja deca ne nazove drskošću. Oni sve vreme 
čekaju na tu čudnovatu promenu koja, navodno, dolazi s obraćenjem. ... Ne uspevši 
da shvate jednostavnost plana spasenja, izgubili su mnoge prednosti i blagoslove koje 
su  mogli  da  očekuju  da  su  samo,  u  trenutku  kad  su  se  prvi  put  obratili  Bogu, 
poverovali  da  ih  On  prima.  ...Dokazi  pravog  delovanja  milosti  na  srce  nisu  u 
osećanjima, već u životu. "Po rodovima njihovim" rekao je Isus "poznaćete ih". (Matej 
7,16). ... Srećna osećanja ili nedostatak radosti se ne mogu smatrati dokazom da je 
neko posvećen ili neposvećen." (EGV Manuscript 55, 1910, SL 10)

PSEUDOPOKAJANJE IZ OSEĆANJA

Jedna  hrišćanka  bila  je  pozvana  da  svojoj  prijateljici  odnese  hitno  potreban  lek. 
Obećala je da će joj lek odneti u toku istog dana, ali dan je brzo prošao a da ona svoje 
obećanje nije  ispunila.  Kada je  prilikom večernje  molitve postala  svesna šta  (ni)je 
učinila,  rasplakala  se  i  sa  pokajničkim preklinjanjem zavapila  za  oproštenje  svom 
Nebeskom Ocu. Osetila je da joj je Bog oprostio krivicu i sa suzama zahvalnosti je 
završila molitvu i otišla na spavanje.

Sutradan je odlučila da požuri, da svojoj bolesnoj drugarici što pre odnese potreban 
lek. Ali, njene trenutne obaveze su je navele da odlazak postepeno odlaže za kasnije, 
tako da ponovo, i toga dana nije ispunila obećanje. Toga je postala svesna tek uveče, 
opet za vreme večernje molitve.

Gorko se rasplakala zbog svoje nemarnosti. Nije mogla sebe da razume, jer prema 
svojoj prijateljici zaista gaji iskreno i snažno osećanje ljubavi. To veče se puno molila i 
sa dubokim uverenjem o spasenju legla da spava. 
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Ista priča se ponovila i sutradan i još nekoliko dana, da bi tek petog dana uspela da 
odnese lek. Pošto je sa suzama zamolila prijateljicu da joj oprosti što je tako dugo 
kasnila, čula je odgovor:

"Ja ti opraštam. A da li će ti to Bog oprostiti, ja to ne znam!"

Taj odgovor ju je prodrmao. Dospela je u stanje u kome nije znala šta da misli. Mogla 
je da sve to prepusti zaboravu, ali je odlučila da se bori sa sobom i sa Bogom, sve dok 
ne razjasni u čemu je pogrešila. Ubrzo je shvatila da je svojim pseudoodlukama samo 
umirivala svoju savest (Matej 21,28-31).

Pošto joj je bilo neprijatno da se suočava sa time da zapravo ne želi da ostavi svoje 
grehe,  ona se trudila  da u molitvi  i  pri  čitanju  Biblije  uzbudi  svoja  osećanja.  Tom 
prilikom bi je opsedao demon i izazivao veoma prijatan i uzvišen doživljaj. Često bi 
govorila: "O, Isuse, ja te tako volim! Toliko te volim!"

U dubini  svoje duše ona je nosila utisak da nešto nije u redu, ali  bi  ga ugušivala 
obraćanjem pažnje na svoj unutrašnji doživljaj: "Ja znam da je Bog sa mnom! Ja ga 
osećam u sebi!"  Nije  bila  zadovoljna jednostavnom verom već joj  je  bio  potreban 
dokaz  da  je  sa  Bogom.  Kada  se  kasnije  oslobađala  od  uticaja  demonske  sile,  u 
svetlosti Božjeg lica, osećala je kako se bori protiv "ljigavog i gadnog uzbuđenja" koje 
pritiska njenu dušu i koje joj predstavlja "blokadu" u njenom odnosu sa Bogom.

Zapazimo da je ova vernica bila svesna svog problema još uveče prvog dana. Ali ona 
nije bila svesna dubine svog problema, već samo njegovih simptoma. Mnogi koji su 
pokrenuti fanatizmom iz osećanja znaju da imaju ozbiljnih duhovnih problema, ali ne 
žele da postanu svesni dubine svog problema da bi ga uzročno i tako konačno rešili. 
Oni  piju  sa  otrovnog  izvora  i  donose  fanatične  rodove  vere,  koje  zatim,  često, 
pokušavaju  da  samokontrolišu  u  skladu  sa  svojim  racionalnim  osvedočenjem  o 
sopstveno grešenje, ali bez radikalne promene svog duhovnog stanja.

U trenucima većeg stepena trezvenosti oni postupaju kao alkoholičari, koji posle faze 
pijanstva, prilikom otrežnjenja, kada osete glavobolju i mamurluk, ponovo uzmu manju 
količinu alkohola da bi tako uklonili neprijatne simptome prethodnog pijanstva.

Kao i alkoholičari, oni ne vide problem (a samim tim ni njegovo rešenje) dublje od 
sopstvenih namera i osećanja. Upravo zato osporavaju ulogu razuma i značaj zakona, 
koji bi ih naveli da pred sobom uzdignu višu referentnu tačku od svog iskustva i tako 
postanu svesni svojih duhovnih, a ne samo psiholoških (sebičnih) potreba.

Zakon nam je dat "da greh bude odviše grešan zapovešću"(Rimljanima 7,13). Zakon 
nam je dat  da bismo shvatili  da je greh sam po sebi  loš,  a ne samo zbog svojih 
manifestacija na nivou osećanja. "A zakon dođe uz to da se umnoži greh, jer gde se 
umnoži greh onde se još većma umnoži blagodat." (Rimljanima 5,20)

U svetlosti Božjeg zakona mi shvatamo svu težinu grešnosti sopstvene prirode i tako 
postajemo svesni potrebe da u potpunosti prihvatimo ponuđenu ruku Božje blagodati. 
U  tešnjoj  zajednici  sa  Hristom,  greh  nam  postaje  stran  i  mrzak,  te  tako,  zbog 
prihvatanja velike blagodati - mi stojimo čvrsto na večnoj Steni, odolevajući i najjačim 
iskušenjima.
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ISKUSTVO PREPOZNAVANJA

Jedna druga devojka, na osnovu prethodnog iskustva, objavljenog u prvom izdanju 
ove publikacije, donela je zaključak da autor ima agresivan nastup prema hrišćanskoj 
pentakostalnoj  zajednici,  čiji  je ona vernik. Prepoznala je problem svoje zajednice, 
iako se radi o iskustvu jedne pravoslavne vernice. (U trenucima pravog nadahnuća i 
iskrenosti ta devojka mi je priznala kako se oseća kao da je pod "staklenim zvonom" i 
da nema snage da se otrgne od sile koja vlada njenom voljom.)

Jedan njen poznanik (baptista), sa rečima punim zahvalnosti Bogu, govorio mi je kako 
mu je pomenuto iskustvo "pseudopokajanja iz osećanja" pomoglo da prepozna svoj 
duhovni otpad i da izgradi pravilan odnos sa Bogom. Ali, on nije shvatio da je njegov 
duhovni otpad i nastao kao rezultat iskrivljenog predstavljanja Jevanđelja od strane 
lokalnog crkvenog autoriteta na koga se on oslanja.

Tamo gde su kriterijumi duha (Deset zapovesti) veoma slabo doktrinalno definisani (ili 
zanemareni), kao što je to slučaj kod baptista, duhovno stanje crkve u velikoj meri 
zavisi od duhovnog stanja propovednika.

Fanatizam i  pseudopokajanje  iz  osećanja  su  karakteristični  za  sve  pokrete  lažne 
religiozne reformacije koja ustaje protiv hladnog religioznog formalizma tradicionalnog 
hrišćanstva i savremenog protestantizma.

OSEĆANJA KAO AUTORITET ISTINE

Kao što se može pretpostaviti, fanatik iz osećanja svoja osećanja ("glas srca") stavlja 
iznad autoriteta Božje reči. Njemu je kriterijum istine u njemu samom, a ne u Bogu, i 
zato je sklon da nekada nehotice izusti priznanje:

"Ali, Ja to osećam i shvatam ovako! ... Tako meni to Duh kaže!"

Naravno da istina ne zavisi od toga šta mi mislimo o njoj. Nije važno šta mi mislimo ili 
osećamo, već šta istina jeste!

Fanatik ne podređuje svoja osećanja autoritetu Svetog pisma, već Sveto pismo tumači 
na osnovu svojih doživljaja i osećanja, i to naziva nadahnutim tumačenjem. Često o 
svom nadahnuću govori kao da hoće da kaže: 

"Možda to što ja mislim ne deluje razumno i kao da nije u skladu sa Biblijom, ali to 
nadahnuće mene tako vodi i ja idem tim putem!" 

On se tako postavlja neodgovorno prema sili koja ga je opsela, kao da je on nečim 
privilegovan da njega ne može voditi nikakva druga sila nego božanska.

Preko biblijskih stihova koji ukoravaju njegovo duhovno stanje, on jednostavno prelazi 
kao  da  takvi  citati  ne  postoje,  odričući  im  svaku  važnost,  zato  što  sa  stanovišta 
fanatičnih snaga sopstvenog srca ne može da ih razumno objasni a da sa njima tada 
ne  dođe  u  sukob.  "Čim  mi  nešto  donosi  nemir,  tada  znam  da  je  to  demon" 
komentariše on, ugušujući tako svoju savest.
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Da bi pred svojom savešću opravdao svoje stanje on često osporava ulogu razuma i 
tako  dolazi  u  sukob  sa  temeljnim  tačkama  biblijske  nauke.  Podsetimo  se  uloge 
razuma:

"A znamo da sin Božji  dođe i dao nam je razum da poznamo Boga istinitoga i da 
budemo u istinitome sinu njegovom Isusu Hristu." (1.Jovanova 5,20)

Bez otkrivenja Božje reči i Njegovog zakona, koje je upućeno našem razumu, mi sami 
nismo u stanju da spoznamo ni veličinu Božje ljubavi, ni težinu sopstvene grešnosti. 
Da  je  glas  ljudskog  srca  merodavan,  apostol  Pavle  ne  bi  morao  da  naglašava 
neophodnost zakona kao ogledala našeg stanja i naših duhovnih potreba:

"Jer ne znadoh za želju dok zakon ne kaza: Ne zaželi." (Rimljanima 7,7)

Bez razuma mi nismo u stanju da razumemo zahteve Božjeg zakona i da u iskušenju 
pravilno postupamo razlikujući dobro od zla:

"Uklanjati se od zla je razum." (O Jovu 28,28)

Uzimajući svoja osećanja i glas svoga srca kao kriterijum istine, mi otkrivamo svoju 
bezumnost:

"Ko se uzda u svoje srce, bezuman je; a ko hodi mudro, izbaviće se." "Bezumniku nije 
mio razum nego da se javlja srce njegovo." (Priče 28,26; 18,2)

Kada apostol Pavle ukorava religioznu revnost Jevreja, tada otkriva da sama iskrenost 
nije dovoljna:

"Jer svedočim da imaju revnost za Boga, ali ne po razumu! Jer ne poznajući pravde 
Božje i gledajući da svoju pravdu utvrde ne pokoravaju se pravdi Božjoj." (Rimljanima 
10,2-3)

Ako  ne  uvažavamo  ove  biblijske  principe  o  ulozi  razuma,  onda  mi  zaista  nismo 
hrišćani.

LAŽNA SAMOKRITIKA FANATIZMA

Nekada plodovi fanatizma tako drastično otkrivaju svoje poreklo da su i njihovi nosioci 
primorani da ih okarakterišu kao loše pojave. Ne treba da nas zbuni kada čujemo 
njihove propovednike kako ukoravaju upravo onu vrstu fanatizma ili rodova greha koju 
su sami izazvali svojim načinom propovedanja. 

Takav trik samoopravdanja primenjuje i Sai Baba:

"Toga dana nakon kratkog razgovora on je izabrao nekoliko mladića svojih godina 
(fizički) da se utrkuju sa njim od stene do drveta na vrhu. Ali, pre nego što su mogli 
otvoriti i zatvoriti oči Baba ih je već zvao sa velikim veseljem sa vrha. Zamolio je druge 
da stanu gde jesu i uzviknuo je svakome: Gledajte mene, dajem vam plamteći daršan 
vizije svetla! Iznenada, bila je to velika vatrena kugla, kao sunce, koja je prodirala u 
atmosferu. Bilo je nemoguće gledati tu loptu otvorenih očiju. Tri do četiri učenika se 
onesvestilo i palo." (Iz skripte svedočanstava Sai Babinih sledbenika)
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"On (Sai) neprestano ponavlja - čudesa nisu važna. Pravo je čudo ...ljubav koju on 
poseje u tvom srcu!" (Iz iste brošure)

Razmislimo  o  Sai  Babinom  čudu  sa  vatrenom  kuglom  u  svetlosti  biblijskog 
proročanstva iz Otkrivenja 13,13-14: "I učini čudesa velika, i učini da i oganj silazi s 
neba na zemlju pred ljudima. I vara one koji žive na zemlji znacima, ..." Sai Babinu 
tvrdnju da je Mesija i njegovu pojavu uporedimo sa biblijskim stihovima koji govore o 
razlici između pravih i lažnih Hristosa: Mat.24,23-31.

Princip  lažne  samokritike  i  samoopravdanja  fanatizma  srećemo  i  u  hrišćanskim 
crkvama. U duhovničarskim zajednicama, u kojima se putem raznih čudesa budi duh 
ushićenja i senzacije, često čujemo vernike kako govore: "Ako će ljudi da dolaze ovde 
samo zbog čuda, onda bolje da ne dolaze! Žalosno je što ih više privlači senzacija 
nego Isus!"

U crkvama koje karakteriše fanatizam iz osećanja možemo čuti dirljive i srceparajuće 
pozive da se "ne oslanjamo na osećanja, jer nam ona ne smeju biti ni kriterijum ni cilj". 
Bivša pripadnica jedne takve verske zajednice kaže: "Oni stave pred tebe "čokoladu", 
a zatim ti kažu - Nemoj da je pojedeš!". To je rekla opisujući iskušenje telesnosti koje 
je doživela u toj zajednici. I mladići i devojke su bili jako intimni između sebe, jer su 
Hristovu ljubav shvatali i prezentovali na tako blizak i emotivan način, da je kršenje 
sedme zapovesti  bilo iskušenje svih vernika, iako su oni zvanično proklamovali  da 
poštuju Božji zakon. 

Istu lažnu samokritiku iskušenja možemo sresti i  u tradicionalnom hrišćanstvu, gde 
ono ima vrlo različite oblike. Nekada možemo čuti  propoved koja odgovara molitvi 
oholog i samopravednog fariseja (Luka 18,10-14): "Mi nismo kao neke druge crkve 
koje su u prošlosti postupale tako i tako prema nama. Mi smo učinili ovo i ono za ovaj 
narod.  ..."  Na kraju  propovedi  koja  provocira  oholost  i  mržnju  prema pripadnicima 
druge crkve, sveštenik će reći: "Nemojte molim vas da ovo što ste čuli u vama probudi 
gnev. Mi ljubimo neprijatelje svoje. Mi ..."

Neki tradicionalni hrišćani će reći da je kršenje Druge zapovesti moralnog Dekaloga 
ukoliko se klanjamo ikonama obožavajući ih. "To treba da činimo poštujući ih, ali ne i 
obožavajući ih", kažu oni. Međutim, iskušenje je iskušenje bez obzira na to kako ga 
nazivali.  Grešnom srcu  to  nije  važno.  Jedino  je  ljudskoj  savesti  nekada  potreban 
izgovor koji nalazi u promeni definicije ponašanja. Samim filozofiranjem se ne može 
promeniti duhovno stanje čoveka, već jedino priznanjem i pokajanjem. 

Božji zakon ne ulazi u to da li se mi ikonama klanjamo poštujući ih ili obožavajući ih. 
Druga Božja zapovest zabranjuje da im se bilo kako klanjamo: 

"Nemoj im se klanjati, niti im služiti." (2.Mojsijeva 20,5)

One koji gaje idolatrijski odnos prema ikonama i kipovima, ne pokreću ništa uzvišeniji 
motivi  od onih koje pokreću mnogobošce u njihovom idolopoklonstvu, niti  drugačiji 
motivi  od  onih  koji  odlikuju  neobraćen  svet  u  odnosu prema njihovim idolima,  na 
primer,  navijače fudbalskog kluba prema njihovim znamenjima. Priznanje poznatog 
apologete  pravoslavlja  dr  Lazara  Milina,  to  jasno pokazuje,  jer  ga  on  navodi  kao 
opravdanje za celivanje ikona:
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"Pri celivanju ikona i paljenju sveća, ako već hoćemo da taj verski običaj temeljito 
psihološki procenimo, ne možemo prevideti i prećutati osećanje poštovanja i ljubavi 
prema  Hristu  koje  hrišćani  na  taj  način  iskazuju.  Možda  to  mnogim  našim 
savremenicima, čak, formalno, i pravoslavnim, izgleda prosto, ali plamteća ljubav ne 
mari mnogo za otmenost. ... Svakako ste videli vatrene pristalice pojedinih političkih 
ideologija,  kako  svoje  simvole  cene,  čuvaju  i  ljube,  doslovno  ljube.  Valja  videti  u 
Beogradu naše "zvezdaše" i  "partizanovce" šta sve čine po ulicama sa zastavama 
svoga kluba, kada ovaj pobedi." (Pravoslavni misionar, 5'85, str. 233)

Sigurnost koju grešnik može da stekne putem ikona i kipova je samo psihološka i zato 
je od kobnog uticaja, jer ugušuje čovekove duhovne potrebe - svest o slabosti njegove 
prirode i zavisnosti od Božje sile. 

Oni koji grade kultni odnos prema objektu svog obožavanja su jako osetljivi, upravo 
zato što je njihova sigurnost na psihološkim, a ne na duhovnim temeljima. Kako njihov 
odnos sa objektom obožavanja nije zasnovan na razumnom poznanju karaktera, već 
na izazvanim osećanjima, njihova kategorija svetosti u svakodnevnom životu je tako 
izopačena  da  se  oni  više  uznemire  kada  neko  skrnavi  njihove  idole  (materijalne 
svetinje), nego kada sami ljudi svojim gresima telesnosti, mržnje, lažima, itd, skrnave 
svetost Hristovog Duha u sopstvenim životima.

Onome ko se zaista uzda u živoga Boga, nikakva psihološka potpora nije potrebna. 
On zida ne na pesku, već na neuništivoj Steni života. Kako je njegov odnos sa Bogom 
duhovne, a ne psihološke prirode, on nema potrebe za psihološkim efektima. Kada sa 
nekom osobom razgovaramo telefonom, mi je ne vidimo, pa nam opet nije potrebno 
da za to vreme držimo njenu sliku da bismo imali sigurnost da sa njom razgovaramo, i 
da bismo izgradili poverenje u ono što nam ona govori. Na taj način razumemo da 
potreba  za  slikom ili  kipom otkriva  nedostatak  stvarne  vere  u  Boga  i  nedostatak 
stvarnog  poverenja  u  Božji  karakter.  "Jer  po  veri  živimo,  a  ne  po  gledanju." 
(2.Korinćanima 5,7)

FUNKCIJA OBREDA

U pravoslavnoj  literaturi  ćemo naći ozbiljne kritike na račun zloupotrebe religioznih 
obreda  i  rituala,  koje  ljudi  često  primenjuju  samo zato  da  bi  umirili  svoju  nečistu 
savest, dok u srcu i dalje ostaju nepokajani. Na temu izopačenja i pogrešne funkcije 
ispovesti i pričesti, čuveni pravoslavni autoritet Aleksandar Šmeman piše:

"I najzad to sakati samu svetu Tajnu Pokajanja, jer postajući formalan i, u stvari, jedini 
uslov za sveto Pričešće, Ispovest zamenjuje pravu pripremu za sveto pričešće, koja 
se, kao što smo videli, sastoji u istinitom unutarnjem pokajanju. Naglasak, odnosno 
celokupni doživljaj ove svete Tajne, skreće od pokajanja na "razrešenje", i shvata se u 
terminima nekakve gotovo mađijske sile. Ovo formalno, polumađijsko, polulegalističko 
"razrešenje", a ne izmirenje sa Crkvom od koje su ga izopštili njegovi gresi, eto šta 
neupućen čovek danas traži od ispovesti. I to ne traži zbog grešnosti koja ga brine (jer 
je smatra prirodnom i neizbežnom), nego zato što mu ona "omogućava" da pristupi 
svetim darovima mirne savesti. Tajna Ispovesti - tako velika, tako strašna u ranoj crkvi 
- izgubila je u stvarnosti svoju pravu funkciju i mesto u crkvi. Kako je takvo učenje 
moglo  da  se  pojavi  u  crkvi  i  da  postane  normom,  koju  mnogi  brane  kao  gotovo 
najbitniju  normu  pravoslavlja?"  (Aleksandar  Šmeman,  Svetinje  Svetima  IV  - 
Pravoslavni misionar 6'88, str. 249-250)
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Među  različitim  razlozima  kojima  se  objašnjava  izopačena  funkcija  pomenutih 
hrišćanskih obreda, nigde se ne proglašava krivim samo tumačenje da se hleb i vino 
bukvalno  pretvaraju  u  Hristovo  telo  i  krv  za  vreme  liturgije.  Takvo  polumagijsko 
shvatanje obreda je veliko iskušenje za grešnu ljudsku prirodu i sasvim je normalno 
da će  zato  i  da  rezultuje  polumagijskom funkcijom samog obreda,  bez  obzira  na 
proklamovano ispravno shvatanje da samoj pričesti treba da pristupi osoba koja je nje 
dostojna (koja je već izmirena sa Bogom):

"Tako koji  jede ovaj  hljeb ili  pije čašu Gospodnju nedostojno, biće kriv tijelu i  krvi 
Gospodnjoj. Ali čovjek neka ispituje sebe, i tako od hljeba neka jede i od čaše neka 
pije.  Jer  koji  nedostojno  jede  i  pije,  sud  sebi  jede  i  pije,  ne  razlikujući  tijela 
Gospodnjega. Zato su među vama mnogi slabi i bolesni, i dosta ih umire. Jer da smo 
sami sebe ispitivali, ne bismo bili osuđeni." (1.Korinćanima 11,27-31)

Nedostojne su one osobe koje imaju voljne nepokajane grehe. 

"Onaj koji skriva svoje grehe ... ili ih otkriva, ali ne žali zbog toga što ih je počinio, ili 
žali, ali nije čvrsto rešio u srcu, nije dao zavet da se više neće vraćati na pređašnje 
grehe, nego još ima nameru da nastavi sa njima. Takav je nedostojan sv. Pričešća, i 
ako Mu pristupi, na osudu će jesti i piti." (Prav.mis. 2'79, 162)

Po samom pravoslavlju (i drugim hrišćanskim religijama), na primer, osobe koje imaju 
predbračne odnose nisu dostojne da se pričeste. Ali, takođe pričesti nisu dostojne i 
one osobe koje smatraju da su dostojne spasenja na temelju svojih sopstvenih dobrih 
dela,  a ne na osnovu Božje milosti.  To su, na primer,  osobe koje smatraju da su 
dostojne zato što nisu "nikoga ubile, pokrale, ...". I za one koji voljno greše, i za one 
koji se oslanjaju na sopstvenu pravednost, Hristova žrtva nema nikakvu spasonosnu 
ulogu. Ona nije njihova životna neophodnost, pa samim tim to ne može da bude ni 
njihovo  pričešće.  O  ovima  dvema  grupama  nedostojnih  za  obred  pričesti,  takođe 
govori Aleksandar Šmeman:

"Kada pak neko ne shvata da "jede i pije nedostojno", on, dakle, prima sveto Pričešće 
misleći  o  samom  sebi  kao  o  "dostojnome"  na  osnovu  vlastite  svetosti,  a  ne 
blagodareći svetosti Hristovoj; ili je prima, ne povezujući je sa procenom celokupnog 
svog života, kao silu preobražavanja tog života, kao opraštanje i neizbežno stupanje 
na  "usku  stažu"  napora  i  borbe."  (Aleksandar  Šmeman,  Svetinje  Svetima  III  - 
Pravoslavni misionar 5'88, str. 203)

Kada shvatamo da čovek mora prethodno već da bude udostojen i  izmiren da bi 
pristupio pričesti, onda je sasvim realno da će shvatanje o bukvalnom pretvaranju vina 
i hleba u Hristovo telo i krv da osporava tu ispravno proklamovanu funkciju pričesti. 
Ljudi će tada, ako ne svesno, onda bar podsvesno imati na umu da TEK pri samom 
obredu bivaju izmireni sa Bogom, zato što će tek tada Hristos biti u njima kroz svoje 
bukvalno telo i krv. Međutim, Hristos mora pre toga biti u njima, inače oni nisu dostojni 
obreda.

Izopačeno  shvatanje  obreda,  na  taj  način,  rezultuje  njegovim  polumagijskim 
shvatanjem,  i  ljudi  odbacuju stvarnu duhovnu pripremu pred obred verujući  da  će 
bukvalno uzimanje Hrista kroz njegovo telo i krv (hleb i vino) da ih automatski učini 
primljenima; ili, što je još teža zabluda, pokušavaju da se pripreme za obred sami, bez 
oslanjanja na Hrista, da bi Ga stvarno primili tek u vreme obreda. Uverenje da se hleb 
i  vino  bukvalno  pretvaraju  u  Hristovo  telo  i  krv  ih  na  taj  način  čini  duhovno 
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neodgovornima,  jer  odgovornost  za  svoje  spasenje  prebacuju  na  magiku  obreda, 
umesto da je pokazuju u svakodnevnim probama i iskušenjima života. Prava funkcija 
pričesti je, kao i u starozavetnim obredima, simbolična; ona podseća verne na njihov 
odnos sa  Bogom,  i  kao  i  sam obred krštenja,  predstavlja  jedan vid  javnog izraza 
zavisnosti od Boga, kontinuiteta u oslanjanju na zasluge Hristove žrtve iskupljenja.

Da su sami simboli žrtve - hleb i vino - bukvalno Hristovo telo i krv, Isus ne bi rekao 
"ovo činite u moj spomen" (1.Korinćanima 11,24), već bi rekao "to sam ja". Ako je On 
sam vino i hleb, kako pričest može da bude spomen?

LICEMERNA OPREZNOST

U raznim verskim zajednicama čućemo zabrane protiv različitih "iskušenja", dok ćemo 
istovremeno primetiti da najveća iskušenja za grešno i samopravedno ljudsko biće te 
verske  zajednice  poseduju  u  samoj  svojoj  nauci.  Obratimo  pažnju  na  duh 
osvetoljubivosti u uvodniku "Kule stražare":

"SVRHA KULE STRAŽARE je  da  proslavi  Jehovu,  suverena svemira.  Osim toga, 
posmatra događaje u svetu, koji potvrđuju biblijska proročanstva. Ljude teši dobrom 
vešću da će Božje Kraljevstvo uskoro uništiti sve one koji tlače svoje bližnje, a zemlju 
pretvoriti u raj..." 

Jehovini  svedoci  smatraju  prevelikim iskušenjem čitanje  religiozne literature drugih 
verskih zajednica, a ne vide iskušenje u sopstvenoj nauci, koja laska duhu sektaške 
oholosti i svađalačkog dokazivanja. Oni vide iskušenje u nošenju oružja u vojsci, a ne 
vide  iskušenje  u  svom  učenju,  po  kome  će,  posle  Armagedona,  sedam  meseci 
sakupljati i sahranjivati kosti onih koji nisu bili članovi njihove zajednice.

U publikaciji Jehovinih svedoka pod nazivom "Svetska sigurnost pod Knezom mira" na 
stranicama 146-149, 151, 158-160 čitamo:

"Toliko mnogo još treba uraditi. Biće velika povlastica učestvovati.

... Što se tiče onih, koji su se zlobno radovali akcijama protiv zemaljskih predstavnika 
Jehovine sveopšte organizacije, Jehovine sluge su molile da dođe dan osvete radi 
ovih uvreda koje su bačene na Jehovinu organizaciju. Preuzeli su reči koje je psalmist 
izgovorio osvrnuvši se na stari Edom: "O, seti se, Jehova, edomovih sinova u dan 
Jerusalimov, kako su govorili: Ogolite ga do temelja!" (Psalam 137:7, NS; Galatima 
4:26). Nikako ne, Jehova previše voli svoju ženi sličnu organizaciju a da bi zaboravio 
ono što oni koji su deo đavolske organizacije govore i čine protiv vernih iz njegove 
zemaljske organizacije. ...

"O, kćeri vavilonska, koja će biti oplenjena, srećan će biti onaj koji ti plati postupkom 
ovakvim kakvim si s nama postupala. Srećan će biti onaj koji zgrabi i na komade tvoju 
decu o stenu razbije" (Psalam 137:8,9, NS).

Ko će biti  taj  "srećan"?  ...  Tako je  Isus  Hrist  u  svojoj  carskoj  moći  onaj  "srećan" 
prorečen od psalmiste! ... Oni su beskrajno srećni, ali čeka ih još veća radost. Biće to 
onda, kada će moći da se pridruže većem Kiru, vladajućem vladaru Isusu Hristu, u 
vreme kada će raskomadati "decu" te đavolske organizacije. ... Bez obzira da li će 
"bič" biti  doslovan ili  simboličan, on će utišati  usta koja izgovaraju strašne pretnje! 
Jezici će istruliti! Čulo vida će oslabiti, tako da će istruliti! Mišići snažnih ratnika će 
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izgubiti snagu dok budu na nogama - ne dok budu ležali na zemlji kao leševi. Meso 
koje pokriva kosti će se raspasti! ... 

Veštačka  svetla  moderne  nauke  neće  ukloniti  tamu  božanske  nemilosti.  ...  Biće 
razbijena njihova jedinstvena akcija protiv Jehovinih svedoka. Kao gladijatori u rimskoj 
areni, sa zaslepljujućim kacigama na svojim glavama, oni će navaliti slepo jedan na 
drugoga. ... Kakvo divno ime će steći Jehova pobedom, koja uliva strahopoštovanje u 
"ratu velikog dana Boga Svemogućeg"! "Napred, onda, u boj, o Jehova nad vojskama, 
zajedno sa svojim carskim sinom Isusom Hristom!" ... Neka taj izveštaj neuporedive 
pobede u večna vremena ostane u analima sveopšte istorije!"

Ako Jehovini svedoci smatraju da su toliko slabog duhovnog stanja da im je iskušenje 
uzimanje u ruke oružja ili čitanje literature drugih religija, kako im onda nije iskušenje 
sopstvena nauka?!

Slične  licemerne  zabrane  srećemo  i  u  drugim  verovanjima.  Pripadnici  nekih 
istočnjačkih religija vide iskušenje u rukovanju sa osobom suprotnog pola, a ne vide 
iskušenje u svojoj nauci koja govori: "Budite sami sebi svoja svetlost!" (Buda) Isto tako 
Sai Baba može otvoreno da ukorava oholost kao najteži greh, ali ga sam pothranjuje 
kada kaže:  "Ceni  svoje  vlastito  Ja.  Meditiraj  o  vlastitom Ja.  Poklekni  pred  svojim 
vlastitim Ja. Bog stanuje u tebi kao Ti."

Učitelji nekih religija, koje navode čoveka da traži spasenje u sebi, rećiće:

"Mi  ne  možemo  sami  sebe  da  spasemo.  Samo  Bog  može  da  nas  spase.  ... 
Razmišljajte o Njemu, o lepoti Njegovog karaktera. ... A sada, prilikom početka ove 
meditacije, molim vas obratite pažnju na svoje disanje i na položaj svoga tela!"

BOŽANSKA PEDAGOGIJA

Lažna nauka može u sebi sadržati divne istine i njen zastupnik može upotrebljavati 
uzvišene pojmove, a da ih istovremeno interpretira u takvoj funkciji  da će one kod 
onoga ko ih prihvati pokrenuti grešne pobude.

U postupanju Boga sa čovekom mi vidimo mudrost kojom božanska pedagogija čuva 
čoveka da blagoslove Božje milosti i starateljstva on, zbog slabosti svoje prirode, ne 
pretvori u prokletstvo.

Kada Bog govori o blagoslovima koje pruža svome narodu, tada izriče opomenu da 
sam narod nema u sebi neke vrednosti (svojih zemaljskih "korena") niti zasluga, na 
osnovu kojih ga On blagosilja:

"Tebe je izabrao Gospod Bog tvoj da mu budeš narod osobit mimo sve narode na 
zemlji.  Ne zato što bi vas bilo više nego drugih naroda prihvati  vas Gospod Bog i 
izabra vas; ... Nego što vas Gospod miluje i što drži zakletvu kojom se zakleo ocima 
vašim." (5.Mojsijeva 7,6-8)

Čoveka  ne  spasava  njegova  pravednost,  već  njegov  izbor.  "Zato  izaberi  život  da 
budeš živ  ti  i  seme tvoje,  ljubeći  Gospoda Boga svojega,  ...  jer  je  On život  tvoj." 
(5.Mojsijeva 30,19-20) Vernost Bogu jeste uslov blagoslova, ali ne zato što se tom 
vernošću milost zavređuje, već zato što se vernošću ona prihvata.



192

"Nemoj da rečeš u srcu svom: Za pravdu moju uvede me Gospod u ovu zemlju da je 
nasledim; ... Ne ideš za pravdu svoju ni za čistotu srca svojega da naslediš tu zemlju; 
nego za nevaljalstvo tih naroda Gospod Bog tvoj tera ih ispred tebe, i da održi reč za 
koju se zakleo ocima tvojim, Avramu, Isaku i Jakovu. Znaj dakle da ti Gospod Bog tvoj 
ne  daje  te  dobre  zemlje  za  pravdu  tvoju  da  je  naslediš,  jer  si  tvrdovrat  narod." 
(5.Mojsijeva 9,4-6)

Da ne bi narod sebi pridao slavu za pobedu nad okolnim neznabožačkim narodima i 
tako se opteretio samoljubljem i slavoljubljem, Bog se poslužio Mojsijem: 

"I dokle Mojsije držaše u vis ruke svoje, nadbijahu Izrailjci, a kako bi spustio ruke, 
odmah nadbijahu Amaličani." (2.Mojsijeva 17,11)

Izrailjcima je tako bilo jasno da ne pobeđuju nekom svojom snagom i sposobnošću. A 
kako ih je Bog sačuvao da zbog toga ne obožavaju Mojsija, kao da on nekom svojom 
silom, možda bioenergijom, daje snagu Izrailju? Biblijski izveštaj kaže: 

"Ali ruke Mojsijeve otežaše, zato uzeše kamen i podmetnuše poda nj, te sede; A Aron 
i Or držahu mu ruke jedan s jedne strane a drugi s druge." (2.Mojsijeva 17,12)

Kada Mojsije nema snage da drži sopstvene ruke podignute, kako će imati snage da 
sam pomogne Izrailju?!

Da ne bi  obožavali  čoveka kao spasitelja, Bog je često upotrebljavao ljude koji  su 
sami po sebi slabi. Kada ga je Bog pozvao da izbavi Izrailj, Gedeon je odgovorio:

"O  Gospode,  čim  ću  izbaviti  Izrailja?  Eto,  rod  je  moj  najsiromašniji  u  plemenu 
Manasijinu, a ja sam najmanji u domu oca svojega. Tada mu reče Gospod: Ja ću biti s 
tobom." (Sudije 6,15-16)

Više puta Bog se služio i ženom, preko koje bi učinio velike stvari. Tako je, posebno 
Izrailjcima, bivalo očigledno da sila nije u telu, već u Bogu.

Ponekad se Bog služio i vrlo "banalnim" nalozima, da bi tako jasno stavio do znanja 
da je samo On Spasitelj. Kada su Izrailjce u pustinji napale zmije otrovnice, Bog je 
tražio pogled vere u bronzanu zmiju prikovanu na štapu (4.Mojsijeva 21,8). Svima je 
bilo jasno da sama zmija nema moći da spase, već da to čudo čini Bog. Zmija na 
štapu je zapravo predstavljala zlo prikovano na krstu. Imala je svoju racionalnu poruku 
da ukaže na plan spasenja, isto kao i obredi ceremonijalnog zakona. Oni nisu plenili 
svojim osećanjima, kao neznabožački rituali.  Klanje nedužnih životinja ne može da 
pruži pouzdanje i ohrabrenje telesnom srcu. Ali ono može da uputi razumno otkrivenje 
plana  spasenja  umu  grešnika  koji  je  kroz  Božji  zakon  osvedočen  o  potrebu  za 
Iskupiteljem.

Nikakvom ljudskom žrtvom, sopstvenim autoritetom, niti poklonima (mitom), čovek ne 
može da zasluži ili zavredi naklonost Neba: 

"Bog veliki, silni i strašni, ... ne gleda ko je ko niti prima poklona." (5.Mojsijeva 10,17)

Zato spasonosni nalog Jevanđelja ne traži od čoveka da on Bogu nešto veliko pruži, 
već da u svojoj  poniznosti i  jednostavnosti  prihvati ono što mu Bog pruža kao dar 
svoje milosti.
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Kada je bolestan od gube sirski vojvoda Neman tražio čudo isceljenja, prorok Jelisije 
mu je dao jednostavan nalog da se okupa sedam puta u Jordanu. Neman je u početku 
posumnjao i odbacio Božji spasonosni nalog.

"Ali  sluge njegove pristupivši  rekoše mu govoreći:  Oče,  da ti  je  kazao prorok što 
veliko, ne bi li učinio? A zašto ne bi kad ti reče: Okupaj se, pa ćeš se očistiti? I tako 
siđe, i zaroni u Jordan sedam puta po rečima čoveka Božjega, i telo njegovo posta 
kao u maloga deteta, i očisti se." (2.Carevima 5,13-14)

Neman nije isceljen samim činom kupanja u Jordanu, već verom u Boga koju je tim 
činom samo pokazao.

Kada je žena bolesna od tečenja krvi isceljena dodirom Hristove haljine, jasno je da je 
nije  iscelio  sam  dodir  sa  Hristom,  jer  su  Ga  i  ostali  doticali  (Vidi  Luka  8,45). 
Spasonosna je samo vera koju je žena na takav način samo pokazala:

"A on joj reče: Ne boj se kćeri! 

Vera tvoja pomože ti." (Luka 8,48)

Kada su srušeni zidovi Jerihona, to nije postignuto magičnim obilaženjem oko grada, 
već verom koju su na taj način Izrailjci samo pokazali:

"Verom padoše zidovi  jerihonski,  kad se obilazi  oko njih  sedam dana."  (Jevrejima 
11,30)

Da ne bi  Božje čudo bilo pripisano prirodnom toku stvari  ili  slučaju,  već da bi  bilo 
pripisano Onome koji nam se preko čuda otkriva, Bog ga vezuje za svoje verne sluge.

"I  kad  čovek  pade  i  dotače  se  kostiju  Jelisijevih,  ožive  i  usta  na  noge  svoje." 
(2.Carevima 13,21)

Mrtve kosti proroka Jelisije svakako nisu mogle dati život, jer "život samo od Života" 
može nastati. Tako Bog podseća Izrailjce na svoju sopstvenu silu i moć, koju vezuje 
za one principe življenja koje je sledio Njegov verni sluga Jelisije.

Zapazimo da čuda koja je Bog činio nisu bila zasnovana na određenom principu ili 
tehnici.  Nisu  vojskovođe  Izrailja  držale  svaki  put  podignute  ruke,  radi  Božjeg 
blagoslova u ratu, niti bi svaki put obilazile oko neprijateljskog utvrđenja da bi se srušili 
njegovi zidovi. Kada bi nekoga ujela zmija, on ne bi ponovo montirao bronzanu zmiju 
na štap i  gledao u nju.  Kada bi  se sirske vojvode razboljevale od gube,  ne bi  se 
isceljivali  kupanjem  u  Jordanu.  Kada  su  ljudi  umirali,  nisu  ih  vaskrsavali  preko 
Jelisijevih kostiju, već se to kao i u ostalim primerima dešavalo samo jednom prilikom.

Kada  bi  ljudi  ipak  pokušavali  da  od  čuda  naprave  princip,  često  bi  Bog  svojom 
intervencijom pokazivao da od vernosti Njemu, a ne tvari ili  magičnoj tehnici, zavisi 
Njegovo odobravanje  i  blagosiljanje.  Kada su  Izrailjci  pokušali  da  izvojuju  pobedu 
protiv  Filisteja  pomoću Kovčega zaveta  (sa  pločama Deset  zapovesti),  tada im je 
Kovčeg bio otet od strane Filisteja. A kada su počeli da prinose kad bronzanoj zmiji, 
koju je Mojsije načinio vekovima ranije, tada je verni car Jezekija razbio zmiju da ne bi 
više predstavljala povod za idolopoklonstvo i magiju (2.Carevima 18,4).
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Sotona  pokušava  da  zloupotrebi  manifestacije  božanske  sile,  pripisujući  samim 
ljudima, ritualima i stvarima princip čudotvorne moći. 

I  tako, upravo ono sredstvo koje je Bog upotrebio da bi  pokazao da je On moćni 
Spasitelj, a ne ono samo, sotona koristi da bi još dublje unizio čoveka, navodeći ga 
tako da obožava tvar ili ritual umesto Tvorca.

Njegovo poniženje ljudskog dostojanstva ide čak dotle da ćemo danas u hrišćanskom 
svetu  videti  vernike koji  se  u hramu živog Stvoritelja  klanjaju  pred kostima mrtvih 
stvorenja. Na istoku vernici će jesti izmet vrhovnog lame sa Tibeta. Itd. Naravno, tu su 
uvek čuda (5.Mojsijeva 13,1-4; Isaija 8,20), kojima sotona umiruje savest čoveka pred 
njegovim poniženjem:  mošti  isceljuju,  izmet  vrhovnog lame predstavlja  lek  za  sve 
bolesti,  sa  kipova  kaplje  krv,  itd.  Zdrav  razum  je  odavno  žrtvovan  da  ne  bi 
uznemiravao uljuljkanu savest:

"Jer kad poznaše Boga, ne proslaviše ga kao Boga ... nego zaludeše u svojim mislima 
i potamnje nerazumno srce njihovo. Kad se građahu mudri poludeše i pretvoriše slavu 
večnoga Boga u obličje smrtnoga čoveka ... i većma poštovaše i poslužiše tvar nego 
Tvorca." (Rimljanima 1,21-25)

U čitavoj biblijskoj istoriji, od Adama pa do apostola, nećemo naći ni jedan jedini slučaj 
da  je  Bog  učinio  ikakvo  čudo  putem  ikone  ili  slike.  Naravno,  ne  bez  razloga. 
Obožavanje ikona nije odlikovalo ni mladu hrišćansku crkvu. O tome nam svedoče 
njeni crkveni oci i raniji crkveni sabori:

"Za Boga je uvreda načiniti mu lik u drvetu ili  kamenu." (Justin Mučenik, Justinova 
apologija, II, str. 44)

"Boga treba poštovati bez slika; obožavanje kipova nanosi sramotu Bogu." (Avgustine 
de Civit Dei, 1. VII, C.5.)

"Bezbožno bi učinio hrišćanin koji bi načinio materijalan lik u crkvi; otuda bi on bio kriv 
za bogohuljenje koje je osudio sveti  Pavle, jer bi time zamenio obličje besmrtnoga 
Boga u obličje smrtnoga čoveka." (Avgustine de Fidi, fym. c. VII)

"Mi  hrišćani  nemamo  ništa  zajedničko  sa  kipovima,  jer  tako  kaže  Druga  Božja 
zapovest. Prva stvar koju iznosimo onima koji nam dolaze - to je da preziru idole i sve 
kipove i slike; karakter hrišćanske religije je takav da naše misli uzdigne iznad kipova, 
kako  je  to  u  skladu  sa  Božjim  zakonom  koji  je  dat  čovečanstvu."  (Origen  protiv 
Celzusa, 1,V.,7.)

"Sveti i ekumenski sabor ... pridržavajući se Božje reči, u skladu sa šest prethodnih 
sabora, a prema prihvaćenoj doktrini  crkvenih otaca i  praksi  Crkve od prvih dana, 
izjavljuje i objavljuje, u ime Svete Trojice, jednim srcem i umom, da se obožavanje 
kipova i ikona zabrani;  da je obožavanje kipova i  slika ili  kakvog drugog stvorenja 
zakidanje  časti  koju  dugujemo samo Bogu  i  da  je  to  padanje  u  idolopoklonstvo." 
(Sabor u Hijereji kod Carigrada, godine 754.)

"Kao što posuda kojom se čovek služi postaje beskorisna kada se razbije, tako je i s 
njihovim bogovima koji su postavljeni u hramovima. Oči su im pune prašine što je dižu 
noge onih koji  ulaze.  ...  Ako ljude pogodi  rat  ili  nevolja,  sveštenici  se međusobno 



195

savetuju gde da se s njima sakriju; kako ne uvideti da to nisu bogovi kad ni sami sebe 
ne mogu izbaviti od rata i od nevolja? ... ... Ne mogu se odbraniti ni od kradljivaca ni 
od razbojnika, ... Zato je bolje biti car koji dokazuje svoju hrabrost, ili u kući korisna 
posuda, kojom se vlasnik služi, nego lažni bogovi; bolja su i vrata u kući koja čuvaju 
ono što je u njoj,  nego lažni  bogovi.  Sunce, mesec i  zvezde,  dok sijaju da izvrše 
službu,  poslušni  su.  Milina je  videti  i  munju kada sevne.  A vetar  donosi  dah svoj 
zemlji,  i  oblaci,  kada im Bog zapoveda da oblete svu zemlju,  odmah izvrše nalog 
Božji. ... Sa svim živim ti se bogovi ni lepotom ni snagom uporediti ne mogu. Zato se 
ne može misliti ni reći da su to bogovi." (PISMO JEREMIJE PROROKA, apokrif Varuh 
6,15-23)

Ukoliko se naša pažnja zadržava na tvorevini umesto na Tvorcu, to ne može ostati 
bez  posledica.  Dovoljno  je  videti  karakter  idolopoklonika,  pa  shvatiti  da  se  čovek 
pretvara  u  ono  što  gleda.  On  je  duhovno  hladan  i  mrtav  kao  i  objekat  njegovog 
obožavanja:

"Usta imaju, a ne govore; Oči imaju a ne vide; Uši imaju a ne čuju; ... Takvi su oni koji 
ih grade i svi koji se uzdaju u njih." (Psalam 115,4-8)

Zar  hladno  ljudsko  srce  treba  da  greju  još  hladniji  zidovi  crkve?!  Bog  ne  živi  u 
rukotvorenim crkvama (Dela 17,24), već u Njegovoj vernoj deci (1.Kor.6,19). Dok se 
telesno srce oduševljava lepotom građevine crkvenog hrama, duhovna duša zapaža i 
prepoznaje karakter žive Hristove Crkve, zajednice vernih. Živi čovek treba da bude 
svetlost  svetu  (Matej  5,14)  i  da  misli  drugih  ljudi  uzdiže  sa  onog  što  se  vidi  na 
nevidljivo, sa materijalne na duhovnu stvarnost. 

Ono što zaista otvara naše srce ka Bogu, to nisu određene slike,  rituali,  imena ili 
pojave, već je to pravilna predstava o karakteru Božje nesebične ljubavi, koju stičemo 
molitvom i razumnim proučavanjem Njegove reči. Ta predstava je uzvišena u odnosu 
na naš karakter i zato će ona i nas uzdići.

NAĆI SEBE, ILI SE ODREĆI SEBE

Da bi se prava crkva sačuvala od neposvećenih neophodno je da bude izložena ili 
žestokom progonstvu  (koje  neposvećeni  teško mogu da izdrže)  ili  jeresima drugih 
verskih  zajednica  (da bi  se neposvećenima pružio  izgovor  na napuste nepoželjnu 
istinu, a da ipak radi svoje savesti sačuvaju formu pobožnosti).

Svaku otpalu versku zajednicu karakteriše određena vrsta religioznog fanatizma koji 
nastaje zbog krivice uzrokovane kompromisom sa grehom.

Što je svetlost istine više otkrivena u određenom istorijskom trenutku ili geografskom 
području,  to  zabluda  mora  da  bude  suptilnija  i  bliža  istini  da  bi  se  grešnicima 
omogućilo slobodno opredeljenje. Ako ne postoje jeresi, tada su u pravoj crkvi prisutni 
i mnogi od onih koji istinu ne vole, ali su primorani da je prihvate zbog snage njenih 
argumenata i zbog svoje savesti. Takvi vernici, koji su tu samo po imenu, predstavljaju 
najveću opasnost za pravu Božju crkvu. Uvek je opasniji neprijatelj crkve koji se nalazi 
u njoj samoj, nego onaj koji se nalazi u drugoj verskoj zajednici. Iako on može imati 
dobre  namere  i  revnovati  istom formom ponašanja  kojom deluju  pravi  vernici,  on 
nesvesno širi oko sebe one fanatične motive koji njega samog pokreću na revnost. 
Zbog svoje neposvećenosti on na sebi nosi prokletstvo i njegovo delo Bog ne može 
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da blagoslovi. Dakle, da bi se prava crkva oslobodila od takvih lažnih (ili fanatičnih) 
vernika, u tome joj pomažu jeretičke nauke drugih verskih zajednica:

Bog će probuditi Svoju decu. Ako to ne bude uspelo drugim sredstvima, pojaviće se 
jeresi koje će odvojiti plevu od pšenice." (EGV "Sluge Jevanđelja" 121)

"Jer treba i jeresi da budu među vama, da se pokažu pošteni koji su među vama." 
(1.Korinćanima 11,19)

Dakle,  dobra  uloga  otpalih  crkava  je  u  tome  što  čiste  i  čuvaju  pravu  Crkvu  od 
fanatizma.

U  velikom  izboru  različitih  sistema  samospasenja  (opravdanja  mimo  Hrista, 
pseudopokajanja, i lažnih rodova vere) koje pružaju razna verska učenja, čovek ima 
mogućnost  da  pronađe  upravo  onaj  sistem  koji  odgovara  njegovom  ličnom 
kompromisu  sa  grehom  i  njegovim  ličnim  pokušajima  da  ukloni  nastalo  osećanje 
krivice.

Umesto da se odrekne sebe,  grešnik  u  nauci  otpale  crkve pokušava i  uspeva da 
pronađe sebe.

Jedan poznati profesor i neuropsihijatar izjavio je kako "ljudima određenog podneblja 
odgovara  određena  religija.  Čovekovoj  prirodi  evropskog  tla  najviše  odgovaraju 
pravoslavlje  i  katolicizam!".  (dr  V.  Jerotić,  predavanje  u  crkvi  Svetog  Petra,  u 
Beogradu, 24.3.1988.) Ta tvrdnja je tačna. Čovekova priroda je grešna i njoj odgovara 
ona religija u koju ona najuspešnije može da se "utka". Za razliku od prave, fanatična 
religija je uvek odgovor na čovekove psihološke potrebe ili,  drugim rečima, ona je 
odgovor na čovekovu opterećenost.

NOVA VAVILONSKA KULA

Zbog toga što ne uviđaju svoje, a uviđaju tuđe obmane, pripadnici otpalih crkava se 
nalaze u stanju međusobne zbrke, pometnje. Šta se dešava kada sedam žena uhvati 
jednog čoveka i svaka od njih tvrdi da je njegova prava nevesta? Zato Božja reč za 
skup crkava koje su otpale zbog svojih greha koristi naziv Vavilon, što znači zbrka, 
pometnja.

"I videh ženu gde sedi na zveri crvenoj koja beše puna imena hulnih i imaše sedam 
glava i  deset  rogova.  I  žena beše obučena u porfiru  i  skerlet  i  nakićena zlatom i 
kamenjem dragim i biserom, ...; I na čelu njezinu napisano ime: tajna, Vavilon veliki, 
mati kurvama i mrzostima zemaljskima." (Otkrivenje 17,3-5)

Otpala  crkva  "Vavilon  veliki"  je  "mati  kurvama"  tj.  od  nje  su  nastale  procesom 
reformacije razne verske zajednice, koje su ubrzo otpale kao i njihova mati.

Oni koji  rade na ujedinjenju crkava često govore: "Potrebno je da se ujedinimo da 
bismo izbegli povode za neslaganje i sukobe i da bi tako mogli lakše i više da se 
međusobno slažemo i volimo!"

Naravno da je to političko (simptomatsko) a ne duhovno (uzročno) rešenje problema 
čovečanstva.
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Mi treba da budemo u ljubavi i jedinstvu. Međutim, mi ćemo se ujediniti ako se volimo, 
a ne zato da bismo mogli da se volimo.

Uklanjajući religiozne, nacionalne, klasne i druge razlike između ljudi mi ne uklanjamo 
uzrok greha, već samo povod za njegovu manifestaciju.

Setimo se raspada Vavilonske kule (1.Mojsijeva 11. glava). Bog je dopustio da razlika 
između jezika postane test ispravnosti motiva kojima su ljudi pokrenuti. Svet i danas 
zida Vavilonsku kulu, ali ne u visinu, već po površini Zemlje. I danas su razlike između 
jezika  test  kojim  se  kuša  duhovno  stanje  čovečanstva.  Nikakvim  administrativnim 
merama se ne može promeniti ljudsko srce i u njega usaditi ljubav. Samo ljubav može 
da pobudi ljubav! Samo Bog može da promeni okorelo ljudsko srce, ukoliko to ono 
svojom voljom dragovoljno izabere. Dakle, pravo jedinstvo čovečanstva se zasniva na 
suštinskim  moralnim  (duhovnim)  vrednostima:  ljubavi,  dobroti  i  pravdi,  a  ne  na 
vrednostima određene religiozne, nacionalne ili nadnacionalne pripadnosti.

Mnogi hrišćani Vavilona čine usrdne napore da se ujedine u jednu sveopštu crkvu, da 
izgrade jedno univerzalno religiozno učenje. Ali to ne mogu tako lako, jer ne postoji 
obmana univerzalna za sve. Zbog toga svi koji  govore o ujedinjenju izbegavaju da 
govore o razlikama. Umesto da problem priznaju i reše autoritetom Božje reči, oni kao 
da kažu: "Bog nije umeo jasno da kaže šta je u stvari mislio, pa ne možemo znati šta 
je istina!"

Oni se trude da ne misle na razlike i da hrišćansku nauku učine toliko nedefinisanom 
u svom sadržaju, a samim tim i širokom da u njoj može da nađe sebi mesta bilo ko sa 
bilo  kakvim  sistemom  opravdanja  krivice  nastale  zbog  kompromisa  sa  grehom. 
Umesto da kao Isus govore o uskom putu spasenja oni govore o širokom putu koji će 
ih, nažalost, odvesti u pakao.

Sve  više  je  rašireno  shvatanje  da  su  razlike  koje  postoje  između  religija  samo 
formalne prirode. Tako Sai Baba kaže:

"Sve religije osnivaju se na sveopštoj ljubavi." "Sve religije vode ka Bogu."

Međutim, Božja reč drugačije gleda na postojanje raznih religija:

"Jer će doći vreme kada zdrave nauke neće podnositi, nego će po svojim željama 
okupiti  sebi  učitelje  da  ih  češu  po ušima.  I  odvratiće  uši  od  istine,  a  okrenuti  se 
bajkama." (2.Timotiju 4,3.4)

Razlike u religioznoj formi nisu od značaja, samo ukoliko ne podrazumevaju razlike u 
svom sadržaju. Sasvim je svejedno da li se mi molimo Alahu, Jehovi, Krišni ili Hristu, 
ako imamo pravilnu predstavu o Onome kome se molimo. Bog nije formalista.

Međutim, ne samo što većina nehrišćanskog sveta nema pravilnu predstavu o Bogu, 
nego ga nema ni većina hrišćana. Shvatanje Boga kakvo ima većina hrišćana mnogo 
više odgovara shvatanju Boga kakvo imaju sledbenici istočnjačkih religija, nego što 
odgovara onom shvatanju kakvo nam pruža Njegovo otkrivenje u Bibliji. Ni sotona nije 
formalista. Njemu je sasvim svejedno da li ga nazivamo Isusom, Krišnom ili Luciferom:

"Ne smatram da postoji i najmanja razlika između različitih aspekata Boga: Sai, Rama, 
Krišna i  drugi.  Ne kažem da je jedan više važan, a drugi  manje važan. Nastavite 
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poštovati vašeg izabranog Boga kojeg ste dobili u nasleđe i tada ćete shvatiti da ste 
mi se približili. Jer sva imena su Moja, svi oblici su Moji." (Sai Baba)

Neke tradicionalne crkve se ponose kako kod njih ne postoji "zbrka" i "pometnja", te 
kako  njih  ne  odlikuju  osobine  duhovnog  Vavilona.  Ali,  kod  njih  se  radi  samo  o 
formalnom jedinstvu. Kada bi,  na primer,  svaki pravoslavni vernik definisao šta on 
misli pod osnovnim duhovnim pojmovima, pravoslavna crkva bi se raspala na stotine 
malih sekti i grupa od kojih svaka ima svoju istinu o Bogu, zakonu i spasenju. Videli 
bismo da se svi pravoslavni vernici zajedno, u svojoj suštini, ne razlikuju od svih sekti 
zapada zajedno. Jedinstvo koje je zasnovano na pripadnosti istoj crkvi, umesto na 
istom karakteru ljubavi, je formalno a ne duhovno jedinstvo. Ono, kao što vidimo, ne 
pomaže da se izbegnu ni porodični, ni međustranački, ni međunacionalni razdori onih 
koji sebe smatraju pravoslavnima.

Svi pravoslavni vernici se slažu da je Božić sedmog januara i da se treba krstiti sa tri 
prsta. Ali to nisu duhovno funkcionalne istine i sigurno da zbog razlike u datumu, i 
zbog broja prstiju, pravoslavna crkva ne može biti duhovnija od, na primer, katoličke 
crkve. Oko onih istina koje su duhovno važne, koje čoveka čine odgovornim pred 
Bogom, ne postoji jedinstvo ni među samim teolozima. Na primer: shvatanje Božjeg 
moralnog zakona, te da li dobra dela trebamo činiti da bi se spasili ili zato što jesmo 
spaseni itd.

Kada sveštenici  bilo  koje  tradicionalne  (narodne ili  svetske)  crkve  treba  da ukore 
duhovne  obmane  drugih  verskih  zajednica,  oni  tada  dolaze  u  veoma  nezgodnu 
situaciju.  Zašto?  Zato  što  bi  raskrinkavanjem  negativnih  sadržaja  drugih  verskih 
zajednica raskrinkali i ukorili većinu vernika svoje sopstvene crkve koji iste obmane 
poseduju ali pod drugačijom formom. 

Zato u svojoj kritici oni moraju da budu površni i smeju da kritikuju samo drugačiju 
formu. Kažu:

"Oni nisu članovi ove crkve, već druge crkve i zato neće biti spaseni. ... 

Samo ova crkva ima silu Duha Svetoga.

Dokaz da je to prava apostolska crkva je u tome što to tako tvrde njeni crkveni oci. ..."

FORMA BEZ ZDRAVOG SADRŽAJA

Insistiranje na religioznoj formi često otkriva krupne nedostatke sadržaja koji se krije 
iza te forme. Kada čovek nije u stanju da drugome ponudi valjan sadržaj onda mu 
nudi ono jedino što ima - "dobru" formu:

"I  žena  beše  obučena  u  porfiru  i  skerlet  i  nakićena  zlatom i  kamenjem dragim  i 
biserom." (Otkrivenje 17,4)

Božja reč stavlja težište na sasvim drugi plan:

"Ne  uzdajte  se  u  lažne  reči  govoreći:  crkva  Gospodnja,  crkva  Gospodnja,  crkva 
Gospodnja ovo je.  Nego doista popravite svoje puteve i  dela svoja, i  sudite pravo 
između čoveka i bližnjega njegova." (Jeremija 7,4)
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Prava Crkva ne propoveda sebe, već misli grešnika uzdiže ka Hristu:

"Jer mi ne propovedamo sebe, nego propovedamo Isusa Hrista, Gospoda našega, i 
kažemo da smo vaše sluge, Isusa radi. " (2.Korinćanima 4,5)

Kada govore o svojoj  radosnoj vesti,  hrišćani Vavilona gotovo uopšte ne spominju 
Boga kao Onoga koji je njihova "radost i pesma", već uglavnom govore o vrednostima 
crkve kojoj pripadaju, koja je dobila funkciju njihovog idola. Ili, na "vrhu jezika" nose 
nešto drugo - ono što sami primenjuju da bi zadovoljili čežnje svoga nepreporođenog 
srca i čime pokušavaju da umire svoju nečistu savest pred osudom Neba. Kada treba 
da svojim rečima opišu  šta  za  njih  lično  znači  delo  Hristovog pomirenja  na  krstu 
Golgote, oni pred njim ostaju nemi. Najveće delo Božje ljubavi, delo otkupljenja, koje 
će biti radosna vest za sve spasene i kroz svu večnost, njih ostavlja ravnodušnim i 
tako nepodesnim za Nebo i za večnost.

PORUKA ZA NAŠE VREME

U ovo poslednje i svečano vreme Bog želi da podigne, posveti i ujedini svoj narod, da 
bi ga pripremio za svoj Drugi dolazak, kome prethodi vreme velike nevolje "kakva nije 
bila od postanja sveta dosad niti će biti".

Da li je svet spreman za iskušenja bliske budućnosti?

Božja reč opisuje stanje sveta neposredno pred Hristov Drugi dolazak:

"Ali  ovo  znaj  da  će  u  poslednje  dane  nastati  vremena  teška.  Jer  će  ljudi  postati 
samoživi, srebroljupci, hvališe, ponositi, hulnici, nepokorni roditeljima, neblagodarni, 
nepravedni,  neljubavni,  neprimirljivi,  opadači,  neuzdržnici,  besni,  nedobroljubivi, 
izdajnici,  nagli,  naduveni,  koji  više mare za slasti  nego za Boga, koji  imaju obličje 
pobožnosti, a sile su se njezine odrekli. I ovih se kloni." (2.Timotiju 3,1-5)

U poslednje vreme svedoci smo ispunjenja reči ovoga proroštva. Mnogi od onih koji 
su čuli vest Jevanđelja, nisu pristali da se odazovu njegovom pozivu i da se odreknu 
sebe. Otkrivenje istine koje su dobili je dovoljno veliko da više ne mogu da poreknu 
postojanje Boga. To saznanje ih čini odgovornim. Zato traže ono učenje koje sadrži 
istine koje ne mogu da poreknu, ali i sistem kojim će moći da uklone krivicu nastalu 
zbog svog kompromisa sa grehom. Tako danas mnogi postaju pobožni, ali ne treba 
nam mnogo mudrosti da bismo primetili kako se iza njihove religiozne forme krije stara 
grešna suština.

Da bi ga "probudio" iz lažnog samozadovoljstva, koje mu pruža religiozna forma, Bog 
upućuje svetu posebnu poruku za ovo vreme, trostruku anđeosku vest, sadržanu u 
Otkrivenju 14. glavi, od 6. do 12. stiha.

Autoritet  Svetog  pisma  nas  usmerava  da  u  moru  raznih  reformacija  poslednjeg 
vremena prepoznamo onu koja je od Boga nadahnuta i koja je za nas isceljujuća.

Ali  samo onaj  ko  živi  u  skladu  sa  svetlošću  koju  je  već  dobio,  biće  u  stanju  da 
prepozna Božji poziv sadržan u trostrukoj anđeoskoj vesti. Onaj ko je pravio voljan 
kompromis sa grehom neće biti u stanju da prepozna veću svetlost kada nije živeo ni 
po manjoj. Njegovo srce je odrvenelo, volja oslabila, savest se izopačila, um postao 
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nepošten, tako da trostruka anđeoska vest u njegovom srcu, umu i duši neće naći 
nikakvoga odziva.

"Mnogi  će se očistiti,  ubeliti  i  okušati;  a bezbožnici  će raditi  bezbožno,  niti  će koji 
bezbožnik razumeti; ali će razumni razumeti." (Danilo 12,10)

Oni koji ne žive po svetlosti koja im je otkrivena, biće prevareni upravo preko svojih 
nepobeđenih  slabosti:  neodgovorna  volja  će  naći  snage  u  pobuđenim  slabostima 
njihovih sopstvenih fanatičnih poriva, neodgovoran um će prebaciti  odgovornost sa 
sebe na sistem koji  će da misli  i  odlučuje umesto njega samog, a sila sopstvene 
nečiste savesti će postati snaga kojom će se čovek čvrsto držati religiozne zablude i 
njenog sistema satisfakcije osećanja krivice. 

PROBNI KAMEN POSLEDNJEG SUKOBA

Božja  reč  nas  ne  ostavlja  u  nedoumici  u  vezi  sa  onim  elementima  poslednjeg  i 
najvećeg sukoba između dobra i zla, u kome ćemo i mi morati da zauzmemo učešće 
na jednoj od dve sukobljene strane.

Setimo se Adama i Eve koji  su kušani da li  da probaju plod poznanja dobra i zla. 
Iskrenost njihovog izbora nije mogla da im posluži kao opravdanje. Njime su samo 
pokazali  objekat  svog (ne)poverenja.  Između Božjeg upozorenja da će umreti  ako 
pojedu zabranjen plod i laskavih obmana kušača, oni su izabrali predlog kušača. Tako 
će i probni kamen poslednjeg sukoba otkriti objekat našeg poverenja. Koga volimo i 
kome verujemo? Bogu i Njegovoj reči ili čoveku i njegovoj tradiciji?

Bog je lično upozorio Adama na iskušenje, dok nas danas upozorava preko Njegove 
pisane  reči  Biblije  i  putem  Svetoga  Duha,  koji  daje  unutrašnju  silu  osvedočenja 
Njegovoj reči.

Trostruka anđeoska vest iz četrnaeste glave Otkrivenja upozorava nas da će sa jedne 
strane sukoba biti "trpljenje svetih koji drže zapovesti Božje" (Otkrivenje 14,12) a sa 
druge  strane  poklonici  "zveri"  koji  će  primiti  žig  "na  čelo  svoje  ili  na  ruku  svoju" 
(Otkrivenje 14,9).

Zver je religiozno-politička sila, simbioza otpale crkve i države (Otkrivenje 17. glava), 
za koju prorok Danilo govori da će pokušati da "promeni blagdane i zakone" (Danilo 
7,25).

I  zaista,  pod  autoritetom  papstva,  crkva  je  promenila  Božji  zakon.  U  katoličkom 
katehizisu  (verski  priručnik  u  kome  je  definisana  crkvena  doktrina)  Deset  Božjih 
zapovesti su promenjene. Druga zapovest, koja osuđuje idolopoklonstvo je izbačena, 
a Deseta zapovest je podeljena na dva dela da bi nadoknadila Drugu. Takođe, crkva 
je promenila Četvrtu zapovest, i ona se poziva na tu opšte prihvaćenu promenu, kao 
na znak božanskog autoriteta i moći institucije papstva. Ko god, umesto sedmog dana 
Četvrte  Božje  zapovesti,  svetkuje  prvi  dan sedmice,  pokazuje  da  poštuje  autoritet 
papstva iznad vrhovnog Božjeg autoriteta.

Prva anđeoska vest nas poziva da odamo poštovanje Bogu kao Stvoritelju Neba i 
Zemlje. Jedini Božji zahtev koji nam govori kako da odamo dužno poštovanje Bogu 
kao  Stvoritelju  nalazimo  u  sadržaju  Četvrte  Božje  zapovesti.  Ako  zaista  ljubimo 
Gospoda,  onda  ćemo Njegov autoritet  staviti  iznad  svakog drugog autoriteta,  bez 
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obzira na ovozemaljske posledice. Zato prihvatanje Četvrte zapovesti predstavlja znak 
ili pečat između Boga i čoveka, da je Bog onaj koji nas posvećuje (Jezekilj 20,12).

Treća anđeoska vest iznosi najstrašniju opomenu ikada upućenu čoveku preko Božje 
reči: 

"Ko se god pokloni zveri i ikoni njezinoj, i primi žig ... on će piti od vina gneva Božjega, 
...  i  biće mučen ognjem i  sumporom pred anđelima svetima i  pred Jagnjetom. ..." 
(Otkrivenje 14,9-11)

Oni  koji  pod  uticajem  građanskog  zakona  religiozno-političke  sile  (zveri)  prihvate 
nametnuto svetkovanje prvoga dana sedmice primiće žig zverin. Jedni će to učiniti 
svesno iz interesa ("žig na ruci"), a drugi će to učiniti tako što će biti prevareni ("žig na 
čelu"). Dok će prvi pod pritiskom državnog aparata ići protiv svoje savesti, drugi će 
pod  uticajem lažne  religije  ići  protiv  zdravog  razuma  da  bi  pred  svojom savešću 
opravdali odbacivanje Četvrte zapovesti.

Zaista je nemoguće razumnoj osobi da opravda premeštanje svetosti sa sedmoga na 
prvi dan sedmice:

1) Božji zakon nedvosmisleno zahteva poštovanje sedmog a ne prvog dana sedmice 
(2.Mojsijeva 31,12-18).

2) Za razliku od sedmog dana, koji je uspomena na stvaranje, poštovanje prvog dana 
sedmice nema nikakvih aluzija na odmor od stvaranja, o kome govori Četvrta Božja 
zapovest, već upravo govori o ustajanju od odmora - vaskrsenju (Luka 23,56).

3) Zato i način svetkovanja prvog dana sedmice ne može biti adekvatan počinku od 
stvaranja o kome govori Četvrta zapovest (2.Mojsijeva 20,8-11).

4)  Takođe,  svetkovanje  prvog  dana  sedmice  ima  karakter  ceremonijalne,  a  ne 
moralne zapovesti, zato što ukazuje na elemenat plana spasenja - vaskrsenje, a ne 
predstavlja nikakav odgovor na zahteve Božjeg moralnog zakona. Starozavetni običaj 
"Obrtnih  snopova",  koji  je  ukazivao  na  vaskrsenje  ukinut  je  svojim  ispunjenjem 
(Kološanima 2,16-17). Za razliku od ceremonijalnog zakona koji je konačan zato što je 
proročkog karaktera, moralni zakon je zbog svoje prirode večan i nepromenljiv.

5) Sedmi dan je Bog blagoslovio i posvetio još u raju (1.Mojsijeva 2,1-2), i nemoguće 
je da ga ijedan drugi autoritet ospori ili promeni (Jezekilj 20,18-20; Galatima 1,8).

Na osnovu navedenog vidimo da svetkovanje  prvog dana sedmice  nema nikakve 
veze  sa  1)  jasnim  zahtevom,  2)  smislom,  3)  načinom  svetkovanja,  4)  moralnim 
karakterom i 5) božanskim autoritetom Četvrte zapovesti Božjeg moralnog zakona i 
zato ne može predstavljati njegovu zamenu.
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ISKUŠENJA VAVILONA

Za Vavilon, skup otpalih crkava, druga anđeoska vest kaže:

"Pade, pade Vavilon veliki, i posta stan đavolima, i tamnica svakome duhu nečistome, 
i tamnica sviju ptica nečistih i mrskih, jer otrovnim vinom kurvarstva svojega napoji sve 
narode." (Otkrivenje 18,2)

Da li u Vavilonu ima vernih hrišćana? 

Upravo njima Bog upućuje poziv:

"Izađite iz nje narode moj, da se ne pomešate u grehe njezine, i da vam ne naude zla 
njezina.  Jer  gresi  njezini  dopreše do neba,  i  Bog se opomenu nepravde njezine." 
(Otkrivenje 18,4-5.)

Jedan od razloga zašto je opasno zadržavati se u crkvama Vavilona je "da vam ne 
naude zla njezina", "jer otrovnim vinom kurvarstva svojega napoji sve narode".

Šta je to što je opasno u lažnoj nauci, "otrovnom vinu" Vavilona?

Sve otpale crkve propovedaju istinu pomešanu sa zabludom. Istina koju svi formalno 
priznaju  govori  da  se  možemo  spasti  isključivo  Božjom  milošću  i  da  su  rodovi 
spasenja definisani nekakvim principima (zakonom).

Skoro svaka otpala crkva može sa pravom da kaže kako se u njenom propovedanju 
nalazi  istina.  Ali,  zabluda koja  se  iznosi  uz  istinu  je  preveliko  iskušenje  za  palog 
čoveka koji bi se pre uhvatio za sve drugo nego za Hrista, za spasenje.

Neko može reći: 

"Ali ta crkva propoveda divne Jevanđeoske istine! Zar je uopšte od značaja što uz to 
sadrži i određene zablude?"

Slušao  sam  propovednika  koji  je  takvo  shvatanje  prokomentarisao  jednostavnim 
primerom:

"Pogledajmo sastav mišomora,  otrova  za  miševe:  98% najkvalitetnijeg  kukuruznog 
brašna! Samo 2% otrova!"

Vino  Vavilona  je  "otrovno  vino".  Drugim  rečima,  zabluda  koja  se  iznosi  uz  istinu 
izopačava funkciju i značenje pojmova o kojima govori istina. Ona pobuđuje grešne 
porive  ljudskog srca,  dok  elementi  istine  imaju  samo funkciju  izgovora  za  njihovu 
sopstvenu nečistu savest.

Božja reč nam u 18. glavi Otkrivenja govori o posebnom značaju i sili druge anđeoske 
vesti, koja nas poziva da napustimo zablude otpalih crkava. U pozivu da napustimo 
iskušenja lažnih nauka nalazimo odgovor na molitvu:

"I ne uvedi nas u iskušenje, nego nas izbavi od zla." (Matej 6.13)
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Da bi izašao iz Vavilona, hrišćanin ne mora ništa posebno da učini u tom smeru osim 
da živi po Božjoj reči. Ako ga crkva kojoj pripada bude isključila iz svojih redova zato 
što  drži  svih  deset  Božjih  zapovesti  i  zato  što  se  oslanja  samo  na  Hristove 
posredničke zasluge, može biti  da to i  nije bila Božja crkva, već sotonino zborište 
"Vavilon veliki".

"Ne vucite u tuđemu jarmu nevernika, jer šta ima pravda s bezakonjem? Ili  kakvu 
zajednicu ima videlo s tamom? Kako li se slaže Hristos s Velijarom? Ili kakav deo ima 
verni s nevernikom? Ili kako se udara crkva Božja s idolima? Jer ste vi crkve Boga 
živoga, kao što reče Bog: Useliću se u njih, i živeću u njima, i biću im Bog, i oni će biti  
moj narod. Zato iziđite između njih i odvojte se, govori Gospod, i ne dohvatajte se do 
nečistote, i ja ću vas primiti, i biću vam Otac, i vi ćete biti moji sinovi i kćeri, govori 
Gospod Svedržitelj." (2. Korinćanima 6,14-18)


